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DOGODKI 

Bo Dobrna vseeno občina? 
člani sveta KS Dobrna so 

se odločili, da 6odo kljub re-
zultatu decembrskega pos-
vetovalnega referenduma, 
na katerem se je več volivcev 
opredelilo proti osamosvoji-
tvi KS Dobrna od občine Voj-
nik kot za ustanovitev samo-
stojne občine, z aktivnostmi 
za ustanovitev občine nada-
ljevali. 

Izid posvetovalnega referen-
duma je bil tesen; od 829 kra-
janov, ki so se ga udeležili, se 
jih je 406 (48,77%) opredelilo 
za ustanovitev nove občine 
Dobrna, 415 (50,6%) pa jih je 
bilo proti temu predlogu. 

Takoj po tem, ko so bili 
rezultati posvetovalnega refe-
renduma (ki je bil anketnega 
značaja) znani, je predsednik 
sveta KS Dobrna Martin 
Bred povedal, da bodo upo-

števali večinsko voljo kraja-
nov, kar pomeni, da bo Dobr-
na ostala v občini Vojnik. Ko 
pa so na zadnji lanski seji 
sveta KS Dobrna analizirali 
rezultate referenduma, so po 
razpravi, na katero so povabi-
li tudi župana občine Vojnik 
Bena Podergajsa in vse štiri 
predstavnike KS Dobrna v ob-
činskem svetu občine Vojnik, 
se je sedem članov sveta KS 
Dobrna soglasno odločilo, da 
bodo z aktivnostmi za izloči-
tev Dobrne iz Vojnika nada-
ljevali, kar pomeni, da naj bi 
Dobrna kljub vsemu postala 
samostojna občina. »Ugotovi-
li smo namreč, da tudi takšen 
rezultat referenduma pomeni 
pozitivno smernico za odce-
pitev, takšen izid pa smo pri-
pisali predvsem dejstvu, da 
krajani niso bili dovolj infor-

mirani o tem, kaj bo ustanovi-
tev nove občine prinesla,« je 
odločitev članov sveta poja-
snil Martin Bred in dejal, da 
bodo aktivnosti za ustanovi-
tev samostojne občine sedaj 
tekle v skladu z obstoječo za-
konodajo. 

Beno Podergajs, župan ob-
čine Vojnik, je o odločitvi sve-
ta KS Dobrna dejal le, da bodo 
njihovo odločitev upoštevali 
in predvideli tudi pri načrtova-
nju proračuna za letošnje leto. 
Krajani pa še molčijo. 

N.-M. SEDLAR 

Komisija za 
Lopato 

Zadnje dni lanskega le-
ta so se sestali člani nad-
zornega sveta Darsa in 
obravnavali pritožbe, ki 
so jih na nadzorni svet 
naslovila podjetja, neza-
dovoljna z izborom po-
nudnikov na posameznih 
javnih razpisih. 

Med drugim so člani nad-
zornega sveta obravnavali 
tudi pritožbo zasebnega go-
stinca iz Šempetra Zvoneta 
Štormana. Ta uspešni go-
stinec, ki bo v prihodnjih 
tednih odprl še eno novo 
gostišče, tokrat v Velenju, 
se je pritožil na odločitev 
Darsa, da naj bi objekte ob 
avtocesti na Lopati gradilo 
podjetje Javico. Na razplet 
bo očitno treba čakati še 
nekaj časa. Po besedah 
predsednika nadzornega 
sveta Darsa Jožeta Zimška 
so namreč na decembrski 
seji iz vrst nadzornega sve-
ta imenovali tričlansko ko-
misijo, ki naj bi ponovno 
proučila vse podrobnosti v 
zvezi z razpisom in izbo-
rom ponu;lnika. Komisija 
mora po Zimškovih zagoto-
vilih svoje delo zaključiti 
do konca januarja. 

IB 

KOMENTIRAMO 

Za prave Celjane? 
»če si pravi Celjan, potem je 

to, da dočakaš novo leto na 
mestnih ulicah in trgih, nekaj 
samoumevnega,« je v najdalj-
ši noči v letu, na prehodu iz 
lanskega v letošnje leto, dejal 
Boštjan Strašek, vsekakor 
eden bolj znanih Celjanov. 

V mestu ob Savinji jih ni bilo 
tako malo, ki so se na silve-
strovo podali ven, poklepetali s 
prijatelji in znanci, na Glav-
nem trgu popili kozarec kuha-
nega vina in se nenazadnje 
tudi zavrteli po zasneženem 
plesišču. Vsa priznanja veljajo 
gostišču Berger, kjer so zagrizli 
v dokaj negotovo kislo jabolko 
organizacije silvestrovanja, v 
Mestni občini Celje pa so po-
skrbeli za komunalno ureditev 
prizorišča ter poravnali račun 
za živo glasbo. 

Čeprav vreme tistim, ki so se 
odločili pričakati novo leto na 
prostem, ni bilo najbolj naklo-
njeno, tudi mraz in vse bolj 
goste snežinke proti polnoči 
ljudi s trga niso odgnale. Nas-
protno, velja ocena, da je bilo 
prav na prelomu starega v no-
vo leto in še kakšno uro zatem, 
na Glavnem trgu največ ljudi. 
Celjani so sami poskrbeli tudi 
za krasen ognjemet, številne 
rakete in čudežne iskrice so se, 
k sreči v manjši meri, družile s 
petardami in tistim, ki smo 
vsaj del silvestrovega preživeli 
na Glavnem trgu, ni bilo žal. 
Nasprotno, tudi prihodnje leto 
bomo pričakali zunaj! 

Leto 1997 pa bo za Celjane 
bojda srečno, saj so v Mestni 
občini Celje upoštevali vražo, 
da sreče, uspehov in zdravja v 
novem letu ne sme prva vošči-
ti ženska. Zato je vodja občin-
skega protokola Aleksa Gaj-
šek Krajnc dobre želje mešča-
nom izrekla v zadnjih minu-
tah iztekajočega se leta, nje-
nim željam pa se je pridruži 
tudi dedek Mraz, ki je otro-
kom z bonboni zaželel slad-
ko, odraslim pa s kondomi 
varno leto. 

Le župan ni rekel nobene! 
Prvi mož Celja Jože Zimšek je 
bil namreč »zasebno odsoten« 
in se s tem požvižgal na tradi-
cijo, daje prav njegova pravica 
(in nekateri smo prepričani, 
da tudi dolžnost!) občanom 
voščiti vse naj. Če že ne sledi 
tradiciji ljubljanskega Rupla in 
mariborskega Križmana, bi 
lahko upošteval vsaj dobre 
zglede iz neposredne okolice. 
Spomnimo se samo vitanjske-
ga Slavka Krajnca, ki je med 
prvimi kar z balkona domače 
hiše zaželel Vitanjčanom sre-
če, pa konjiškega Janeza Jaz-
beca, šmarskega Jožeta Čakša 
in mozirskega Jakoba Preseč-
nika, ki seje letos, prav tako iz 
»zasebnega« silvestrovanja le 
nekaj minut po polnoči podal 
na ulice Mozirja in celo sosed-
nje Rečice ob Savinji, da bi 
voščil svojim občanom. Celjani 
si tega menda nismo zaslužili. 

IVANA STAMEJČIČ 

27. seja Občinskega sveta se nadaljuje 
v torek, 14. januarja ob 8. uri, se bo v veliki dvorani Narodnega 

doma v Celju, nadaljevala 27. seja Občinskega sveta Mestne občine 
Celje, ki jo sklicuje predsednik Občinskega sveta Mestne občine 
Celje Lojze Oset in na kateri bodo svetnild obravnavali naslednja 
gradiva: pod točko 2 - predlog Statutarnega sklepa - prva obravnava, 
pod točko 3 - stanje in problematiko celjskega gospodarstva z 
razmišljanji o nadaljnji razvojni viziji, pod točko 4 - poročilo o 
izvajanju odloka o odškodnini za onesnaževanje okolja v Mestni 
občini Celje, pod točko 5-a) sklep o uporabi meril in kriterijev za 
izdelavo mnenj pristojnega občinskega oddelka k izdaji dovoljenj za 
obratovanje gostinskih obratov v podaljšanem obratovalnem času ter 
merila in kriteriji, b) sklep o izdaji soglasij in predlogov pristojnega 
občinskega oddelka o začasni prepovedi opravljanja gostinske dejav-
nosti, pod točko 6 - zeleni pas Celja - strokovne podlage za pripravo 
odloka za razglasitev gozdov s posebnim namenom; pod točko 7 -
problematiko zaprtja kamnoloma v Pečovniku in p ^ točko 8 -
problematiko izplačevanja odškodnin po Zakonu o izvrševanju 
kazenskih sankcij (zadeva Hladin). 

V torek so iz središča Celja začeli odvažati odvečni sneg, kar pa seveda za zimsko službo 
pomeni dodatne stroške. 

Sneg in led novega leta 
Padavine zimske službe niso presenetile - Potrjen program dela zimske službe 

Kaže, da je bila lanska zi-
ma le nekakšno uvodno ob-
dobje s snegom bogatega 
zimskega časa. Po nekaj zele-
nih zimah so se namreč ko-
munalci in cestarji lani spet 
srečali z obilnejšim snegom, 
letošnjo zimo - od sredine no-
vembra do konca decembra -
pa so v CE-KA za posipanje 
cest in javnih prometnih po-
vršin že porabili toliko soli 
kot v vsej lanski zimi. 

Celjski svetniki so z nekaj 
pripombami podprli program 
zimske službe, s tem pa se 
tudi zavezali, da bodo za plu-
ženje in čiščenje snega zago-
tovili nekaj manj kot 160 mili-
jonov tolarjev. Končni stroški 
zimske službe bodo seveda 
odvisni od količin padavin, so-
deč po začetnem obdobju pa 
je sneg in led do sredine mar-
ca še pričakovati. Svetniki so v 
razpravi o programu zimske 

službe opozarjali na nekatere 
prerazporeditve cest v višje 
prioritete, predvsem pa so me-
nili, da mora biti mestno jedro 
vselej pravočasno in povsem 
očiščeno. 

Na samo delo komunalcev 
in cestarjev v Celju pravzaprav 
ni pripomb, iz leta v leto pa v 
mestu ob Savinji ugotavljajo, 
da ostaja neočiščenih kar ne-
kaj pločnikov v središču me-
sta. Odstranjevanje snega s 
pločnikov ostaja skladno z ob-
činskim odlokom še naprej 
naloga lastnikov stanovanj-
skih oziroma poslovnih objek-
tov ob njih, kdaj oziroma kako 
se le-ti lotijo dela, pa je seveda 
že drugo vprašanje. 

Svetniki so med drugim tudi 
ugotavljali, da delo zimske 
službe močno ovirajo lastniki 
avtomobilov, ki svoja vozila 
parkirajo na uhcah oziroma 
jih na parkirnih prostorih puš-
čajo po več dni. Tako se je po 
besedah dežurnega zimske 
službe CE-KA Franca Arnška 
tudi letos zgodilo, da so parki-
rišče v stanovanjski soseki Pla-

va laguna lahko očistili šele v 
ponedeljek, 6. januarja. »Če-
prav smo se na na dvorišče 
pripeljali tri ali štirikrat, snega 
zaradi številnih avtomobilov 
nismo mogli splužiti,« pravi 
Arnšek in dodaja, da so delav-
ci zimske službe svoje letošnje 

delo začeli na novoletni dan 
ob 4. uri zjutraj. Sicer pa v CE-
KA ugotavljajo, da večjih za-
pletov ni, res pa je, da imajo 
delavci na cesti še največ težav 
s parkiranimi vozili, ki ovirajo 
njihovo delo. 

I. STAMEJČIČ 
Foto: G. KATIČ 

V CE-KA pravijo, da so do 
konca decembra porabili 
enako količino soli za posi-
panje kot v vsej lanski zimi. 
Dodatne količine so zato že 
naročili, občani pa lahko ne-
jodirano sol za posipanje ku-
pijo na sedežu podjetja dnev-
no med 7. in 15. uro. 50-
kilogramske vreče so napro-
daj za nekaj manj kot 2 tisoč 
tolarjev. 

Prometna študija 
za osnovo 

Celjski svetniki so med za-
sedanjem zadnjega lanskega 
sklica občinskega sveta potr-
dili Prometno študijo mesta 
Celja, ki so jo na zahtevo 
Komunalne direkcije Mestne 
občine Celje izdelali v Raz-
vojnem centru Celje - Pro-
metnem inštitutu Maribor. 

»Sprejem prometne študije 
je pomemben zato, ker daje 
osnovo mestu za prostorsko 
načrtovanje, predvsem pa Ce-
lju končno prižiga zeleno luč 
za vstop v republiški cestni 
plan, kar prvenstveno pomeni 
sofinanciranje gradnje in ure-
janja magistralnega cestnega 
omrežja z državnim proračun-
skim denarjem,« pojasnjuje 
pomen študije svetovalec za 
promet Iztok Uranjek. 

Današnja prometna ureditev 
in cestno omrežje v Celju teme-
ljita na prometnem modelu, ki 
je bil k urbanističnemu načrtu 
Celja sprejet v letu 1968. Na tej 
osnovi je bil izdelan 10-letni 

program izgradnje cest, ki pa je 
bil, žal, le delno izpolnjen. V 
letih 1974 do 1984 naj bi namreč 
mesto Celje dobilo svoj cestni 
križ, vendar je v magistralni 
izvedbi izgrajen le krak vzhod-
zahod. Za manjkajočo magi-
stralo sever-jug obstojajo idejne 
rešitve, vendar pa zaradi tega, 
ker ni bilo celovite prometne 
študije ter ustreznih konkretnih 
načrtov, Celje nikoli ni pridobi-
lo potrebnega državnega denar-
ja za njeno gradnjo. 

V prometni študiji sta zajeta 
obstoječa prometna ureditev 
in cestno omrežje, predlagane 
pa so tudi variante bodoče 
cestne gradnje na območju 
mesta. Pri tem velja omeniti, 
da so v študijo, na pobudo 
Celjanov, ob predlaganih treh 
različicah naknadno vključili 
še četrto varianto, ki analizira 
cestne odseke Mariborske ce-
ste ter severne vezne ceste 
med Hudinjo in Lavo. 

IS 

brezposelnih 
Občinski svet Laško je na zadnji lanski seji podprl štiri 

programe javnih del, ki jih bodo v letu 1997 izvajali v 
okviru Centra za socialno pomoč. Komunale Laško, Ob-
močne organizacije Rdečega križa in laške knjižnice. 

V občini Laško izvajajo programe javnih del že od leta 
1991, vanje pa je bilo doslej vključenih 69 delavcev. Najdlje 
traja program nege in varstva na domu, v katerega je bilo lani 
vključenih 19 delavk, ki so v povprečju na mesec skrbele za 
85 oskrbovancev. Letos bo Center za socialno delo vključil v 
ta program še pet delavk, saj želi dosedanji obseg pomoči, ki 
je trajala običajno osem ur dnevno oziroma je bila pri 
nekaterih le občasna, še razširiti. V občini je namreč vse več 
starejših ljudi, ki so zaradi prenatrpanih domov prepuščeni 
sami sebi, prav tako pa bi marsikateri starostnik potreboval 
pomoč tudi popoldne ali ob nedeljah in praznikih, v času 
bolezni pa tudi ponoči. 

Lani so v Laškem začeli tudi s programom odstranjevanja 
črnih odlagališč, ki ga izvaja laška komunala, vanj pa je 
vključenih pet delavcev. Glede na to, da je to edini program 
javnih del, v katerem sodelujejo predvsem moški, zlasti tisti z 
nižjo izobrazbo, ga bo občina podprla tudi letos in mu iz 
proračuna namenila najmanj toliko denarja kot v letu 1996. 
Letos bo s pomočjo javnih del zagotovljena socialna varnost 
še dvema delavcema, ki bosta pomagala Območni organiza-
ciji Rdečega križa Laško pri pripravi in razdeljevanju pomoči 
socialno ogroženim in beguncem ter trem delavkam, ki bodo 
v občinski knjižnici urejale knjižno gradivo. JI 



DOGODKI 1. SNOPIČ 
Nagrajenci iz 

Kozjega 
V Kozjem bodo v drugi po-

lovici januarja podelili naj-
višja občinska priznanja za 
leto 1996. Podelitev bo na 
posebni slavnostni seji. 

Najvišje priznanje, plaketo 
občine, bo po odločitvi občin-
skega sveta prejel Estet Kozje, 
poslovna enota Dekorja, kjer iz-
delujejo embalažo (za poslovno 
prodornost). Med tremi dobit-
niki priznanj občine so Anton 
Jevšnik, delovodja na postaji 
cestnega podjetja (za osebna 
prizadevanja na področju ureja-
nja cest v občini), Ivan Perčič, 
član gasilskega društva Kozje 
(za osebno prizadevnost) ter 
Milan Brilej, občinski gasilski 
poveljnik (za vsestranska priza-
devanja na področju gasilstva). 

Znana sta tudi prejemnika 
denarnih nagrad. Podelili ju 
bodo Kulturnemu društvu 
Lesično-Pilštanj (za oživlja-
nje pilštanjskega trga) ter Ga-
silskemu društvu Buče (za 
napredek gasilstva ter kraja v 
celoti). B.J. 

Ljubenci stopili sicupaj 
Referendum/izveden na Ljubnem konec preteklega leta, pomeni zeleno luč za 

nadzidavo osnovne šole 

v občini Ljubno so eni iz-
med redkih, kjer so se občani 
konec lanskega leta odločili 
za uvedbo samoprispevka, ki 
ga bodo porabili izključno za 
nadzidavo stare osnovne šole 
in ureditev vrtca. 

»Odločitve krajanov smo 
izredno veseli, saj se je nena-
zadnje pokazalo, da kadar je 
to potrebno, znamo Ljubenci 
stopiti skupaj,« je uspeh refe-
renduma komentirala županja 
Ljubnega Anka Rakun. »Očit-
no je, da na Ljubnem vemo, da 
moramo tudi sami nekaj pris-
pevati, če želimo, da nam bo-
do pomagali še od drugod.« 

Referenduma na Ljubnem 
se je udeležilo L062 volivcev. 

kar pomeni 49,1-odstotno 
udeležbo. Od tega se je 53,9 
odstotka volilnih upravičen-
cev odločili za uvedbo samo-
prispevka. Zanimivo je, da so 
se za samoprispevek odločali 
krajani Ljubnega in ožje okoli-
ce, medtem ko so krajani dru-
gih naselij v občini Ljubno gla-
sovali proti. 

Na Ljubnem načrtujejo, da 
se bodo v letošnjem letu naj-
prej lotili ureditve prostorov 
za najmlajše, torej vrtca, kjer 
so razmere najbolj nevzdrž-
ne. Glavnino del pri nadzida-
vi šole nameravajo opraviti v 
prihodnjem letu, ko bo denar 
prispevala tudi država (ta bo 
gradnjo šol v Zgornji Savinj-
ski dolini na Rečici, v Nazar-
jah in nadzidavo šole na Ljub-
nem reševala v letu 1998). Po 

novem bo v Osnovni šoli 
Ljubno 7 novih učilnic, knjiž-
nica, čitalnica, računalniška 
učilnica, medioteka in kabi-
neti za učitelje. Poleg tega bo 
šola na Ljubnem med svetlimi 
slovenskimi izjemami, saj bo-
do lahko ukinih dvoizmenski 
pouk. 

Po načrtih bo investicija ve-
ljala 130 milijonov tolarjev, ne-
kaj več kot polovico sredstev 
bodo, predvsem s pomočjo us-
pelega samoprispevka, prispe-
vali občani občine Ljubno. De-
lavci bodo plačevali 1,5% od 
neto plače, obrtniki po stopnji 
2% od bruto zavarovalne os-
nove, upokojenci po stopnji 
1% od izplačane pokojnine in 
kmetje pa stopnji 5% od kata-
strskega dohodka. 

URŠKA SELIŠNIK Novi računi na Konjiškem 
Približno 3 tisoč telefonskih naročnikov na območju 

Slovenskih Konjic in Loč je za december prejelo napačne 
račune - v Telekom Slovenije so napako, za katero se 
naročnikom opravičujejo, hitro odkrili in te dni bodo 
naročniki dobili nove, pravilne račune. 

Pomočnik generalnega direktorja Telekom Slovenije in 
vodja Poslovne enote Celje Jože Palčnik pojasnjuje, da je 
prišlo do sistemske napake pri obdelavi kaset oziroma spo-
minskih trakov za beleženje pozivov. Poudarja, da ne gre za 
izgubo pravilnih podatkov, ampak za napako pri prenosu, 
katere posledica je, da je približno 3 tisoč naročnikov z 
območja central Slovenske Konjice in Loče dobilo zvečine 
previsoke račune. Nove, pravilno izpisane račune bodo naroč-
niki dobili v teh dneh. Za stare, ki so pri naročnikih povzročili 
kar nekaj hude krvi, pa v Telekomu pojasnjujejo, da so 
neveljavni, zato naj jih naročniki preprosto bdvržejo v smet-
njake. IS 

VeČina za ceste 
Na zadnji seji občinskega sveta Ljubno so svetniki sprejeli 

rebalans proračuna. Največ dodatnih sredstev, 14 milijonov 
tolarjev, so svetniki namenili cestnemu gospodarstvu, komu-
nalni infrastrukturi 10 milijonov tolarjev, del sredstev pa so 
razporedili še za urejanje prostora, turizem in kmetijstvo. 
Skupno bo ljubenski proračun »debelejši« za 33 milijonov 
tolarjev. US 

Davčne števiiice 
Do včeraj naj bi davčne številke prejeli vsi državljani 

Slovenije - Vprašalnike je treba vrniti 

Davčna uprava Republike 
Slovenije je 16. decembra la-
ni državljanom Slovenije pri-
čela pošiljati pisma, v kate-
rih so potrdila o davčni šte-
vilki. Večina je potrdila dobi-
la še pred novoletnimi praz-
niki, vsi pa naj bi jih, tako so 
v torek zagotovili v Ljubljani, 
dobili do včeraj. 

Obvestilo davčnim zavezan-
cem o davčni številki je sestav-
ljeno iz treh delov. Poleg na-
slova sta še davčna kartica in 
vprašalnik, s katerim sprašu-
jejo, ali so izpisani podatki 
točni. Davčno številko, ki je 
začasno natisnjena kar na na-
vadnem papirju, je treba skrb-
no hraniti, saj je nov prepoz-
navni znak vseh davčnih zave-
zancev in vseh državljanov, 
rojenih do 2. decembra 1996. 
Številko so torej dobili tudi 
dojenčki in otroci kot bodoči 
davkoplačevalci. Davčni zave-
zanci, tako fizične kot pravne 
osebe, bodo davčno številko 
morali uporabljati pri poslova-
nju z davčnim uradom, kar 

pomeni, da jo je treba zapisati 
v davčno napoved, na davčne 
obračune in druge vloge, ki jih 
bomo pošiljali davčnemu ura-
du. Obvezno jo je treba takoj 
sporočiti tudi delodajalcem, 
ker sicer le-ti ne bodo smeli 
izplačati plač. Ob tem velja 
opozoriti, da do prejema davč-
ne številke velja dosedanja 
enotna matična številka 
(EMŠO). 

Vprašalnik, ki je prav tako 
sestavni del potrdila o davčni 
številki, je treba v vsakem pri-
meru v 15 dneh vrniti davčni 
službi. Če so izpisani podatki 
točni, je treba besedico »da« v 
okvirčku le prekrižati, če kate-
ri od podatkov ni pravilen, pa 
je treba prekrižati »ne« in na-
pisati prave podatke. Vprašal-
nik je mogoče poslati po pošti, 
poštnina je plačana, kdor pa 
svojih podatkov ne želi poši-
ljati na takšen način, jih lahko 
prinese osebno na najbližjo 
davčno izpostavo. Tam naj se 
prav tako zglasijo vsi tisti, ki 
davčnega potrdila ne bodo 
prejeli do konca januarja. 

J. INTIHAR 

V Štorah prvo branje proračuna 
Konec lanskega leta so v 

Občinskem svetu Štore svoje 
delo zaključili s sprejemom 
proračunskega rebalansa za 
leto 1996 in v prvem branju 
sprejeli tudi letošnja prora-
čunska izhodišča. 

Za poslovanje v letu 1996 je 
štorski proračun na strani pri-
hodkov predvideval nekaj več 
kot 221 milijonov tolarjev, z 
rebalansom pa so se skupni 
prihodki dvignili na dobrih 
280 milijonov tolarjev. Štorski 
svetniki so predlog rebalansa 
sprejeli po hitrem postopku, 
hkrati pa so se v zadnjih de-
cembrskih dneh lotili že tudi 
prvega branja odloka o prora-
čunu za leto 1997. 

V štorski občinski blagajni 
bo letos predvidoma na pri-
hodkovni strani nekaj več kot 
403 milijone tolarjev, kar je 
glede na rebalans lanskega 
proračuna za 44 odstotkov 
več. Občinski proračun pa so 
sestavili uravnoteženo, tako 
da bo tudi poraba v Štorah 
znašala dobre 403 milijone to-
larjev. 

Štorski svetniki pa so na lan-
skem zadnjem zasedanju so-
glašali tudi z ustavitvijo akcije 
obnove vodovodnih priključ-
kov ter po hitrem postopku 
sprejeli sklepa o javni razgrni-
tvi zazidalnih načrtov Lipa-
Štore in Štore 1. 

IS 

PO SVETU 
Brez sporazuma o 

Hebronu 
Izraelski premier Netanja-

hu in palestinski vodja Arafat 
sta se v nedeljo ponoči na 
skrivaj sestala, vendar tudi 
tokrat nista odpravila neso-
glasij, ki zavirajo podpis spo-
razuma o Hebronu. Največji 
optimisti so ta podpis napo-
vedovali že pred novim le-
tom, vendar pa se obe strani 
predvsem o datumu nadalj-
njega umika izraelske vojske 
iz mesta in o Arafatovi zahte-
vi po prisotnosti vsaj enega 
palestinskega častnika pri 
Abrahamovi grobnici še zdaj 
nista sporazumeli. Izrael tako 
zavrača vsakršen kompromis 
s Palestinci o nadzoru nad 
sveto grobnico patriarhov 
(pokopane biblij ske osebno-
sti - Abraliam, Izak, Jakob in 
njihove žene Sara, Rebeka in 
Lea), ki si jo lastijo tako Židje 
kot tudi Palestinci. Hebron, 
kjer med najmanj 100 tisoč 
Arabci živi le okrog 400 Židov 
tako o s t ^ zadnje od sed-
mih mest na Zahodnem bre-
gu, ki bi ga v skladu z izrael-
sko-palestinskim sporazu-
mom (podpisanim septem-
bra 1995) Izrael moral že 
zdavnaj predati (80 odstotkov 
ozemlja, preostalo naj bi nad-
zorovale skupne enote) Pale-
stincem. Vendar vlada v Jeru-
zalemu vztrajno poudarja, da 
se boji za varnost svojih pri-
seljencev, ki bi po umiku 
izraelske vojske (to bi se mo-
ralo zgoditi že pred 10 mese-
ci) ostdi brez vojaškega za-
ledja Židovski priseljenci, 
ki jih podpirajo desničarski 
skrajneži, pa celo ne skrivajo 
namer, da vse mesto naredijo 
židovsko. Med drugim zahte-
vajo, da mora biti izraelska 
vsaka hiša, v kateri so pred 
pokolom in izgonom leta 
1929 živeli Židje. 

TupacAmorune 
popušča 

Perujsko revolucionarno 
gibanje Tupac Amaru, ki je 
17. decembra lani na japon-
skem veleposlaništvu v Limi 
zajelo več sto talcev še vedno 
zadržuje 74 ljudi. Ugrabitelji 
so perujskega predsednika 
Fujimorija posvarili, da kriza 
s talci z arogantnimi izjavami 
in brez dialoga še kmalu ne 
bo rešena. Fujimori namreč 
vztrajno ponavlja, da se je z 
gverilci pripravljen pogovar-
jati (kaj šele pogajati) šele 
potem, ko bodo položili orož-
je. Pred dnevi so ugrabitelji 
celo dovolili vstqp v velepo-
slaništvo nekaterim fotogra-
fom in tv snemalcem, ki so 
povedali, da so gverilci izrazi-
li željo po posredovanju ru-
skega in kubanskega pred-
sednika. Eden od izpuščenih 
talcev pa je povedal, da na-
meravajo ugrabitelji zaprosi-
ti za politično zatočišče na 
Švedskem ali na Danskem. V 
Stockholmu za zdaj še niso 
prejeli nobene prošnje, je pa 
gvatemalski Časnik E1 Sol, ki 
se sklicuje na diplomatske 
kroge zapisal, da je Gvatema-
la pripravljena sprejeti ugra-
bitelje, zatočišče pa naj bi jim 
ponudil tudi Honduras. Ja-
ponski časnik Mainichi Shim-
bun pa je objavil, da naj bi 
gibanje Tupac Amaru zahte-
valo odkupnino za visoke ja-
ponske podjetnike (Mitsubis-
hi, Toyota...)', ki so med talci. 

Uporniki naj bi prvotno zah-
tevali 100 milijonov dolarjev, 
kasneje pa svojo zahtevo 
zmanjšali za 30 milijonov. 

Miloševic se (še) 
ne da 

v zadnjih dneh Srbijo bolj 
kot poulične demonstracije 
pretresajo reakcije na pisa-
nje jugoslovanskega zunanje-
ga ministra Milutinoviča Or-
ganizaciji za varnost in sode-
lovanje v Evropi (OVSE) glede 
njenih ugotovitev o izidih lo-
kalnih volitev. Milutinovič za 
razliko od misije OVSE, ki je 
pred novim letom obiskala 
Srbijo, ne priznava popolne 
volilne zmage opozicije. Po 
mnenju oblasti je opozicija 
zmagala le v devetih od 16 
volilnih okrajev v Beogradu 
in ne le v treh mestih - Uži-
cah, Kragujevcu in Zrenjani-
nu in ne v desetih od 14 mest, 
kot je v svojem poročilu na-
vedla misija OVSE. Na sedežu 
OVSE na Dunaju so zato izra-
zili veliko nezadovoljstvo. 
Nezadovoljstvo pa je prvič 
izrazila srbska pravoslavna 
cerkev, dosedanja velika za-
veznica režima, V sporočilu 
za javnost je odločno in javno 
obsodila Miloševičev režim 
zaradi »ppnaredbe volitev in 
zadušitve političnih in ver-
skih svoboščin«. Najvišji 
cerkveni organ sveti sinod pa 
je Miloševiča obsodil, da 
»skuša vnesti razdor in izzva-
ti prelivanje krvi samo zato, 
da bi se ohranili na oblasti«. 
Zaradi nestrinjanja s srbskim 
voždem je vložil odstop beo-
grajski socialistični nadžu- ;, 
pan Čovič. Opozicija pa je 
konec tedna začela še z dru-
gačnimi protesti - ob pol os-
mih zvečer, ko se na TV zač-
ne za opozicijo najbolj oso-
vražena oddaja Dnevnik, ki 
v dveh mesecih še ni poročala 
o protestih, začne z vsemi 
razpoložljivimi sredstvi zga-
njati velik hrup. 

Republika BiH 
dobila vlado 

Republika BiH je z januar-
jem dobila prvo vlado. 42-
članski predstavniški dom • 
parlamenta, katerega zase-
danja so se prvič udeležili 
tudi srbski poslanci, je na-
mreč potrdil vladne ministre 
in oba ministrska sopredsed-
nika. Vlado bosta tako izme-
nično po en teden vodila mu-
sliman Haris Silajdžič, nek-
danji bosanski premier in 
Srb Boro Bosič. V vladi so še 
trije ministri in sicer Hrvat 
Jadranko Prlič, ki je obdržal 
mesto zunanjega ministra, 
musliman Hasan Muratovič, 
ki je bil pred tem premier je 
postal minister za zunanjo 
trgovino, tretji minister, za 
civilne zadeve, pa je Srb Spa-
soje Albijanič. Med prvimi 
nalogami skupne vlade bo 
obnova države. Svetovna 
banka je tako že napovedo-
vala prvih 160 milijonov do-
larjev pomoči. Prvič je zase-
dal tudi 15-članski zgornji 
dom parlamenta Republike 
BIH in to v Lukavici, delu 
Sarajeva pod srbskim nadzo-
rom. Oblasti v BiH pa se sicer 
tudi pripravljajo na predse-
dovanje 16 članski Srednjee-
vropski pobudi. Bosna bo s 
tem prvič od osamosvojitve 
prevzela predsedovanje kak-
šni mednarodni organizaciji. 

DAMJAN KOŠEC, POPtv 

ZDRAVlUŠČE 
LAŠKO 

Predstavljamo vam nov program, ki ga 
izvajamo v Zdravilišču Laško - INKOGIM 

INKOGIM-
vaje proti inkotinenci, nehotenemu uhajanju urina. 

Program poteka v obliki učenja in izvajanja vaj 
enkrat tedensko. Z novo serijo vaj bomo 
pričeli v ponedeljek, 13. januaija 1997 

PROGRAM VAJ INKOGIM 
so praktična navodila za rešitev problema. Ta so 

predvsem v zmanjšanju pritiska na mehur in 
treningu mišic medeničnega dna. 
Vaje vodi višja fizioterapevtka. 

Cena posamezne v^e z n ^ 600 SIT. 

Za dodatne informacije pokličite na 
tel. štev. 063/731-312, fizioterapija 

Šl.1.«9.iaiiuar 1997 



DOGODKI 

Drugačna podoba občine 
V občini Ljubno bodo letos sprejemali nov prostorsko 

ureditveni načrt občine, v katerem bi radi upoštevali čim 
več želja krajanov. 

Zato so pri občinskem svetu ustanovili posebno delovno 
skupino, ki bo v prihodnje sprejemala pobude, pripombe in 
mnenja krajanov za vse prostorske spremembe v občini, v 
želji, da bi bil sprejet ureditveni načrt čim dlje aktualen. 
Ljubenski svetniki so na zadnji seji že pooblastili dipl. ing. 
Alberta Toffa, da bo kasneje izdelal vse potrebne lokacijske 
dokumente. US 

Celjski sejem po evropsko 
v podjetju Celjski sejem so 

s L januarjem prešli na 
evropski delovni čas, kar po-
meni, da zaposlenim delovni 
čas teče med 8. in 12. uro, po 
1-urnem odmoru za kosilo 
pa z delom nadaljujejo od 13. 
do 17. ure, razen ob petkih, 
ko se delovni dan zaključuje 
ob 15. uri. 

Po besedah direktorja mag. 
Franca Pangerla je odločitvi, 
da v podjetju preidejo na 
evropski delovni čas, v veliki 
meri botrovala narava dela 
zaposlenih. Že doslej je prib-
ližno polovica od 30 zaposle-
nih (gostinci in tehnične služ-
be) delala v dveh izmenah, 
rednega delovnega časa pa ni-
so poznali niti preostali, saj je 
predvsem ob večjih sejmih in 
prireditvah v Celjskem sejmu 
glavnina dela v popoldan-
skem in večernem času. Deli-
tev delovnega dne na dopol-
danski in popoldanski del bo 
po pričakovanjih mag. Pan-
gerla prispevala tudi k večji 
učinkovitosti zaposlenih ozi-
roma izkoristku delovnega 
časa. Da je delo v popoldan-
skem času še kako potrebno. 

pa so v Celjskem sejmu uvide-
li tudi skozi svoje poslovne 
odnose s tujino, saj večina 
njihovih partnerjev dela do 
17. ure. 

V Celjskem sejmu so s pre-
hodom na evropski delovni 
čas, ki so ga z možnostjo en-
kratne ponovitve poskusno 
uvedli za 6 mesecev, tudi 
skrajšali delovni teden iz do-
sedanjih 40 na 38 ur. Direktor 
Pangerl je prepričan, da je od-
ločitev dobro premišljena, če-
prav se zaveda, da bo nekaj 
zaposlenih imelo tudi težave z 
uskladitvijo svojega delovnika 
in družinskih obveznosti. »Na 
Celjskem nismo edino in prvo 
podjetje, kjer bi spremenili de-
lovni čas. Zlasti zasebna pod-
jetja in zaposleni v storitvenih 
dejavnostih že nekaj časa de-
lajo tako, zato pričakujem, da 
se bodo temu sčasoma, kar 
najhitreje, prilagodih tudi v 
vrtcih oziroma drugih javnih 
službah,« pravi mag. Pangerl 
in dodaja, da bodo zaposleni 
ob prehodu na evropski delov-
ni čas za opravljeno delo pre-
jeli tudi 15-odstotno povišico 
k osnovni plači. IS 

V Laškem dražji vrtci 
s 1. januarjem so se cene 

programov v laških otroških 
vrtcih v povprečju zvišale za 
15 odstotkov, za prav toliko 
pa so se zvišali tudi prispev-
ki staršev, ki so določeni z 
lani sprejetim in za celotno 
državo veljavnim Pravilni-
kom o plačilih staršev za 
programe v vrtcih. 

V občini Laško so se cene 
programov nazadnje zvišale 
pred enim letom, kar je vrt-
cem zlasti zadnje mesece lan-
skega leta povzročalo precej 
težav. Zaradi uveljavitve do-
datkov zaposlenim v skladu s 
kolektivno pogodbo in zaradi 
rasti cen materialnih stroškov 
z občinskim denarjem in pla-

čili staršev niso več mogli po-
krivati vseh potreb, zato so 
morali skrajno racionalizirati 
svoje poslovanje in stroške 
znižati na golo nabavo živil. 
Občina bi sicer lahko cene zvi-
šala že med letom, vendar za 
kaj takšnega v proračunu ni 
imela dovolj denarja. Plačila 
staršev namreč predstavljajo 
le 28 odstotkov vseh sredstev, 
ki jih potrebujejo vrtci za svoje 
delo, preostanek vsote je sub-
vencija občine. 

Zaradi 15-odstotnega zviša-
nja so po novem cene posa-
meznih programov naslednje: 
v rednih oddelkih za otroke od 
enega do sedmih let znašajo 
32.770 tolarjev, v skrajšanem 
programu, ki dnevno traja od 
5 do 6 ur, 24.580 tolarjev. 

skrajšani program priprave na 
šolo pa stane po novem 6.082 
tolarjev. Koliko od tega bodo 
plačevali starši, bo seveda od-
visno od plačilnega razreda, v 
katerega so bili uvrščeni že 
lani v skladu s pravilnikom, 
najvišji delež pa znaša 85 od-
stotkov. Od 1. januarja bodo 
starši morali plačevati tudi ci-
cibanove urice, ki jih obiskuje-
jo otroci, ki sicer niso vključe-
ni v vrtec. Tega programa, ki je 
med starši in otroci vse bolj 
priljubljen, doslej ni bilo treba 
plačevati, vendar se je v prete-
klem letu vanj vključilo toliko 
otrok, da občina sama ni več 
zmogla pokrivati stroškov. Za-
to bodo starši odslej za ciciba-
nove urice plačevali 800 tolar-
jev na mesec. JI 

Na starost bodo doma 
V novem domu upokojencev v Šentjurju bo 40 delovnih mest 

Na gradbišču šentjurskega doma upokojencev je bilo mo-
goče za praznike videti smreko. Z njo so po gradbeniški 
navadi opozorili na doseženo najvišjo točko objekta. Približ-
no ena tretjina doma je že pod streho. 

Pred prazniki so na gradbiš-
ču z delom začasno prenehali, 
nadaljevati pa nameravajo z 
lepšim vremenom. Gradbeni-
ki sicer opravljajo delo po pla-
nu, čeprav so poleti nekoliko 

zamujali, kar pa jim je uspelo 
jeseni nadoknaditi. Pri vsem 
skupaj številne občane zani-
ma kdaj bo objekt vseljiv, saj 
je trenutno (po osemnajstih 
domovih) po vsej Sloveniji 
približno 160 Šentjurčanov. 

Iz šentjurske občine bi tre-
nutno moralo nujno v dom 20 
občanov, številni oskrbovanci 
pa si zelo želijo preživeti preo-
stanek življenja v domačem 
kraju, med domačimi ljudmi. 
V Šentjurju računajo na njiho-
vo vrnitev, saj bi tako bilo v 
drugih domovih več prostora. 
Največ občanov šentjurske 
občine biva trenutno v domo-
vih v Šmarju pri Jelšah, v Celju 
ter v Poljčanah. V novem šent-
jurskem domu bo prostora za 
približno 160 oskrbovancev. 
Za bodoče oskrbovance, ki so 
bolj pri denarju, je zanimiv 
podatek, da bo v podstrešnem 

delu mogoče kupiti garsonjere 
ali enosobna stanovanja. 

V občinski stavbi opozarja-
jo, da je dokončanje novega 
objekta odvisno od dinamike 
nakazovanja potrebnih sred-
stev, ki jih prejemajo s strani 
države. Za naložbo prispeva 
80 odstotkov sredstev država, 
preostalih 20 odstotkov doma-
ča občina. Okvirna vrednost 
šentjurske naložbe je 480 mili-
jonov tolarjev, pri čemer niso 
všteta sredstva občine za pred 
leti kupljeno zemljišče, njego-
vo komunalno opremljenost 
ter projekte. Občina pa obe-
nem investira denar tudi v či-
stilno napravo za potrebe do-
ma ter nastajajoče nove sose-
ske. 

V občinskem vodstvu raču-
najo, da bo objekt končan pri-
hodnje leto, leta 1998. V kraju 
s hudo brezposelnostjo pa se 
že veselijo tudi približno štiri-
desetih novih delovnih mest 
za bodoče domsko osebje. 

BRANE JERANKO 

Priznanje 
Atamsicim 
taplicam 

Na decembrskem zboru 
upravljavcev slovenskih ko-
pališč so podelili priznanja 
svoje sekcije v Gospodarski 
zbornici Slovenije. Gre za re-
zultate ocenjevanja v lanski 
zimski ter poletni sezoni. 

Med številnimi dobitniki 
priznanj je s celjskega območ-
ja le Zdravilišče Atomske to-
plice. To je prejelo priznanje 
za urejenost in kakovost stori-
tev v skupini zimsko-letnih 
kopališč. Atomske toplice so 
se uvrstile na 2. mesto, za 
Termalno riviero v Čatežu in 
pred kopališčem v hotelu Ajda 
v Moravcih, ki je na 3. mestu. 

Priznanja so podelili tudi po 
trem najboljšim hotelskim, 
zimsko-športno-rekreacij skim 
in zimskim-termalnim kopa-
liščem, plažnim ter bazen-
skim kopališčem ob morju, 
kopališčem v naravnih zdravi-
liščih in komunalnim kopališ-
čem. B. J. 

Huda stanovanjsica stiska 
Slatinska občino je pred dnevi kupila Bjelovarski dom 

v občini Rogaška Slatina 
imajo velike potrebe po sta-
novanjih. Zadnje občinsko 
stanovanje v mestu so na-
mreč zgradili leta 1991, zato 
je trenutno že več kot sto 
prošenj. Slatinska občina je 
pred dnevi kupila poslopje 
Bjelovarskega doma, kjer bo-
do uredili nekaj socialnih 
stanovanj. 

Gre za nekdanji počitniški 
dom mesta Bjelovar na Hrvaš-
kem, kjer so med zadnjo voj-
no nekaj časa bivali begunci. 
Zaradi mednarodne kupčije 
so trajala prizadevanja za od-
kup približno leto dni, od te-
ga pol leta za soglasja iz raz-
ličnih ministrstev, nato pa so 
se Slatinčani z Bjelovarčani 
pogodili za ceno objekta. Za 
dom na območju Sv. Križa, v 
Ulici IX. divizije, bodo plačali 
blizu 23 milijonov tolarjev. 
Na zadnji seji občinskega sve-
ta so svetniki z nakupom so-
glašali. 

V poslopju s 586 kvadratni-
mi metri površine bo po prvi 
oceni mogoče pridobiti od 15 
do 18 socialnih stanovanj. 
Stavba je potrebna preuredi-
tve ter prenove, na projektno 
dokumentacijo pa bodo mora-
li počakati kakšen mesec. Z 
dokumentacijo bo znano toč-
no število socialnih stanovanj, 
nato bosta mogoča razpis ter 
določitev prednostnega vrst-
nega reda prosilcev. V občini 

upajo, da bi se lahko prvi sta-
novalci vselili že julija za sla-
tinski občinski praznik. 

Stanovanjske stiske v obso-
teljskem mestu pogojujejo tež-
ke gospodarske razmere. V 
podjetjih število stanovanj ce-
lo znižujejo, saj je, na primer, 
zdravilišče prodalo Slatinski 
dom, od koder se je moralo 

izseliti 32 stanovalcev. V sla-
tinski občinski upravi zato re-
sno razmišljajo tudi o pridobi-
vanju neprofitnih stanovanj v 
novem poslovnem stanovanj-
skem objektu, prav tako pri 
Svetem Križu. Tamkajšnji in-
vestitor trenutno pridobiva 
gradbeno dovoljenje. 

BRANE JERANKO 

V Rogatcu niso spali 
No silvestrski dan so še marsikaj postorili 

•• ... . ' i i s 

v gospodarsko šibki občini 
Rogatec so v praznično obar-
vanih dneh marsikaj postori-
li, saj se je proračunsko leto 
tokrat končalo zadnji dan le-
ta. Na področju hribovitega 
Loga so okrepili električno 
napeljavo, v Trličnem prido-
bili telefone, pokritje novo-
gradnje bloka je preprečilo 
vreme, pripravljajo pa tudi 
kabelsko televizijo. 

V odročnem predelu Loga 
nad Dobovcem so delavci 
Elektra okrepili električno na-
peljavo z novim transforma-
torjem, na dolžini dveh kilo-
metrov pa še podvojili elek-
trično napeljavo. Gre za prib-
ližno petdeset gospodinjstev, 
ki so se do leta 1993 oskrbova-
la z elektriko s hrvaške strani. 

nato pa je prišlo na naši strani 
le do prehodne rešitve. Za 
podvojitev je rogaška občina 
prispevala 1,2 milijona tolar-
jev. 

Za praznike so bili veseh 
tudi v Trličnem, kjer so štiri 
najbolj oddaljene domačije 
pridobile telefonsko zvezo s 
svetom, v peti hiši pa se bo to 
zgodilo predvidoma v tem ted-
nu. Potrebna je zamenjava 
električnih drogov, ki so obe-
nem namenjeni za telefonsko 
napeljavo. Gre za demograf-
sko ogroženi obmejni kraj, pri 
čemer imajo vaščani dostop le 
čez mejni prehod. Prizadeva-
nja za obvozno cesto trajajo že 
več let, lani je prišlo do odloči-
tve za izdelavo projektne do-
kumentacije, letos pa bi ob-
vozno cesto zgradili. Cesta naj 
bi stala približno 40 milijonov 

tolarjev, zaradi zahteve po 
ureditvi zavarovanega želez-
niškega prehoda pa so potreb-
na dodatna vlaganja. 

V Rogatcu, kjer gradijo 10-
stanovanjski blok, se jim želja, 
da bi objekt pokrili do konca 
leta, ni uresničila. Ponagajalo 
je vreme, pri tem pa vseeno 
upajo, da bo končan maja. V 
KS Rogatec si v tem času pri-
zadevajo tudi za izgradnjo ka-
belske televizije. Zbirajo inte-
resente, ki naj bi jih bilo že več 
kot dvesto, izvajalec iz Vuhre-
da pa pridobiva projekt za 
gradbeno dovoljenje ali prigla-
sitev del. Zaenkrat znaša ok-
virna cena posameznega pri-
ključka približno 950 DEM, za 
večstanovanjske hiše pa se 
morajo glede cene še pogovo-
riti. 

BRANE JERANKO 

PO DRŽAVI 
Kučan uradno 

predlagal 
Drnovška 

LJUBUANA, 3. januarja 
(Delo) - Predsednik države 
Milan Kučan je predsedni-
ku državnega zbora dr. Ja-
nezu Podobniku tudi urad-
no, tako kot je napovedal 30. 
decembra, sporočil, da za 
kandidata za predsednika 
nove vlade predlaga dr.Ja-
neza. Drnovška Da bi bil 
Drnovšek izvoljen, mora do-
biti 46 poslanskih glasov, 
glasovanje pa bo tajno. 

Popravni izpit 
UUBLJANA, 3. januarja 

(Večer) - Ustavno sodišče je 
: S polletnim odložilnim ro-
kom razveljavilo zamrzni-
tev vračanja premoženja 
cerkvi in veleposestnikom. 
V tem času naj bi parlament 
poskrbel za ustrezne po-
pravke oziroma dopolnitve 
zakona o denacionalizaciji, 
zaradi katerih je bil pred 
enim letom zakon o zača-
snem, delnem zadržanju 
vračanja premoženja tudi 

. sprejet. Po mnenju ustavnihi 
' sodnikov je bilo z moratori-
jem kršeno načelo pravne 
države, splošna pravica 
pred zakonom ter načelo 
zaupanja v veljavnost in 
trajnost zakona o denacio-
nalizaciji. 

Poslanci kršijo 
poslovnik 

LJUBLJANA, 3. januarja 
(Delo) " Poslanci so prvič 
prekršili poslovnik državne-
ga zbora, saj je bil 3. januar 
zadnji rok za oblikovanje, 
delovnih teles in imenova-" 
nje generalnega sekretarja| 
zbora. Najhuje je, ker držav- * 
ni zbor Še nima komisije zal 
volitve, imenovanja in admi- < 

, nistrativne zadeve, ki pred-
laga vse kadrovske rešitve.'? 
Razlog za zamudo naj b i j 
bile nejasnosti o tem, katere^ 
stranke bodo na oblasti in 
katere v opoziciji. | 

Slovenija uvaža 
elektriko ^ 

LJUBLJANA, 3. januarja!^ 
(Večer) - Po zaustavitvi nu-
klearke v Krškem, ki naj bif 
jo popravili v naslednjih 
dneh, je Elektro Slovenije^ 
začel uvažati več elektrike.*^ 
Elektriko si sedaj izposoja, 
uvaža ali izmenjuje z Avstri-
jo in Švico, kmalu pa tudi še 
s Hrvaško, Italijo ter Bosno. 

Žled in ledeni 
dež ^ 

LJUBLJANA, 5. januarja! 
(Večer) - V zadnjih dneh se 
je mraz v Sloveniji nekoliko 
unesel, v zahodnem delu dr-
žave pa imajo zdaj velike 
težave zaradi ledenega dež-
ja in žleda. Žled povzroča 
veliko škode na električnem 
omrežju in v gozdovih, 
predvsem na Gorenjskem, 
Notranjskem in Primor-
skem, kjer je brez elektrike 
8500 gospodinjstev. Doslej 
je v gozdovih poškodovanih 
že približno 10 tisoč kubič-
nih metrov dreves. 



INTERVJU 1. SNOPIČ 

Imeli smo se radi 
Predstojnica otroškega oddelka Splošne bolnišnice Celje dr. Ana Meštrovic o uspešnem zaklju^u akcije zbiranjo denarja za nakup ultrazvočnega aparata 

»Za otroke bi naredili vse, pravimo, saj je največ naše 
ljubezni namenjene njim. Kaj pa za bolne otroke? Bi naredili 
še več. So to samo besede?« Takole smo se spraševali 4. maja 
lani, ko smo v našem časopisu prvič objavili celostransko 
obvestilo, da otroški oddelek celjske bolnišnice zbira sredstva 
za nakup ultrazvočnega aparata, ki omogoča nenevarno in 
neboleče zgodnje odkrivanje številnih bolezni in prirojenih 
napak. Potrudimo se in pomagajmo jim uresničiti to željo, 
smo še zapisali o akciji, ki se je imenovala »Imejmo se radi«. 

Tik pred božičem je bila že-
lja otroškega oddelka uresni-
čena. Celjski Lions klub s 17 
tisoč markami in nekaj pred 
njim še Pivovarna Laško s 500 
tisoč tolarji sta omogočila, da 
se je akcija zbiranja denarja 
lahko zaključila. Pravzaprav 
so to omogočili prav vsi do-
brotniki, ki so v poldrugem 
letu, kolikor je trajala akcija, 
zbrali za otroški oddelek toli-
ko denarja, da je ob koncu leta 
predstojnica oddelka dr. Ana 
Meštrovič z velikim olajša-
njem povedala, da je ultra-
zvočni aparat končno njihov. 
Dr. Meštrovičeva nikoli ni raz-
mišljala o tem, da akcija mor-
da ne bo uspela. Tudi v obdob-
jih, ki so bila bolj »sušna« in je 
vsota na posebnem žiro raču-
na rasla zelo počasi. 

V uspešen zaključek akcije 
so bili prepričani tudi v ljub-
ljanskem podjetju Sinoprom, 
ki trguje z medicinsko opre-
mo, saj so ultrazvočni aparat 
dali oddelku v uporabo že 12. 
junija 1995, potem pa v jeseni 
istega leta podpisali še pogod-
bo, ki je omogočila Celjanom 
obročno odplačevanje kupni-
ne do konca leta 1996. »Šele 
sedaj vidimo,« pravi dr. Ana 
Meštrovič, «da je prava škoda, 
ker aparata nismo imeli že 
prej. To je res stvar, ki sodi na 
otroški oddelek, saj omogoča 
neboleče in nenevarne prei-
skave, ki ogromno povedo.« 

Čeprav ste bili brez ultra-
zvočnega aparata, ste na va-
šem oddelku tovrstne prei-
skave srca pri otrocih začeli 
opravljati med prvimi v Slo-
veniji. Pregledov pa je bilo 
zelo malo, saj ste bili odvisni 
od aparata na internističnem 
oddelku. 

Naša zdravnica dr. Lidija 
Vučajnk se je za preiskave z 
ultrazvočnim aparatom priče-
la izobraževati že pred petimi 
ali šestimi leti in pred prav 
toliko časa smo začeli prositi 
tudi vodstvo bolnišnice, naj 
nam kupi aparat. Žal nikoli ni 
bilo denarja. Takoj ko je prišel 
aparat na oddelek, je dr. Vu-
čajnkova v samo treh mesecih 
naredila dvakrat več preiskav 
kot jih je prej v šestih mesecih. 
Od lanskega junija opravljamo 
tudi preiskave trebuha in led-
vic, izobražujemo pa se tudi 
za ultrazvočne preglede glave. 
Vse to nam omogoča en sam 
aparat, spremeniti je treba le 
programe in uporabiti drugač-
ne sonde. 

Ultrazvočni aparat je goto-
vo dokaj spremenil sam na-
čin dela na otroškem oddel-
ku. 

Z gotovostjo lahko zatrdim, 
da so pregledi otrok postali še 
bolj kakovostni in tudi hitrejši. 
Že takoj namreč lahko ugoto-

vimo, kaj so, na primer, vzroki 
za nenadne bolečine v trebu-
hu ali predelu ledvic. Res pa 
je, da zdaj vsak pregled traja 
dlje časa. Prej je dr. Vučajnko-
va pregledala samo srček in 
naredila EKG, zdaj opravi še 
ultrazvok in pregled ne more 
biti končan v pol ure. Zato so 
tudi že čakalne dobe, pa če-
prav delamo vsak dan, tudi 
popoldne. Pri preiskavah srca 
smo zelo uspešni, kar nam 
priznavajo tudi v Ljubljani in 
drugod po Sloveniji, s še nekaj 
dodatnega izobraževanja bo-
mo gotovo prav tako uspešni 
tudi pri preiskavah trebuha in 
ledvic, ki jih sedaj opravljajo 
trije zdravniki. Želimo si, da bi 
ultrazvok srca lahko opravljal 
vsaj še en zdravnik, tako da bi 
lahko delali neprekinjeno in bi 
aparat res do konca izkoristili. 

Zeleni zvezek 
v preteklem letu in pol je 

bil vaš najbolj pogost sprem-
ljevalec droben zelen zve-
zek, v katerega ste ves čas 
zapisovali imena, datume in 
vsote. Gosto popisane strani 
razkrivajo, kako je pravza-
prav potekala akcija zbiranja 
denarja za nakup ultrazvoč-
nega aparata. 

Zdaj sploh ni več pomem-
bno, kdo je bil prvi in kdo 
zadnji, pomembno je le, da je 
bilo veliko ljudi, ki so razume-
li, da otroški oddelek res nuj-
no potrebuje aparat in 243 ti-
soč nemških mark za njegov 
nakup. Bilo je tudi nekaj tak-
šnih, ki niso zaupali v akcijo in 
smo morali požreti tudi kak-
šen očitek, vendar sem imela 
kljub temu občutek, da so 
ljudje vzeli akcijo kot našo 
skupno, celjsko. Tisti, ki so 
dali denar, so ga dali iz naklo-
njenosti in zato, ker so nam 
zaupali. Moram pa poudariti, 
da brez Novega tednika in Ra-
dia Celje naša akcija ne bi 
uspela. S pomočjo ol3eh se je 
vse skupaj začelo, teklo in se 
tudi uspešno končalo. Prvi po-
ziv javnosti je bil objavljen 
spomladi leta 1995, nato pa 
smo na številna podjetja, 
družbena in zasebna, poslali 
še pismene prošnje in jih ka-
sneje poklicali še po telefonu 
ah jih osebno obiskali. Posku-
šali smo na najrazličnejše na-
čine, največ preko znancev in 
prijateljev. V začetku je bi od-
ziv zelo dober, mreža, ki smo 
jo razpredli, je dala presenet-
ljive rezultate, potem pa se je 
lanskega poletja malce zausta-
vilo. Septembra se nas je zato 
kar malo lotila panika, saj smo 
bili dogovorjeni, da bo odpla-
čevanje potekalo brez obresti 
samo do konca leta 1996. Ne-
kaj dni pred iztekom pretekle-
ga leta se je vse dobro konča-

lo, čeprav bomo aparat v celoti 
izplačali šele ta mesec, saj bo-
mo šele sedaj dobili vsoto, ki 
so nam jo Lionsi 23. decembra 
podarili le simbolično. Želeh 
smo, da bi vsa imena, ki so 
zapisana v zelenem zvezku, 
natisnili v posebni brošuri in 
se tudi tako zahvalili našim 
dobrotnikov, pa žal ni denarja. 

Seznam tistih, ki so daro-
vali za ultrazvočni aparat, se 
je končal pri številki 510. 

Darovalcev je precej več, 
menim da okrog 600. Marsikje 
so denar, ki so ga prispevah 
posamezniki, darovali v ime-
nu celotnega kolektiva. Mo-
ram povedati, da me je zelo 
ganilo, ker so se ponekod kar 
sami lotili najrazhčnejših ak-
cij, da bi zbrali čimveč denar-
ja. Celjsko Podjetje za urejanje 
voda, na primer, pa osnovna 
šola iz Polzele, celjska gimna-
zija, Območna obrtna zborni-
ca iz Šentjurja, ki je pripravila 
dobrodelni koncert, celjski 
amaterski slikarji, ki so daro-
vali slike, za enako gesto se je 
odločila tudi galerija Meke iz 
Krškega, Mladinska knjiga iz 
Žalca, nekateri celjski glasbe-
niki, ki so pripravili dobrodel-
ne koncerte, organizirah so se 
tudi naši izseljenci. Od same-
ga začetka nam je pomagal 
tudi zavod Volja in dobrota iz 
Kranja, ki je poskrbel, da se je 
naša akcija razširila izven re-
gijskih meja. Na naše prošnje 
so se odzvale vse občine celj-
ske regije, precej pa nam je 
pomagal tudi celjski župan z 
osebnimi pismi številnim pod-
jetjem. Skrinjico z napisom >za 
ultrazvok< smo imeli tudi na 
našem oddelku. Rada bi ome-
nila vse po vrsti, pa je seznam 
predolg, zato upam, da ne bo 
nihče užaljen. Zares smo hva-
ležni prav vsem, ne glede, ko-
liko tolarjev so prispevali. Spo-
minjam se neke upokojenke, 
ki nam je že ob začetku akcije 
poleg denarja poslala še pri-
jazno pismo. To nas je takrat 
zelo razveselilo, saj smo spoz-
nali, da ljudem res ni vseeno 
in so pripravljeni pomagati. 

Seveda nam je bilo vseskozi 
pomembno zbrati čimveč de-
narja, vendar so nam prav tisti 
skromnejši prispevki pomenili 
zelo veliko in so nam bili v 
moralno podporo. Vedeli smo, 
da prihajajo iz srca. 

Ultrazvočni aparat gotovo 
ni bila edina stvar, ki ste jo 
na otroškem oddelku nujno 
potrebovali. 

Ena naših velikih potreb je 
tudi dvigalo. Smo edina stavba 
v bolnišnici, ki ga še nima. 
Predvideno je bilo, da bomo 
dvigalo dobiU takrat, ko je bil 
še samoprispevek, narejeni so 
bih tudi vsi načrti, pa se je 
potem obrnilo drugače. Vsi, ki 
prihajajo k nam, od staršev do 
zdravstvenega osebja iz ljub-

ljanske pediatrične klinike, 
preprosto ne morejo verjeti, 
da inkubatorje z novorojenčki 
ter nezavestne ali nepokretne 
otroke na rakah nosimo v dru-
go nadstropje. V naročju jih 
prenašamo tudi takrat, ko je 
treba oditi na kakšen drug od-
delek v bolnišnici. Hudo je, 
ker pri nas niso le dojenčki, 
ampak tudi pubertetniki, ki 
tehtajo več deset ali celo sto 
kilogramov. Drugi naš prob-
lem je precejšnja prostorska 
stiska, ki pa jo bomo, upam, 
rešili takrat, ko bomo v novem 
delu bolnišnice ponovno dobi-
li naše specialistične ambu-
lante. 

JANJA INTIHAR 
Foto: GREGOR KATIČ 

Poleg dr. Ane Meštrovič opravljajo preiskave z ultrazvočnim aparatom še trije zdravniki. Za 
sedaj pregledujejo z ultrazvokom le srce, trebuh in ledvica, kmalu bodo tudi glavo. 

IPO DRŽAVI 
Prve podražitve 
UUBUANA, 1. Januarja 

(Delo) - Zaradi uvedbe eko-
loških taks so začele veljati 
nove cene bencina in dru-
gih naftnih derivatov, ki so 
se v povprečju podražili za 
dva tolarja. Liter super ben-
cina stane 85 tolarjev, 95-
oktanski bencin 78,40 to-
larja in neosvinčeni bencin 
72,90 tolarja. Nova cena 
plinskega olja je 74,80 tolar-
ja, kurilnega 41,70 tolarja, 
za 1,3 tolarja pa se je podra-
žil tudi kubični meter ze-
meljskega plina. 

Krško se ie 
ustavilo 

KRŠKO, 1. januarja (De-
lo) - Pri obratovanju s pol-
no močjo se je zjutraj sa-
modejno ustavila Jedrska 
elektrarna Krško. Vzrok us-
tavitve je aktiviranje var-
nostnega vbrizgavanja za-
radi napake na krmilnem ? 
tokokrogu izolacijskega 
ventila glavnega parovoda. 
Vsi odzivi ob ustavitvi so 
bili normalni in v Krškem 
zagotavljajo, da ni bilo ne-
gativnih vplivov na okolje. 

Matic je bil prvi 
TRBOVUE, 1. januarja 

(Večer) - Le trideset se-
kund čez polnoč je bil v 
trboveljski porodnišnici ro-
jen prvi Slovenec v letu 
1997. Sonja Božič je rodila 
4250 gramov težkega in 55 
centimetrov dolgega ter po-
polnoma zdravega fantka 
Matica. 

Najbogatejša je 
LDS 

LJUBLJANA, 2. januarja 
(Delo) - Med strankami, ki 
so zastopane v parlamentu, 
bo tudi v novem rnandatu 
največ denarja iz državne-
ga proračuna dobila liberal-
na demokracija, saj je na 
volitvah prejela tudi največ' 
glasov. Na mesec bo preje-
mala dobrih 10 milijonov 
tolarjev. Na drugem mestu 
je SLS, ki bo za nekaj več 
kot 200 tisoč dobljenih gla-
sov prejemala iz proračuna 
7,2 milijona tolarjev, sledijo 
ji socialdemokrati s 6 mili-
joni in krščanski demokrati 
z nekaj manj kot 3,6 milijo-
na tolarjev. ZLSD bo na me-
sec dobila 3,4 milijona to-
larjev, DeSUS 1,6 milijona, 
najmanj pa bo od države 
dobila SNS - le 1,2 milijona 
tolarjev. 

Odlikovanje 
Samaranchu 

MARIBOR, 4. januarja 
(Nedelo) - Predsednik Mi-
lan Kučan je predsedniku 
Mednarodnega olimpijske-
ga komiteja Juanu Anto-
niu Samaranchu izročil 
zlati častni znak svobode. 
To najvišje slovensko dr-
žavno odlikovanje, s kate-
rim država počasti tiste, ki 
so več kot drugi prispevali k 
njenemu ugledu, je gost 
sprejel ob navzočnosti na-
juspešnejših slovenskih 
olimpionikov ter drugih ug-
lednih gostov tekmovanja 
za Zlato lisico. 

DRUŠTVO PROPAGANDISTOV IN ARANŽERJEV 

razpisuje 

TEKMOVANJE VARANŽIRANJU 
IZLOŽB V SPOMIN 
ZDRAVKA BOŽIČNIKA 

»ZLATA BUCIKA« 9 7 
- 1 4 . F E B R U A R V A L E N T I N O V O 

Dan ljubezni, prijateljstva in radosti, ko z drobno pozornostjo 
razveselimo drug drugega, je tema, ki nudi vsem ustvarjal-
cem neštete izrazne možnosti. 

Pisne prijave z navedbo točne lokacije, naziv izložbe - šifro in 
v zaprti kuverti posebej še ime avtorja, pričakujemo do 30. 
januarja 1997, na naslov: TONIDA d.o.o. (za DEP), Celje, 
Dečkova 1. Zadnji rok za izdelavo izložb je 7. februar, po-
stavljene pa morajo biti do 15. februarja. 

Strokovna žirija bo izložbe ocenila po posebnem pravilniku, 
ki je na ogled v prostorih DEP, vsak ponedeljek od 10. do 
12. ure. 

Nagrade: 
1. NAGRADA - ZLATA BUCIKA 
2. NAGRADA - SREBRNA BUCIKA 
3. NAGRADA - SREBRNA BUCIKA 

Želimo, da ta lep običaj popestri čim več izložb in spodbudi 
k tekmovanju čim več ustvarjalcev izložbenih oken, ki bodo 
krasila in spodbujala mimoidoče k razmišljanju o ljubezni in 
prijateljstvu. 

Šf. 1.«9.|aituor 1997 



GOSPODARSTVO 

Sklad razveljavil pogodbo s Turnškom 
Nov kupec Emo EteriS znan v kratkem - V podjetju upajo, da todo nadaljevali z delom 

Jutr i , v petek, se izteče ponovni razpis za 
prodajo Emo Eterne. Sklad za razvoj je na-
mreč pred časom razveljavil pogodbo za na-
kup tega celjskega podjet ja , ker kupec, Elek-
tro Turnšek, ni poravnal kupn ine . Besedni 
dvoboj med celjsko občino in Skladom za 
razvoj pa se bo očitno nadaljeval . 

Janko Ttirnšek naj bi za nakup Emo Eterne 
plačal skladu 12,9 milijona mark, pogodbo pa 
je sklad za razvoj razveljavil zato, ker Turnšek 
ni plačal dveh obrokov kupnine. Vendar očitno 
ne gre zgolj za vprašanje dveh obrokov, saj je 
Turnšek v dobre pol leta v Emo ETT, kot se je 
podjetje po novem imenovalo, vložil približno 
milijon mark. Po informacijah sklada za razvoj 

je problem zagotoviti plačilo celotne kupnine, 
saj naj bi Turnška pustila na cedilu celjska 
občina. Občinarji naj bi Turnšku obljubili po-
moč pri pridobivanju bančne garancije za pla-
čilo kupnine, potem pa na svojo obljubo poza-
bili. 

Janko Turnšek ob zaključku redakcije ni bil 
dosegljiv, da bi lahko komentiral dogajanja. 
Direktor Emo ETT Mar jan Osole pa je povedal, 
da o problemih lastništva osebno ne želi govo-
riti, ker je to stvar Janka Turnška, samo poslo-
vanje v podjetju pa je ocenil kot dobro, podjetje 
tudi v teh dneh normalno dela in zaposluje 235 
delavcev. Na ponovni razpis, rok se izteče jutri, 
se je po Osoletovih informacijah že prijavil nov 
kupec. Konkretnega imena za javnost Osole ni 
želel povedati, gre pa za večje in uspešno 

podjetje s celjskega območja, zaradi česar Oso-
le pričakuje, da bodo v podjetju lahko nadalje-
vali z uresničevanjem zastavljenih ciljev in da 
bodo v Emo ETT, ime se bo seveda spet spre-
menilo, ostali tako sedanja vodilna ekipa kot 
tudi zaposleni. 

»Pa naj da sklad garancijo« 
Za mnenje v zvezi z Emo Eterno smo povpra-

šali še župana Mestne občine Celje Jožeta 
Zimška. Zadnja dogajanja in predvsem obtož-
be s strani sklada za razvoj je Zimšek komenti-
ral z besedami: »Da smo pustih Turnška na 
cedilu, pravi sklad oziroma to je izjava Marije 
Strniša, ljudje na skladu pa delajo samo tisto, 
za kar sami mislijo, da je najbolj prav. Nikogar 
nismo izigrali, res pa je, da se je občina s 

skladom dogovorila za nekaj povsem drugega, 
kot pa se sedaj dogaja v praksi. Občina je in še 
vedno podpira Turnška, pogovarjali smo se, da 
bi naš sklad stavbnih zemljišč v Celju odkupil 
del zemljišča oziroma nepremičnin, s to kupni-
no pa bi pomagali podjetju. Vendar do odkupa 
sklada stavbnih zemljišč ni moglo priti, ker 
stvari še vedno niso razčiščene in nerešena še 
vedno ostajajo tudi nekatera denacionalizacij-
ska vprašanja. Če so stvari tako preproste, 
zakaj pa potem sklad za razvoj ne da garancije 
Turnšku,« je v torek povedal Jože Zimšek in 
obljubil podrobnejše informacije v prihodnjih 
dneh. Jože Zimšek je še povedal, da se kot 
resen kupec Emo Eterne zdaj pojavlja velenj-
sko Gorenje. 

HRENA BAŠA 

NOVO NA BORZI 

Finančni trg v letu 1996 
Kljub temu da je pomladi 

kazalo, da bo letna inflacija 
presegla 10% se to ni zgodilo. 
Drobnoprodajne cene so se 
lani povečale za 8,76%. Naj-
višja inflacija je bila aprila 
1,3%. 

Na deviznem področju se 
je trend srednjega tečaja 
Banke Slovenije za nemško 
marko (DEM) precej spremi-
njal. Vse do aprila je tečaj 
naraščal, nato padal vse do 
septembra, nakar je se začel 
hitro dvigati, a le do decem-
bra, ko je začel ponovno pa-
dati. Skupni rezultat je za 
3,53 % višji tečaj DEM. Zao-
stanek za inflacijo je torej 
dobrih 5%. Nakupni podjet-
niški tečaj NLB se je v prete-
klem letu povečal za 2,19%. 
Tisti, ki so špekulirali z me-
njalniškim tečajem DEM so 
izgubili še največ, saj je bil 
ob koncu leta prodajni me-
njalniški tečaj za 0,47% nižji. 
Od ostalih valut se je v lani 
najvišje povzpela italijanska 
lira (ITL), ki se je podražila 
kar za 16,46% in tako doča-
kala ponoven sprejem v 
EURO. Uspešno se je dvigal 
tudi ameriški dolar (USD), ki 
se je podražil za 12,3%. 

Kako bo letos, ne more nih-
če natančno napovedati, 
osebno sem prepričan, da bo 
nujno zmanjšati razliko med 
inflacijo in spremembo tečaja 
SIT do DEM in seveda ostaUh 
valut. 

Pri trgovanju z vrednostni-
mi papirji so bile lani v os-
predju delnice iz naslova pri-
vatizacije. Z njimi so se poleg 
pooblaščenih borznih po-
srednikov na veliko ukvarjali 
predvsem akviziterji, ki jih je 
Agencija za trg vrednostnih 
papirjev pri svoji veliki skrbi 
za male delničarje spustila. 

Svoj trud je usmerila v veliki 
meri v družbe povezane z 
imenom Dadas in pisanju no-
vih predpisov za pooblaščene 
udeležence trga vrednostnih 
papirjev. Rezultat je bil vehk 
vpliv na slovenski borzni in-
deks (SBI), na obseg prometa 
na borzi ter seveda velika ne-
gotovost tistih, ki so vložili 
sredstva v vzajemne sklade. 
SBI je po omenjenih dogod-
kih strmo padal vse do svoje 
najnižje vrednosti v septem-
bru (892), kar je bilo za 
36,8% nižje od začetka leta. 
Jeseni so se pojavile na borzi 
delnice nekaterih uspešnej-
ših podjetij, kar je spodbudilo 
interes tujcev, ki so s svojimi 
nakupi povzročili rast prome-
ta in tečajev, ki so popravili 
SBI za približno 15 %. Skupni 
promet na ljubljanski borzi je 
bil za tretjino večji kot leta 
1995. Večina delnic, s kateri-
mi se je začelo trgovati lani, je 
bila uvrščena na OTC trg, ki 
je v skupnem prometu borze 
predstavljal 25,6% od skupno 
87.004 mio SIT prometa. SBI 
je 30.12. pristal na 1183,3 to je 
18,32% nižje kot ob začetku 
leta. 

Letos pričakujemo narašča-
nje prometa in tečajev privati-
zacijskih delnic. Od zanimivih 
delnic iz naše regije naj ome-
nim, da bomo kmalu pričeli 
odkupovati delnice Gorenja in 
Cinkarne Celje, ki čakata na 
drugo soglasje. 

Zdenko Podlesnik 

Ekonomska vojna napoved 
neevropskim državam 

Boda slovenska podjetja zaradi carinskih novosti uvažala vec blaga 
iz evropskih držav? 

Na podlagi us t reznih spo-
razumov so slovenski carini-
ki začeli s prvim j anua r j em 
uporabljat i spremenjena ozi-
roma enotna pravila o pore-
klu blaga, ki mora jo biti upo-
števana pri izdelkih, za kate-
re se želi uveljavljati prefe-
rencialna car inska obravna-
va, določena s temi sporazu-
mi. Cilj sporazumov je poe-
notenje vseh različnih prefe-
rencialnih pravil o poreklu 
blaga v Evropi in spodbudit i 
kar najš i rše možnosti sode-
lovanja med gospodarskimi 
subjekt i v Evropi. 

Upravnik Carinarnice Celje 
Franc Turnšek je v zvezi z 
novostmi povedal naslednje: 
»Uradno govorimo o tako ime-
novani diagonalni evropski 
kumulaciji porekla blaga, kar 
pomeni, da izdelki, izdelani iz 
surovin oziroma reprodukcij-
skega materiala iz držav pod-
pisnic sporazuma pri izvozu v 
države podpisnice sporazuma 
zadržijo ali pridobijo preferen-
cialni status. Proizvodi, ki vse-
bujejo tudi surovine oziroma 
reprodukcijski material brez 

porekla, lahko pridobijo prefe-
rencialni status le takrat, če je 
za blago brez porekla plačana 
carina. To velja pod pogojem, 
da se za te proizvode lahko 
sestavi ali izda potrdilo o pore-

klu blaga v skladu s pravih o 
poreklu.« 

Na podlagi seznama držav 
podpisnic, ki je še vedno zača-
sen, med drugim niso urejene 
razmere z Madžarsko, so v 
krog držav diagonalne kumu-
lacije s Slovenijo vključene na-
slednje države: 15 držav članic 
Evropske unije, to so Avstrija, 
Belgija, Danska, Finska, Fran-
cija, Grčija, Irska, Italija, Luk-
semburg, Nemčija, Nizozem-
ska, Portugalska, Španija, 
Švedska in Velika Britanija. 
Nadalje so vključene 4 države 
članice Efte in sicer so to Islan-
dija, Liechtenstein, Norveška 
in Švica ter državi podpisnici 
sporazuma Cefta, to sta Češka 
in Slovaška. 

»Za blago, uvoženo iz teh 22 
držav, je treba plačati carinske 
dajatve ob uvozu ali najkasne-
je ob izvozu izdelkov v eno od 
teh držav, v kolikor so carin-
ske dajatve večje od 5 oziroma 
10 odstotkov. Tega doslej ni 
bilo in po novem si bodo v 
podjetjih verjetno bolj priza-
devali za večji uvoz iz teh 22 
držav, manjši pa bo najbrž 
uvoz iz ZDA, Daljnega vzhoda 
ali Japonske,« meni upravnik 
celjske carinarnice Franc 
Turnšek. Po njegovih besedah 

sta poseben položaj obdržali 
Makedonija ter BiH, blago se v 
Slovenijo iz teh dveh držav 
uvaža po stopnji prosto. Po-
vsem enak kot doslej pa obsta-
ja carinski režim s sosednjo 

Hrvaško, saj s to državo Slove-
nija ni sklenila nobenega spo-
razuma. 

IB Upravnik Carinarnice Ce-
lje Franc Tlirnšek podjetni-
kom svetuje, da temeljito 
proučijo, iz kater ih držav 
uvažajo blago. »Carinska 
s lužba bo ob uvozu sicer po-
trdila poreklo blaga, kasneje 
pa bomo izvajali kontrole in 
ugotavljali, če so dajatve pla-
čane. V kolikor dajatve ne 
bodo plačane, lahko podjet ja 
doletijo sankcije, možen pa 
je tudi preklic že izdanih po-
trdil o poreklu blaga,« opo-
za r j a upravnik Carinarnice 
Celje. 

Po novem se za avtomobile 
z motorjem s prostornino do 
tisoč kubičnih centimetrov ca-
rina ne plačuje več, nekateri 
uvoženi avtomobili pa so po 
znižanju carin cenejši za prib-
ližno 1500 nemških mark. Po 
podatkih celjskih carinikov je 
pri uvozu avtomobilov trenut-
no največ nejasnosti v zvezi z 
avtomobili iz češke tovarne 
Škoda. Če bodo Čehi priznali, 
da lahko clio, proizveden v 
Sloveniji, dobi slovensko pore-
klo in se na Češkem carini po 
stopnji prosto, potem se bodo 
tudi češka vozila v Sloveniji 
lahko carinila po stopnji pro-
sto. Gre torej za političen do-
govor med obema 4ržavama, 
v nasprotnem primeru pa bo 
tudi za Škodina vozila veljala 
stopnja, določena za avtomo-
bile. 

BAROMETEi 
Drugo soglasje ~ 

za Cinkarno 
Zadnje dni decembra je ; 

celjska Cinkarna pridobila 
drugo sogfasje Agencije za 
prestrukturiranje in privati-

^ zacijo. Cinkarna je javno -
prodajo, v kateri je prodala 
13,67 odstotka delnic, za-
ključila marca 1996, v njej je 
poleg fizičnih oseb sodelo-
valo tudi 25 skladov poob-
laščenih . . investicijskih -
družb. Interni razdelitvi i n . 
notranjemu odkupu so n a - , 
inenili 30,68 odstotka druž- , 
benega kapitala, dobrih 21 
odstotkov pa so prenesli na -
sklad za razvoj. Ta pa je 
19,54 odstotka sredi decem-

, bra na dražbi že odprodal 
investicijskim družbam. 
Preostalih 2,41 odstotka je 
ostalo na skladu, rezervira-
no za notranji odkup v na-
slednjih štirih letih ter za 
denacionalizacijske upravi-
čence, s katerimi še tečejo 
pogajanja. Kapitalskemu 
skladu pokojninskega in in-
validskega zavarovanja, so 
namenih 21,87 odstotka, 
odškodninskemu skladu ; 
9,77 odstotka, denacionali-
zacij skim upravičencem pa 
2,06 odstotka družbenega 
kapitala. Prodajna cena del-
nic se je iz začetne vredno-
sti 7966 tolarjev povzpela 
na 10.356 tolarjev za delni-., 
co v javni prodaji, njena no-
minalna vrednost pa je v 
začetku znašala 6 tisoč to-
larjev. 

Znižanje obrestnih 
mer in odprtje 

Banka Celje je z novim 
letom svojim komitentom 
ponudila posojila pod ugod 
nejšimi pogoji. S L januar-
jem je Banka Celje znižala 
izhodiščno obrestno mero 
za kratkoročna posojila. „ 
Obrestna mera znaša T+9 
odstotkov. Hkrati so se^s 1., 
januarjem znižali tudi stroš-
ki odobritve dolgoročnih' 
posojil. Sicer pa bo Banka 
Celje jutri, v petek, odprla 
svojo Glavno podružnico 
Ljubljana. Septembra je na-
mreč Banka Celje v prosto-
rih Banke Noricum v Ljub-
ljani odprla svojo Ekspozi-
turo, s pripojitvijo Banke 
Noricum k Banki Celje pa 
od prvega januarja posluje-
jo kot Glavna podružnica 
Ljubljana. IB 

CEFLEX d . 0 . 0 . 
Krekov trg 3/11, 3000 Celje 

razpisuje prosto delovno mesto 

komercialista 
Delovno mesto je razpisano za nedoločen čas s polnim delovnim 
časom in trimesečnim poskusnim delom. 
Pogoji: 
-srednješolska izobrazba ekonomske ali komercialne smeri; 
-najmanj 5 let delovnih izkušenj s področja komerciale; 
-znanje strojepisja (delo na računalniku); 
-pasivno znanje najmanj enega tujega jezika; 
-zaželena starost od 30 do 40 let; 
-nekadilec-nekadilka; 
-urejene stanovanjske razmere; 
-izpit B kategorije; 
-možnost zaposlitve v mesecu januarju 1997. 
Pisne prijave z dokazili pošljite na gornji naslov najkasneje do 15.1. 
1997. 

Šl.l.»9.iaiittor 1997 



INTERVJU 1. SNOPIČ 

Turizem je gospodarska priložnost 
»Nismo odkrili dinamito, le po svetu hodimo odprtih oci,« pravi prvi mož zdravilišča Atomske toplice Boris Završnik 

že pred drugo svetovno vojno so bili na 
območju današnjih Atomskih toplic znani 
izviri tople vode. Domačini so jih uporablja-
li za pranje perila in napajanje živine ter 
verjeli v njihovo skrivnostno zdravilno moč. 
Zdravilišče Atomske toplice je lani slavilo 
tridesetletnico uspešnega poslovanja. »Svoj 
uspeh črpajo iz vodnega bogastva, dodajajo 
pa mu znanje, voljo in gostoljubje tistih, ki 
so v vseh teh letih skrbeli za to, da se je v 
Podčetrtku razvil uspešen turistični center.« 

Tako so v Združenju za turizem in gostins-
tvo zapisali novembra lani, ko so temu priljub-
ljenemu slovenskemu zdravilišču podelili 
priznanje z zlato plaketo. Za to, da je turizem 
globoko posegel v razvoj Obsotelja, pa ima 
nedvomno veliko zaslug prvi mož zdravilišča 
Boris Završnik. O letu, ki je pravkar vzelo 
slovo, razmišlja takole: 

»Leto 1996 je bilo leto, ko smo zaključevali 
vrsto naložb. Po fizičnih kazalcih je bilo uspe-
šno, beležili smo povečano število nočitev in 
povečano število tujih gostov. Lani smo v 
hotelu, kampu in apartmajskem naselju zabe-
ležili skupno 240 tisoč nočitev in 450 do 500 
tisoč dnevnih obiskovalcev. Preko agencij pro-
damo v Atomskih toplicah samo 20 odstotkov 
vseh nočitev, vse ostalo prodamo sami, kar 
pomeni za zdravilišče manjše stroške. Nismo 
pa lani dosegli načrtovanega dobička, kar je 
posledica skromnejše poletne sezone. Poleg 
tega nas zaradi investicij obremenjujejo obre-
sti in vračilo glavnice, samo za lani so znašale 
obveznosti vračila približno 3 milijone mark. 
Za kolektiv je to veliko breme, smo pa obvez-
nosti poravnavali brez večjih likvidnostnih 
težav. Sem pa vesel, da se je močno razvil 
okoliški turizem, k čemur smo brez vsake 
samohvale prispevali tudi v zdravilišču.« 

Kaj konkretno pomeni zaključevanje na-
ložb? 

Gre za naložbe, začete v letu 1994. Takrat 
smo obnovili hotel, konec leta 1995 smo pre-
dali namenu novi zdravstveni del, potem novi 
del hotela, restavracijo in kuhinjo, predlani 
smo povečah terme. Lani smo dokončno opre-
mili zdravstvo, v dobrem letu dni smo v 
zdravstveno opremo vložili 500 tisoč mark. 
Poleg tega smo sklenih sporazum z družbo, ki 
dograjuje kamp, kar bo pripomoglo k povečani 
prodaji storitev. Ni pa nam uspelo uresničiti 
enega velika cilja, to je ureditev povezovalnega 
hodnika med hotelom in termami. To je mi-
nus, ki ga bomo poskušali odpraviti v letoš-
njem letu, vendar ne z lastnim denarjem, 
temveč z dokapitalizacijo. 

Malce pristne slovenske 
»faušije« 

Ravno na račun družbe, ki dograjuje 
kamp, je bilo v javnosti slišati veliko ugi-
banj in očitkov, da gre za vzporedno direk-
torsko firmo. Kakšna je resnica? 

Nikoli nismo ničesar prikrivali. Gre za kon-
cept Zdravilišča Atomske toplice, ki smo ga 
začeli razvijati že leta 1988. Ni pomembno, 
kdo je lastnik stavbe in zemljišča. Želimo si 
čimveč partnerjev, ki bi vlagali svoj denar v 
objekte in zemljišča, pri tem pa želimo vsesko-
zi sodelovati s temi ljudmi in prodajati tudi 
svoje storitve. Tudi zdaj, ko razmišljamo o 
povečanju apartmajskega naselja - to naj ne bi 
bila naša investicija. Zdravilišče vlaga svojo 
prostorsko rento, ker imamo na voljo še nekaj 
zemljišča, prodajali bomo svoje programe, 
drugi pa naj vlagajo v zidove. Konkretno druž-
bo, ki dograjuje kamp, so ustanovili različni 
ljudje, med njimi tudi delavci zdravilišča. Že 
leta 1991 sem vedel, da kupujejo zemljišče, 
potem so prišli s ponudbo, da bi zgradili kamp 
na določenem nivoju, ti ljudje so bih priprav-
ljeni vložiti lastna finančna sredstva oziroma 
najeti kredite. Lani smo potem podpisali po-
godbo, da si od vsake prikolice, ki bo stala v 
njihovem delu kampa, delimo dobiček v raz-
merju 50:50. To je povsem normalen odnos, 
ljudje, ki bodo prihajali v kamp, bodo kupili 
tudi kopalno karto, plačali turistično takso. 

nekateri bodo koristili tudi naše zdravstvene 
storitve in od tega bomo imeli vsi koristi. Sem 
pa vztrajal, da družba zgradi lastne sanitarije, 
kar so tudi izpolnili. Gre za pošteno igro, kamp 
je zgrajen na določenem nivoju, vsak prostor 
za kampiranje ali hišo ima telefonski priklju-
ček in priključek za kabelsko televizijo. Na tak 
način smo gradili razširitev term, mi smo 
vložili zemljišče, druga pravna oseba je zgradi-
la odprti bazen in participira na vsaki prodani 
karti od prvega maja do zadnjega septembra. 

Ste vi osebno tudi vključeni v katero od 
teh družb? 

Ne, v nobeno. Bil sem povabljen, vendar se 
zavedam, da je težko biti direktor zdravilišča 
in na drugi strani sodelovati v takšni družbe 
ter imeti povsem nevtralne odnose. Zato sem 
se zavestno odpovedal takšnim stvarem. Mor-
da je moja krivda v tem, da nismo pravočasno 
ali pa dovolj glasno pojasnih stvari. Zato so se 
pojavljali tudi očitki na moj račun o dolgoročni 
slabi poslovni politiki. Nič se ne branim, ven-
dar, če bi dolgoročno vodil slabo poslovno 
politiko, potem Atomske topUce ne bi dosegale 
takšnega položaja, kot ga imajo danes v slo-
venskem prostoru. Malce pristne slovenske 
faušije je v teh obrekovanjih. 

Kako daleč pa ste v zdravilišču z lastninje-
njem? 

Lastninsko preoblikovanje se približuje h 
koncu. Prvo soglasje smo dobih lani, pričaku-
jemo še drugo soglasje. Lastnini se 17,2 milijo-
na mark, tolikšna je vrednost Atomskih toplic. 
Slovenske železnice imajo 32 odstotkov, 13 
odstotkov je v lasti Slovenijaturista, ostalo se 
lastnini po zakonu. 40 odstotkov pripada skla-
dom, za ostalo smo zbirali certifikate. Te je 
lahko vložil vsak, ki je kdaj koli delal v sistemu 
slovenskih železnic, ker smo bili do leta 1989 
sestavni del sozda Slovenskih železnic. Zbrali 
smo toliko certifikatov, da jih bomo morali 
vračati. Tudi okrog lastninjenja so se pojavljali 
dvomi o pravilnosti in poštenosti. Zagotav-
ljam, da nihče ni vlagal ničesar drugega kot 
certifikate in nobena fizična ali pravna oseba 
nima kakšnega večjega deleža. V lastninjenje 
so vključeni še zaostah osebni dohodki, ven-
dar tudi delavci s posebnimi pooblastili ali 
tisti, ki smo bili na individualni pogodbi, ni-
mamo v celoti priznanih neizplačanih plač. 

Kolikšen delež Atomskih toplic bo pripa-
dal vam osebno po končanem lastninjenju? 

V zdravilišče sem vložil certifikat, žal mi je, 
da ga bom del dobil nazaj, ker sem v popolno-
ma enakopravnem položaju kot ostali delavci. 
Pripadal mi bo tako majhen delež, da se ga ne 
splača omenjati. Certifikat je bil vreden 350 
tisoč tolarjev, če dobim od tega vrnjenih 40 

odstotkov, bom imel v firmi dobrih 200 tisoč, 
morda skupaj z neizplačanimi plačami 300 
tisoč tolarjev. Izračunajte si, koliko je to v 
primerjavi s 17 milijoni mark. 

Sprehajalna pot pod zemljo 
Kaj vse načrtujete v letošnjem letu? 
Že prej sem omenil, da smo sklenili krog 

večjih lastnih naložb. Letos in morda še prihod-
nje leto se moramo finančno konsolidirati, red-
no poravnavati obveznosti in ustvariti tudi ne-
kaj dobička. Usmerili se bomo predvsem v 
kvaliteto, dodatno izobraževanje delavcev, iska-
nje tržnega deleža doma in na tujem ter skok v 
višji cenovni razred. Ne bomo pa mogli več 
dolgo poslovati brez hodnika med hotelom in 
termami. To je poseg, vreden milijon nemških 
mark. Hodnik načrtujemo pod zemljo, v bistvu 
bo to sprehajalna pot, ob njej pa več manjših 
trgovin. Zbiramo že dokumentacijo za gradbe-
no dovoljenje, naložbe pa se bomo lotili samo z 
dokapitalizacijo, zato se dogovarjamo z nekaj 
skladi in upam, da bomo letos načrte uresničili. 
Poleg tega načrtujemo gradnjo novega ali pa 
razširitev sedanjega apartmajskega naselja. 
Imamo zemljišče, mi bi vložili prostorsko rento 
in pridobili deset odstotkov kapacitet, ki bi bile 
zgrajene v lastništvu Atomskih toplic. Vztraja-
mo pa, da to ne bo naselje, ki bo zasedeno samo 
občasno ali da nekdo kupi apartma in pride za 
kakšen vikend, drugače pa bi to samevalo. Od 
tega zdravihšče in kraj nimata koristi, zato 
bomo v pogodbe ob nakupu vgradili varovalke, 
da bodo ljudje apartmaje imeli tudi vse leto 
zasedene. 

Celo leto v zdravilišču, pa še 
plačo dobiva 

Poznamo vas predvsem kot direktorja zdra-
vilišča, kdo pa je Boris Završnik zasebno? 

Boris Završnik je Celjan po rodu, v mestu ob 
Savinji sem živel le kratek čas, potem smo se 
preselili v Kozje. Takrat je prišlo do razdruži-
tve okrajev, oče je bil pa občinski uslužbenec. 
V Kozjem smo živeli do leta 1969, leta 1970 
smo se presehU v Šmarje pri Jelšah, ker je 
takrat prišlo do združevanja občin. Tudi danes 
z družino živim v Šmarju pri Jelšah. PokUcno 
pot sem po študiju začel kot pripravnik na 
občini, bil nekaj časa celo profesionalni sekre-
tar mladine, kratko obdobje sem preživel na 
socialistični zvezi, bil sekretar podjetja, ki ga 
danes ni več, potem sem bil direktor splošno 
kadrovske službe v zdravilišču Rogaška Slati-
na. Leta 1983 pa sem prevzel mesto direktorja 
zdravilišča v Atomskih toplicah. Vsa leta de-
lam v glavnem z enimi in istimi ljudmi v 
kolegiju, našli smo skupen jezik in zagovarja-
mo podoben koncept dograjevanja Atomskih 
toplic. Očitno ne povsem neuspešno, nikoh se 
nismo šli novosti, dinamita nismo iznašH, po 
svetu pa hodimo odprtih oči in pobiramo 
dobre stvari ter jih prenašamo v naš prostor. 
Spominjam se, da sem leta 1989 moral zago-
varjati sedanje terme na tako imenovani Praz-
nikovi komisiji pri izvršnem svetu. Takrat so 
nam očitali, češ, kje bo pa en Podčetrtek dobil 
toliko kopalcev za tako velik bazen. Bili smo 
prvi v Sloveniji, ki smo se lotili gradnje drugač-
nih bazenov, tudi gradnja apartmajskega nase-
lja je bila za tiste čase dokaj hrabro dejanje. 
Ampak dejstvo je, da smo uspeli. 

Slovenci o direktorjih nimajo najboljšega 
mnenja, kaj pa vi pravite o svojem delu? 

Jasno je, da direktor iz pisarne ne more 
upravljati podjetja. Stalno moraš biti v stiku z 
ljudmi na takšnih in drugačnih institucijah... 
Včasih mi ljudje pravijo, lahko tebi. Morda res. 
Celo leto sem v zdravilišču, pa še plačan sem 
za to, vi morate pa plačevati, da pridete k nam. 
Kadar sem v zdravilišču, pridem kakšno minu-
to pred sedmo, ker je do osmih mir, potem je 
dan natrpan s telefoni, obiski, pogovori. Zelo 
veliko sem izven zdravilišča, veliko v avtomo-
bilu doma in na tujem. Redko pridem domov 
sredi popoldneva. Ne bom se hvalil, morda bo 
kdo rekel, se pač ne znaš organizirati, ampak 
od predlani sem pustil 14 dni dopusta, lani 
sem bil na dopustu en sam dan. Tudi sobote, 
nedelje niso proste. Je pa to lepo delo, spoznaš 

veliko krajev, veliko ljudi. Brez razumevanja in 
podpore družine pa takšnega dela ne moreš 
opravljati. Atomske tophce so včasih imele 60 
tisoč nočitev, potem je tukaj zraslo veliko 
turistično podjetje, ki danes predstavlja 4 od-
stotke vseh nočitev v Sloveniji. To se ne doseže 
z delom od sedmih do treh. In tudi direktor 
sam ne more storiti ničesar, če za seboj nima 
dobrega kolektiva. 

Kako pa kaj v zdravilišču skrbijo za 
zdravje svojega direktorja? 

Po zdravju me ravno ne sprašujejo. Lani sem 
bil v bolniški zaradi poškodbe noge, hoditi bi 
moral na fizioterapijo, pa sem se ji odrekel. 
Ljudje te poznajo, ne moreš biti sproščen, tako 
da sem vaje po navodilih naših fizioterapevtov 
raje opravljal kar doma. 

Hazard za dušo 
v politiko so vas menda tudi snubili ob 

lanskih volitvah? 
So, priznam, ampak politika je posebno 

področje in dvomim, da bi se znašel v njej. V 
politiki je preveč besedičenja, to mi ne gre 
najbolje od rok. 

Srečujemo vas tudi kot predsednika ali 
člana raznih upravnih odborov. 

Dodatne dejavnosti ne pridejo same od sebe, 
najprej se moraš z delom dokazati. Vesel sem, 
da sem predsednik upravnega odbora Banke 
Celje, ker menim, da je to zelo dobra banka, na 
ta način sem pridobil dodatna znanja in tudi 
upravni odbor deluje brezhibno. Poleg tega 
sem predsednik začasnega nadzornega sveta 
Slovenijaturista, sem v skupščini Filbe in nad-
zornem svetu pooblaščene investicijske druž-
be Triglav za Štajersko in Koroško. 

Kaj pa konjiček za lastno dušo? 
Imam ga in sicer se s kolegi vsak petek, če 

smo le vsi doma, dobimo na partiji taroka. V 
tem res uživam in mi kar nekaj manjka, če se 
kakšen petek ne dobimo. Loto tudi redno 
igram, ampak velike sreče še ni bilo. Nisem pa 
pravi hazarder, čeprav sem bil po vseh naših 
igralnicah. Bolj iz radovednosti, da sem videl, 
kako imajo to urejeno. Me pa presenečajo ti 
grobi napadi na igralništvo, mislim, da bi 
morala stroka in ustrezne institucije povedati, 
v kakšnih okvirih se lahko in mora delati, ne 
pa da načrtno poskušajo uničevati igralništvo. 
Kakšnega bolj podrobnega vpogleda v igralniš-
tvo pa nimam. 

Ste hazarder tudi v poslu? 
Ha, ha. Malce je že treba včasih hazardirati, 

ampak nikoli tako, da bi na račun tega posel 
trpel ali da bi to imelo za podjetje kakšne 
škodljive posledice. 

Vlada nima čarobne palice, 
ampak 

Gospod Završnik, veljate za dobrega gos-
podarstvenika, kakšne so vaše napovedi le-
tošnjega gospodarskega leta, kaj pričakuje-
te od nove vlade? 

Predvsem si želim strokovne vlade, ki bo 
obvladovala posamezna področja. Ne pričaku-
jem, da bi člani vlade s čarobnimi paličicami 
urejevali razmere v firmah, določene sistemske 
ukrepe, s katerimi bi pomagali podjetjem, bi pa 
vlada morala sprejeti. Osebno sem razočaran 
nad odnosom prejšnje vlade do turizma. Lani je 
bil razpis ministrstva za gospodarske dejavnosti 
o subvencioniranju obrestnih mer za ohranjanje 
in odpiranje novih delovnih mest, pa se je prvič 
zgodilo, da sta izpadla gostinstvo in turizem. 
Konkretno za nas bi subvencionirana obrestna 
mera pomenila lani 350 tisoč mark. Nekdo očit-
no ne verjame, da turizem je gospodarska prilož-
nost. Ni treba, da nam država podari subvencio-
nirano obrestno mero, naj bo to dodatni vložek 
države v dokapitaliziranje podjetja. Drugo, drža-
va bi morala vsakemu, Id vlaga v turizem, poma-
gati z davčnimi olajšavami. Pričakujem ali bolje 
rečeno, želim si tudi malce manj metanja polen 
pod noge, malce manj »slovenske faušije,« za 
zdravilišče pa si želim najmanj toliko nočitev in 
prodanih storitev kot lani, pa malce več lepšega 
vreme v poletnih mesecih. 

IRENA BAŠA, 
Foto: GREGOR KATIČ 

Direktor Zdravilišča Atomske toplice Boris 
Završnik: »Politiki nam kar naprej govorijo o 
vključevanju v Evropo. Sam pa pravim, da je 
turizem že zdavnaj stopil v Evropo. Marsikaj 
sem videl v tujini in ne bi rekel, da smo v 

Sloveniji bistveno slabši.« 



NASI KRAJI IN UUDJE 

Mamice Petra Sitar. Panika Vrbovšek-Ulaga in Marjana Kapel s svojimi novorojenčki. Tadi tokrat je bilo veselo in zabavno. 

Z godbo pričakali Jana 
Tradicionalni novoletni obisk Novega tednika in Radia Celje v celjski porodnišnici 

HM t 
Fanika Vrbovšek-Ulaga iz 

Svetlega Dola pri Svetini je 
dve minuti po začetku leta 
1997 v celjski porodnišnici 
rodila krepkega fantka, Ja-
na. To je bil prvi porod letos 
v celjski porodnišnici in med 
prvimi v Sloveniji. 

Fanika Vrbovšek-Ulaga je 
dobila tretjega otroka - malega 
Jana doma že težko pričakuje-
ta Gregor in Simon. Težko pa 
ga pričakuje tudi oče in Fani-
kin mož Ivan Ulaga, ki je zapo-
slen v EMO, sicer pa kapelnik 
odličnih svetinskih godbeni-
kov. In zato ni čudno, da je 
takoj po novici, da so v Svet-
lem Dolu dobili novega kraja-
na, zadonela pesem. Mešali so 
se klarineti, trobente, baritoni 
in pesem, pa tudi kakšen ko-
zarec dobrega vina je stekel po 
srečnih grUh. In godba, ki jo je 
leta vodil Ivanov oče, legen-
darni Vrhovski Anzek, je spre-
jela malega Jana. 

Nič manj veselo, čeprav bolj 
umirjeno, pa je bilo pri osta-
lih, ki so rodile ob koncu lan-
skega in v začetku letošnjega 
leta. Zadnja v letu 96 (31. de-
cembra ob 11.47) je rodila Pe-
tra Sita- iz Arclina, prvega 
sina Žana, druga v letu 97 pa 
ob 1.01 Marjana Kapel iz Vo-
dul, prvo hčerkico Karmen. 

Veselje v celjski porodnišni-
ci je tudi letos 2. januarja ob 

devetih dopoldne olepšala eki-
pa NT&RC s številnimi prijate-
lji, ki sodelujejo pri akciji, ki je 
prav gotovo v takšnem obsegu 
edinstvena v Sloveniji. Prišli 
so Jože Kodre, ki je zastopal 
stalnega pokrovitelja Trgovsko 
podjetje Moda Celje, pa pred-
stavnika Banke Celje Irena 
Mužič in Elvir Malec, slikarja 
Srečko Škoberne in Niko Ig-
njadč in lastnik Cvetličarne 
Ocvirk Alojz Ocvirk. Žal nista 
bila navzoča predstavnika 
Zlatarstva Kragolnik in Tro-
pic caffe Žalec, ki sta tudi 
podprla novoletni obisk. Zno-
va je lepo zadonela pesem 
celjsk^ okteta Studenček 
ob spremljavi tria Vikija Aši-
ča, še posebej pa je bila lepo 
sprejeta pesem Novo rojstvo, 
ki sta jo že lani za obisk v 
celjski porodnišnici pripravila 
Ivo Knez in Ivica Cvikl. 

V silvestrski noči so v celjski 
porodnišnici dežurali dr. Ma-
rija Ocvirk, dr. Jakob Koren, 
babici Greta Knez in Brigita 
Rošer ter strežnica Martina 
Antolič, 2. januarja, ob našem 
obisku, pa so bili na delu dr. 
Igor Knez, dr. Barbara 
Klančnik, babici Alenka 
Otavnik h Štefka Kvas ter 
strežnica Darinka Čonkaš. 
Prijazno pa nas je sprejela 
glavna sestra Milica Marko-
vič, medtem ko smo že prej 
obisk dogovorili s predstojni-
kom ginekološko porodniške-

ga oddelka dr. Vladimirjem 
Webrom. 

Lansko leto je bilo po dalj-
šem obdobju za celjsko porod-
nišnico, ki je bila lani stara 75 
let, znova uspešno, saj so po 
stalnem padanju rojstev konč-
no ponovno zabeležili porast. 
Medtem ko se je leta 1995 v 

porodnišnici rodilo 1735 
otrok, se jih je lani 1837. Med 
njimi je bilo enajst dvojčkov 
ter 933 dečkov in 915 dekHc. 
Pri vsakem četrtem porodu je 
bil navzoč tudi mož oziroma 
oče, kar je glede na prejšnja 
leta velik porast. 

Tudi letošnjo akcijo smo, 
tako kot vse prejšnje, zaklju-
čili z željo po trdnem zdravju 
otrok in njihovih staršev ter si 
ob stisku rok s prijaznim 
osebjem obljubili, da se po-
novno dobimo 2. januarja 
1998. In prav zanimivo bi bilo 
videti vse, ki so se v treh 
desetletjih prvi rodili v celjski 
porodnišnici. Kaj delajo, kje 
so... Če bi se javih in nam 
sporočili natančen naslov, bi 
lahko poleti, ob lepem vreme-
nu, pripravili zanimivo sreča-
nje! 

TONE VRABL 
Foto: GREGOR KATIČ 

Trgovsko podjetje Moda 
Celje je bilo letos že dvaintri-
desetič pokrovitelj novolet-
nega obiska, zato je tudi 
prispevalo darilni bon za 32 
tisoč tolarjev. Banka Celje pa 
je v hranilne knjižice treh 
novorojenčkov vpisala en-
krat 20 tisoč in dvakrat po 10 
tisoč tolarjev. Slikarja Srečko 
Škoberne in Niko Ignjatič sta 
zadnja leta podarila celjski 
porodnišnici lepe slike, ki 
krasijo številne prostore. Ta-
ko je bilo tudi letos. 

Fanika Vrbovšek-Ulaga in njen Jan. 

Veseli jok 
Leta 1990 se je v celjski porodnišnici rodilo 2265 otrok, leto 

dni kasneje 2082, leta 1992 2003, leta 1993 1952, leta 1994 
1927 in leta 1995 1735. V Novem tedniku 8. januarja 1981 
smo zapisali, da se je v celjski porodnišnici leta 1979 rodilo 
2990 otrok, leta 1980 pa kar 3199, kar je takratni predstojnik 
prim. dr. Slavko Peterlin takole komentiral: »Že vrsto let 
imamo isto območje, zato vidimo del vzrokov za porast tudi v 
tem, da se mlade družine odločajo za več kot samo enega 
otroka.« Ko bi se to ponovilo... 

Pred desetimi leti - 1987 - je prva rodila Andreja Feguš iz 
Gorice pri Celju sina Urbana ob 00.01, pred dvajsetimi leti -
1977- pa ob 00.31 Frida Suholežnik iz Vojnika fanta Roberta. 
1. januar 1977 je bil sploh izredno uspešen, saj so imeli 14 
porodov! 

1. januarja 1996 je ob 00.02 (tako kot letos!) prva v 
Sloveniji rodila Magda Čopar iz Nizke pri Rečici ob Savinji 
fanta Žana. Kakšna podobnost, saj se je lansko leto začelo in 
končalo z Žanom, letošnje pa začelo z Janom! 

Žličarjeve jaslice do svečnice 
Osem let že oče in sin Ber-

nard in Janči Žličar v Šent-
jurju pripravljata verjetno 
največje zasebne jaslice na 
Celjskem. Dva meseca pred 
božičnim večerom začneta s 
pripravami, ko po večerih se-
stavljata nove in nove objek-
te, ki jih potem zložita med 
mah, smrečevino, razne 
okraske, figure, potoke, mli-
ne in drugo. 

Oče Bernard nove objekte ri-
še in lepi, sin Janči pa jih izrezu-
je. Za letošnje jaslice je pripeljal 
iz Zibike kar prikolico mahu! 

Prva leta sta imela jaslice v 
stanovanjskem prostoru, zdaj 
pa sta jih prestavila v kletni 
prostor. »Vedno več je obisko-
valcev in je bolje, da jih spreje-
mava spodaj, kjer nikogar ne 
motijo,« sta pojasnila prestavi-
tev jaslic, ki bodo na ogled vse 
do svečnice, 2. februarja. Le-
tos sta prostor opremila tudi s 
predvajanjem božičnih pesmi. 
Jaslice so dvignjene na podu 
velikosti 4x4 metre. Na leseno 
podlago sta namestila pesek 
zaradi vlage, da mah, položen 

naj, zdrži vse do svečnice. Pod 
podom je okoli 50 metrov raz-
ličnih električnih kablov, saj 
se mlinčki na potokih, kjer 
teče voda, vrtijo, gorijo luči, 
skratka vse je kot v lepi prav-
ljični deželi. 

»Med obiskovalci prevladuje-
jo otroci pa tudi starejši, ki se 

zanimajo, kako to delava,« sta 
pripovedovala navdušenca Žli-
čerjeva. Oče Bernard je že v 
otroštvu rad delal jaslice, sin se 
je tega navzel... Pravita, da bo-
do prihodnje leto še večje, še 
pestrejše... In Bernard se rad 
pohvali, da je bil odličen krovec, 
saj je naredil nemalo turnov in 

streh župnišč po bližnji in daljni 
okolici. Ponosen je tudi na zani-
mivo kapelico, ki stoji na drugi 
strani ceste ob njuni hiši Pod 
Vrbco 24 v Šentjurju. In vesela 
sta vsakega obiska, saj zato ja-
slice, ki so še nekaj več, tudi s 
takšno ljubeznijo delata. 

TONE VRABL 



FOTOREPORTAZA 1. SNOPIČ 

Ledeni pozdrav novemu letu 
Si predstavljate, da bi se prvi dan v novem letu odpovedali udobnemu sedenju v naslonjačih in spremljavi novoletnega 

dunajskega koncerta ter se namesto tega raje podali v zamrznjeno Velenjsko jezero? Tako so se že drugič odločili potapljači 
Društva za podvodne dejavnosti Jezero Velenje. S sabo so v podvodni svet odnesli šampanjec, ga odprli in pod vodo 
nazdravili novemu letu. Po mnenju potapljačev je takšno početje menda malce čudno, se pa da storiti. 

Pred hladnim namakanjem je bilo treba razbiti malo ledu, saj je bila temperatura »zunaj« minus 10 stopinj Celzija, »notri« pa 
plus 2 stopinji Celzija. Nekaj potapljačev seje v vodo spustilo v »suhih oblekah«, ki ne prepuščajo vode, večina pa seje v globine 

Velenjskega jezera podala v »mokrih oblekah«. Posledica je bila, da so se ti potapljači preoblačili pod tuši z vročo vodo. 

Še zadnji pozdrav firbcem, ki se niso mogli načuditi vztrajno-
sti velenjskih potapljačev. Na površini Velenjskega jezera se je 
skoraj sproti delal led, pod vodo pa je bilo malce topleje. Sicer 
je jezero po mnenju potapljačev eno izmed najbolj zanimivih v 

Sloveniji in zelo primerno za potapljanje. 
US, Foto: GREGOR KATIČ 

Skupaj s potapljači, člani Društva za podvodne dejavnosti Jezero Velenje, je po četrt ure na 
površje priromala tudi steklenica šampanjca. Prazna seveda, za srečo v novem letu. Ena 
podobnih dejavnosti velenjskih potapljačev je tudi podvodni hokej, športna disciplina, ki si v 

Sloveniji šele utira pot. 



NAŠI KRAJI IN UUDJE 

Pet tisoč kubičnih metrov »črnih« smeti 
z ločenim zbiranjem odpadkov bodo v občini Laško povečali življenjsko dobo odlagališča v Strenskem za najmanj 20 let - Po krajevnih skupnostih je 81 črnih odlagališč 

Na območju občine Laško je v sistem red-
nega odvoza odpadkov, ki ga izvajajo kar tri 
komunalne službe - laška, radeška in hrast-
niška, vključena le slaba polovica vseh pre-
bivalcev. Razmere, ki so posledica kronič-
nega pomanjkanja denarja ter slabe in stare 
opreme Komunalnega podjetja Laško, se bo-
do že letos pričele spreminjati. V občini so 
namreč 1. avgusta lani uvedli posebne tak-
se, s katerimi bo komunala uvedla sistem 
ločenega zbiranja odpadkov, v katerega bo 
postopoma vključila celotno občino. 

S taksami za obremenjevanje okolja, ki jih 
morajo plačevati podjetja in gospodinjstva, vklju-
čena v redni odvoz odpadkov, bo Komunala 
Laško do leta 2000 zbrala 885 tisoč mark v 
tolarski protivrednosti. Dobro tretjino denarja 
bodo porabili za odplačevanje novega vozila za 
odvoz odpadkov, ki ga bodo dobili že ta mesec, s 
preostalim denarjem pa bodo kupili nove zaboj-

nike in posode za smeti ter uredili odlagališče v 
Strenskem, kjer bodo zaradi uvajanja ločenega 
zbiranja odpadkov zgradili kompostarno in reci-
klažno dvorišče. Novosti se bodo pričele z zame-
njavo sedanjih zabojnikov z novimi, 1100 litrski-
mi, in sicer v Laškem ter v tistih maloštevilnih 
krajih, ki imajo blokovna naselja. V naslednjih 
petih letih bodo zabojnike dobili tudi povsod 
tam, kjer sedaj nimajo organiziranega odvoza 
smeti, katere vasi bodo na vrsti prve, pa v laški 
komunali za zdaj še niso določili. 

Letos bo komunala v mestu in večjih krajih na 
vsakih sto do dvesto prebivalcev postavila tudi 
tako imenovane ekološke otoke, ki jih bodo 

sestavljali trije ali štirje 1100-litrski zabojniki za 
ločeno zbiranje odpadkov, posebne plastične 
posode, v katerih bodo prav tako ločeno zbirali 
steklo, papir in kovine bodo dobili tudi indivi-
dualni lastniki stanovanjskih hiš. Posode, ki 
bodo merile od 80 do 240 litrov in bodo oprem-
ljene s posebnimi nalepkami, bodo gospodinjs-
tva dobila sicer brezplačno, vendar bo treba 

zanje vsak mesec plačati najemnino. Predvido-
ma leta 1998 bodo posode za ločeno zbiranje 
odpadkov dobila tudi vaška gospodinjstva, ko-
munala pa bo ves čas skrbela tudi za redni 
odvoz kosovnih in posebnih odpadkov. 

Nafvec črnih odlagališč v 
okolici Laškega 

z uvajanjem ločenega zbiranja odpadkov bo-
do v občini Laško naredili kar dve dobri deli. Z 
reciklažo in kompostiranjem odpadkov bodo 
mnoge surovine vrnili v ponovno uporabo in s 
tem prispevali k ohranitvi okolja, hkrati pa bodo 
privarčevali tudi do 50 odstotkov deponij skega 
prostora. Če bi namreč odpadke še naprej zbirali 
tako kot sedaj, bi na odlagališču v Strenskem 
bilo prostora le še za pet ali največ šest let. V 
komunali načrtujejo, da bi letos pričeli in pri-
hodnje leto tudi že dokončali izgradnjo kompo-
starne in reciklažnega dvorišča, v letu 1998 pa 
bi pričeli še z urejanjem in razširitvijo deponije. 

S takšnimi ukrepi in posegi bodo življenjsko 
dobo odlagališča podaljšali vsaj do leta 2020. 

V Laškem načrtujejo, da bodo z razširitvijo 
rednega odvoza odpadkov na celotno občino 
sčasoma odpravili tudi vsa črna odlagališča. 
Vesna Sgerm, ki dela v komunalnem podjetju 
v okviru javnih del, je septembra lani našla 81 
črnih odlagališč, ki so obsegala nad 3 kubične 
metre. Največ jih je ob cestah in potokih, ljudje 
pa so nanje zmetali prav vse, od »običajnih« 
smeti do avtomobilskih karoserij. Sgermova 
je, na primer, naštela kar 120 avtomobilskih 
karoserij in 200 odsluženih štedilnikov in hla-
dilnikov. Črna odlagališča so v prav vseh kra-
jevnih skupnostih, največ, kar 22, pa jih je na 
območju KS Laško. V krajevni skupnosti Rim-
ske Toplice je 12 črnih odlagališč, v Sedražu 
11, Zidanem Mostu 10, Jurkloštru 9, Marija 
Gradcu 6, Vrhu nad Laškim 5, v Rečici in 
Brezah pa po 3. Leta 1990 je bilo na območju 
občine »le« 47 črnih odlagališč. 

JANJA INTIHAR 

Eno od devetih črnih odlagališč na območju krajevne skupnosti Jurklošter, v okolici naselja 
Mrzlo Polje. (Foto: Vesna Sgerm) 

Med najstarejšimi Maistrovimi borci 
Albert Repnik s Polzele je edini še živeči Maistrov borec v žalski občini. 2. februarja bo 

dopolnil 98 let. Predstavniki občinske in krajevne borčevske organizacije so ga obiskali tik 
pred novim letom. 

V Podvinu pri Polzeli, kjer sedaj živi pri snahi Ivici z dvema vnukinjama, sta ga obiskala Janko 
Cvikl, predsednik občinskega odbora zveze združenj borcev NOV, in Avgust Palir, predsednik 
krajevnega odbora Polzela. Srečanje je minilo v prijateljskem vzdušju, Albert Repnik pa je 
dokazal, da je kljub visokim letom še vedno dobrega zdravja in bistrega uma. Živahno je obujal 
spomine na čas, ko je bil Maistrov borec, obenem pa nizal spomine na mladost. Obiskovalcema, 
ki sta mu zaželela še veliko zdravja, se je zahvalil za pozornost in darilo. 

Na sliki: Janko Cvikl, Albert Repnik in Avgust Palir. TONE TAVČAR 

Oživitev tradicije: blagoslovitev konj 
Na Gomilskem v žalski občini poskušajo ponovno oživiti nekdanjo tradicijo reje konj. 

Nekoč je bil pri tem zelo uspešen plemeniti Haupt, lastnik graščine v Šmatevžu. 
Nerazdružljivo povezana s to dejavnostjo pa je bila navada, da so vsako leto, na dan sv. 

Štefana, farnega zavetnika Gomilskega, blagoslovili konje in žito kot zob za konje. Po dolgem 
času so to slovesnost obnovili - opravili so jo po sveti maši in želijo, da postane tradicionalna. 
Povabili so vse rejce konj iz Savinjske doline. Kljub hladnemu vremenu se jih je zbralo preko 
trideset. Obred blagoslovitve sta opravila domači župnik Martin Cirej in pater Manes iz Petrovč 
(na sliki). Vsem skupaj pa se je ob koncu zahvalil Andrej Urankar, pobudnik oživitve tradicije 
blagoslavljanja konj. T. TAVČAR 

V Sedražu presenetili najstarejše 
V minulih prazničnih dneh 

so marsikje poskrbeli za kak-
šno prijetno presenečenje. 
Eno takšnih so pripravili tudi 
v Sedražu nad Laškim, kjer 
so se po več letih znova sreča-
li starejši krajani. 

Tamkajšnja ponovno usta-
novljena Krajevna organizacija 
Rdečega križa je s pomočjo kra-
jevne skupnosti in šole kot go-
stiteljice, medse povabila šest-
deset krajanov Sedraža in oko-
lice, starih 70 in več let. Zanje je 
pripravila nadvse prisrčen spre-

jem. Presenečenje je bilo pct 
polno, saj so bih vsi udeleženci 
pogoščeni in obdarjeni z izdel-
ki ter darili, ki so jih zanje z 
veliko ljubeznijo pripravile 
marljive članice in člani odbo-
ra. Bogat kulturni program so 
pripravih učenci tamkajšnje šo-
le, zapel jim je Moški pevski 
zbor iz Sedraža pod vodstvom 
prof. Mateje Škorja, za prijetno 
vzdušje pa so poskrbeU tudi 
domači godci. Vse prisotne sta 
pozdravila in nagovorila pred-
sednik krajevne skupnosti Jože 

Hrastnik in predsednica Ob-
močne organizacije Rdečega 
križa Laško Mihaela Pečar. Po-
sebno darilo je 86-letni Fran-
čiški Kačun, kot najstarejši pri-
sotni na srečanju, izročila pred-
sednica Krajevne organizacije 
RK Sedraž Hedvika Černoša, ki 
je ob zaključku programa še 
povedala, da bodo vse, ki se 
zaradi bolezni in morebitne 
slabe poti srečanja žal niso mo-
gli udeležiti, obiskali na njiho-
vih domovih. 

VLADO MAROT 



NASI KRAJI IN UUDJE 1. SNOPIČ 

Najboljši med najboljšimi 
Mladi gasilci na Sv. Štefanu so najboljši v Sloveniji 

Gasilci v krajevni skupnosti 
Sv. Štefan si bodo preteklo leto 
dobro zapomnili. Njihova pio-
nireka gasilska desetina je po-
stala najboljša v Sloveniji. V 
številnih krajih si prizadevajo 
za uspešni gasilski podmla-
dek, njim pa je uspelo. 

Uspešni fantje iz desetine 
hodijo v šolo, pomagajo pri 
delu na kmetijah, nato pa jih 
veselijo še gasilske vaje. Vadijo 
celo po štirikrat ali petkrat na 
teden, po eno ali dve uri. Neka-
teri prihajajo iz bližnjih zasel-
kov, drugi iz bolj oddaljenih. 
Kar polovica fantov je iz Gro-
belc, nekaj s Sv. Štefana, pa 
tudi iz Brezij pri Lekmarju ter z 
Babnih Brd so. Marko Esih (ki 
je desetar), Igor Esih, Damjan 
Zalokar, Branko Rožanc, Igor 
Čavž, Srečko Grindelj, Sandi 
Pinter, Uroš Pinter, Janez Ža-
berl. Robi Pilko ter rezervist 
Simon Leskovšek so zaenkrat 
nepremagljivi! Tudi po zaslugi 
njihovega mentorja Jožeta Ža-
berla, seveda. Odlični fantov-
ski desetini so zato decembra 
podelili še visoko priznanje ob-
čine Šmarje pri Jelšah. 

Njihova lanska zmaga na dr-
žavnem tekmovanju v Hrastni-
ku, ko so premagali 64 pionir-
skih desetin iz vse Slovenije, ni 
bila naključna. Že leta 1994 so 
se na državnem tekmovanju v 
Kranju med 60. ekipami uvrsti-
li na 13. mesto - tudi nekateri 
člani sedanje desetine so pris-
pevali k temu. Desetina v seda-
nji postavi je morala najprej 
zmagati na tekmovanju v okvi-
ru Gasilske zveze Šmarje pri 
Jelšah, v Bistrici ob Sotli. Sledi-
lo je drugo mesto na regijskem 
tekmovanju v Šentjurju, kjer so 
jih premagali le najmlajši s Pla-
nine, vse to pa jim je omogoči-
lo primerjanje ter zmago med 
vrstniki na lanskem državnem 
tekmovalcu. Pionirska deseti-
na s Sv. Štefana, gospodarsko 
šibkega kraja med Šmarjem, 
Zibiko in Slivniškim jezerom, 
je dokazala, da je marsikaj mo-

goče doseči z malo denarja, 
toda z veliko požrtvovalnostjo. 

V gasilskem društvu Sv. Šte-
fan (ki se je do nedavnega ime-
noval Vinski Vrh) je 54 odraslih 
članov, mladih pa imajo še za 
tri desetine. V tem gasilskepi 
društvu se bodo letos slovesno 
spomnih 60-letnice obstoja. V 
polpreteklosti jim je veliko po-
menil čas, ko se je v kraj vrnil 
upokojeni poklicni gasilec Šte-
fan Krumpak, prej zaposlen v 
Štorah (v spomin na pokojnega 
Krumpaka pripravljajo vsako 
leto spominsko tekmovanje, ki 
se ga udeležujejo gasilci od 
blizu in daleč). Takrat so začeU 
z gradnjo novega gasilskega 
doma, pridobili novo orodno 
vozilo, novo motorno brizgal-
no ter precej zaščitne opreme. 
Po Krumpakovi smrti je bilo 
težko, s pomočjo šmarske ga-
silske zveze pa jim je uspelo 
znova napredovati. Leta 1990 
so prevzeli vodenje gasilskega 
društva gasilci mlajše generaci-
je, kupili so tovorno vozilo, ki 
so ga primerno preuredili. V 
kraju se spominjajo neštetih ur 
gasilskega prostovoljnega dela. 
Med dolgimi sušnimi obdobji 
preteklih let so celo po večkrat 

na dan oskrbovali krajane s 
pitno vodo. 

V zadnjem času je predsed-
nik društva Franc Čoklc ml., 
že več kot desetletje je povelj-
nik Martin Slatenšek, mentor 
vsega gasilskega podmladka pa 
je Branko Salobir. Iz preteklih 
let se radi spominjajo tudi 
predsedovanja Jožeta Drobin-
ca in Ivana Pinterja (ki ima v 

zmagoviti pionirski desetini 
kar dva sina). Krajani so osveš-
čeni, zato je v krajevni skupno-
sti Sv. Štefan malo rdečega pe-
telina. V zadnjem desetletju so 
zaradi strele gasili gospodarski 
poslopji, zaradi neprimerne 
električne napeljave reševali 
stanovanjski hiši, pomagali so 
tudi med požari v naravi. 

BRANE JERANKO 

Najboljša pionirska desetina Slovenije. V gasilskem društvu Sv. Štefan so za letošnjo 60-letnico 
obstoja upravičeno ponosni. 

Iščejo izvirne spominke 
Projektna skupina za turizem občine Slovenske Konjice 

pripravlja projekt razvoja avtohtonih spominkov v domači 
občini. K sodelovanju so povabili tudi Konjičane in jim 
predlagali, da predstavijo svoje zamisli ali že obstoječe 
spominke, ki se tematsko navezujejo na kraj. 

V sodelovanju s projektno skupino bodo take spominke 
lahko tudi prodajali v turistično informativni pisarni ali preko 
turističnih društev tudi po drugih krajih. 

Tudi Turistično društvo Špitalič zbira predloge, osnutke in 
izdelke in sicer na temo Izvirni turistični spominek iz Žičke 
doline in okolice. Spominki naj bi vsaj delno ali v celoti 
predstavljali zanimivost iz zgodovinske, kulturne ali umetniš-
ke zakladnice kraja. Vse predloge in izdelke, ki bodo pravoča-
sno prispeli na naslov društva, bodo predstavili na promocijski 
razstavi, ki bo v prostorih društva od 18. do 25. januarja. 
Najbolj izvirne spominke oziroma tiste, ki bodo uspešni tudi na 
trgu, želijo v turističnem društvu Špitalič v sklopu promocij-
skih dejavnosti ponujati turistom na svojih ali prodajnih pultih 
ostalih društev in organizacij, ki se ukvarjajo s turizmom. B.Z, 

Do denarja s 
samoprispevkom? 
Veliko težav in želja krajevne skupnosti Gotovlje - Letos 

morda referendum o samoprispevku 

Krajevna skupnost Gotov-
lje je ena od srednje velikih 
krajevnih skupnosti v žalski 
občini, ki se, tako kot večina 
drugih, ubada z reševanjem 
krajevnih problemov, iz-
gradnjo in obnovo krajevnih 
cest, vodovoda, telefonije in 
drugega, za vse potrebe pa ji 
zmanjkuje denarja. 

Lani so imeli lokalne voli-
tve in nova vodstvena garni-
tura, ki ji predseduje Henrik 
Kranjc, je prevzela načrt dela 
prejšnjega vodstva. O delu, te-
žavah in načrtih za letošnje 
leto nam je predsednik sveta 
KS Henrik Kranjc povedal: 
»Lani smo opravili precej 
vzdrževalnih in drugih del, ki 
so že bila v načrtu. Novo izvo-
ljeno vodstvo se je moralo naj-
prej seznaniti s problematiko 
kraja, pri čemer smo ugotoviU, 
da je pri mnogih problemih še 
veliko nedorečenega, seznani-
li smo se tudi s pristojnostmi 
občine pri reševanju krajevne 
problematike in drugih, pred-
vsem DARS, ki posegajo na 
naše področje. Avtocesta bo 
sekala našo KS na dvoje po 
najdaljši diagonali. Lani smo 
obnovili cesto v Zalogu in ure-
dili novo cestno povezava z 
graščino Plevno. Pridobili smo 
soglasja za izgradnjo kanali-
zacije, na celotni komunalni 
infrastrukturi pa smo opravili 
seveda mnoga vzdrževalna 
dela.« 

O delu društev pa je dejal: 
»V KS imamo vrsto društev, ki 

pridno delajo, želimo pa usta-
noviti še urejevalno olepševal-
no društvo, saj menimo, da bi 
imelo veliko dela. Vsekakor pa 
so društva tista, ki krajevni 
skupnosti dajejo utrip in jo 
povezujejo.« 

Letos jih čaka precej dela. 
Do konca marca želijo sprejeti 
statut KS in načrt ureditve ko-
munalne infrastrukture, pri 
čemer imajo v mislih ureditev 
kanalizacije, cestne povezave, 
javne razsvetljave, kabliranje 
električnih vodov, ureditev ce-
lostne podobe in označitve 
kraja, ureditev športnih igrišč, 
obnovitev šolskega poslopja in 
poživitev dela društev. Sreds-
tva za izvajanje zastavljenih 
nalog bodo pridobivali iz raz-
ličnih virov: iz proračuna, od 
odškodnin, iz natečajev, za 
manjkajoči del pa bodo po-
skušali pripraviti referendum 
za samoprispevek, ki bi naj 
trajal do leta 2000. 

T. TAVČAR 

Henrik Kranjc 

Nova avtocisterna v Pesju 
Pred koncem leta so člani 

PGD Pesje pripeljali v kraj 
nov, najmodernejši gasilski 
avtomobil, cisterno Iveco 12 E 
23, opremljeno z vsemi teh-
ničnimi pripomočki, agrega-
tom M črpanje gasilske vode 
in visokotlačno črpalko za ga-
šenje stanovanjskih požarov. 

Gasilci v Pesju so specialno 
vozilo kupili s pomočjo Mest-
ne občine Velenje, Rudnika 
lignita Velenje, Gorenja, GZ 
Velenje, nekaterih drugih 
sponzorjev in krajanov Pesja. 
18 milijonov vredna investicija 
je velik zalogaj za celotno ga-
silstvo Šaleške doline in je go-

tovo smotrna naložba v okviru 
krepitve gasilske sposobnosti 
ter vse bolj povezanega vza-
jemnega delovanja s civilno 
zaščito. 

Novo vozilo so najprej sve-
čano ozaljšali v Vinski Gori, 
nato pa pripeljali pred domač 
gasilski dom. Predsednik Dra-
go Glušič se je v imenu gasil-
cev zahvalil vsem, ki so pris-
pevali k nakupu vozila, velenj-
ski župan Srečko Meh pa je 
izrazil željo, da bi bila avtoci-
sterna vedno pripravljena za 
intervencije, vendar kljub te-
mu veliko »počivala«. 

JOŽE MIKLAVC 

Muzejska trgovinica 
V Muzeju novejše zgodovine Celje so 

pred letom dni, natanko 18. decembra 
1995, odprli v preurejenem prostoru v 
pritličju muzejsko trgovinico. V istem 
prostoru deluje tudi Turistično-infor-
mativna pisarna mesta Celja. Ponudba 
je kombinirana in zanimiva tako za 
obiskovalce muzeja kot za turiste. Odpi-
ralni čas se ujema z odpiralnim časom 
za obiskovalce. 

Osnovni namen muzejske trgovinice je 
promocija muzeja in njegovih zbirk, pro-
daja lastnega programa izdelkov (splošno 
muzejski, posebej se predstavlja oddelek 
otroški muzej) 

in prodaja vstopnic obi-
skovalcem za ogled stalnih in občasnih 
razstav v muzeju ter nudenje osnovnih 
informacij in propagandnega materiala o 
muzeju, mestu Celju in Sloveniji. 

V vitrinah prevladuje program oddelka 
otroški muzej, kjer je vsak izdelek oprem-
ljen z zaščitnim znakom Herman Lisjak 
in izdelan v štirih zaščitnih barvah (ru-
mena, rdeča, zelena in modra). Sedaj, ko 
so odprli tudi Hermanovo slaščičarno, 
ponujajo za prodajo še lect Hermanov 
srček v različnih velikostih. 

Splošno muzejski program predstavlja-
jo katalogi oz. zborniki, ki nastanejo ob 
občasnih in stalnih razstavah. Ob razstavi 
Glavni trg so izdali barvne razglednice in 
na svili ročno poslikane motive s trga. 
Ponujajo tudi muzejski kristalni kozarec, 
kristalni pisemski nož in muzejski mede-
njak. Ponudbo dopolnjujejo tudi izdelki. 

predvsem steklo in nakit, nekaterih slo-
venskih muzejev. 

Do nove stalne postavitve želijo izdela-
ti še vrsto izdelkov, ki bodo spomin na 
našo preteklost. Mesto Celje se je ob 
prelomu stoletja spreminjalo iz trgovsko-
obrtniškega v industrijsko središče. Da-
nes, ko smo priča propadu velikih indu-
strijskih tovarn v mestu, želijo v muzeju 
s hranjenjem originalov v zbirkah in 
izdelavo kopij nekaterih izdelkov ohrani-
ti tradicijo v obliki spominka. 

IRIS ZAKOŠEK 
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NAŠI KRAJI IN UUDJE 

Skromna bera medu 
Upadanje števila čebeljih družin v čebelarski zvezi Žalec 

Tlidi pri Zvezi čebelarskih 
družin občine Žalec so po-
tegnili črto pod leto 1996 in 
niso zadovoljni. V zvezi je 
združenih devet čebelarskih 
družin s preko 130 čebelarji, 
ki imajo skupaj 1800 čebe-
ljih družin. 

To je polovico manj kot v 
dobrih časih, ko je imelo ka-
kih tristo čebelarjev 3600 če-
beljih družin. O osipu nam je 
predsednik Zveze čebelarskih 
družin občine Žalec Anton 
Rozman povedal: »Glavni raz-
log za takšen upad števila če-
beljih družin je v izbruhu va-
rooe po letu 1980. Ta čebelji 
zajedavec je nekatera področ-
ja v naši občini tako napadel, 
da so ostala brez čebel. Vedeti 
je treba, da je zajedavec zelo 
nevaren in ga je možno uspe-
šno uničiti le v začetku. Seve-
da je naša želja, da bi spet 
postopoma povečali število 
družin, pogoj za to pa je vzgo-
jiti v čebelarjih zavest vestne-
ga zdravljenja čebel zoper va-
roo. Še danes se namreč doga-
ja, da nekateri ne posvečajo 
lastnim družinam dovolj po-
zornosti in spregledajo zače-
tek razvoja zajedavca, tako da 
je, ko začnejo ukrepati, že pre-
pozno. Lani nam je občina 
Žalec dodelila 200 tisoč tolar-
jev za nabavo zdravila za 
zdravljenje varooe, tako da so 
ga lahko čebelarji dobili po 
nižji ceni in smo z intenziv-
nim zdravljenjem zajeli celot-

no območje občine. Povedati 
moram, da se tako drastično 
znižanje čebeljih družin poz-
na tudi v sadjarstvu, saj so 
prav čebele nepogrešljive 
opraševalke. 

Eden od pomembnih razlo-
gov za vedno manjši interes 
čebelarjev pa je tudi politika 
ministrstva za kmetijstvo, ki je 
čebelarjenju nenaklonjeno, 
napovedujejo celo nekakšne 
obdavčitve, namesto, da bi to, 
sicer nedonosno kmetijsko pa-
nogo, vendar zelo pomem-
bno, podpiralo.« 

V žalski občini so lani nato-
čili bori dve in pol toni medu, 
medtem ko so ga ob dobrih 
letinah tudi po 18 ton. Lansko 
leto je bilo izredno nenaklo-
njeno čebelam, saj je pogosto 
deževje spiralo cvetni prah s 
travnikov, drevja in v gozdo-
vih. Bera je bila tako skromna. 

da so čebelarji morali celo hra-
niti čebele, saj niti zase niso 
mogle nabrati dovolj. 

Po novem zakonu o druš-
tvih se bodo čebelarske druži-
ne preimenovale v čebelarska 
društva. Glede na to, da je 
napovedano drobljenje občine 
Žalec na več občin, pa razmiš-
ljajo, da bi imeli v Savinjski 
dolini eno čebelarsko zvezo, 
saj samo združeni in enotni 
lahko uspešno nastopajo v 
raznih akcijah kot je zdravlje-
nje, nabava sladkorja, zdravil, 
strokovno usposabljanje itd. 

Čebelarji v Savinjski dolini 
točijo zelo kvaliteten med, za-
to upravičeno zahtevajo in pri-
čakujejo splošno podporo, saj 
so prepričani, da bi ga lahko 
natočili dovolj za domače po-
trebe in za tuji trg, ne pa, da 
uvažamo nekvalitetnega po 
zelo nizkih cenah in ga drago 
prodajamo. 

T. TAVČAR 

Anton Rozman 

Stekleno poslovno hišo bodo odprli januarja. 

Gradnje v Velenju 
v Velenju hitijo z gradnjo petih, za mesto 

izjemno pomembnih stavb. 
Tako dograjujejo Glasbeno šolo Frana Koru-

na-Koželjskega, kjer bo na novo zgrajenih 24 
učilnic in večja orgelska dvorana. V šolskem 
centru gradijo novo telovadnico z vsemi po-
trebnimi prostori. Ob Rudarski cesti raste velik 
poslovno upravni objekt, ki sta ga oblikovala 
arhitekt Nande Korpnik in statik Tomaž Klanč-
nik. Pritličje bo namenjeno lokalom, trgovi-

nam in butikom, nadstropja bodo urejena kot 
pisarniški prostori, v objektu pa bo našla pro-
stor tudi avto garaža. 

Ob Prešernovi cesti v teh dneh dokončujejo 
poslovno hišo, ki jo gradi Vegrad, investitor pa 
je podjetje A Fining. Poslovna hiša je popolna 
novost, saj gre za jeklen skelet, ki je zaprt s 
prozornimi fasadami kot nekakšno izložbeno 
okno. 

LOJZE OJSTERŠEK 

Brez nesreč bi bilo lažje 
Leopoldina in Franc Ovčar iz Slovenskih Konjic sta v 

minulih dneh praznovala petdesetletnico poroke. 
Spoznala sta se leta 1945 s pomočjo Leopoldininega bratranca. 

Leopoldina pravi, da Franca ne bi vzela, če ji ne bi bil simpatičen. 
V skupnih letih zakona jima je bilo marsikdaj težko. Srečevala sta 
se z raznimi nesrečami in tegobami: ubila sta se jima konja, hiša 
je pogorela in takrat sta streho nad glavo delila s sosedi... 
Velikokrat je bilo težko že tudi zato, ker so bili zelo številna 
družina. Življenje zakoncema prav gotovo ni bilo »z rožicami 
postlano«, vendar sta danes dokaz, da je potrebno kljub temu 
zdržati. Njunih enajst otrok jima je ob obletnici pripravilo veselo 
slavje, na katerem se je zbralo tudi enaindvajset vnukov ter trije 
pravnuki, eden pa je, žal, ostal v Nemčiji. K.Ž. 

Po poteh Pohorskega bataljona 
Planinsko društvo Zreče vabi v soboto, 11. januarja, na 19, 

»adicionalni pohod od Ro^le do Osankarice, oziroma po 
poteh Pohorskega bataljona. Start pohoda bo med 8.30 in 9.30 
uro, pri koči na Pesku. V obe smeri bo organiziran tudi 
avtobusni prevoz, cilj pohoda pa bo v Zrečah ob glasbi, 
srečelovu in žigosanju kontrolnih kartončkov. MM 

Ogrevana petrovška bazilika 
Ni še dolgo tega, kar so v 

petrovški baziliki obnovili ti-
sočletja stare orgle, pa so se 
že odločili za nov projekt: 
ureditev ogrevanja petrovške 
cerkve. 

Zamisel o ogrevanju cerkve 
se je porajala že v preteklem 
letu, vendar s pripravo doku-
mentacije in izdelavo projekta 
niso začeli, dokler niso bili 
poravnani vsi računi za obno-
vo orgel. 

Pripravljalna dela (izklop in 
dovod tople vode od kurilnice 
do cerkve) so se začela 18. 
decembra. Cena celotnega 
projekta znaša nekaj manj kot 
pet in pol milijonov tolarjev, 
velik del tega stroška je zaradi 

kurilnice na plin, ki mora biti 
izven cerkve in zgrajena po 
vseh varnostnih predpisih. 
Nekaj denarja je ostalo v bla-
gajni še od obnove orgel, za 
ostalo pa so najeli kredit, upa-
jo pa seveda tudi na pomoč 
domačinov. 

Če bo šlo vse po načrtih, 
bodo lahko Petrovčani že ko-
nec januarja maševali v ogre-
vani cerkvi. 

ALENKA TURNŠEK-JELEN 

Četrti almanahi 
v velenjskem podjetjui 

Naš čas, ki skrbi za iždaja-f 
nje časopisa Naš čas in pro-
gram Radia Velenje, so ob 
koncu lanskega leta izdali 
že četrti Almanah občin Ve-
lenje, Šoštanj in Šmartno 
ob Paki. 

Novi almanah ima 336 
strani, v 13 poglavjih pa je 
predstavljeno življenje in 
utrip v treh občinah. Nosilno 
poglavje je kronološko, saj 
so zabeležih vrsto dogodkov 

J n jih opremili z 800 fotogra-^ 
fijami. Gradivo za almanah 
so zbraU in uredili Aleš Oj-
steršek, ^ Barbara Pokorny, 
Matjaž Šalej, Peter Groznik 
in uredniki posameznih po-

: dročij, pri zbiranju podatkov 
pa so sodelovali tudi novi-
narji tednika Naš čas. L.O. 

Darujte kri! 
Rdeči križ Slovenije je pri-

pravil za januar krvodajalske 
akcije tudi na celjskem ob-
močju. Danes, v četrtek, 9. 
januarja, je krvodajalska akci-
ja v Preboldu, v Rogaški Slati-
ni bosta 16. in 23., na Polzeli 
pa 31. januarja. Postanite tudi 
vi krvodajalec - krvodajalka! 
Darovana kri pomeni lepši in 
varnejši dan, sporočajo iz člo-
vekoljubne organizacije. 

Zimski užitki so lahko tudi nevarni 
Zimsko veselje na drsalkah in saneh, kakršno lahko vidimo na posnetku s Šmartinskega 

jezera, je lahko tudi nevarno. 
Po dolgih letih je Šmartinsko jezero v neposredni bližini Celja dobilo tako debelo ledeno skorjo, 

da so se najpogumnejši po njem sprehodili in nanj tudi zadrsah. Vendar pa opozorila, da je kljub 
nizkim temperaturam in navidezno debeli in trdni ledeni skorji drsanje še vedno nevarno, 
ostajajo in jih v prid lastne varnosti ne gre prezreti. IS, Foto: SHERPA 

Smrti in uspehi 
Revija za alpinizem, pla-

ninstvo, športno plezanje in 
treking je prav gotovo name-
njena v prvi vrsti veselim 
dogodkom in uspehom po-
sameznikov in skupin v go-
rah in planinah, na umetnih 
stenah in tudi na vodi. Av-
torji popisujejo svoje dosež-
ke in se z njimi tudi pohvali-
jo. Bogato opremljena s foto-
grafijami je revija prijetna 
za oko. 

Uvodnik osme številke, na-
pisal ga je Tone Škarja, načel-
nik komisije za odprave v tuja 
gorstva pri Planinski zvezi Slo-
venije, je posvečen vsem pe-
tim slovenskim vrhunskim al-
pinistom, ki so se letos smrtno 
ponesrečili v domačih in tujih 
gorah. Avtor se sprašuje, kaj 
žene alpiniste v višave, kateri 
so najpogostejši vzroki za ne-
sreče, kolikšna je bolečina nji-
hovih domačih in kaj morajo 
storiti tisti, ki so odprave pri-
pravili. Odgovora na vsa ta 
vprašanja pa ne ve. 

Ta številka je namenjena ve-
likim uspehom naših plezal-
cev, predvsem tistim na ame-
riški celini. Matej Mejovšek, ki 
se je v Vosemitihu pogovarjal 
z Aishanom, mojstrom težke-
ga plezanja, opisuje zahtevno 
plezanje poči. Maja Čonč pa 
nas seznanja z ameriškimi 
plezališči za začetnike. Boris 
Čujič popisuje plezanje v od-
pravi na Grenlandijo, Silvo Ba-

bič pa užitke pri letanju z ja-
dralnimi padali nad peščenimi 
obalami Pacifika. Slavko Rožič 
opisuje plezanje v granitnih 
skalah Bugaboa v Severni 
Ameriki, Urban Golob pa nas 
seznanja s pogovorom z av-
stralskim alpinistom Gregom 
Childom, znanim iz najtežjih 
plezalnih smeri in iz najpo-
membnejše svetovne alpini-
stične literatur. Jure Golob se 
navdušuje nad prostim pleza-
njem, ki ga je spoznal na ple-
zalni turi po ZDA. Albin Si-
mončič predstavlja še drugi 
del najpriporočljivejših prepa-
ratov za hitrejšo regeneracijo. 
Tomaž Košir poroča s svetov-
nega prvenstva v plezanju na 
umetnih stenah v italijanskem 
Acru, Tomo Česen pa še o 
drugih domačih in tujih tek-
movanjih. Simon Slejko nam 
predstavi zavorne ali varoval-
ne ploščice v plezališčih in v 
gorah. Vse zanimivejše za 
množico planincev pa so tudi 
trekingi. Tokrat Matej Humar 
opisuje inkovsko pot v Peruju 
s svetovno znanimi ostanki 
mesta Machu Picchu. Boštjan 
Gomboc opisuje zanimiv čoln 
za squart, ki je mešanica med 
podmornico, desko za surfa-
nje in podvodnim izstrelkom. 
Največ bralcev pa bo gotovo 
zanimal opis poti skozi Turški 
žleb v Kamniških Alpah, ki ga 
je prispeval Matej Mejovšek. V 
reviji je objavljena tudi obvez-
na stran fotogalerije. 

CIRIL VELKOVRH 
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ŠPORT 1. SNOPIČ 

Kenguru med hmeljem 
Rajko Rituper o prihodu na Polzelo, rahli krizi, torkovem obračunu s slavnim Žalgirisom... 

v torek se bo s tekmami šestnajstine 
finala nadaljeval evropski pokal za ko-
šarkarje, v katerem ima Slovenija še 
oba predstavnika. BWC bo igral s Fe-
nerbahčejem, moštvo Kovinotehne pa 
bo na Polzeli gostilo nekdaj sloviti 
Žalgiris, ki je zmagal v skupini A. 

V savinjskem moštvu se letos uveljav-
lja Rajko Rituper, ki bo čez dva meseca 
dopolnil 22 let in je drugo sezono na 
Polzeli. 202 cm visoki sin Slovenca in 
Srbkinje je v očetovo domovino prišel 
predlani in takoj opozoril nase. V evrop-
skem pokalu so njegove največje odlike 
met za dve točki (29:44) in skoki 
(31+35), kar je ob povprečju slabih 18 
minut na igrišču zelo dober dosežek. 

»Prišel sem po dogovoru med vodilni-
mi možmi mojega sedanjega kluba in 
Josipom Kasajičem, ki je bil član uprave 
v Nišu. Preizkušnjo sem dobro prestal, z 
državljanstvom ni bilo težav in po Zaje-
čarju ter Nišu je Polzela moja tretja ko-
šarkarska postaja,« pravi Rituper, ki mu 
sprememba okolja ni delala preglavic. 

Tudi slovenski jezik mu ni tuj, čeprav 
se še malce zatika. »Ob prihodu so me 
prav vsi v klubu fantastično sprejeli. 
Podobno lahko rečem tudi za naše sijajne 
navijače in ostale krajane,« se spominja 
prihoda v Savinjsko dolino. Polzelani so 
v novo sezono odlično štartali, v Evropi 
in doma jim je šlo kot po maslu, toda v 
zadnjih tednih rumeno-modri niso več 
tako prepričljivi. 

»Res smo prišli v rahlo krizo, toda 
položaj še zdaleč ni alarmanten. Podobni 

padci so razumljivi in pričakovani pri 
vseh športnih kolektivih. Verjamemo, da 
se bomo kmalu pobrali in nadaljevali z 
blestečimi predstavami, ki smo jih v se-
zoni 1996/97 že prikazali. Le tako lahko 
računamo na izpolnitev domačega cilja, 
na finale končnice,« razmišlja polzelska 
desetica, ki je s svojimi igrami na položa-
ju krila dokaj zadovoljna. 

»Kar dobro mi gre. Moje najmočnejše 
orožje je skok. Tako v napadu, kot v 
obrambi ulovim veliko odbitih žog. Mi-
slim, da je to prirojeno, saj je bil tudi oče, 
sicer rokometaš in košarkar, izvrsten 

skakalec. Moja močnejša elementa igre 
sta še pregled in asistence, medtem ko bo 
potrebno popraviti še tehniko preigrava-
nja in met na koš. Pri izboljšavah mi 
precej pomaga Mile Čepin na individual-
nih treningih.« 

Polzelani so svojo tretjo evropsko sezo-
no začeli proti uveljavljenemu Scavolinu, 
v torek pa bo pri njih gostoval še bolj 
sloviti Žalgiris iz Kaunasa. »Slaven nas-
protnik je za nas dodaten motiv. V evrop-
skem pokalu smo precej že opravili, a 
zakaj ne bi še več? Na prvi tekmi na 
Polzeli bomo poskusili zmagati s čim 
višjo razliko, ki bi nam morda olajšala 
delo v Kaunasu. Enostavno zagotovo ne 
bo, toda ob popolni borbenosti imamo 
možnosti za uspeh in tudi napredovanje 
med šestnajsterico ni izključeno.« 

Pred mladim reprezentantom v rume-
no-modrem dresu bo do konca sezone še 
vrsta težkih tekem, na katerih bo moral 
pokazati svojo nadarjenost. Trener Zrin-
ski prav Rituperju mnogokrat zaupa po-
krivanje najboljših nasprotnikovih strel-
cev in morda bodo v prihodnje morali 
trenerji tekmecev še bolj razmišljati o 
Rajku Rituperju kot strelcu. Čas je zavez-
nik nebeškega skakalca. 

TOMAŽ LUKAČ 
Foto: GREGOR KATIČ 

V priložnostnem biltenu košarkar-
skega prvoligaša s Polzele se je Ritu-
per predstavil na zelo zanimiv način: 
»Ponosen sem na svoj skok v napadu. 
Edina konkurenca so mi avstralski 
kenguruji.« 

Konec upanja? 
Zmaga v lokalnem dvoboju s Pivovarno Laško je košar-

karjem Rogaške vlila nekaj upanja po neposrednem 
obstanku, toda domači poraz s Satexom je Donat verjetno 
že izločil iz boja za uvrstitev med osmerico. 

Pred tekmo z LaŠčani so odslovili Jevtoviča, ki ni pristal na 
re\fidirano pogodbo z nižjim zneskom, nagrada za tretjo 
zmago pa je bilo izplačilo štipendij. S consko obrambo so 
goste prisilili na mete z razdalje in se uspešno kosali tudi v 
skoku, čeprav Donat nima nobenega klasičnega centra. 
Drugače je bilo v dvoboju z Mariborčani, ki so krepko dobili 
skok (21:36) in s porazom je verjetno tudi konec ugibanjem 
o nakupu drugega tujca. 

J.T. 

Prva tuja zmaga 
Serijo treh zaporednih porazov je Pivovarna Laško preki-

nila s prvo zmago v gosteh. Padlo je Kodeljevo, predvsem 
zaradi boljšega skoka (17:37) in trener Pipan je bil končno 
zadovoljen. 

»Igralci so upoštevali navodila, zmago pa podarjamo kapeta-
nu Tovorniku za 37. rojstni dan,« je dejal trener Laščanov, ki je 
povsem drugačnega razpoloženja po polomu v Rogaški Slatini, 
kjer je njegovo moštvo po vodstvu 58:43 doživelo neprijeten 
poraz. »Slatinčani so nam pokazali, kako se bori za svoj klub. 
Moji so preslišali opozorila, da bodo neobremenjeni domačini 
še posebej nevarni.« 

Lahu zaupnica 
V taboru ženske ekipe Ingrada so z ogorčenjem sprejeli 

vest o preložitvi finala pokala na februar. »Ponovno je KZS 
nedopustno grešila in kaj podobnega se ne sme več ponovi-
ti,« je razočaran tehnični direktor Franci Ramšak, ki je že 
večkrat opozoril na spodrsljaje v krovni organizaciji. 

Druga celjska težava je trener Branko Lah. Njegov položaj ni 
preveč trden, čeprav je pred časom postal trener reprezentance 
in zaplet je potrdil tudi Ramšak. »Prišlo je do nekaterih 
nesoglasij med vodstvom in trenerjem. Z uvrstitvijo med 32 
ekip v pokalu Ronchetti smo dosegli največji uspeh v zgodovi-
ni, toda z Lahovim delom nismo povsem zadovoljni. Igra ni 
privlačna in zato so tribune bolj prazne.« Po njegovih besedah 
se ne pripravlja nobena sprememba, toda Lah bo najbrž moral 
spremeniti metode dela, povrhu pa je zaradi poškodbe za dlje 
časa ostal brez visoke Savičevičeve. T. L. 

Peterici novoletna turneja 
Primož Peterka je kot prvi Slovenec zmagal na novoletni | 

skakalni turneji Intersport, potem ko je bil najboljši v Ga-' 
Pa, drugi v Innsbnicku, tretji v Bischofshofnu in sedmi v 
Oberstdorfu. 

»Preveč sem iz sebe, da bi na široko lahko razpredal o tem^=i 
kaj se |e zgodilo. Vem, da bo vse skupaj šele prišlo za mano. ' 
Nadejam se, da so vsi ljubitelji skokov v Sloveniji uživali,« je* 
bil kratek skakalni superšampion iz Prikrnice pri Moravčah, 
ki bo naslednji mesec dopolnil šele 18 let. ' 

Zlata osemdeseta 
Pred desetletjem največji uspehi Žalgirisa - Z dvema nesojenima olimpijcema 

žalgiris je predtekmovanje v 
skupini B z razmerjem zmag 
in porazov 7-3 končal kot prvi 
in bo imel prednost povratne 
tekme v Kaunasu. Litvanci so 
doma štirikrat zmagali (z na-
šim BWC 60:50) in trikrat v 
gosteh. Med tremi porazi je 
tudi mariborski s 75:77 

Najbolj znan litvanski šport-
ni klub nima nobene evropske 
lovorike, toda leta 1985 je bil 
finalist pokala pokalnih zma-
govalcev in v naslednji sezoni 
pokala prvakov. Sabonis, Mar-
čulioriis, Kurtinaitis, Homičus 
in Karnišovas so najbolj znani 
igralci iz preteklosti Žalgirisa, 
ki je seveda aktualni prvak 
Litve, a se zaradi prenizkega 
koeficienta ni uvrstil v ligo 
prvakov. 

Polzelani, pozor! Litva je bi-
la finalist zadnjega evropskega 
prvenstva, na olimpijskih igrah 
je osvojila bronasto kolajno 
(ob vrnitvi je na reprezentanco 
čakalo 25 tisoč ljudi), mlada 
reprezentanca do 22 let je 
evropski prvak, na draftu za 
NBA ligo so se znašli še dvaj-
setletniki z obale Baltika. Žal-
girisov trener Jonas Kazlau-
skas je bil v Atlanti pomočnik 
Vladasa Garastasa, prva zvezd-
nika pa sta branilec Darius Ma-
skoluiuonis in komaj 20-letno 
krilo Kestutis Šestokas. 

Oba bi morala zaigrati na 
olimpijskem turnirju v Atlan-
ti, toda najbolj znani repre-
zentanti so se uprli in dosegh, 
da se je Žalgirisov tandem dva 
dni pred začetkom iger zaradi 
generacijskega spora vrnil v 
domovino. Največji problem 

moštva iz zelenega gozda je 
dvorana. Tekme igrajo v mest-
ni s kapaciteto 5000 gledalcev 
(pred desetletjem bi za derbi s 
CSKA lahko prodali desetkrat 
več vstopnic!), toda zaradi vi-
sokih stroškov najemnine tre-
nirajo v Kausti in s tem izgub-
ljajo občutek prednosti doma-
čega igrišča. 

Pred desetletjem sta bila Žal-
giris in Statyba iz Vilniusa edina 
litvanska profesionalna kluba. 
Zdaj v LBL igra deset moštev, 
dvakrat na teden so v elitnem 
terminu neposredni TV prenosi 
in zanimanje za košarko znova 
raste. V prvi LBL sezoni 1993/ 
94 je na prvenstvenih tekmah 
povprečno po 529 gledalcev, 
naslednjo sezono že 803, lani 
904 in čas je postal primer tudi 
za uvoz košarkarjev. Žalgiris 
ima temnopolta Američana 
Millerja in Reida ter trdne načr-
te, da se z rezultati približa 
sredini osemdesetih. 

ŽEUKO ZULE 

Žalgiris 1996/97 - branilci: 
Darius Hirtautas (180 cm, 26 
let), Anthony Miller (182, 
23), Tauras Stombrys (192, 
26), Darius Maskoluiuonis 
(202, 25); krila: Darius Ado-
maitis (200, 22), Gintautau-
tas Šivickas (201, 28), Tomas 
Masiulis (202, 21), Kestutis 
Šestokas (202, 20); centra: 
Erikas Bubys (207, 29), An-
dre Phillip Reed (210, 25). 
Trener: Jonas Kazlauskas. 

NOGOMET 
Publilcum v 

Brazilijo 
Na Skalni kleti ni nobenih 

igralskih sprememb, čeprav 
je bilo precej zanimanja za 
najboljšega strelca lige Fai-
ka Kamberoviča in repre-
zentanta Simona Sešlarja. 

»Vprašanja niso imela kon-
kretne tržne podlage in oba 
skoraj zanesljivo ostajata na 
Sklani kleti,« pravi direktor 
Brane Florjanič. Publikum bo 
naslednji mesec na dvoteden-
ski turneji po Braziliji in bo v 
deželi svetovnih prvakov odi-
gral štiri tekme s prvoligaški-
mi moštvi. V Južni Ameriki 
zadnje podrobnosti ureja To-
maž Ambrožič, v odpravi pa 
bo tudi nekaj podjetnikov s 
širšega celjskega območja. 

Rudar brez 
Komarja 

Nogometne zveza Sloveni-
je je prestopni rok na zahte-
vo združenja prvoligašev 
podaljšala do 1. marca in v 
ponedeljek na seji arbitraž-

ne komisije zavrnila regi-
stracijo Slavka Komarja za 
Rudarja. 

Napadalec iz Vojvodine ni 
predložil izpisnice aH sporazu-
ma o predčasni prekinitvi po-
godb z njegovim dosedanjim 
klubom Beltinci in zato so Ve-
lenjčani v konici napada še 
brez okrepitve. S pripravami 
so začeli včeraj, edina novinca 
(ob odhodih Žilnika, Deme in 
Stankoviča ter Pavloviča in Ba-
lagiča v vojsko) sta mlada Edi 
Borštner (Rudar Tr) in Gregor 
Vedenik (Železničar). 

KOLEDAR 
SOBOTA, 11.1. 

Kegljanje 
Celje: zaključni del 5. tur-

nirja TOP 16 (od 15. ure, v 
pedeljo od 11. ure). 

Košarka 
Laško: Pivovarna Laško-He-

lios (19), Polzela: Polzela-
K. zidar (19.30), Idrija: Idrija-
Rogaška (13. kiog A-1 moške 
lige); Slovenske Konjice: Co-
met-Slivnica (obe 19), Ljublja-
na: Ježica-Kemoplast (13. krog 
A-2 moške lige, 20); Celje: In-
grad-Ilirija (19), Domžale: 
Domžale-Comet (2. krog konč-
nice I. ženske lige, 18); Sloven-
ske Konjice: Rogla Atras-Hrast-
nik (16.30), Šoštanj: Elektra-
Kamnik (15. krog B moške lige, 
17.30); Podčetrtek: Podčetrtek-
Ruše (19), Lenart: Lenart-Žalec 
(12. krog C moške lige, 19). 

Rokomet 
Pariz: PSG Asnieres-Celje Pi-

vovarna Laško (5. krog skupi-
ne D lige prvakov, 16); Velenje: 
Gorenje-Dobova (12. krog I. 
moške lige, 19), Velenje-Žalec 
(12. krog I. ženske lige, 17). 

msmssisississsiii. - ~ v -s -
Košarka 

Celje: Celje-Prebold (15. 
krog B moške lige, 18). 

TOREK, 14.1 
mna - , - mat 

Košarka 
Polzela: Kovinotehna-Žal-

giris (prva tekma šestnajstine 
finala evropskega pokala, 20). 

Športnik meseca za športnika leta 
z novim letom sta Novi tednik in Radio 

Celje začela akcijo Izbiranja najboljših 
športnikov, športnic in ekip na Celjskem. 
K sodelovanju vabimo bralce Novega ted-
nika, poslušalce Radia Celje ter športne 
novinarje in medijske hiše z našega ob-
močja. 

V Novem tedniku boste na kupon napisali 
svoj predlog za najboljše, na Radiu Celje pa 
boste sodelovali s telefonskim klicem v odda-
jo Ponedeljkovo športno dopoldne po 11. uri. 
Pri izboru vam bomo vselej pomagali s pred-
stavitvijo nominirancev in ob koncu leta iz-

brali tudi naj športnika, športnico in ekipo 
1997. 

Seštevek glasov na kuponih v Novem tedni-
ku bo dal tri, dve in eno točko, prav tako 
glasovanj na Radiii Celje in povabljenih medij-
skih hiš. Šele z zbiranjem rezultatov z vseh 
področij bodo znani najboljši, ki bodo tako 
lahko zbrali največ devet točk. Za posamezni-
ke boste lahko glasovali vsak teden, za ekipe 
pa ob koncu meseca. Med udeleženci akcije 
bomo vsak mesec izžrebali privlačni nagradi 
(januarja dve trenirki), prvi kupon s predlogi 
pa bomo objavili naslednji teden. 



ŠPORT 

Grofi v Paricu princev 
Celjski rokometaši po 2. mestu na Yellow Cupu v sobotnem 5. krogu lige prvakov 

gostujejo v Parizu - Francozi prvič z vsemi najboljšimi 

Na Yellow Cupu v VVintert-
hurju so celjski rokometaši z 
zmago proti PSG z 22:17 
(10:7) medsebojni score po-
večali na 4:1, v soboto pa se 
bosta moštvi pred Pare des 
Princes pomerili za evropski 
točki. Parižani so po debaklu 
na Danskem out, Celjani pa 
se s Cajo Cantabrio (obe preo-
stali tekmi bo igrala doma) 
borijo za zmago v skupini. 

Celjsko moštvo naj bi bilo v 
Francijo popolno, tudi s Tom-
šičem in verjetno Pucom. Po 
posebnem programu trenira 
pri Kocuvanu, toda hrvaški re-
prezentant je zadnjo tekmo 
odigral 7. decembra v Velenju 
in nihče nima vpogleda v nje-
govo igralsko formo. Pungart-
nik je igral že na turnirju v 
Švici (pri njem je po koncu 
sezone zelo možen odhod na 
operacijo rame in gležnja), 
Tomšič pa je bil sporen zaradi 
izključitve na tekmi 4. kroga s 
Cajo Cantabrio. 

Rdeči karton je dobil zaradi 
grobega prekrška nad Kisele-
vim (Rusu je izbil nekaj zob in 
je s posebnim ščitnikom prvič 
zaigral šele v ponedeljek na 
svetovnem pokalu), vendar 
EHF po pregledu dokumenta-
cije ni dodatno ukrepala. Ena-
ko je storila tudi v primeru 
francoskega levičarja Latc-
himya in tudi Magdinčev lah-
ko računa na vse igralce, če-
prav ima obilo težav. 

»V letošnji sezoni še nobene 
uradne tekme nismo odigrali v 
popolni zasedbi. Poškodovani 
so bili Lukič, Petreski, Latc-
himy, zdaj je zbolel Lathoud. 
Na sinočnji zaostali tekmi 
francoskega prvenstva z Dun-
kerqueom ni igral in vse kaže, 
da bomo šele proti Celju prvič 
z vsemi najboljšimi,« je napo-
vedal Magdinčev, ki se ni mo-
gel načuditi rezultatu nedelj-
ske tekme Celje-Slovan. »Kaj, 
22 golov razlike? V Franciji 
tudi četrtoligaša ne moreš do-
biti s takšno prednostjo.« 

Pred dvema tednoma je PSG 
igral brez Petreskega, v celj-
skem moštvu je manjkal Puc, 
zelo malo je igral Načinovič. 
»Odločil sem se za obe globoki 
obrambi, za 3-2-1 in tudi 5-1, s 
katero smo na prvi tekmi v 
Celju pohodih Francoze,« je 
bil kratek Zovko in zadnji spo-
pad v Winterthuru je komenti-
ral še Magdinčev: »Obrambo 
3-2-1 smo kombinirali s 4-2, 
toda izhodišči sta bili različni. 
Celje je bilo po tekmi s CC v 
polni formi, moji igralci pa so 
bili prosti šest dni in zato so na 
turnirju veliko nihali.« 

Celjani so s petimi zmagami 
in dvema remijema predtekmo-
vanje končali kot prvi in v finalu 
po podaljšku izgubili z nepo-
polno reprezentanco Rusije 

(18:19 - 17:17), s katero so v 
prvem delu turnirja igrali neod-
ločeno 18:18. Rusi so edini po-
raz na turnirju doživeli s PSG 
(12:16), kar bi moralo biti do-
volj resno opozorilo pred zad-
njim gostovanjem v skupini D. 

»Dvakrat zapored smo jih 
kar preveč zlahka premagali 
in obstaja nevarnost, da bomo 
tekmo začeli preveč sprošče-
ni. PSG je doma povsem dru-
gačna ekipa, kot je bila v Go-
lovcu,« je previden Zovko, 
medtem ko so igralci veliki 
optimisti. Nevarnost bo pred-
vsem vrnitev Petreskega, ki z 
zlomom zapestja ni veliko iz-
gubil, marveč je uspešno prev-
zel vlogo prvega strelca. 

PSG je že brez možnosti za 
četrtfinale, toda motiva še ne 
bo izgubil. »Zmaga bi veHko 
pomenila zaradi vzdušja. Po 
polovici državnega prvenstva 
smo tretji in ostajamo v boju 
za Evropo. Danska katastrofa 
ne bo pustila posledic, na re-
zultat niso vplivali samo stro-
go športni dejavniki in imamo 
dovolj >internacionalcev<, ki 
lahko naredijo miselni pre-
skok in dobijo vsako moštvo,« 
meni Magdinčev. 

Za svetovno prvenstvo na 
Japonskem sta levo krilo Cor-
dinier in desni zunanji Latc-
himy edina kandidata PSG, ve-
terana Lathoud in Monthurel 
nista več med Constantinijevo 

dvajseterico in Magdinčev je 
položaj slikovito primerjal z 
ranjenim levom. »Celje je v 
boljši tekmovalni formi in 
brez dvoma favorit, toda na 
igrišču ne bo nobene senti-
mentalnosti,« pravi trener 
Francozov. 

V obeh naslednjih tekmah 
bo Gudme gostoval, PSG mora 
še v Santander in ob zaostan-
ku štirih točk bi se ena ali 
druga ekipa v četrtfinale lahko 
uvrstila le v najbolj »nori« 
kombinaciji. Sobota bi tako 
morala celjski rokomet drugič 
v štiri desetletja dolgi zgodovi-
ni pokala prvakov popeljati 
med najboljšo osmerico. 

ŽEUKO ZULE 
Foto: EDI MASNEC 

Sodila bosta Danescu m 
Matescu iz Romunije. Celja-
ni bodo tako tudi na peti 
tekmi lige prvakov imeli 
dvojico iz elitne svetovne 
skupine top 30, v kateri sta 
tudi naša Kalin in Korič. 

Rezultati 4. kroga - skupina 
A: Granitas-Barcelona 23:23, 
Šahtjor-Braga 28:27; skupina 
B: Runar-Zagreb 24:29, Prin-
cipe-Szeged 25:29; skupina C: 
C.zvezda-Kiel 25:26, Minsk-
Winterthur 18:21. 

Vrstni red - skupina A: Bar-
celona 7, Braga, Šahtjor 4, 
Granitas 1; skupina B: Za-
greb 7, Szeged 5, Runar 4, 
Principe 0; skupina C: Win-
terthur 8, Kiel 6, C. zvezda 2, 
Minsk 0; skupina D: Celje PL 
6 (100:84), C. Cantabria 6 
(95.92), Gudme 2 (92:93), 
PSG 2 (91:109). 

Pari 5. kroga (11. m 12. 
januarja): Barcelona-Šaht-
jor, Braga-Granitas, Princi-
pe-Zagreb, Szeged-Runar, 
Winterthur-C. zvezda, Kiel-
Minsk, PSG-Celje PL, C. Can-
tabria-Gudme. 

Tomaž Tomšič se bo kljub izključitvi lahko boril s Payetom, 
Monthurelom, Letonom in drugimi. 

k o J M M ^ 

A-1 liga 
Moški - 11. krog: Rogaška-

P. Laško 85:82 (38:42); Nova-
kovič 29, Petrovič 16, Mičuno-
vič, Kosovec, Ivanovič 12, Šiš-
ko 4 za domače. Tovornik 34, 
Dončič 11, Govc 10, Lisica 8, 
Jurak 7, G. Čop, Vujovič 5, 
Durnik 2 za goste; Polzela-
Satex 78:77 (39:38); Petrano-
vič 31, Jagodnik 18, Stavrov 8, 
Rituper, S^amanič 7, Kobale 4, 
Rovšnik 3; Idrija-K. zidar 
78:63, Helios-Republika 
79:96, BWC-Interier 91:76, Li-
tostroj-Olimpija 77:112 12. 
krog: Litostroj-P, Laško 67:83 
(33:42); Tovornik 25, Lisica, 
Govc 15, Jurak 9, Durnik 8, 
Vujovič 5, Šoštarič 4, Blagotin-
šek 2; Polzela-Idrija 77:82 
(33:40); Petranovič 17, Sta-
vrov, Jagodnik 14, Šamanič 
12, Rituper 10, Kobale 8, Čmer 
2; Rogaška-Satex 91:100 
(46:50); Ivanovič 25, Novako-
vič 24, Mičunovič 23, Petrovič 
9, Kosovec, Šiško 4, Jutriša 2; 
K. zidar-Interier 76:72, BWC-
Republika 93:83, HeUos-Olim-
pija 81:86. Vrstni red: Olimpi-
ja 24, Satex, Polzela 19, Re-
publika, Helios, Interier 18, 
BWC, Litostroj, P. Laško, K. 
zidar, Idrija 17, Rogaška 15. 

Ženske - 1. krog: Sežana-
Ingrad 81:94 (38:45); Polutnik 
19, Jurše 18, Obrovnik 17, 
Ramšak 11, Potočnik 10, A. 
Vodopivec 8, Arbeiter 6, Cede 
3, Pertinač 2; Ježica-IUrija 
102:68, Odeja-Maribor prelo-
ženo. Vrstni red: Ježica 22, 
Ingrad 20, Ilirija 16, Maribor, 
Odeja 13, Sežana 12. 

A-2liga 
Moški - 11. krog: Brežice-

Comet 58:74 (24:32); Plevnik 
19, Ravnihar 17, Sivka 13, Ma-
tič, Novak 9, Železnikar 7; Ke-
moplast-Triglav 108:85 
(52:46); Kahvedžič 40, Ma-
džarac 15, Zorko 14, Knez, 
Urbanija 11, Gajšek 8, Sušin 6, 
Cerar 3; Ilirija-Litija 67:65, Lo-
ka-Slivnica 104:73, Krka-Ježi-
ca 88:69, Radovljica-Zagorje 
72:78; 12. krog: Kemoplast-
Zagorje 101:90 (58:52); Kah-
vedžič 41, Zorko 22, Gajšek, 
Urbanija 11, Sušin 7, Knez 5, 
Cerar, Madžarac 2; Loka-Co-
met 85:74 (46:36); Plevnik 26, 
Sivka 18, Novak 10, Matič, Že-

leznikar 6, Nerat 5, Ravnihar 
3; Krka-Ilirija 106:77, Radovlji-
ca-Ježica 65:49, Brežice-Tri-
glav 50:76, Litija-Slivnica pre-
loženo. Vrstni red: Loka 23, 
Krka, Ilirija 20, Kemoplast, Co-
met 19, Zagorje, Triglav, Ježi-
ca 18, Radovljica, Litija (-) 16, 
Brežice 15, Slivnica (-) 11. 

Ženske - 1. krog: Comet-
Ježica ml. 62:76 (43:44); Račič 
24, Groleger 22, Šporar 10, M. 
Ribič 4, Kože^ 2; Jesenice-Po-
murje 44:91, Sentvid-Domžale 
103:30. Vrstni red: Šentvid, 
Pomurje, Ježica ml. 2, Comet, 
Jesenice, Domžale 1. 
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Celje TOP 16 
Kvalifikacije - moški: 1. Za-

ložnik (Prot) 975, 2. Gmajner 
957,3. Steržaj (oba Kons) 935, 
4. Brglez (Ce) 928, 5. L. Fidej 
(Šoš) 926, 6. Ivačič (Nor) 925, 
7. Nareks (Kons) 925, 8. Ju-
vančič (Isk) 914,9. Dujc (Prot) 
911, 10. Sivka (Ce) 908, 11. 
Kovačič (Kons) 907, 12. Jerše 
(Hid) 906, 13. Smodiš (Leob) 
905,14. Stoklas (Rud) 904,15. 
Oman 903, 16. Štrukelj (oba 
Isk) 902, 17. Lešnik (Ce) 898, 
18. Merčnik (Kons) 892, 19. 
Kirbiš (Mb) 892, 20. Hribar 
(Rud) 891 itd. 

Ženske: 1. Zupane 466, 2. 
Razlag 465, 3. Šeško 448, 4. 
Kardinar 437, 5. Lesjak (vse 
Mir) 429, 6. Kukovec (Kons) 
427, 7 Tkalčič (Mir) 415, 8. 
Podlesnik (Rud) 415, 9. Ven-
gust (Kom) 415, 10. Zaje (Lj) 
415, 11. Koštomaj 8mir) 414, 
12. Lopan (Rud) 412,13. Hlad-
nik (Gor) 411, 14. Ratajc (Mir) 
409, 15. Leban (Go) 406, 16. 
Glivar (Trig) 406, 17. Petak 
404,18. Čeh (obe Mir) 404,19. 
Čubrilovič (Lj) 402,20. Pečov-
nik (Kons) 402 itd. 

Območna liga 
7. krog - skupina A: Demit-

Avto Celje 1:7, Šoštanj II-P. 
Laško 6:2, Kovinotehna II-Iz-
letnik 5:3; vrstni red: Avto Ce-
lje, Kovinotehna II 8, Demit 7, 
P. Laško, Kvit 6, Šoštanj II 4, 
Izletnik 3. Skupina B: Obrt-
nik-Zlatorog 6:2, Komcel-Ro-
gaška 2:6, Konjice ml-Konjice 
II 3:5, Strojkovina-Ljubno 6:2; 
vrstni red: Rogaška, Konjice II 
12, Ljubno 9, Konjice ml, 
Komcel, Strojkovina 6, Obrt-
nik 5, Zlatorog 0. 

Območno prvenstvo 
Moški (Šoštanj, SI. Konji-

ce): 1. Žnidarič (Konj) 1771, 2. 
Jakopovič (Žal) 1762, 3. S. Fi-
dej (Šoš) 1761, 4. Salobir 1745, 
5. Sivka (oba Ce) 1740,6. Glavi-
č (Šoš) 1738, 7 Cene 1735, 8. 
Vodeb 1720, 9. Lešnik (vsi Ce( 
1714, 10. Peperko (Kov) 1713, 
11. L. Fidej 1702, 12. Hasičič 
(oba Šoš) 1701, 13. Rošer 
(Konj) 1694, 14. Podkrajšek 
1692, 15. Dobrajc (oba Žal) 
1690,16. Tašler 1677,17 Jevše-
nak (oba Konj) 1676, 18. Seni-
čar 1656, 19. Kajta (oba Kov) 
1653, 20. Žnidarec (Ce) 1641, 
21. Ramšak (Žal) 1641, 22. Mi-
leč (Ce) 1630, 23. Čander 
(Konj) 1628, 24. Sotler (Šoš) 
1627, 25. B. Kompan (Žal) 
1625,26. Žnidar (Šoš) 1624,27 
A. Kompan (Konj) 1611, 28. 
Topič (Ce) 1611, 29. Kramer 
(Šoš) 1610, 30. Lipovšek (PL) 
1607 itd. Finale bo 30. marca v 
Celju. Nastopilo bo 24 igralcev. 

Ženske (Celje): 1. Drev 
(Šoš) 416, 2. Košir (Mir) 415, 
3. Lesnik (Šoš) 403, 4. Ratajc 
399, 5. Stajič 392, 6. Vučeno-
vič (vse Mir) 387, 7 Peperko 
385, 8. Jurše 384, 9. Vengust 
(vse Kom) 382, 10. Premelč 
380, 11. Podrežnik (Šoš) 377, 
12. Tomažin (Kom) 373, 13. S. 
Šmauc (Dem) 368, 14. Jeran-
ko 368, 15. Cilenšek (obe 
Kom) 367, 16. Mihajlev 363, 
17. Hojan (Šoš) 362, 18. Oblak 
361, 19. Klokočovnik (Kom) 
344, 20. Pajič (Mir) 343, 21. 
Lozič (Šoš) 343, 22. Gluvič 
(Mir) 340, 23. T Filipčič 
(Kom) 334, 24. M. Šmauc 317, 
25. Špilar 308, 26. Gregorin 
(vse Dem) 305, 27 Špeh (Mir) 
288. Drugi krog bo 18. fe-
bruarja. 

STREUANJE " " " 

l.iiga 
Pištola - 6. krog: Celje-Po-

ženel 1685:1688, Moris-Mrož 
1653:1677, Konjice-Olimpija 
1678:1687, Olimpija ž-Kranj 
1664:1652, Kamnik-Ptuj 
1645:1651, Predoslje-Kopače-
vina 1661:1649. Vrstni red: 
Mrož 18, Konjice 16, Kranj, 
Poženel, Olimpija 14, Kopače-
vina, Olimpija ž 12, Moriš,. 
Ptuj 10, Celje, Kamnik, Pre-
doslje 8. 

ILliga 
Pištola - 6. krog: Kopačevina 

Il-Poženel II 1567:1609, Mrož 
II-Trzin 1536:1541, Marok-
Olimpija II 1626; 1656, Ivanuš-
Brežice 1519:1625, Domžale-
Ptuj 1600:1586,29. oktober-Po-
stojna 1567:1542. Vrstni red: 
Olimpija II, Brežice 18, Marok. 
Domžale, Poženel 14 itd. 

Puška - 6. krog: Celje-Rad-
gona 1695:1663, Radgona-Ju-
teks 1712:1696, Elektro-MIP 
1682:1649, Kanja-FLV 
1754:1699. Vrstni red: Kanja 
18, Radgona 15, Celje 12, TSO, 
Juteks 11 itd. 

Praznični šali 
V prazničnih dneh je bilo 

predvsem v Savinjski dolini 
več hitropoteznih šahovskih 
turnirjev z množično ude-
ležbo. 

Griže: Zalokar (Trb) 13, 
Vombek (Gr) 11, Matko (Vel) 
9, Zorko (Žal) 8 itd. Ekipno: 
Griže 20, Trbovlje, Velenje 18, 
Šempeter 14, Šentjur 13,5, Gri-
že 11 11,5, Žalec 6. Žalec: F. 
Brinovec 12, Zorko 10, D. Bri-
novec (vsi Žal) 9, Gazvoda 
(Šent) 8 itd. Šempeter: Skok 
7,5, Štorman, B. Grobelnik 
5,5, Knez 4,5. J. G. 

Katastrofa brez najboljših 
Prva zmaga Gudmejo v ligi prvakov > Parižani močno oslabljeni 

Gudme je v 4. krogu skupi-
ne D rokometne lige prvakov 
do nog potolkel Parižane, s 
čimer se je položaj razjasnil. 
Celje Pivovarna Laško in Caja 
Cantabria sta praktično že v 
četrtfinalu, zanesljiva sta tu-
di Winterthur in Kiel, blizu 
Barcelona in Zagreb, za preo-
stali mesti pa imata največ 
možnosti Braga in Szeged. 

Danci so brez kapetana Boe-
rithsa vse naredili že v prvem 
polčasu, ki so ga dobili z osmi-
mi goli razlike. Jacobsen je bil 
na levem krilu nezaustavljiv in 
je zdaj prvi strelec skupine D 
(30 golov), ključna pa je bila 
najbrž prekinitev pri rezultatu 

3:3. Po strahotnem udarcu 
Gersterja v Payetovo glavo je 
prišlo celo do pretepa in šved-
ska sodnika Hakansson in 
Nilsson sta klonila pritiskom 
domačega moštva. 

»Lathoud je zbolel in ni veli-
ko igral, Monthurela je zagra-
bila trebušna infekcija in je noč 
pred tekmo prebedel, že po 
nekaj minutah igre smo ostali 
brez Payeta, nato pa je Latc-
himy dobil rdeči karton. Že 
pred polčasom je bilo vse iz-
gubljeno, zato sem v igro po-
slal mlajše in rezultat ni po-
vsem realen,« je tekmo opisal 
pariški trener Risto Magdinčev. 

Francozi so na desni strani 
dobro zaustavili Kildelunda, 
toda kar ducat golov so dobili 

iz nasprotnih napadov. Klasič-
ni so bili le trije, pri preostalih 
pa so rdeče-modri po brez-
kompromisnih naletih doma-
čih pričakovali prekršek, toda 

sodnika sta imela veliko razu-
mevanja za svoje skandinav-
ske rojake, ki so v ligi prvakov 
1996/97 prvič zmagah. 

Ž.Z. 

Gudme-PSG 31:22 (15:7). 
Gudme: M. Nielsen 5, Kilde-
lund 2, Pedersen 1, Jacobsen 
10, Jensen 2, Vilhelmsen 4, 
Gerster 3, Felskov 2, Siken-
sen 2; PSG: Racine 1, Cordi-
nier 3, Lathoud 1, Zuniga 2, 
Petreski 8, Monthurel 2, Ar-
rive 1, Latchimy 4. 



ŠPORT 1. SNOPIČ 

Olimpijski lesk 
Andraž Vehovar in Brigita Bukovec najboljša športnika Slovenije - Med ekipami 

hokejisti Olimpije in blejski veslači 

Srebrni olimpijski kolajni 
Andraža Vehovarja in Brigi-
te Bukovec sta imeli tudi ob 
koncu leta šampionski lesk. 
Kajakaš in atletinja sta bila 
izbrana za najboljša šport-
nika Slovenije 1996, med 
ekipami v moštvenih špor-
tih je lovorika v taboru ho-
kejistov Olimpija, v konku-
renci ekip v individualnih 
športih pa pri blejskem če-
tvercu brez krmarja. 

Vehovar je na častnem sez-
namu nasledil Francija Petka, 
Rajmonda Debevca, Igorja 
Maj ena, Jureta Koširja in Izto-
ka Čopa, ki so biU najboljši 
med leti 1991-1995. Ljubljan-
čan je na igrah v Atlanti osvo-
jil prvo srebrno olimpijsko ko-
lajno za samostojno Sloveni-
jo, v anketi Društva športnih 
novinarjev Slovenije (pri izbo-
ru je sodeloval tudi naš olim-
pijski komite) pa sta se za 24-
letnim kajakašem na divjih 
vodah zvrstila smučarski ska-
kalec Primož Peterka ter celj-
ski atlet Gregor Cankar. 

Bukovčeva je bila najboljša 
slovenska športnica že leta 
1993 in 1995 (pred njo še Bo-
kalova in Kardinarjeva ter 
vmes Bilačeva). V minuli se-
zoni je v teku na 100 metrov z 
ovirami osvojila srebrno olim-
pijsko kolajno, štirikrat izbolj-
šala državni rekord, zmagala 
na najbolj prestižnem mitin-
gu Weltklasse v Ziirichu in 
bila druga na dvoranskem EP. 
Med športnicami je druga alp-
ska smučarka Urška Hrovat 
in tretja biatlonka Andreja 
Grašič. 

Z izborom najboljših in na-
grajevanjem posameznikov 
za dosežke v letu 1996 so 
nadaljevale posamezne zveze. 

v lokalnih okoljih pa se bodo 
tradicionalne razglasitve 
športnikov in ekip šele začele 
vrstiti. 

Judo: za najboljšega mla-
dinca je bil izbran Janez Ce-
raj, med kadeti so nagrajeni 
Klemen Ferjan, Delfina Ome-
rovič (vsi I. Reya) in Petra 
Narek (San) ter med mlajšimi 
dečki Matjaž Ceraj (I. Reya). 
Sankaku je imel najboljšo eki-
po mladink in kadetinj, Ivo 
Reya pa mlajših dečkov in 
mladincev. 

Kegljanje: za naslov ekip-
nih svetovnih prvakinj so veli-
ko statuo, najvišje priznanje 
Olimpijske komiteja Sloveni-
je, dobile Mira Grobelnik, Ma-
rika Kardinar, Biserka Petak, 
Jožica Šeško in Ljuba Tkalčič 
(vse Miroteks). 

Nogomet: častni član MNZ 
je zaradi dolgoletnega dela 
postal Boris Ropoša, plakete 
so dobili za delo v sodniški 
organizaciji Hinko Bolka (Šo-
štanj) in Zdravko Martun 
(Laško), za tekmovalne uspe-
he NK Era Šmartno ter prizna-
nja za delo z mladimi selekci-
jami Danica Bezenšek (Dravi-
nja), za vzdrževanje igrišč Jo-
že Benčina (Dramlje), za delo 
v raznih komisijah Anton Ke-
lenc, za razvoj malega nogo-
meta Edvard Vranjek (oba Ce-
lje), za sodelovanje s celjsko 
podzvezo Dieter "VVintersieg 
(Grevenbroich) in za naslov 
državnega prvaka v malem 
nogometu Juventus. 

f ŽEUKO ZULE 
Foto: GREGOR KATIČ 

Športnika Slovenije 1996: Andraž Vehovar in Brigita 
Bukovec. 

Gregor Cankar se bo do novih uspehov vozil v roverju. Ključe mu je izročila Marjana Seles. 

Zadovoljen bo z 840 cm 
Gregor Cankar je priprave za novo atletsko sezono začel na Bahamih - Na obe 

svetovni prvenstvi in evropsko do 23 let 

Večina naših najboljših at-
letov je na Bahamih in Kanar-
skih otokih opravila uvodne 
priprave za novo sezono, ki 
bo v znamenju dvoranskega 
SP ter poleti svetovnega pr-
venstva, univerziade, sredo-
zemskih iger in za nekatere 
tudi evropskega prvenstva za 
konkurenco do 23 let. 

Gregor Cankar je bil s sku-
paj še šestimi atleti (med nji-
mi sta bila tudi Jerneja Pere in 
Jolanda Steblovnik) na Baha-
mih, kjer so se razmere po 
začetnih težavah z nastanitvi-
jo in izgubljeno prtljago hitro 
uredile in je bil trening enako 
kvaliteten kot lani v Kaliforni-
ji. »Čeprav bom nastopil na 
dvoranskem svetovnem pr-
venstvu, priprave niso usmer-
jene na zimski del sezone, 
marveč za celotno leto 1997, v 
katerem bom med udeleženci 
štirih velikih tekmovanj,« pra-
vi najboljši slovenski atlet 
Gregor Cankar. 

Obe svetovni prvenstvi in 
evropsko prvenstvo do 23 let 
so v njegovih načrtih zaneslji-

vi, odprta je le še izbira med 
univerziado in sredozemski-
mi igrami. Prvenstvi bosta že 
julija in v razponu samo dveh 
tednov, optimalno formo bo 
zelo težko ohraniti in zato se 
bo Cankar skupaj s trenerjem 
Djordjevičem odločil tudi gle-
de na program priprav za sve-
tovno prvenstvo v Atenah, ki 
bo avgusta. 

Na Bahamih je bil tedenski 
ciklus priprav sestavljen iz 
treh treningov moči, dveh tre-
ningov hitrosti, dveh trenin-
gov specialne pliometrije, ene-
ga treninga za preventivo (raz-
voj deficitarnih mišičnih sku-
pin) in dveh treningov kombi-
nirane tehnike. Testiranja so 
nakazala napredek, zdaj pa je 
Cankar že sredi zahtevnega 
štiritedenskega prehoda v 
predtekmovalno obdobje. 

»Prva tekmovanja bodo so-
razmerno zgodaj, že v začet-
ku februarju, in moj cilj zim-
ske sezone je še vedno samo 
uvrstitev v finale. Lani sem bil 
v Stockholmu zelo blizu kolaj-
ni, a vseeno ne bom napove-
doval uvrstitve med najboljšo 
trojico. Bolj me mika ponovi-

tev najboljšega rezultata, kajti 
820 cm bi moralo biti dovolj 
za uvrstitev prav pri vrhu,« o 
zimskem delu atletske sezone 
1997 razmišlja Cankar. 

»Ekipno evropsko prvenstvo 
skupine B v Atenah bo zame 
odlična generalko za svetovno 
prvenstvo, saj bosta obe tek-
movanji na istem štadionu in 
bom že maja imel priložnost 
za natančno spoznavanje za-
letišča. Doslej sem bil vedno 
sposoben za večje daljave, la-
ni sem s prestopi letel tudi 
preko 840 cm, a sem uradno 
končal pri 830 cm. Če mi bo 
končno uspel optimalni skok, 
bom zadovoljen,« je dodal naj-
boljši celjski športnik, ki ima 
za vsa naslednja velika pr-
venstva že potrjene norme. 

ŽEUKO ZULE 
Foto: GREGOR KATIČ 

Cankarjev pomembnejši 
pokrovitelj je tudi Avto Sel-
mar iz Celja, ki je pred krat-
kim atletu v enoletno upora-
bo odstopil avtomobil rover. 

Jurak ob zadnja rekorda 
Gregor Jurak je pred no-

vim letom ostal brez obeh 
zimskih državnih rekordov. 
Celjana (na 50 m prosto je 
bil rekorder z 22,91, na sto-
metrski progi pa z 49,98) je 
obakrat za slabi dve dese-
tinki potolkel Peter Man-
koč. 

Med zimskimi rekorderji je 
zdaj celjsko plavanje zastopa-
no samo še z Juretom Vraču-
nom in Goranom Jurakom, ki 
sta konec leta 1993 kot člana 
Ilirije sodelovala pri rekordu 

štafete 4x50 metrov. V prvem 
delu sezone bo najbolj po-
membno domače tekmovanje 
od 14. do 16. februarja v Celju 
(absolutno državno prvens-
tvo), kjer je bilo pred prazniki 
tudi premierna tekma v da-
ljinskem plavanju na 10 km. 
Zmagala sta Nace Majcen 
(Ljubljana) in Maša Jamnik 
(Triglav), v posebni kategoriji 
triatloncev je bil šesti Jože 
Tanko z 2:31,27 in sedmi Da-
nijel Pavlinec (plaval je s pla-
vutmi) z 2:25,52. 

Drugič v finalu OB 
Velenjska teniška igralka Katarina Srebotnik na turneji 

po ZDA in Latinski Ameriki nadaljuje z uspehi, ki jih je 
Mčela nizati na Bližnjem vzhodu in je na svetovni lestvici 
igralk do 18 let že na 6. mestu. 

Srebotnikova je v Ismailiji prvič v svoji teniški karieri 
osvojila turnir ETA Futures v konkurenci članic z nagradnim 
skladom 10. 000 dolarjev in bila polfinalistka v Kairu. Na 
neuradnem mladinskem svetovnem prvenstvu Orange Bowl 
na Floridi je bila v konkurenci do 18 let finalistka (lani je 
zmagala na turnirju za igralke do 14 let), nato je dobila 
Casablanca Cup v Ciudad Mexicu in zmagala v dvojicah na 
Copa del Cafe v San Joseju, zdaj pa bo nastopila še na turnirju 
v Venezueli. 

Očke iz daihatsa v pelo? 
Vlado Očko (na sliki) iz Rogaške Slatine je 

v pokalu Daihatsu obranil oba naslova dr-
žavnega prvaka, čeprav je v cestnih in 
gorskih hitrostnih dirkah začel voziti šele 
po prvi tretjini prvenstva. 

»Sprva sem zaman čakal na pokal Polo, 
potem na vozilo za pokal Clio in na koncu 
zaradi omejenih finančnih sredstev usposobil 
stari daithatsu. Vodilne sem po točkah ujel tik 
pred koncem sezone ter vendarle osvojil dva 
naslova državnega prvaka,« pravi avtomobi-
list Motokoma, ki zaradi dolgoletnih izkušenj 
z avtomobili serije VW upa na rojstvo pokala 

Polo. »V veliko pomoč bi mi lahko bilo podjet-
je Motošop, ki je uradni prodajalec in serviser 
znamke VW. Pokal Daihatsu se po petih letih 
ukinja in če bo s pokalom Polo prišlo do 
novih zapletov, se bom preselil na dirke za 
pokal Clio. V tovrstnih tekmovanjih vozimo 
povečini enake avtomobile, zato o zmagoval-
cu odločajo predvsem spretnosti voznikov, 
kar je zame poglavitni izziv za vztrajanje v 
avtomobilskem športu,« je del načrtov pred-
stavil Vlado Očko. 

JANEZ TERBOVC 
Foto: SANDI JURKOVIČ 

Top po 
kegljaško 

Konec tedna bo v Golovcu 
finalni del 5. kegljaškega tur-
nirja Celje TOP 16, ki bo po-
tekal nekoliko drugače. Naj-
boljša šestnajsterica bo v so-
boto opravila klasični nastop 
(moški 200, ženske 100 luča-
jev), v nedeljo pa bodo dvo-
boji na izpadanje. 

Polfinalni dvoboji na dva 
dobljena niza (40 lučajev, 15 
polno+25 čiščenje) bodo ob 
13. uri, nato maU finali in ob 
15. uri še dvoboja za zmago. 
Lovoriko bosta branila Steržaj 
in Kardinarjeva, reprezentant-
ki Petakova in Čehova pa sta 
se v finale uvrstili kot rezervi, 
ker so štiri kadetinje odpove-
dale nastop zaradi ekipnega 
DP 

Po dveh krogih izbirnih te-
kem za mladinsko SP so v 
konkurenci ostale še štiri 
igralke Miroteksa: Razlagova, 
Ratajčeva, Detičkova in Košir-
jeva, na pionirskem državnem 
prvenstvu pa so kolajne osvo-
jile Kozmusova in dvojica 
Kozmus-R. Savič, srebrno R. 
Savič in bronaste N. Savič (vse 
do 9 let), Gluvičeva in dvojici 
Gluvič-Vučenovič (do 15 let) 
ter Špeh-Pajič (do 13 let). 
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Solze in poljub iz vrtca 
Velik uspeh naše šampionke Urške Mrovat na 34. Zlati lisici za alpske smučarke - Križajev rojstni dan, obup Pretnarjeve, premraženi Vehovar... 

Zlata lisica je najstarejše 
tekmovanje alpskih smučark 
za svetovni pokal in zato je z 
Mariborskim Pohorjem po-
vezanih veliko dogodkov, ki 
so se v tekmovanju najbolj-
ših zgodili prvič. Tudi sobot-
ni slalom ni bil izjema, kajti 
prvi mož svetovnega športa, 
predsednik Mednarodnega 
olimpijskega komiteja Juan 
Antonio Samaranch si je 
prav v predmestju Maribora 
prvič v živo ogledal smučar-
sko tekmo za svetovni pokal. 

Leta 1972 sta bih na Pohorju 
prvič v zgodovini ženskega 
alpskega smučanja dve vožnji 
veleslaloma, leta 1978 je bil s 
tekmo v dolini najnižji cilj na 
svetu (325 metrov nad mor-
jem), leta 1979 so naše smu-
čarke prvič osvojile točke sve-
tovnega pokala, leta 1990 je 
bilo rekordnih 20.000 gledal-
cev, lani v treh dneh kar 
40.000... Po uradnih podatkih 
FIS svetovni pokal v Mariboru 
po televiziji gleda vsako leto 
od 15 do 20 milijonov ljudi in 
tudi zato je že določen termin 
za naslednjo zimo - 9. in 10. 
januar 1998. 

»Pri organizaciji sodeluje 
med 400 in 500 ljudi in zato 
tekmovanje v svoji 34-letni 
zgodovini še ni nikoli odpad-
lo. Že pred časom smo z itali-
jansko marketinško agencijo 
Halva podpisali sporazum, da 
je pri nagradnem skladu naša 
obveznost 20 tisoč švicarskih 
frankov. Letos je Mednarodna 
smučarska zveza FIS potrojila 
višino nagrad in na Pohorju 
razliko krijejo Italijani,« je pri-
povedoval Dušan Senčar, ki ni 
samo predsednik organizacij-
skega komiteja, marveč mož, 
ki si je preprosto izmislil Zlato 
lisico. 

Mariborčanom termin v za-
četku januarja ne ustreza naj-
bolj, toda po drugi strani so 
ravno tržne raziskave v FIS 

dokazale, da je začetek ja-
nuarja najbolj »udaren« v sve-
tovnem pokalu. Ogromno 
podjetij iz tujine je pripravlje-
nih sodelovati na Zlati lisici in 
trženje izven domačih okvirov 
je prevzela že omenjena Hal-
va. V njihovi pristojnosti so 
štart, veleslalomska vratca in 
štartne številke, v cilju imajo 
do 60 metrov transparentov in 
so pomemben partner pri za-
gotavljanju proračuna odmev-
ne prireditev, ki se giblje med 
700 in 800 tisoč markami. 

Finale svetovnega 
pokala? 

»Pred leti sem predlagal kla-
sične ženske tekme »big 3«. V 
italijanski Cortini so bili takoj 
za, Avstrijci pa niso pripravlje-
ni enemu kraju dati za več let 
tekme svetovnega pokala in 
ideja je propadla. Razmišljam 
o novih, mladinsko svetovno 
prvenstvo smo že pripravili in 
počasi se pripravljamo na fi-
nale svetovnega pokala. Čez 
dve, tri leta bi lahko kandidira-
li, predpogoja pa sta dokončna 
ureditev snežnega štadiona in 
hotel Habakuk,« se je v pri-
hodnost zazrl neumorni Du-
šan Senčar, ki je v FIS prvi 
častni član komiteja za svetov-
ni pokal. 

Mateja Svet je bila leta 1988 
in 1990 v kombinaciji rezulta-
tov slaloma in veleslaloma 
zmagovalka pohorskega poka-
la za Zlato lisico, lovoriko ima 
od sobote tudi Urška Hrovat, 
ki je bila četrta v veleslalomu 
in druga v slalomu. Zadnja 
leta prireditelji sledijo tren-
dom in ne podeljujejo več tra-
dicionalnih krzen, toda skup-
na zmaga je še naprej najbolj 
prestižni naslov, ki se ga je v 
preteklosti veselila vrsta slovi-
tih smučark: Goitschel, Gabi, 
Proll, Emonet, Serrat, More-
rod, Wenzel, Nadig, Hess in 
kar sedemkrat Wreni Schnei-

der, ki ima zdaj doma smučar-
sko šolo in bo naslednji mesec 
za švicarsko televizijo soko-
mentirala svetovno prvenstvo 
v Sestrieresu. 

»Prva mi je čestitala štirilet-
na sestrica Hana,« je v cilju 
dejala presrečna Urška Hro-
vat. Solze so se mešale z vese-
ljem in smehom, nagrada za 2. 
mesto je bila 15 tisoč švicar-
skih frankov (zmagovalka je 
dobila dvojno vsoto) in na po-
delitvi čestitka Samarancha. 
»Ne jočem le, ko se mi nastop 
posreči, marveč tudi, ko sem 
dobra,« je dejala druga sloven-
ska zmagovalka kombinacije 
za Zlato lisico, ki je v Maribor 
dopotovala bolna (vnetje led-
vic) in se zdravi z antibiotiki. 

»Pustila bom 
smučanje!« 

Nataša Bokal je poleti v Celju 
morala na dve operaciji kolena, 
vendar je še vedno med naj-
boljšimi slalomistkami na sve-
tu in po slalomu ni skrivala 
zadovoljstva. Pravo nasprotje 
je predstavljala Špela Pretnar, 
ki je vsula solze in na robu 
živčnega zloma trmasto po-
navljala, da bo prenehala s 
smučanjem. Na uvodni tekmi v 
Park Cityu je bila četrta, v Ma-
riboru niti v finalu in očitno za 
serijo vrhunskih rezultatov še 
ni povsem nared - po poškodbi 
je izgubila celotno lansko sezo-
no in smučanje opazovala kot 
novinarka na POP TV. 

»Smučarijo sem videla s po-
vsem druge plati. Od zunaj. 
Neobremenjena sem videla 
tekmice, kako se pripravljajo 
na tekmo, kako skrbijo za svoj 
imidž. Zdaj jemljem smučari-
jo drugače in ni več težko iti za 

dalj časa od doma. Novinars-
tvo je bilo zame sprva zapolni-
tev praznine, nakar sem ugo-
tovila, da me zares veseli. Že 
od nekdaj sem rada pisala spi-
se, jezik mi dobro teče, toda 
vseeno tega ne bi počela celo 
življenje,« je naštevala Blejka, 
ki se iz otroštva najraje spomi-
nja prvega poljuba. Iz vrtca. 

Zlata lisica ni zanimiva sa-
mo na smučišču, marveč se 
marsikaj dogaja v ciljnem pro-
storu in predvsem okrog hote-
la Arena. Pod Pohorjem so bili 
mnogi nekdanji smučarji, od 
Bojana Križaja (v petek je 
praznoval 40. rojstni dan) do 
Veronike Šareč (zdaj končuje 
študije na Aljaski) ter tudi naj-

boljša slovenska športnika 
Andraž Vehovar in Brigita Bu-
kovec, ki seveda nista ostala 
neopažena. 

»V otroštvu sem se resno 
ukvarjal s smučanjem in po-
šteno me mika, da bi se zapo-
dil po strmini. Smučarskih 
vratic se lahko vsaj dotakneš, 
na divjih vodah pa te takoj 
doleti kazen časovnega pribit-
ka,« je povedal Vehovar, ki je 
očitno nekoliko pozabil na 
mrzle zime in si je pri organi-
zatorjih moral sposoditi pulo-
ver. Navdušena je bila tudi 
Brigita Bukovec: »Med prazni-
ki sem bila po šestih letih spet 
na smučeh in tudi zato tekmo 
doživljam na poseben način.« 

ŽEUKO ZULE 
Foto: GREGOR KATIČ 

Lisičkino vino polnijo že od 
leta 1965 in samo prvo leto je 
minilo brez buteljlc z nalepko 
smučarskega tekmovanja. 
Letos so na tradicionalnem 
zboru v Vinagovi kleti stočili 
okrog 600 kartonov prvovrst-
nega buteljčnega vina. 

»Svetovno prvenstvo, olim-
pijske igre? To v tem trenut-
ku ni realno, a tudi ne po-
vsem nerealno. Fantom v 
klubu sem že rekel, če so 
kandidirali vsi mogoči za SP 
in 01, čez nekaj let lahko 
tudi mi. Vsaj zaradi promoci-
je,« pravi Dušan Senčar. 

Na Mariborskem Pohorju 
so prve snežne topove inšta-
lirali že leta 1985. Zdaj imajo 
4600 m cevovoda s kapacite-
to 60 l/s in razsvetljavo od 
vrha Habakuka do doline. Z 
2500 metri je na Pohorju eno 
najdaljših razsvetljenih 
smučišč v Evropi. 

Med prazniki sta bili na 
Rogli dve slalomski tekmi 
FIS. Pri moških je zmagal 
Košir pred Mlekužem in Mi-
klavcem ter pri ženskah 
Pretnarjeva pred Bokalovo in 
Dovžanovo. 

Urška Hrovat: »Jočem tudi, ko sem dobra.« 

Zmagovalka slaloma Pemila Wiberg - hkrati v »živo« in na TV zaslonu. 

Prvi mož svetovnega športa Juan Antonio Samaranch (levo) v družbi Dušana Senčarja in 
Milana Kučana. 

Kamor gre tudi cesar peš 
Kaj pomagajo varnostniki: v toaletnih prostorih smo vsi enaki, tudi novinarji in 

predsedniki olimpijskih komitejev 
Slovenika je bila že navsezgodaj polna poli-

cijskih avtomobilov, ki so čakali na predsedni-
ka Milana Kučana, v bližini mariborskega 
letališča je bilo zaradi prihoda Juana Antonia 
Samarancha še več mož iz 113, za varnost je 
bilo dodatno poskrbljeno tudi v okolici snežne-
ga štadiona. 

Okrog Kučana in Samarancha so bili neneh-
no »bodyguardi«. Fotografi so se obema na 
tribuni lahko približali na največ deset me-
trov, za novinarje sta bila nedostopna, toda 
zadeva s poostreno kontrolo se je sesula na 
območju, kamor tudi cesar hodi peš. Pred 
straniščem. Za VIP goste pač ni posebnega in 
klic narave je nanesel, da so se v toaleti znašli 
Samaranchov osebni svetovalec Artur Takač, 
predsednik hrvaškega olimpijskega komiteja 
Antun Vrdoljak in novinar Novega tednika. 

Na stranišču še nikoli nisem delal intervju-
ja, toda priložnost je bilo potrebno zagrabiti. 
Med Takačem in Vrdoljakom sem se odločil za 
soseda na desni. Za Tončija, kije poleti svojim 

Hrvatom obljubljal šest zlatih olimpijskih ko-
lajn in bi zaradi izgubljene stave moral gol 
hoditi po Zagrebu. Če bi poškilil na desno, bi 
morda odkril, zakaj stave ni izpolnil... 

»Lepa tekma, mar ne,« sem nagovoril Vrdo-
Ijaka, ki je brez oklevanja odvrnil: »Da, da. 
Veliko ljudi, bilo je res zanimivo in lepo.« Ob 
tuji govorici sem se naredil nevednega in ga 
pobaral, če ga je k nam zaneslo samo navdu-
šenje nad smučanjem in Zlato lisico. »Tudi, 
predvsem pa sem bil dogovorjen z nekaterimi 
prijatelji iz tujine,« je bil odrezav Vrdoljak in 
začel pogovor z rojakom Takačem. 

Nisem bil povsem prepričan, da sem na 
najbolj neobičajnem mestu naredil intervju z 
možem, kije tudi član MOK, toda dve vpraša-
nji sem le postavil Za mano je v sveti prostor 
vstopil fotoreporter Gregor Katič, toda brez 
svojega Canona. Kakšna škoda. 

Grega, Grega. Ko bi le imel vedno pri sebi 
fotoaparat... 

ŽEUKO ZULE 



KULTURA 2. SNOPIČ 

Eksplozija v 
gledališču 

Eksplozija v gledališču! 
Na srečo gre le za novo 
postavitev na Odrupodo-
drom, ki se obeta jutri , 10. 
januarja, ob pol devetih 
zvečer. 

Eksplozija spomina, ta-
ko se imenuje nekakšna 
»lepljenka« večih del Hei-
ner ja Muler ja , ki je pred 
nedavnim preminil in tako 
bo na tak način prav celj-
sko gledališče obudilo spo-
min nanj. Delo je na oder 
postavil režiser Eduard 
Miler, znan po številnih 
odličnih režijah v Sloveni-
ji. V predstavi, narejena je 
eksperimentalno, nastopa-
ta odlična igralca Janez 
Bermež in Milada Kalezič. 
Ogled predstave mladini 
pod 14 let starosti ni pri-
meren, svetujejo v gleda-
lišču in poudarjajo, da je 
predstava namenjena kot 
dodatek k rednemu pro-
gramu gledališča. 

Eksplozija spomina se bo 
zgodila na sceni Nore de 
Saint Picman, ki je ustvarila 
tudi kiparska dela, drama-

^ turginja je bila Marinka Po-
štrak, kostumograf Leo Ku-
laš, glasba Eduard Miler, 
tonski snemalec Silvo Zu-
pančič, lektor Marijan Pu-
šavec. 

MP 

Veselo in kakovostno 
Vrsta prazničnih koncertov popestrila praznike 

Nekajletna tradicija praz-
ničnih novoletnih, oziroma 
božičnih koncertov po vsej 
Sloveniji, zlasti pa na Celj-
skem, se je nadaljevala tudi 
letos, ko se zdi, da je bilo 
njihovo število rekordno. 
Skorajda ni bilo glasbenega 
ansambla oziroma pevskega 
zbora, ki se ne bi na tak ali 
drugačen način in v različnih 
okoljih predstavil s prazni-
kom pr imern im koncertom. 

Osreunji inje Koncero ireh 
največjih celjskih ansamblov 
so bili seveda najbolj obiskani. 
Prizorišči v veliki dvorani 
Uniona in Narodnega doma 
sta datumsko že nekaj let od-
dani Celjskemu p lesnemu or-
kes t ru Zabe, Celjskemu go-
da lnemu orkest ru in an-
samblu Akord. Prvi se je 
predstavil na božični dan. Or-
kester z dirigentom Tomažem 
Grintalom se je tokrat svojim 
zvestim poslušalcem prikupil z 
res izbranim sporedom big-
bendovskih evergreenov, kjer 
je vsak ljubitelj tovrstne glasbe 
našel kaj za svojo dušo. Kon-
cert sta popestrila še pevca Mia 
Žnidarič in mladi Celjan Miha 
Alujevič, ki se s svojim lirič-
nim tenorjem razvija v uspe-

šnega jazzovskega vokalista. 
Žal so tudi tokratni koncert 
motile nekatere akustične ne-
jasnosti, saj upravljavci ozvo-
čenja v tej dvorani še niso us-
peli najti pravega razmerja 
med solisti in orkestrom. Ker 
se je s tem koncertom tudi 
končalo proslavljanje 50 letni-
ce orkestra, so posameznikom 
podelili zlata, srebrna in bro-
nasta Gallusova odličja, tisti z 
najdaljšim orkestrskim stažem 
pa so prejeli tudi plakete Zveze 
kulturnih organizacij Celje. 

Naslednji večer, na Štefano-
vo, so dvorano Narodnega do-
ma napolnili ljubitelji Celjskega 
godalnega orkestra. Njihov spo-
red je bil seveda povsem »du-
najsko« naravnan, dirigent Ne-
nad Firšt pa je k sodelovanju 
povabil tudi solista mariborske 
opere sopranistko Andrejo 2[a-
konjšek in tenorista Vinka Pai-
ča. Z dvema prijetnima dueto-
ma iz operet Vesela vdova in 
Kneginja Čardaša sta že tako 
pester spored obogatila s svoji-
ma prijetnima glasovoma. Inter-
pretacij ski dosežek orkestrove-
ga izvajanja pa je bila prav goto-
vo Straussova Nova pizzicato 
polka. Trije dodatki ob koncu 
koncerta so bili samo prijeten 
zaključek uspešnega glasbene-
ga dosežka celjskih godalcev. 

Revij ski orkester Akord pod 
vodstvom Matjaža Brežnika 
se je predstavil v Narodnem 
domu v nedeljo in prav tako 
dodobra napolnil dvorano. Že 
tradicionalno pester lahkot-
nejši spored je požel mnoga 
priznanja. Dirigent in orkester 
sta smiselno interpretirala pri-
jetne skladbe, čeprav pri orke-
stru ravno zaradi heterogeno-
sti v instrumentalni zasedbi 
nekajkrat zaniha intonacija, 
kar pa seveda ob tem novolet-
nem razpoloženju niti ne moti. 
Tako lahko ob koncu samo 
ugotovimo, da je bilo ob tem 
času za glasbena dogajanja v 
Celju lepo poskrbljeno in kar je 
najvažnejše, koncerti so bili le-
po obiskani. To pa je nenazad-
nje tudi spodbudno za nadalj-
nje delovanje nastopajočih. 
• • • • • • • • • • • • • • • • E G 

Gledališče 
dobilo logarja 

Gledališki svet je na kon-
cu leta za novega umetniš-
kega vodjo potrdil Matijo 
Logarja, ki bo delo prevzel 
16. marca letos, dan po od-
hodu zdajšnjega umetniš-
kega vodje Primoža Beb-
lerja, ki odhaja leto dni 
pred iztekom mandata . 

V celjske gledališke loge 
prihaja Matija Logar, dose-
danji umetniški vodja Pre-
šernovega gledališča Kranj, 
ki je v Celju začutil nov 
izziv. Predložil je program, 
ki naj bi slonel na doma-
čem ansamblu in gostih le 
po potrebi, občinstvu, ki 
zahaja v celjsko gledališče 
in za občinstvo, kamor ho-
di celjsko gledališče na go-
stovanja. Z novo zastavlje-
nim programom želi dose-
či, da bi bilo celjsko gleda-
lišče čimbolj prodorno, 
čimbolj opazno tudi v šir-
šem slovenskem prostoru. 
V mandatu naslednjih pe-
tih let, ko naj bi uresničeva-
li tako zastavljeni program, 
bo seveda imel Matija Lo-
gar veliko možnosti za gle-
dališki izziv. S prihodom v 
gledališče mora prinesti že 
pripravljen program za pri-
hodnjo sezono in nekaj na-
slovov del, ki bi jih v na-
slednjih petih letih lahko 
uresničevali, pravijo v gle-
dališču. 

Vsekakor pa je izziv obo-
jestranski! MP 

Zlate palicice za Trnuljčico 
Slovensko l judsko gleda-

lišče Celje je od konca minu-
lega leta, ko se je pred božič-
nimi in novoletnimi praznik i 
v Ljubljani končal 4. festival 
poklicnih gledališč z otroško 
produkcijo, bogatejše za štiri 
»zlate paličice«, kakor se 
imenuje nagrada za najbolj-
še stvaritve za otroke. 

Ansambel jih je prejel v 
imenu strokovne žirije in žiri-
je mladega občinstva za 
otroško predstavo Trnuljčice, 
po predlogi Tat jane A ž m a n 
in v postavitvi Mihe Alujevi-
ča. Celjska uspešnica je očit-
no prepričala tudi ljubljansko 
občinstvo, saj so »zlato paliči-
co« prejeli za: najboljšo pred-
stavo v celoti, za najboljšo 
režijo, za najboljšo vlogo pa 
Tomaž Gubenšek in Vesna 
Jevnikar. 

Trnuljčica je resnično prava 
uspešnica celjskega gledališča 
v tej sezoni, saj je zanimanje 
za predstavo zelo veliko širom 
po Sloveniji. »Zelo sem zado-
voljen,« pravi mladi režiser, 
oziroma še študent režije Mi-
ha Alujevič, »da se je moja 
zamisel v sodelovanju z an-
samblom in celjskim gledaUš-
čem uresničila do zlatega sija-
ja najvišjega priznanja.« 

Zanimivo je, da je na 1. festi-
valu otroških predstav, ki ga 
organizira Moje gledališče, 
»zlato paličico« tedaj prejel 
igralec SLG Celje Drago Kaste-
lic za Lažnivega kljukca. Celj-
sko gledališče hrani tako že 
pet laskavih priznanj za otroš-
ke predstave! Trnuljčico pa 
bodo do konca sezone še veli-
ko igrali doma in na gostova-
njih. »Predvidoma bomo imeh 
50 ali še več predstav,« pravi 
Miha Alujevič. MP 

Zborovski mesec v Podčetrtku 
v Atomskih toplicah v Podčetr tku začenja-

jo s pr i redi tvami meseca pevskih zborov. 
Jutr i , v petek, 10. j anua r j a , bo v hotelskih 
prostorih nastopil ženski pevski zbor z Lju-
bečne pod vodstvom Vide Bukovac. 

Po zboru z Ljubečne se bosta predstavila še 
domači moški pevski zbor iz Podčetrtka (v 
petek, 17. januarja) ter moški pevski zbor iz 
Besnice pri Kranju (24. januarja). Mitja Žitnik, 
ki ima v Zdravilišču Atomske toplice na skrbi 
kulturne prireditve, je za februar napovedal 
nove zborovske prireditve, pri čemer se pogo-
varjajo s predstavniki nekaterih zborov v Ro-
gaški Slatini, Celju, Vuzenici in Mariboru. V 

zdravilišču so že doslej pripravili vsak mesec 
po en zborovski nastop. Mesec pevskih zborov 
pa je prva takšna prireditev. Zanimivo je tudi, 
da so vse prireditve brez plačila vstopnine. 

V zdravilišču pa za februar napovedujejo 
tudi nov Slomškov večer, v spomin na kulturni-
kovo ustvarjanje v Olimju ter na Bizeljskem. 
Med Slomškovimi večeri so doslej predstavili 
več slovenskih kulturnikov, tokrat pa bo gost 
domači pisatelj, Slavko Toplišek z Gostince pri 
Virštanju. Sodeloval bo na predstavitvi svoje 
knjige Leta vaškega življenja, iz zadnje redne 
letne zbirke celjske Mohorjeve družbe. 

BRANE JERANKO 

TOP postal najstnik! 
Teden otroškega programa 

v Slovenskem l judskem gle-
dališču Celje, ki je t ra ja l od 
16. do 24. decembra , letošnji 
je bil 11. po vrsti, si je ogleda-
lo okoli 5000 otrok, pravi 
Anica Milanovič, ki si je ob 
podpori gledališke hiše in 
ansambla pred leti zamisl i la 
t akšno prireditev za otroke. 

V gledališče pa so v praznič-
nem času prihajali otroci tudi 
iz zelo odmaknjenih in odda-
ljenih krajev, iz krajev seve-
rovzhodne Slovenije, Dolenj-
ske, tudi z mariborskega kon-
ca in od drugod. 

Tudi slovenska gledališča so 
Teden otroškega programa, ali 
TOP, kot ga popularno imenu-
jejo, vzela za svojega in tako je 
bila lanska produkcija otroš-
kih predstav v slovenskih gle-
dališčih pestra. Celjani so po-

vabili v goste vsa gledališča, ki 
so imela na programu otroške 
predstave. Prišlo je kranjsko 
gledališče z Norčijami v gleda-
lišču, Moje gledališče iz Ljub-
ljane z Razbojnikom Rogovile-
žem. Loški oder iz Škofje Loke 
s Kratčko zobačko. Primorsko 
dramsko gledališče iz Nove 
Gorice z Malim princem. Lut-
kovno gledališče iz Ljubljane 
z Vidkovo srajčico in seveda 
celjsko gledališče s Trnuljčico, 
ki jo je zaigralo kar devetkrat! 
Na slovesnem zaključku pa 
seveda ni manjkal tudi dedek 
Mraz, ki ga je v veselje otrok 
pripeljala na vrh »topa« klov-
nesa Mika-Maka. 

Teden otroškega programa 
štejejo v gledaUšču za zelo us-
pešno programsko usmeritev, 
ki je stopila v razposajena najst-
niška leta. MP 

ZAPISOVANJA 

Po novem boljše bo! 
No ja, o tem. da bo po no-

vem letu vse boljše, je že pred 
davnimi leti prepeval eden iz-
med bolj užaljenih in nekako 
neuresničenih pevcev sloven-
ske zabavne glasbe; in ne nje-
mu ne nam takrat ni bilo ja-
sno, kaj bi naj bilo sploh bolj-
še. In kaj je bilo tako slabo, da 
bi moralo nujno konvertirati v 
dobro. Podobne besede sem 
kakšna dva tedna pred izte-
kom starega leta slišal iz ast 
enega izmed uradnikov na mi-
nistrstvu za kulturo: »Saj bo po 
novem letu boljše«. Že prav, 
toda kaj hudiča naj bi bilo 
tisto, kar naj bi postalo boljše? 
Ker, hej, ali ste se kdaj vpraša-
li, zakaj ob rojstnem dnevu 
kakšnemu naključnemu 
znancu voščite »vse najbolj-
še«? Seveda se niste. Ker, če bi 
se, potem mu zagotovo ne bi 
zaželeli tistega vsesplošnega in 
kar največ pomenskega »vse 
najboljše«, marveč »vse naj-
boljše pri odkrivanju kancero-
genih snovi v zdravilih proti 
glavobolu«, če bi bil tisti zna-
nec denimo kemik ali pa far-
macevt, če bi šlo za avtoklepar-
ja, potem bi mu zaželeli »čim 
več poledice«, itd. »Vse najbolj-
še« je torej le vljudnostna fra-
za, ki jo ustrelimo takrat, ka-
dar naslovnika ne poznamo 
dovolj. Kadar nam je takorekoč 
vseeno ali mu bo potem res šlo 
vse na boljše ali pa se bo že čez 
teden ali dva sesedel in psihič-
no strt napravil samomor. Ta-
ko pač je! Tako pač veleva krš-
čanska etika. In pika. 

Ampak hočem povedati ne-
kaj drugega oziroma zanima 
me nekaj drugega: zakaj je 
tako nezainteresirano in sploh 
splošno, če termin splošno ra-
zumemo v filozofskem pome-
nu besede, se pravi nasprotno 
od posamezno, zažvižgal tisto 
frazo, da bo »po novem letu 
vse boljše«. Mar je tudi sam 
nezadovoljen s tistim kar poč-
ne? Mar niti sam več ne verja-
me v svoje delo? Mar ne verja-
me niti samemu sebi? Ker 
končno, tisti uradnik je hkrati 
tudi kulturnik. In, če samemu 
sebi v obraz zalučaš tako zelo 
splošne in brezpomenske bese-
de, kot so tiste, da bo »po 
novem letu vse boljše«, potem 

mora biti nekaj narobe. Hudo 
narobe. Hja, ko pričneš enkrat 
lagati še samemu sebi in temu 
celo verjameš, potem mora biti 
vsa stvar že res precej zaskrb-
ljujoča. In takšno je menda 
stanje v slovenski kulturi. Vsaj 
po besedah, po izjavi tega na-
šega državnega uradnika. In, 
če je tako, potem je za tako 
stanje kriv deloma, posredno, 
morda pa celo neposredno, tu-
di uradnik sam. Je pa seveda 
še druga možnost; da kot insi-
der ve, da se bo nekaj zelo na 
hitro spremenilo drastično na 
boljše. Kaj jaz vem, da je drža-
va denimo črtala tisti sporni 
protikadilski zakon in da bo iz 
tobačne industrije v kulturni 
žakelj pričel kot reka pritekati 
novi denar. Ne vem. Ali pa. da 
je bila zadeva res že tako zelo 
resna, da bolj slabo kot je bilo 
ni več moglo biti. Hej. kakšna 
laž! Kdo pa pravi, da ko gre 
slabo, ne more iti še slabše? 
Lepo vas prosim! Morda stanje 
v kulturi ob pričetku novega 
leta res ni najbolj rožnato, to-
da da bo nujno kar naenkrat 
posuto s cvetjem, je huda uto-
pija. Kot je utopično, da ne 
more biti še slabše. Ker resnici 
na ljubo, stanje v kulturi je 
takšno, kakršnega smo nare-
dili kulturniki. In nič drugač-
no. In pri tem država ni niti 
kriva niti nima zaslug. Stanje 
bo res idealno, bo boljše, če 
hočete, šele takrat, ko država s 
kulturo ne bo imela nobenega 
opravka več. Ko bo le še njen 
servis. Ja, točno to: država kot 
kulturni servis. In nič druge-
ga. In ne vem, morda je pa tisti 
uradnik, ko je zagotavljal »vse 
najboljše« imel v mislih prav 
to. Iskreno upam. Pa čeprav ne 
verjamem. Ker bi sicer to jasno 
in na glas povedal. Zakričal. 

Piše: TADEJ ČATER 
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KULTURA 

Celje in njegovi kipi 
Dobrodošel vodnik izdalo turistično društvo 

Turistično društvo Celje je 
v zadnjih dneh minulega le-
ta zaključilo proslavljanje 
svoje 125-letnice z izdajo le-
pega in praktičnega vodnika 
z naslovom Kiparstvo in ki-
parski okras celjskih ulic in 
trgov. Pobudo za izdajo to-
vrstnega vodnika je sprožil 
Matija Golner, študent arhi-
tekture, ki je tudi prispeval 
fotografije, besedilo pa je na-
pisal Aleš Stopar. Pri tem ve-
lja poudariti, da sta oba av-
torja delo opravila brezplač-
no in tako sponzorirala nje-
gov izid. Vodnik je zelo do-
miselno in pregledno obliko-
val Dean Lah. 

Celje je potrebovalo takšen 
vodnik, saj je v njem podoba 
knežjega mesta dobila še eno, 
novo razsežnost. Avtorja sta 
zajela vse spomenike, ki stoje 
na celjskih ulicah ali trgih (iz-
gubila sta le tistega, ki stoji 
pred upravno stavbo Kovino-
tehne na Mariborski ulici in je 
delo akademskega kiparja Čet-
koviča). Vodnik je pokazal, da 
Celje nima malo spomenikov 
in da po njihovi kakovosti ne 
zaostaja za drugimi slovenski-
mi mesti, za število pa lahko 
celo rečemo, da je kar visoko. 
Njegov izid pomeni v Celju 
pionirsko delo v tem smislu, 
da so v njem zbrani vsi spome-
niki in kiparsko okrasje od pr-
vih znanih del do danes. 

Kar enajst sta jih avtorja uvr-
stila iz časa antike, štiri iz 
srednjega veka, iz obdobja re-
nesanse jih je šest, dvanajst iz 

baroka, kar sedemindvajset 
jih je iz 19. in začetka 20. 
stoletja, tistih iz časa po drugi 
svetovni vojni pa Celje premo-
re 20, če štejem še prej ome-
njenega pred Kovinotehno. 

Vodnik, ki bo prav prišel 
najprej Celjanom, saj jim od-
kriva novo podobo mesta in v 
katerem prav presenečajo 
drobne podrobnosti kiparske-
ga okrasja, nas spomni na po-
membna umetniška imena 
starejše in sodobne slovenske 
plastike. To so Ferdinand Gal-
lo, France Berneker, Karla Bu-
lovec Mrak (Celje je mesto, v 
katerem stoji njen edini javni 
spomenik), Vladimir Stoviček, 

Marjan Keršič Belač, Ciril Ce-
sar, Jakob Savinšek, Ivan Na-
potnik, Vasilije Četkovič, Mili-
sav Tomanič, Janez Pirnat in 
Boštjan Putrih (in ne Karel 
Putrih kot se je v naglici na-
pačno zapisalo avtorju besedi-
la), spomenik Ivanu Kovačiču 
Efenki pred IV. OŠ pa v vodni-
ku nima imena avtorja - le - ta 
je kipar Stojan Batič. Škoda, 
ker vodniku ni dodano tudi 
abecedno kazalo kiparjev in 
arhitektov, saj bi bil tako še 
preglednejši. Na predstavitvi 
vodnika je prof. Zoran Wudler 
opozoril, da ni pravilna raba 
imena za celjsko pokopališče 
novo in za tisto na Golovcu 

staro, temveč jima Celjani ved-
no pravijo mestno in okoliško, 
v starejši rabi pa je bilo nemš-
ko in tisto na Golovcu sloven-
sko. 

Po fotografski plati nam 
vodnik odstira nove ali dru-
gačne zorne kote mesta, ki 
smo ga sicer najbolj vajeni iz 
vsakdanje perspektive. Foto-
grafija nam je zelo približala 
drobne detajle, saj so nekateri 
na takih mestih, da si jih lahko 
le s pomočjo fotografske tehni-
ke podrobneje ogledamo. 

To je le nekaj dobrohotnih 
ugotovitev, ki naj bi avtorjem 
služile pri ponovni izdaji ali 
pa pri prevodih v tuje jezike. 
Čeprav Turističnemu društvu 
primanjkuje denarja, bi mora-
li tak vodnik dobiti čimprej v 
roke tudi tujci - a kot že reče-
no, tudi Celjanom bo zelo ko-
ristil. 

DRAGO MEDVED 

Risbe Božidarja Jakca 
V pred kratkim odprti galeriji Hest v 

Celju so razstavljene risbe Božidarja Jakca 
(1899-1989). 

Umetnik sodi med najvidnejša imena slo; 
venske moderne umetnosti? saj je bil več. 
desetletij med najpomembnejšimi avtorji na 
Ukovnem področju. Rojen je bil v Novem 
mestu, po prvi svetovni vojni se je vpisal na 
umetnostno akademijo v Pragi, ki jo je leta 
1923 končal. Zatem je služboval v Ljubljani 
ter mnogo študijsko potoval po Evropi, ZDA 
in Tuniziji. Leta 1943 je odšel v partizane, po 
vojni pa postal eden od ustanoviteljev Akade-
mije za likovno umetnost v Ljubljani ter tudi 
njen prvi rektor. Vrsto let je vodil oddelek za 
grafiko in dal pomemben prispevek k obliko-
vanju t.i. ljubljanske grafične šole. Za svoje 
delo je prejel večje število pomembnih nagrad 
doma in v tujini, od leta 1949 pa je bil tudi 
redni član Slovenske akademije znanosti in 
umetnosti. 

Likovno delovanje Božidarja Jakca je bilo 
usmerjeno v slikarstvo, grafiko in risbo. Sled-
nja mu je predstavljala osnutke za izgradnjo 
slik, oziroma grafik, mogoče pa jih je pojmova-
ti tudi kot povsem samostojne likovne enote. 
Mnogokrat so nastale hipoma, v želji, da prika-
že trenutno impresijo ob določenem motivu in 
mnoge med njimi so izrazite študije atmosfere, 
kot jo je umetnik doživljal v danem trenutku. 
Slogovno se je Jakac navezoval na tradicijo 
reaUzma z impresionističnimi elementi, bil pa 
je tudi med osrednjimi avtorji, ki so razvili 
slovensko ekspresionistično umetnost. 

Te slogovne posebnosti so razvidne tudi v 
razstavljenih risbah, pri katerih lahko obču-
dujemo njegov smisel za kompozicijo, urav-
noteženost kontrasta med svetlimi in temni-
mi površinami, gradnjo posameznih poudar-
kov z linijami in značilno liričnost, ki je 
vseskozi prisotna v njegovem opusu. 

BORIS GORUPIČ 

Nostra niaxima culpa 
Knjiga župnika Antona Vogrinca p bila na lndexu 

Založba Znamenje iz Pe-
trovč je pred koncem leta po-
slala na slovenski trg knjigo, 
ki jo je na Dunaju in v Leip-
zigu izdal leta 1904 v nemš-
kem jeziku, da bi zajela čim 
večji krog bralcev, libeliški 
župnik Anton Vogrinec. 

Naslovil jo je z latinskim 
naslovom Nostra maxima cul-
pa - naša velika krivda. Knjiga 
ima daljši podnaslov, in sicer 
Kriza katoliške cerkve, njeni 
vzroki in predlogi za izboljša-
nje. Knjigo je iz nemščine pre-
vedel Jože Lodrant, lektorira-
la in priredila pa jo je Helena 
Grandovec. Predgovor k prvi 
slovenski izdaji in sploh prvi 
po tistem, ko je bila z dekre-
tom rimske kongregacije za 
indeks prepovedanih knjig 3. 
junija leta 1904 prepovedana 
in postavljena na indeks (In-
dex librorum prohibitorum), 
je napisal naslovni škof dr. 
Vekoslav Grmič. 

Libeliški župnik Anton Vo-
grinec je bil doma iz Zgornje 
Pristave pri Ptuju, kjer se je 
rodil leta 1873. Bogoslovje je 
doštudiral v Celovcu, kjer je 
bil sošolec F. Ksaverja Meška. 
Najprej je služboval na Preva-

Ijah, nato v krajih današnje 
avstrijske Koroške (Grebinje, 
Šmarjeta, Vogle, Belšak), na-
zadnje pa v Libeličah pri Dra-
vogradu. Od leta 1936 do 1937 
je bil upravitelj dekanije Dra-
vograd, leta 1941 pa je bil izse-
ljen na Hrvaško, nato je bil v 
Stični, v Libeliče pa se je vrnil 
leta 1945, kjer je umrl 10. ja-
nuarja 1947. 

V letu, ko je minili 50 let od 
njegove smrti, smo dobili slo-
venski prevod njegove knjige 
Nostra maxima culpa. In kaj je 
v njej takega, da je morala leta 
1904 na vatikanski indeks? 
Kot duhovni mož katoliške 
cerkve je v sebi čutil potrebo 
po spremembah v lastni verski 
skupnosti. Bil je prerok svoje-
ga časa, saj so se mnoge njego-
ve napovedi uresničile v skle-
pih drugega vatikanskega 
cerkvenega zbora in celo pa-
pež Janez XXIII. je uporabil 
»njegov« izraz, da je treba Cer-
kev prezračiti, odpreti okna, 
da bo prepih spihal prah z nje. 
Toda Vogrinec je bil prehiter 
za tisti čas, zato je moral 
umolkniti. 

V omenjeni knjigi namreč 
ugotavlja, da je kler v veliki 
meri sam kriv za upadanje 
spoštovanja do katoliške cerk-

ve in njenih naukov. Cerkvi 
očita, da ne zna s pravim na-
činom poučiti ljudi o veri, ve-
liko piše o osebni veri in 
udejstvovanju v ljubezni do 
Boga. Po njegovem bi morala 
Cerkev pridobivati ljudi kakor 
jih je pred časom cesarja Kon-
stantina, a za kaj takega se 
mora Cerkev zazreti vase in 
se popraviti na svojih krivih 
potih. Za Vogrinca je prenova 
Cerkve nujna: »Na Cerkev ne 
mečem kamenja, pač pa že-
lim polagoma zbrisati prah, 
ki se je sčasoma nabral na 
njej, da bi spet zablestela v 
vsej svoji lepoti.« 

Anton Vogrinec v svoji knji-
gi obširno piše o stiski Cerkve 
in vzrokih zanjo, o kulturnem 
in verskem napredku, zakaj je 
Cerkev potrebna prenove in o 
verski vzgoji. Obširno piše o 
celibatu in predlaga, da bi le ta 
moral biti predmet svobodne 
izbire med duhovniki, kajti 
vrednost ima le tedaj, ko ga 
duhovništvo upošteva: »Nobe-
nega duhovnika naj ne bi sihli 
niti k neoženjenosti niti k skle-
panju zakonske zveze. Celibat 
je treba razumeti le kot dober 
svet za tiste, ki so si zadali 
višje življenjske cilje in čutijo 
v sebi dovolj moči, da celibat 

živijo popolnoma neoporeč-
no.« 

Na široko je obdelal tudi po-
glavje, ki govori o gmotnem 
stanju duhovnikov, sledi raz-
mišljanje o vizitaciji klera, o 
previdnosti in meri pri češče-
nju svetnikov in njihovih relik-
vij, o odnosu Cerkve do politi-
ke in o odnosu Cerkve do šo-
le.V sklepni misli je nagovoril 
laike in kler. 

Anton Vogrinec je bil v Libe-
ličah zelo priljubljen. Starejši 
ljudje se ga spominjajo kot 
človeka z izrednim socialnim 
čutom. Bil je tudi velik Slove-
nec in povsod, kjer je deloval 
na jezikovno mešanih krajih, 
se je dosledno zavzemal za 
slovenstvo. Zaradi narodne 
zavednosti je veliko pretrpel 
po plebiscitnem času na Ko-
roškem. Kot samouk se je uk-
varjal tudi s fiziko in njenimi 
problemi. Leta 1920 je v Mari-
boru izšla njegova knjiga Be-
vvegungen (Gibanja). 

Založba Znamenje iz Pe-
trovč je tako že dvem kritič-
nim knjigam do današnje 
Cerkve (Heinz Zahrnt: Živeti 
kot da Bog je in Hans Kung: 
Čredo) dodala še tretjo, tokrat 
slovenskega avtorja, ki pa se je 
zaradi svojega dela znašel 
pred domala stotimi leti na 
indeksu v družbi slavnih av-
torjev del kot so Flaubert, Vol-
taire, Zola, Spinoza, Dostojev-
ski, Balzac, Dumas, Heine, 
Hugo, Kant, Maeterlinck itd. 

DRAGO MEDVED 

PRIREDITVE 

v Slovenskem ljudskem 
gledališču v Celju bodo jutri, 
v petek ob 20.30, za Abonma 
premiera uprizorili predstavo 
Heinerja Miillerja Eksplozija 
spomina, v izvedbi Janeza 
Bermeža in Milade Kalezič. V 
soboto ob 20.30 bodo isto 
predstavo uprizorili še za 
Abonma 1 na Odrupododrom. 
V soboto ob 10. uri bo gostova-
la tudi lutkovna skupina iz 
Kranja s predstavo Peter Kle-
pec, za družinski lutkovni 
abonma. V ponedeljek bodo 
ob 16.30 za Abonma Šolski 
center Celje in izven, v torek 
ob 11. uri pa za Abonma Gim-
nazija Celje-Center, uprizorili 
Gorgonin dar. V sredo ob 
16.30 za Abonma L Gimnazija 
Celje II in ob 19.30 za izven pa 
Gospo poslančevo. 

V Domu kulture v Velenju 
bodo v soboto ob 10. uri za 
Pikin abonma in izven uprizo-
rili predstavo Vidkova srajči-
ca. V torek ob 18. uri pa bo za 
Mladinski abonma gostovalo 
Slovensko mladinsko gledahš-
če iz Ljubljane s predstavo 
Leonce in Lena. 

V Hmeljarskem domu v Pe-
trovčah si lahko v soboto ob 
19. uri ogledate komedijo Mira 
Gavrana Mož moje žene, v iz-
vedbi Iva Bana in Iztoka Valiča 
ter režiji Marjana Bevka. 

V Centru interesnih dejav-
nosti v Celju bodo v soboto ob 
20. uri izvedli gledališki recital 
članov KUD Podn-art iz Celja z 
naslovom Kirurgija čustev. 

GLEDAUiiE 

KONCERTI 
V dvorani Tri lilije v Laš-

kem bo drevi ob 20. uri kon-
cert Zorana Predina in an-
sambla Šukar. 

V hotelu Atomske Toplice 
v Podčetrtku bo jutri, v petek 
ob 20. uri, koncert ŽPZ KUD 
Ljubečna, pod vodstvom Vide 
Bukovac in MPZ KUD Kajuh 
Dobrna, pod vodstvom Emila 
Lenarčiča. 

V Glasbeni šoli v Velenju 
bo v nedeljo ob 19.30 novolet-
ni koncert Mladinskega pihal-
nega orkestra Glasbene šole, 
pod vodstvom Marjana Strop-
nika in Rudarske godbe Vele-
nje, pod vodstvom Ivana Mari-
na ter Marjana Stropnika. 

RAZSTAVI 
V Galeriji v Velenju bodo v 

torek ob 19. uri odprli razstavo 
Slovenija odprta za umetnost, 
mednarodne slikarske delav-
nice na Sinjem Vrhu. 

V Muzeju novejše zgodovi-
ne v Celju je odprta razstava o 

razvoju in življenju Glavneg 
trga v Celju. 

V knjižnici v Šent jur ju raz 
stavlja športne fotografije Ra 
do Klincov. 

V Likovnem salonu je raz 
stava Vlada Martka - Preglavj 
ce z umetnostjo. 

V galeriji Hest v Celju je n; 
ogled razstava del Božidarji 
Jakca. 

V galeriji Keleia je razstav, 
iz zbirke Kovinotehne. 

V razstavišču Premogov 
nik v Velenju do jutri razstav 
Ija Stane Žerko. 

V avli hotela Dobrna raz 
stavlja slike Vlado Geršak i; 
Celja. 

V Lapidariju Pokrajinske 
ga muzeja Celje sta Pokrajin 
ski muzej Celje in Musei Civia 
Udine, pripravila razstavo Re 
nesančna keramika Vidma. 

V Pokrajinskem muzeju \ 
Celju je odprta razstava Rifnil 
in njegovi zakladi. 

V Hermanovem brlogu ^ 
Celju je na ogled razstava Hi 
konjiček. 

V Splošni banki Velenje jt 
do konca januarja na ogled sli 
karska razstava Jožeta Svetine 

V Etolu januarja razstavlja 
Marija Ducman, v hotelu 
Merx Alica Javšnik, v jedilnici 
bolnišnice Celje Jože Barac 
hini in v butiku Steklar Rajkc 
Mlinarič. 

OSTALO 
V Razstavnem salonu v Ro 

gaški Slatini bo jutri ob 20, 
uri večer s folklornimi običaji 
ob zimskih praznikih, s fol-
klorno skupino Lipa iz Rečice 
pri Laškem. 

V Domu kulture v Velenju 
bo jutri ob 19. uri s komentar-
jem, diapozitivi in tematske 
glasbo Marjan Marinšek pred-
stavil potovanje po Argentini, 
V soboto ob 19. uri pa bo 2. de! 
predavanja o brazilskih dragu-
ljih. 

KINO 
U n i o n o d 9 . d o l 5 . L o b 16.30 

ameriški film Blisk smrti in ob 
18.30 ter 21. uri ameriški film 
Pravi pogum; Mali Union od 9. 
do 15.1. ob 20. uri ameriški 
film Mrtvec; Metropol od 9. dc 
15.1. ob 16. uri ameriški film 
Nenevarna srčeca in ob 18. tei 
20.15 ameriški film Jack. 

Kino Žalec 9.1. ob 20. uri 
ameriški film Fargo, 10. ir 
11.1. ob 20. uri ter 12.1. ob 18. 
in 20. uri ameriški film Veriž-
na reakcija, 11. ob 18. in 12.1. 
ob 16. uri pa ameriški film 
Pepe in Pepček. 

Kino Dobrna 11. ob 19. in 
12.1. ob 17. uri ameriški film 
Striptease. 

Harlekinov praznični ples 
v Harlekinovi šoli za plesno vzgojo, klasični balet in 

sodobni ples, ki jo vodi Ana Vovk-Pezdir, so zadnje dni 
lanskega leta preživeli izredno delovno. Pripravili so ka^ 
šest produkcij, skupno pomeni to preko 6 u r programa, s 
tem pa tudi zaključili jesensko-zimski ciklus dela. 

Z januarjem se v Harlekinovi šoli za plesno vzgojo, 
klasični balet in sodobni ples začenja delo na novitf 
projektih, normalno pa se seveda nadaljuje tudi celoten 
šolsko-plesni program, V prazničnih dneh ob koncu leta 
pa so se občinstvu, predvsem staršem, sorodnikom in 
prijateljem, v baletni dvorani v Gimnaziji Celje Center na 
šestih produkcijah predstavile plesalke in plesalci skupin 
plesne vzgoje A, B in C. Plesne mavrice, 1. razreda 
klasične baletne šole ter 3. in 4. razreda klasične baletne 
šole in plesne skupine Akt. IS 



KULTURA 2. SNOPIČ 

Živali v prispodobah 
imenitna knjiga Janeza Kebra z duhovitimi Manckovimi ilustracijami 

Celjska Mohorjeva d ružba 
je v letu 1996 poskrbela za 
mnoge zanimive knj ižne iz-
daje. Med njimi je prav goto-
vo knjiga Janeza Kebra Živali 
v prispodobah 1, kar pomeni , 
da bo izšla tudi knjiga s šte-
vilko dve! Gre torej za delo, ki 
govori o živalih v prispodo-
bah, obravnava jezikovni po-
gled na živali, predvsem s 
stališča predstav, asociacij, ki 
jih živali vzbuja jo pri l judeh. 

Prva knjiga se začne z bol-
ho, iz katere pa avtor seveda 
ni naredil slona, temveč je 
bralcu ponudil presenetljivo 
kopico informacij o prispodo-
bah, ki so povezane s to malo 
živalco, ki je njega dni bila 
pogostejši človekov gost, kot 
pa je to danes. Poznaš ptico, ki 
sladi potico? To je čebela, 
atenska pa je bil filozof Platon. 
Golob je ptica miru, pa tudi 
leteča podgana. Gos ni vedno 
neumna, zakaj, pa vprašajte 
Egipčane in Kitajce. Govedo 

so krave, biki, teleta, junci in 
voli, pa tudi kakšen človek se 
najde vmes. Če kura poje, pe-
telin molči-pri hiši vse v redu 
ni! Konj je kljub svoji pleme-
nitosti lahko tudi neumen. Ker 
je koza krava malih ljudi, je 
mini krava Mačko so v slo-
venskem slovstvu udomačili 
protestantski pisci. Miš se boji 
mačke, mačka se boji psa, pes 
se boji gospodarja, gospodar 
se boji žene, žena se boji miši! 
(E. Jurič.) Muha brenči, do-
kler v gnoj ne pade. Osla pošlji 
križemsvet, nazaj ti pride uhat 
ko pred. Ko ovce podivjajo, so 
hujše ko volkovi. Še pes ga ne 
povoha. Beži kot podgana s 
potapljajoče se ladje. Raca na 
vodi, ta pa ta! Vstani, prašiča 
lena! Sem te sit ko ščurkove 
župe. Štorklja je tudi bogdal, 
štrk, štrok, roda, žabogolt. 
Kdor je umazan, dobi uši, in 
kdor je ušiv, ni človek. Kdor se 
boji vrabcev, naj ne seje pro-
sa. 

Tako smo se sprehodili sko-
zi prvo knjigo živali, katere 

zametki so nastali v letih 1986 
in 1987 ter 1990, ko je Janez 
Keber imel v jutranjih oddajah 
ljubljanskega radia oddaje 
Razmišljanja o besedah. Knji-
ga zajema 44 živali, v drugi pa 
jih bo 41, saj je vseh skupaj 85. 
Posamezne prispodobe nam 
odkrivajo izjemno uporabno 

Popravek 
v 51. številki Novega tednika, 

ki je izšl^ 19. 12. 1996, smo v 
prispevku Zakulisje na koledar-
ju netočno zapisali, da je v kole-
dar zajetih 12 fotografij Vinka 
Skaleta. Gre samo za 6 fotografij, 
koledar kot celoto pa je zasnova-
la oblikovalka Nina Ružič. In še 
podrobnejše pojasnilo k citatu: 
»Koledar je bil nagrajen na ne-
davnem festivalu tržnih komu-
nikacij Zlati boben v Portorožu.« 
Priznanje v tako imenovani so-
cialni kategoriji je prejel koledar 
kot celota, v konkurenci pa je 
bilo 70 različnih izdelkov. 

Uredništvo 

širino, ki jo pozna slovenski 
jezik, pa tudi tuji jeziki so 
obširno predstavljeni. Avtor se 
je dosledno potrudil izbrskati 
še tako redke prispodobe, fra-
zeologeme, pregovore in reke, 
ki so v zvezi z živalmi. Zato je 
pričujoča knjiga neizčrpen vir 
tudi metafor, primer, simbo-
lov. V ospredju pa je seveda 
slikovito opisovanje oseb s pri-
merjanjem lastnosti posamez-
nih živali. Besedilo je kljub 
informativni zgoščenosti glad-
ko berljivo in bralca dobesed-
no srka vase. Z njim si bogati-
mo tudi svoj besedni zaklad. 
Spremljajo ga duhovite in li-
kovno zelo sporočilne karika-
ture oziroma ilustracije Marja-
na Mančka. 

Druga knjiga bo po vsej ver-
jetnosti izšla že v prvi polovici 
letošnjega leta. 

DRAGO MEDVED 

NA DANAŠNJI DAN 
9 . JANUAR 

1842 - Rodil se je slovenski 
skladatelj Anton Hajdr ih , 
učenec Kamila Maška, ki spa-
da v dobo slovenske glasbene 
romantike (umrl leta 1878). 

1856 - Rodil se je slovenski 
pesnik Anton Aškerc, vodilni 
epik na prelomu 19. v 20. sto-
letje (umrl leta 1912). 

1890 - Rodil se je češki pisa-
telj Karel Čapek, eden redkih 
čeških pisateljev, ki so jih pre-
vajali v druge jezike (umri leta 
1938). 

10. JANUAR 
1883 - Rodil se je eden naj-

večjih ruskih pisateljev Alek-
sej Nikolajevič Tolstoj (umrl 
leta 1945). 

1898 - Rodil se je ruski film-
ski režiser Sergej Mihajlovič 
Eisenstein, mojster montaže 
in prodoren raziskovalec film-
skih oblikovnih sredstev 
(umrl leta 1948). 

~ 11. JANUAR 
347 - Rodil se je Teodozij I. 

Veliki (Flavius Theodosius), 
zadnji rimski cesar, ki se mu je 
posrečilo še enkrat združiti 
celotno rimsko cesarstvo 
(umri leta 395). 

1759 - Rodil se je slovenski 
porodničar, ranocelnik in prvi 
predavatelj za medicinske ve-
de Anton Makovic (umrl leta 
1803). 

1922 - Znanstvenika in 
zdravnika Grant Banting in 
Charles Best sta kot prva z 
injekcijo inzul ina prebudi la 
iz diabet ične kome 14-letne-
ga Kanadčana Leonarda 
Thompsona. Dokazala sta, da 
diabetični bolnik ni nujno za-
pisan smrti. 

12. JANUAR 
1746 - Rodil se je švicarski 

pedagog in socialni reforma-
tCT J o h a n n Pestalozzi, ute-
meljitelj sodobnega šolstva 
(umri leta 1827). 

1876 - Rodil se je italijansko-
nemški skladatelj E rmanno 
Wolf-Ferrari, mojster komič-
ne opere (opera buffo) (umri 
leta 1948). 

13. J A N U A R ^ 
1887 - Rodil se je slovenski 

pesnik in pisatelj Anton Tanc 
Čulkovski, ki je pod psevdoni-
mom Tone Maček opisoval de-
lavske razmere in težko delo 
(umri leta 1947). 

1904 - Rodil se je slovenski 
zdravnik-psihiater in pisatelj 
Bogomir Magajna (umrl leta 
1963). 

14. JANUAR 
1898 - Rodil se je slovenski 

pisatelj, dramatik in publicist 
Fran Roš (umri leta 1976). 

1963 - Umrl je slovenski 
operni in koncertni pedagog 
Jul i j Betteto (rojen leta 1885). 

15. JANUAR 
1622 - Rodil se je francoski 

komediograf Jean Baptiste 
Poquelin, imenovan Moliere, 
eden največjih dramskih pis-
cev vseh časov (umrl leta 
1673). 

1791 - Rodil se je avstrijski 
dramatik Franz Grillparzer, 
ki je v svojih delih združil 
oblikovne prvine katoliškega 
baroka in dunajskega ljudske-
ga odra (umrl leta 1872). 

1929 - Rodil se je ameriški 
borec za pravice črncev, apo-
stol miru , kot so mu tudi 
pravili, Mar t in Luther King 
(umorjen leta 1968). 

1728 - Rodil se je italijanski 
operni skladatelj Niccola Pic-
cini, eden najplodovitejših 
predstavnikov neapeljske 
operne šole (umrl leta 1800). 

1878 - Rodil se je slovenski 
skladatelj in zborovodja Vin-
ko Vodopivec. Po poklicu je 
bil duhovnik, z glasbo pa se je 
ukvarjal kot samouk (umrl le-
ta 1952). 

iz GUTENBERGdVE 
GALAKSIJE 
Javlja Mohor Hudej 

v novi rubriki, ki jo uvaja-
mo danes, bomo redno brskali 
po knjižnem fondu celjskih 
knjižnic in predstavljali knjiž-
ne novosti. Rubriko ureja Mo-
hor Hudej, pripravljali pa jo 
bodo strokovnjaki Osrednje 
knjižnice Celje. Za uvod naj-
prej tri kratke ocene zanimi-
vih del, ki se lotevajo sistema, 
ki nam je hkrati dom in veriga, 
varnost in represija. Ta sistem 
potrebuje svoje graditelje, svo-
je varuhe, hkrati pa tudi svoje žolčne kamne, da ohranja 
človeške poteze. Vsaka veja sistema ima svoje oporečnike in 
vsak sistem toliko življenjske moči, kolikor se je pripravljen 
učiti od tistih, ki mislijo drugače. 

Cerkev kot sistem 
ANTON VOGRINEC: NOSTRA MAXIMA CULPA (Kriza kato-

liške cerkve, njeni vzroki in predlogi za izboljšanje). Založba 
Znamenje, 1996. 

Knjigo je napisal župnik iz Libelič Anton Vogrinec leta 1904. 
Kljub temu, da jo je pospremil s prijazno mislijo, »na Cerkev ne 
mečem kamenja, pač pa želim polagoma zbrisati prah, ki se je 
sčasoma nabral na njej, da bi spet zablestela v vsej svoj i lepoti«, 
sistem z njo ni bil milosten. Znašla se je na listi prepovedanih 
knjig in počakati je morala skoraj sto let na ponoven izid in 
spodbuden uvod s strani Cerkve same (dr. Vekoslav Grmič). 

Pogumen pogled v obraz sistemu Cerkve pomeni ta knjiga in 
marsikaj je aktualno, kot bi bilo napisano včeraj. 

DrŽava kot sistem 
ADOLF ŠTORMAN: MEIN KAMPF, samozaložba, Velenje, 1996. 
Pač eden od izdelkov tovrstne politične literature pri nas v 

zadnjem času. Kronična napaka tovrstne literature je, da hoče 
pač imeti pisec vedno prav - avtor suvereno in izdatno deli oznake 
pravičnikom in krivičnikom. Sicer pa tekoče in s solidno pripo-
vedno spretnostjo odstira plati življenja, o katerih tako imenova-
na »višja« politična literatura nič ne ve ali pa o njih noče pisati. 

Prizorišča dogajanja niso državne pisarne ali parlament, 
ampak cesta in ostale lokacije z dvomljivim slovesom. Sočno 
opisana, trda življenjska šola. Slabo bi bilo knjigi vse verjeti, še 
slabše pa jo spregledati. 

Moški in ženska kot sistem 
UTE EHRAHDT: PRIDNE PUNCE PRIDEJO V NEBESA, 

POREDNE PA POVSOD, VALE-NOVAK, Ljubljana, 1996. 
»Ženske se le redko zavedamo, kako si s svojim vedenjem 

pridnih punc škodimo. Nehote zgradimo svoj lik tako, da nas 
lahko degradirajo v deklo. Kdor ne pove naravnost, kaj bi rad, 
kdor se vedno ozira na želje drugih, postane copata. Proti tem 
ne pomaga noben smehljaj« (Ute Ehrhardt). 

Tako torej avtorica o zmartranih pridnicah, ki so jih v 
življenju zatolkli vzgoja, okolje ali partner. Medtem se »poredni-
cam« svetijo lička in ritke od življenjskega zdravja, da sta jih 
vesela zemlja in nebo. 

Tokrat so ženske ogrožena vrsta, moški bomo morali počakati 
na drugo priložnost. 

Dnevi postajajo sicer kanček daljši, toda ni še vse zgubljeno. 
Mrzlo je, vrtovi in vikendi nas še skoraj ne rabijo. Pristavite kavo 
ali deflorirajte kakšno dobro podarjeno novoletno buteljko in se 
potopite v katero od predlaganih knjig. 

Zanimivo bi bilo vedeti, kateri vijak sistema gnjavi vas. 

Piše: JANKO GRMADNIK 

Petdeset let s pesmijo 
Moški pevski zbor Stanje je slavil Abrahama 

Ob dnevu samostojnost i je 
moški pevski zbor iz Vitanja 
pripravil koncert , posvečen 
prazniku in pols toletnemu 
delovanju zbora. 

Korenine zborovskega petja v 
Vitanju sicer segajo še v pred-
vojni čas, o praktično nepreki-
njenem organiziranem zborov-
skem petju pa lahko govorimo 
od poletja 1946, ko so se fantje 
zbrali pod taktirko Franca Frid-
la. Eden izmed ustanoviteljev, 
Silvo Hlastec, prepeva v zboru 

še danes, torej vseh petdeset let. 
Ob jubileju je zbor posnel svojo 
prvo kaseto in izdd brošuro z 
najpomembnejšimi podatki o 
prehojeni poti. 

Za uvod so predstavili hudo-
mušno vajo pevskega zbora v 
daljnem letu 1946, ko so se 
pevci po predhodnem prepe-
vanju v vaški gostilni ali na 
trgu zbrali pri petrolejki v stari 
vitanjski šoli. Slavnostni kon-
certni program pa sta ob do-
mačem zboru sooblikovala še 
ženski pevski zbor iz Sloven-
skih Konjic, s katerim vitanj-

ske pevce povezuje predvsem 
skupna zborovodkinja Darin-
ka Ivačič in operni pevec, ba-
ritonist Franc Javornik, po ro-
du Vitanjčan, ki je s svojim 
nastopom popestril večer. 
Ubrano zapete pesmi obeh 
zborov so navdušile polno 
dvorano poslušalcev, poslasti-
ca večera pa je bil še mešani 
pevski zbor, v katerega sta se v 
zaključnem delu koncerta zli-
la oba zbora in po šestih skup-
nih pesmih nastop sklenila še 
s skladbo Viva la musica. 

I S . I . 

SOLSKI CENTER CELJE 
3000 Celje, Pot na Lavo 22 

IZOBRAŽEVANJE ODRASLIH V ŠOLSKEM CENTRU CELJE 

V šolskem letu 1996/97 se še vedno lahko vpišete v izobraževalne programe za prekvalifikacijo. 

IZOBRAŽEVALNI PROGRAMI - poklici: 

I. STROJNIŠTVO 
Prekvalifikacija v poklic: 
-oblikovalec kovin 
-strojni mehanik In finomehanik 
-strojni tehnik 

II. ELEKTROTEHNIKA 
Prekvalifikacija v poklic: 
-elektrlkar (energetik, elektronik) 
-elektrotehnik (energetik. elektronik) 

III. KEMIJA 
Prekvalifikacija v poklic: 
-kemik 
-kemijski tehnik 

IV. GRADBENIŠTVO 
Prekvalifikacija v poklic 
-zidar, tesar, železokrlvec 
-gradbeni delovodja 
-gradbeni tehnik 

V. VODENO IZOBRAŽEVANJE 
Dokončanje vseh zgoraj omenjenih poklicev, kakor 
tudi dveletnih programov poklicnega izobraževanja. 

INFORMACIJE: Šolski center Celje - izobraževanje odraslih 
Uradne ure: torek od 7. do 16., sreda od 13. do 17. ure. 
Informacije po telefonu vsak delavnik v tajništvu šole - izobraževanja odraslih (D 14), v času od 
11. do 14. 
Telefon (063) 481-521, Interna 109. 
VPIS BO DO 24. JANUARJA 1997. 
Izobraževanje bo potekalo na seminarski način. Predavanja bodo v popoldanskem času. 



PISMA BRALCEV 
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zdravje v 
blatu 

V 51. številki NT je v prispev-
ku z naslovom Zdravje v blatu 
naveden strokovno neustrezen 
opis fanga-naravnega materia-
la, ki se uporablja v balneotera-
piji za zdravilne obloge. 

Fango je italijansko ime za 
mineralno blato, prvotno pri-
dobivano kot usedlina v neka-
terih vročih vrelcih kot blažilo 
za revmatične težave. Ime fan-
go se sedaj posplošeno uporab-
lja tudi za ostale vrste blatnih 
usedlin - tako tudi imenujejo v 
portoroškem zalivu nastopajo-
či morski mulj. Pravi fango pa 
je v osnovi vulkanskega oziro-
ma globinskega izvora. 

V širši okolici Celja je bil 
odkrit pri raziskavah betonit-
nih glin v letih 1955-58 s po-
močjo vzorcev, ki jih je prine-
sel z izpopolnjevanja v Nemčiji 
sedaj že pokojni balneolog v 
Zdravilišču Dobrna dr. Križnič. 
Uvedbo fanga za zdravilne na-
mene je podprl takratni direk-
tor zdravilišča g. Likar. Tako so 
na Dobrni kot prvi v tedanji 
Jugoslaviji uporabljali terapijo 
fanga. Za Dobrno so uporabo 
fanga vpeljali tudi v Zdravilišču 
Rogaška Slatina, ostala zdravi-
lišča pa se zaradi obilice dela 
pri tej terapiji zanj niso odloči-
la. Tudi po balneološkem sim-
poziju na Dobrni v začetku 
osemdesetih let, kjer je nasto-
pila z vzorci in referencami 
takratna Montana Zaloška Go-
rica kot edini pridobivalec fan-
ga, še ni bilo pravega odziva. 
Nov veter je zavel v slovenski 
balneologiji šele koncem 
osemdesetih let zaradi zahtev 
tujih gostov in prodora narav-
nega zdravstva v svetu. 

Fango pa nikakor ni le »glina 
brez primesi«, kot je navedeno 
v vašem tedniku, ampak je z 
montmorillonitom (alumosili-
katni mineral, ki v naplavin-
skih glinah ne nastopa) obo-
gatena lokalno nastopajoča 
preperina bentonita (petro-
grafska različica smrekovške-
ga vulkanskega pepela), ki jo 
je potrebno posebej odkopa-
vati in torej ni stranski proi-
zvod v dnevnem kopu Monta-
ne v Zaloški Gorici! 

Ravno montmorillonitna 
komponenta daje fangu os-
novne lastnosti za uporabo v 
balneoterapiji. Skupaj z us-
trezno termalno vodo je zdra-
vilni učinek še večji, kajti po-
leg zadrževanja toplote priha-
ja v oblogi zaradi razmočene-
ga montmorillonita tudi do 
ionske izmenjave. 

V balneoterapiji z naravnimi 
snovmi se uporabljajo še ko-
peli v solinah (poskusi v Se-
čovljah) ali v zdraviliščih s sla-
nimi vrelci (Bad Ischl v Avstriji 
ali Bad Sooden v Nemčiji) ter 
voda iz visokih šotišč. 

V dobri veri, da je zdravilen 
tudi mulj iz stare struge Sotle 
pri Atomskih toplicah, so se v 
petdesetih letih ljudje mazali z 
njim in stali v poletni pripeki 
kot živi črni kipi ob glavni cesti. 

Ne glede na to, da tudi do-
bra volja nekaj velja, so zdra-
vilni učinki pravega fanga zna-
ni že stoletja. 

JANEZ RIHTERŠIČ, 
Celje 

|PREJELI J 

Preimenovanja 
v žalski občini 

I. 
Skupina svetnikov desno 

usmerjenih strank v občini 
Žalec je konec maja 1995 leta 
predlagala vrsto pobud s skle-
pi, ki naj bi jih sprejel svet 
občine Žalec. Župan Milan 
Dobnik je uvrstil eno izmed 
teh pobud na zasedanje sveta 
občine, ki je bilo dne 
19.12.1996. V tem predlogu so 
svetniki med drugim sklepali 
tudi o preimenovanju javnih 
zavodov oziroma šol. Sprejeli 
so sklep, po katerem se iz 
nazivov osnovnih šol oziro-
ma javnih zavodov umaknejo 
poimenovanja po padlih bor-
cih za svobodo v letih 1941 -
1945. 

V javni razpravi smo proti 
takšnemu preimenovanju 
protestirali borci, posamez-
nik in Združena hsta. Ne gle-
de na proteste še živečih bor-
cev so svetniki izbrisali iz na-
zivov šol imena tistih naših 
sokrajanov, ki so v času naj-
hujše narodove preizkušnje 
darovali domovini največ, kar 
človek lahko daruje - svoje 
življenje. S tem so svetniki 
sveta občine Žalec borbo za 
domovino in umiranje za svo-
bodo označili kot dejanje, ki 
se ga je treba sramovati in ki 
ga je potrebno izbrisati iz za-
vesti mladih. 

V omenjeni pobudi svetni-
kov strank Slovenskih krščan-
skih demokratov. Slovenske 
ljudske stranke in Socialde-
mokratske stranke iz leta 1995 
pa je zapisano še več, kot so 
občinski svetniki na svoji seji 
sprejeli - v njej piše, da je 
poleg preimenovanja šol in 
javnih zavodov potrebno tudi 
»umakniti kiparske skulpture 
umrlih v preteklosti pomem-
bnih osebnosti. Umakniti se 
morajo tudi vse spominske 
plošče iz preteklosti, ki so še 
vedno pritrjene na fasadi ne-
katerih šol in drugih javnih 
objektih. Izbrišejo pa se tudi 
imena zgodovinskih osebno-
sti v spominskih parkih ter 
umaknejo plošče.« 

Ali to pomeni, da bodo na-
daljevali s sežiganjem knjig, 
preganjanjem še živih prič 
najhujših časov naše zgodovi-
ne in ah to pomeni, da bomo 
pričeli postavljati spomenike 
novim »junakom«? In da bo-
mo te spomenike čez čas po-
novno rušili? 

Kako naj starši vzgajamo 
svoje otroke v ljubezni do do-
movine, jih pripravljamo za 
velika dejanja, če pa vidijo, da 
se vse to čez čas sprevrže v 
nemoralna dejanja, ki so vred-
na vsakršnega obsojanja? Na-
rod, ki ne spoštuje svoje zgo-
dovine, nima prihodnosti. 

Pozivamo občane občine 
Žalec, da s svojimi pisnimi 
protesti izrazijo svoje ogorče-
nje županu občine Žalec, ki 
naj zadrži izvajanje Odloka in 
ponovno preuči smiselnost 
sprejemanja tovrstnih odlo-
kov. 

FRANCI TRATAR, 
predsednik 

0 0 ZLSD Žalec 

Preimenovanja 
v žaisiii občini 

1 1 . 

Kot je bila javnost že obveš-
čena, je župan žalske občine 
dal v javno obravnavo osnutek 
odloka o javnih zavodih s po-
dročja vzgoje in izobraževa-
nja, v katerem je izpustil ime-
na oseb, po katerih se nekate-
re šole imenujejo. 

Izvršni odbor občinskega 
združenja ZZB NOV Žalec je 
o tem informiral javnost in 
svoje pisno nezadovoljstvo 
poslal tudi vsem svetnikom in 
vodstvu občine Žalec. Prote-
ste so poslale tudi krajevne 
organizacije ZB NOB na svet 
občine Žalec v predpisanem 
roku. 

Vsa naša prizadevanja, da 
bi šole ostale tudi v bodoče 
poimenovane po zaslužnih 
osebah iz časa NOB so bila 
zaman. Župan in svetniki 
strank »slovenske pomladi« 
so na seji sveta 19.12.1996 iz-
glasovali takšen odlok, kot ga 
predlagal župan. S tem so 
svetniki strank »slovenske 
pomladi« dosegli tisto, kar so 
že dlje časa načrtovali, to je 
zabrisati dejstva, ki spominja-
jo na najslavnejše dni v zgo-
dovini slovenskega naroda in 
s tem rehabilitirati kolaboran-
te. 

Poskusov razvrednotenja 
vloge NOB za svobodo sloven-
skega naroda v drugi svetovni 
vojni od strani samozvanih 
strank »slovenske pomladi« je 
vedno več. Za ilustracijo nava-
jam eno izmed stahšč skupine 
svetnikov navedenih strank, 
katera so predložili svetu obči-
ne Žalec 30.5.1995. 

Po njihovih predlogih bi 
morah ravnatelji(ice) in direk-
torji (ice) javnih zavodov naj-
kasneje v roku 3 mesecev v 
statutih črtati iz imena zavoda 
vsa imena umrlih, v preteklo-
sti pomembnih osebnosti. 
Prav tako bi bilo treba iz pro-
stora pred nekaterimi šolskimi 
poslopji v roku 3 mesecev 
umakniti vse kiparske skulp-
ture umrlih, v preteklosti po-
membnih osebnosti. Umakni-
ti bi morali tudi vse spominske 
plošče iz preteklosti, ki so še 
vedno pritrjene na fasadah ne-
katerih šol in drugih javnih 
objektih. 

To so zahteve nekaterih 
svetnikov tistih strank, ki ima-
jo vedno polna usta besed o 
spravi in sožitju, njihova deja-
nja pa so vse kaj drugega, saj 
povzročajo nezadovoljstvo 
med ljudmi, posebno še med 
udeleženci NOB. 

Predsednik občinskega sve-
ta žalske občine je navedene 
predlagane sklepe nekaterih 
svetnikov strank »slovenske 
pomladi« umaknil iz dnevne-
ga reda, ker je ugotovil, da so 
to delikatne in občutljive za-
deve. Drugi poskus župana in 
strank »slovenske pomladi« je 
uspel. Njihove namere so v 
predvolilni kampanji spretno 
zamolčali. Vsekakor pa vsaj 
udeleženci NOB tega pri na-
slednjih volitvah ne bomo pre-
zrli. 

Borci in udeleženci NOB ne 
glede na strankarsko pripad-
nost najodločneje nasprotuje-
mo in obsojamo takšen odnos 
do zgodovine slovenskega na-
roda med drugo svetovno voj-
no in po njej. Še posebno pa 
nasprotujemo odstranjevanju 

simbolov, napisov in spomeni-
kov, ki spominjajo na slavno 
preteklost večine slovenskega 
naroda. 

RADO CILENŠEK, 
Griže 

Liicovna 
vzgoja-
obvezen 
predmet 

Podpisani učitelji, vodje 
študijskih skupin za likovno 
vzgojo v osnovnih šolah in 
vodje predmeta umetnost - li-
kovni del v gimnazijah, sred-
njih in pokhcnih šolah v Slo-
veniji, podpiramo odstope 
predstavnikov likovne stroke 
v kurikularnih telesih: odstop 
prof. Bogoslava Kalaša iz 
Strokovnega sveta za splošno 
izobraževanje, dr. Helene 
Berce - Golob iz Nacionalne-
ga kurikularnega sveta in od-
stop celotne Predmetne kuri-
kularne komisije za likovno 
vzgojo. 

Ocenjujemo, da je celotna 
likovna stroka v zadnjih mese-
cih utemeljevala in utemeljila 
pomen likovne vzgoje na vseh 
ravneh šolanja. Zato zahteva-
mo, da zaradi posebne narave 
in vloge likovne umetnosti, li-
kovna vzgoja ostane obvezen 
predmet v predmetniku bodo-
če devetletne osnovne šole, z 
najmanj toliko urami kot jih je 
bilo do sedaj. V gimnazijah, 
srednjih in poklicnih šolah, pa 
naj teoretične vsebine iz hkov-
ne teorije in zgodovine likov-
ne umetnosti, ki so se do sedaj 
izvajale v glavnem le na be-
sedni ravni, dopolnjujejo ak-
tivno, izkušenj sko praktično 
likovno izražanje in ustvarja-
nje mladih. 

Sedanjo šolsko politiko, ki 
vodi v načrtno likovno, kultur-
no in duhovno siromašenje 
naših otrok in mladih, odloč-
no odklanjamo. 

VODJE ŠTUDUSKIH SKUPIN 
(več podpisov) 

Ali bomo 
plačevali že 

plačano? 
Zadnji teden lanskega leta 

so celjski svetniki na predlog 
župana Zimška ustavili pod-
pisovanje pogodb za obnovo 
vodovodnih priključkov. S 
tem so preprečili veliko golju-
fijo, s katero je podjetje Vodo-
vod-kanalizacija s pomočjo 
občine hoteh ogoljufati lastni-
ke vodovodnih priključkov. S 
tem sklepom je župan Zimšek 
rešil hude zadrege mag. Mar-
ka Cvikla in dipl. ing. Ivana 
Pfeiferja, ker jima ni bilo po-
trebno odgovoriti na moje 
javno vprašanje o tej zadevi, 
ki sem ga postavil v 51. števil-
ki NT. 

Težko bi namreč podala po-
drobno kalkulacijo na ceno 
223.416 SIT (2.500 DEM) za 
delo, ki ni vredno več kot 
80.000 SIT (900 DEM). Me-
nim, da bi za takšno zavajanje 
potrošnikov moral nekdo tudi 
kazensko odgovarjati. Tokrat 
navajam tudi tole primerjavo: 
telefonski priključek na Tele-
komu z 60 metri izkopa se-
kundarnega voda, sofinanci-
ranjem glavnega voda z izko-

pom, zidno omarico ter skle-
nitvijo naročniškega razmerja 
je stal v letu 1996 104.000 SIT 
(1.100 DEM). Komentar tu ni 
potreben. 

V istem tednu preteklega le-
ta so tudi svetniki sosednje 
žalske občine na predlog žu-
pana Dobnika razveljavili po-
doben goljufiv odlok, takso za 
obremenjevanje okolja. 

Če bodo vsi župani sloven-
skih občin, ki so bih izvoljeni v 
državni zbor, delali tako dobro 
tudi za vse državljane kot v 
gornjih primerih za občane, 
potem so bih res pravi ljudje 
izbrani za pravo mesto. Župa-
noma Zimšku in Dobniku že-
lim v letošnjem letu mnogo 
delovnih uspehov v dobro ob-
čanov in državljanov Slovenije. 

JOŽE JURC, 
Škofja vas 

Pes ima ceno, 
otrok pa ne! 

Javno se zahvaljujem Okraj-
nemu sodišču v Celju za poh-
valo v sodnem sklepu, češ, da 
se zavedam svojih materin-
skih dolžnosti in mi zato lahko 
brez skrbi naloži breme pre-
življanja dveh mladoletnih 
srednješolcev. 

Na to hvalo se bom spomni-
la vedno, ko bom vstala ob 
štirih in šla v prvo službo, kjer 
bom ob petih zjutraj prijazno 
prebujala poslušalce lokalne 
radijske postaje. Na to hvalo se 
bom spomnila, ko se bom že 
dopoldan znašla v šoli in bom 
s svojim pedagoškim žarom 
bodrila srednješolce, da je živ-
ljenje dar in ga je vredno žive-
ti. 

Na to hvalo se bom spomni-
la, ko bom prihitela domov in 
pripravila kosilo za svoja otro-
ka. Biti moram dobre volje, 
ker sem edini roditelj, katere-
mu lahko otroka potožita svo-
je skrbi, želje, hotenja... 

Na to hvalo se bom spomni-
la, ko bom ob štirih popoldan 
stopila v učilnico ljudske uni-
verze in skušala naučiti lepe 
slovenske govorice množico 
»južnjakov«, ki so se odločili v 
naši prelepi domovini ohraniti 
in poiskati žarek upanja, da 
lahko nekje živijo. 

Ob vsem tem pa moram biti 
najbrž hvaležna slovenski 
družbi, da sploh imam toliko 
dela. Pomislite, koliko ljudi 
nima nobene službice in so 
odvisni od socialne pomoči. 
Mož in oče se je naveličal in 
odšel z mladenko... Sodišče, 
jok, sovraštvo, zdravnik, po-
moč prijateljev in počasi se 
postaviš na lastne noge. Lju-
bezen do otrok daje moč, ve-
lika življenjska preizkušnja 
se začne odmikati in pokaže 
se nova pot smisla in radosti. 
Toda bivši soprog se v svoji 
koži ne počuti najbolje. Bre-
me preživnine, ki mu jo je 
naložilo sodišče, postane pre-
težko. Ponovno se je potreb-
no rešiti odgovornosti, si poi-
skati odvetnika in vložiti tož-
bo za znižanje preživnine. 
Cenjeno sodišče preveri vsa 
moja dokazila o rednem delu, 
o honorarjih in davkih. Bivši 
mož pravi, da ni zaposlen, da 
ga živi življenjska sopotnica 
in vendar se ve, da dela, kje, 
pri kom... Le tega, koliko za-
služi, se v tej pravični in de-
mokratični državi ne da izve-
deti. In sodišče mu za nagra-
do ustreže in vsakemu otroku 
vzame devet tisoč tolarjev 

mesečne preživnine. Sodišč^ 
namreč ni imelo dokazov nj 
katere bi se »uprlo« (tako ĵ  
napisano v sklepu). Naj do. 
dam, da kljub »brezposelna 
sti« oče nima nikoli časa ẑ  
svoja otroka. 

Pišem v imenu vseh tistih, 
ki so v podobnem položaju, 
Če kdo grdo ravna s psom, se 
lahko pritožimo na Društvo za 
varstvo živali in dnevni tisk bo 
takoj poln besed o krutosti in 
brezsrčnosti. V primeru otrok 
pa nimamo kam. 

Zato pozivam vse prizadete, 
da se zganemo in poiščemo 
svojim otrokom njihove pravi-
ce. Ne sprašujte se, zakaj je 
toliko otrok na cesti, zavrže-
nih od boga in družbe. Komu 
služijo socialne službe? Kak-
šen namen imajo? Verjamem, 
da je njihov arhiv poln žalost-
nih zgodb, vendar sem prepri-
čana, da sem jaz kot pedagog 
naredila veliko več za otroke, 
ki sem jih učila. In še bom. 
Tudi moja otroka ne bosta ni-
komur v breme in še bom 
polnila državni proračun z 
davki, ki jih redno odvajam. 

Volitve in referendumi me 
ne zanimajo več, vse do ta-
krat, ko pošten državljan ne 
bo več v posmeh oblasti in 
vsem tistim ustanovam, ki 
med drugim določajo ceno 
otrokom - našemu narodnemu 
bogastvu. In ko boste spet iz-
birali Slovenko leta, stojim v 
tisti vrsti slovenskih mater, ki 
znajo stisniti zobe, ki znajo 
skriti prebedeno noč in z na-
smehom pospremijo svoje de-
te v življenje. Moj boj še ni 
končan, ne pustite me same. 

prof. CVETA ZAGODE, 
Celje 

Upokojenci 
smo 

praznovali 
Društvo upokojencev iz 

Škofje vasi pridno dela že peto 
leto. Poleg številnih nalog pri-
pravljamo ob koncu leta tudi 
silvestrovanje, letos že peto po 
vrsti. S pomočjo pridnih ljudi 
se je Dom kulture v Škofji vasi 
postopoma spreminjal v pri-
jazno dvorano, poskrbeli smo 
za kulturni program ter seve-
da tudi za večerjo, slastno po-
tico in dobro ormoško kaplji-
co. 

28. december je bil naš dan. 
Kljub mrzlemu vremenu, 
spolzkim in zasneženim ce-
stam smo se vsi pridružili no-
voletnim željam učencev iz 
OŠ Hudinja. Stik z mladimi 
vedno ogreje naša srca, še po-
sebej, če so želje lepe in duho-
vito obarvane. 

Komaj se je ploskanje pole-
glo, že,se je pred nami zbralo 
osem pevcev iz Kompol. 
Ubrano petje znanih pa tudi 
manj znanih pesmi nas je v 
mislih povedlo nazaj v naša 
mlada leta, ko smo tudi sami 
pogosteje zapeli ali celo na-
stopali v podobnih sestavah. 
Naša povezovalka programa 
je z izbranimi in globoko ob-
čutenimi besedami povedala 
marsikatero globoko misel o 
življenju. Kmalu zatem je na-
javila gospoda Petra Napreta. 
Citre, iz katerih je znal priva-
biti najlepše in najbolj obču-
tene melodije, so omehčale še 
tako hladno srce. Predsednik 
društva gospod Vlado Koštrin 
je povedal nekaj besed o delu 
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našega društva, duhovito pa 
ga je dopolnil naš dedek 
Mraz. Seveda je imel gospod 
Koštrin še druge naloge, kot 
so slavnostni sprejem novih 
članov med nas ter sprejeti 
poročilo o delu in občutkih 
lanskoletnih novincev - pri-
pravnikov. Smeha ni zmanj-
kalo. In že so se oglasili zvoki 
ansambla Mikulc. ki nas ob 
takih prilikah vedno razvese-
Ijuje. 

Ure so minevale hitro, pre-
hitro. Še par pesmi in skup-
nih plesov in morali smo se 
raziti. Vsak je odšel v svojo 
smer. V vseh pa je ostal spo-
min na resnično lepo prežive-
ti večer. 

DANICA BESIMI. 
Vojnik 

Zakaj ne bi pel 
Zakaj bi ne pel... S tem moti-

vom so se pevke in pevci me-
šanega pevskega zbora upoko-
jencev iz Celja v mesecu de-
cembru predstavili s svojim 
programom v domovih oskr-
bovancev v širši okolici Celja, 
kakor tudi s koncertom v cerk-
vi sv. Duha v Celju. 

Ob vseh nastopih, ki jih je 
bilo v jesenski sezoni kar štiri-
najst, so se pevci predstavili 
svojim simpatizerjem z narod-
nimi pesmi, po domovih pa je 
popestrila nastop še naša zve-
sta spremljevalka gospa Vera 
Hudnik s svojo harmoniko. In 
tako so oskrbovanci z nami 
prepevali narodne in božične 
oziroma cerkvene pesmi, ki 
jih je tu in tam pospremila 
tudi kakšna solza. 

Lepo je bilo v cerkvi sv. Du-
ha, kjer smo med narodnimi in 
božičnimi pesmi zapeli lani za 
obisk papeža komponirano 
skladbo Oče naš, uglasbil jo je 
znani komponist iz Slovenj 
Gradca profesor Jože Leskovar, 
mi pa smo izvedli to lepo sklad-
bo prvič v cerkvi in poželi 
mnogo aplavza od občinstva. 

Tu bi se zahvalili tudi prof. 
Lebiču, ki je spremljal cerkve-
ne pesmi na orglah. Bilo je 
lepo... 

PAVLINA ŽOHAR, 
Celje 

Novoletna 
poslanica 

odrešiteljev 
Slovenije 

z veliko zaskrbljenostjo 
spremljamo razvoj najpomem-
bnejših političnih dogodkov za 
slovenski narod. Žal ugotavlja-
mo, da od volitev 10. novembra 
do danes kruhoborci ne dovoU-
jo sestaviti vlade čistih rok-vla-
de narodne rešitve. 

Zato pozivamo državljane, 
da prisluhnejo novemu valu 
strank, katere niso obremenje-
ne z neuspešnim vodenjem 
države, saj imajo vso moralno 
pravico, da postavijo vlado na-
rodne rešitve. Polna usta zava-
jajočih in praznih besed o sta-
bilni vladi, trdni koaliciji vlad-
ne pozicije, o vladi 3+1, 4x1, 
3+x... ne pove ničesar. 

Država Slovenija je en sam 
bolnik zaradi kruhoborcev, 
kjer se ve za diagnozo stanja. 
Kar naprej pa vlada izvaja le 
lepotne operacije na mestih. 

kjer so prelomi, krvavitve, ra-
kaste tvorbe... 

V Sloveniji ni pat položaja. 
Sedanja vlada je sama sebe 
matirala s kruhoborci. Čas je 
za povsem drugačne ljudi v 
vladi in njenih institucijah. Šo-
kantni podatek, da vsak zapo-
sleni v industriji pridela letno 
1.875 mark izgube v povpreč-
ju in da je ob sedanji samomo-
rilski vladni gospodarski poli-
tiki še 120 tisoč delavcev zre-
lih za odpust (kar je polovica 
zaposlenih v industriji), mora 
sestavljavcem vlade postati ja-
sno, da se bije bitka za odreši-
tev, za rešitev gospodarske ra-
sti, ne pa za postavitev vlade 
kot institucije, ki je sama sebi 
namen. 

Brez naprej znanega vlad-
nega programa narodne 
odrešitve, ljudstvo ne ve, kaj 
bo sploh ta vlada delala. Zato 
le na videz nepriljubljeno 
varčevanje in znižanje vseh 
javnih izdatkov, maksimira-
nje plač na največ 3 povpreč-
ne plače v negospodarstvu 
(tudi v oblasti), znižanje 
stroškov dela za delodajalce, 
zavarovanje domačih proi-
zvajalcev in izvoznikov z viš-
jim tečajem tolarja... šele 
omogočajo ponudbo nizkoo-
brestnih posojil in brezo-
brestna posojila za izvozni-
ke, za posodabljanje tehno-
logij v proizvodnjah in razvoj 
novih izdelkov... Pomeni 
program rešitve naroda-drža-
ve. 

Tisti, ki se misli iti vlado v 
Sloveniji, naj glasno pove, da 
ni nobene stabilne vlade, če to 
ne bo vlada, ki bo izvajala 
ukrepe narodne odrešitve. Do-
volj nam je 55 let trajajočih 
stabilnih grobarskih vlad, 
ljudstvo pa naj že enkrat pre-
neha nasedati ideološkim ver-
skim oznakam: leva, desna, 
sredinska... 

Zato vam, spoštovani držav-
ljani, sporočamo, da v novem 
letu podprete novi odrešilni 
val strank v Sloveniji. 

JOŽEF JARH, 
Stranka enakopravnih dežel 

BLAŽ SVETEK, 
Naprej Slovenija 

Dobra volja 
lajša bolečine 
Za požrtvovalno in uspešno 

zdravljenje se iskreno zahva-
ljujem celotnemu osebju or-
topedskega oddelek celjske 
bolnišnice. Še posebej hvala 
bolniškim sestram, ki so mi 
bolečine tudi lajšale z dobro 
voljo. 

ALOJZIJA ZORKO, 
Štore 

Nepozabno 
silvestrovanje 
Upokojenci Celja smo se v 

Hotelu Celeia množično po-
slovili od starega leta. Skoraj 
tristo upokojencev je tukaj 
prijetno in sproščeno prežive-
lo nepozabno silvestrsko noč. 
Za novoletno vzdušje sta po-

skrbela glasbenika Dua Coro-
na, dobrote hotela Celeia so 
pričarale dobro razpolože-
nje... In ko je napočil glavni 
trenutek, smo upokojenci po-
mishli na vse, ki jih imamo 
radi in jim zaželeli vse dobro. 
V novo leto smo odplesali v 
veselem pričakovanju, ki smo 
ga pospremili s pesmimi. Za-
to hvala vsem, ki so kakorkoli 
prispevali, da je prišlo do sre-
čanja upokojencev v hotelu 
Celeia. 

IVANA DJESNIČ, 
Celje 

Hvala dobrim 
ljudem 

Vsem dobrim ljudem se pri-
srčno zahvaljujeva za nesebič-
no pomoč in za vse dobrine, ki 
so nama pomagale preživeti. V 
teh težkih trenutkih, ko sva 
ostala brez strehe nad glavo in 
sploh brez vsega, nama vse 
pride prav. Še enkrat vsem 
hvala. 

ANGELA IN LOJZE 
LORENČAK, 

Hudinja 

Razgledni 
stolp na 
Resevni 

Planinsko društvo Šentjur je 
ob 45-letnici delovanja uresni-
čilo dolgoletno željo planin-
cev in tudi ostalih prebivalcev 
Šentjurja in okolice o nado-
mestni izgradnji razglednega 
stolpa na Resevni. 

Stolp je bil lani po dve in 
polletnem intenzivnem delu, 
pridobivanju dokumentacij, 
dovoljenj, soglasij, vzporedno 
pa tudi sredstev, 21. septem-
bra slovesno odprt, 20. okto-
bra pa tudi blagoslovljen. 
Obeh slovesnosti se je udeleži-
lo preko 1000 obiskovalcev. 

Želja po objektu je bila 
opazna tudi pri zbiranju sred-
stev. Prostovoljnih prispevkov 
je bilo skoraj 2 mio SIT od 
potrebnih 8 mio SIT, koUkor 
pač računamo celoten projekt. 
Celotnega dolga je še za 500 
tisoč SIT, za kar se še prijazno 
priporočamo. Sredstva zbira-
mo na žiro računu PD Šentjur 
št. 50770-678-55258 s pripi-
som »za stolp«. 

Vsem darovalcem se iskreno 
zahvaljujemo za prispevke. 
Od avgusta do danes so za 
podest prispevali prijatelji Re-
sevne, Dinos Celje, ZSSS Celje 
in trgovsko podjetje Resevna, 
Šentjur. 

Za tri stopničke so prispeva-
li: Krajevna skupnost Šentjur, 
Janez Rečnik - zemeljska 
gradbena dela Šentjur ter 
Srečko in Valentin Raih -
Kranj čica. 

Za dve stopnički so prispe-
vali: Franc Močnik - trgovina 
Vrbno, LDS Slovenije, Tone 
Rajh - prevozništvo Šentjur, 
Milan Gajšek - zlatarstvo Šent-
jur, Zvonko Rajh - prevozniš-
tvo Šentjur, Gasilsko društvo 
Šentjur, Alojz in Katarina Rajh 
- Kranjčica, GEA - B in A, 
Kemoplast Šentjur in Srednja 
kmetijska šola Šentjur. 

Za eno stopničko so prispe-
vali: Slava Špilajek- Kranjčica, 
OŠ Dramlje, Lojz Špilajek -
Kranjčica, Jože Artnak - Sliv-
nica, Ivan Straže - Kranjčica, 

Mirko Mlakar - Stopče, Pekar-
na Jager - Hrušovec, EBB Bu-
čar - Prožinska vas, Sloles 
d.0.0. Grobelno, Branko Čan-
žek - Štore, Zvonka Šumej -
Pod Rifnikom, Klakočar INT 
transport, Termix trgovina 
Kosaber, Pevec - kamnoseš-
tvo in pletilstvo, Mato Budiša 
in Marija - Šentjur, Božo Pasa-
rič - gradbena mehanizacija, 
Domgrad d.o.o. Šentjur, Stan-
ko Ivanuša z družino - Na 
Brdo, Zlatka Galič Pizzerija -
Šentjur, Vrtnarija Valner - Vo-
druž. Avto šola Močnik, Ivi 
Romih - Vodruž, Ljudska ban-
ka d.d. AG Šentjur, KOVI ex-
port-import. Elektronika No-
vak - Jerinova, Leon Selič -
trgovina, Belokranjka Hvaleč 
trgovina, VVO Šentjur, MDO 
Savinjska, Simpl d.o.o. Šent-
jur, družina Ludvika Mastna-
ka. Ljudska univerza Šentjur, 
Center za socialno delo Šent-
jur, Jure Malovrh - Podgrad, 
Ivo Grčar - Celje, Meja Šent-
jur, Stanovanjska zadruga 
Rifnik, Rudolf Žagaj šek - Ka-
meno, Zdenko Jazbec - trgo-
vina Šentjur, Franc Kincl -
Šentjur, Cvetličarna Metka 
Pinter - Šentjur, Tinko Hanj-
šek - Šentjur, Jože Frank Can-
karjeva - Šentjur, Kava bar 
Anderburg - Šentjur, Ever-
green Club Hrušovec, C&C 
d.o.o. Šentjur, Lojze in Jelka 
Gajšek - Šentjur, Branko Ve-
ber prevozništvo - Vodruž, 
Bogdan Gobec računalniški 
servis - Šentjur. 

Vsem skupaj in vsakemu 
posebej še enkrat najlepša 
hvala. 

IVAN STRAŽE, 
predsednik PD Šentjur 

Srečanje 
najstarejših 

krajanov 
v Dobju je že v navadi, da v 

času pred božičnimi in novo-
letnimi prazniki pripravijo 
srečanje krajanov starih nad 
osemdeset let, ki jih je v Dob-
ju 42. 

Tudi letos je krajevni odbor 
RK Dobje pripravil v kultur-
nem domu srečanje svojih čla-
nov in starejših krajanov, ki se 
ga je udeležilo preko 100 kraja-
nov. Na srečanju sta jih pozdra-
vila predsednica KO RK Dobje 
Marija Novak in predsednik KS 
Dobje Franci Salobir. 

Prijeten kuUurni program so 
pripravili učenci Osnovne šole 
Dobje pod vodstvom priza-
devne učiteljice Slavice Rajh. 

Vsi starejši od 80 let so pre-
jeli priložnostna darila, kar so 
omogočili naslednji sponzorji: 
Ozelot iz Ljubljane, Hrib, 
d.o.o. Dobje, Jurmes Šentjur, 
KS Dobje, Območni odbor RK 
Šentjur. 

Pohvaliti velja delo celotne-
ga krajevnega odbora RK, še 
posebej pa podjetje Hrib 
d.o.o., ki je tudi med letom 
omogočilo obdaritev štirih 
krajank ob visokih življenj-
skih jubilejih. 

Po končani prireditvi je de-
legacija RK in KS obiskala na 
domu še najstarejšo krajanko 
Karohno Trupej, ki je letos do-
polnila 93 let. Po prijetnem 
pogovoru so ji zaželeli obilo 
zdravja in osebne sreče. 

FRANC LESKOVŠEK, 
Dobje 

PRITOŽNA 
KNJIGA 
Mladi ne 
razumejo 

starilt 
Skrb za starejše naj bo pri-

sotna vedno, povsod, skozi 
vse leto, ne le ob določenih 
priložnostih ali akcijah, je 
poudaril predsednik krajevne 
skupnosti Vrbje Jože Meh na 
tradicionalnem srečanju sta-
rostnikov. Tako se je v Domu 
krajanov zbralo okrog 50 sta-
rejših, ki so prekoračili 60 let 
življenja. Bil je zelo skromen 
program z zakusko in ob zvo-
kih harmonike. Vsa leta so 
bila srečanja za starejše boljša, 
saj so starejšim posvečali več-
jo pozornost. Na tej slovesno-
sti, s svojimi 90 križi, nisem 
bila deležna takšne pozorno-
sti, kot so jo nekoč v naši 
krajevni skupnosti v Vrbju 
posvečali ostalim starejšim dr-
žavljankam in državljanom. 

Dobro mi je znano, da so 
bili nekoč na takšnih srečanjih 
starostniki počaščeni z manj-
šim šopkom cvetja in upravi-
čeno se zgražam, da v naši 
krajevni skupnosti starejših 
ne znajo ceniti. 

MARICA KOŠEC, 
Vrbje 

NIŽJE OBRESTNE MERE 
ZA OBRTNIKE, SAMOSTOJNE 
PODJETNIKE IN PRA VNE OSEBE 

Od 1. 1. 1997 dalje velja 

za kratkoročna posojila nova izhodiščna obrestna 
mera T+9%. 

Hkrati je banka znižala tudi stroške odobritve 
dolgoročniii posojil pravnim osebam. 

Obiščite nas in se prepričajte o konkurenčnosti 
ponudbe. 

So stvari, kijih lahko ponudi le dobra banka. 
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Sobota, 11.1.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika RaSlo, 6.00 Poročilo 
OKC Celje, 6.15 Domača melo-
dija tedna, 6.30 Na današnji 
dan, 6.45 Horoskop, 7.00 Druga 
jutranja kronika RaSlo, 7.20 Te-
čajnica, 740 Dnevni tisk, 8.00 
Poročila, osmrtnice, 8.25 Poro-
čilo OKC Celje, 9.30 Filmski 
sprehodi, 10.00 Kviz Zima na 
sončni strani Alp, 11.00 Novi-
ce, 12.00 BBC novice, 13.00 No-
vice. 13.15 Študentski servis, 
14.00 Napovednik, 14.15 Jack 
pot, 15.00 Obvestila, 15.15 Po-
dalpski biser, 15.30 Dogodki in 
odmevi (prenos RaSlo), 15.00 
Čestitke in pozdravi, 16.00 Pre-
nos rokometne tekme Pariš 
Saint Germain: Celje Pivovar-
na Laško, 18.00 Kronika,20.00 
Večerni športno-zabavni pro-
gram, 22.00 Rezervirano za ve-
deževanje, 24.00 Zaključek pro-
grama in priključitev programu 
RaSlo. 

Nedelja, 12.1.: 7.15 Napoved-
nik, 7.30 Horoskop, 740 Na da-
našnji dan, 8.00 Poročila, os-
mrtnice, 8.25 Poročilo OKC Ce-
lje, 9.15 Verska oddaja - Luč 
sveti v temi, 10.00 Nedeljski 
gost, 12.00 Novice, 12.05 Doma-
ča melodija tedna, 12.10 Čestit-
ke in pozdravi, 20.00 SQ dance, 
21.00 Pod slovensko lipo, 22.00 
Zaključek programa in priklju-
čitev programu RaSlo. 

Ponedeljek, 13.1: 5.00 Z 
glasbo v novo jutro, 5.30 Prva 
jutranja kronika RaSlo, 6.00 Po-
ročilo OKC Celje, 6.15 Domača 
melodija tedna, 6.30 Na današ-
nji dan, 6.45 Horoskop, 7.00 
Druga jutranja kronika RaSlo, 
720 Tečajnica, 740 Pregled 
dnevnega tiska, 8.00 Poročila, 
osmrtnice, 8.25 Poročilo OKC 
Celje, 8.40 Kam danes, 9.00 Na-
povednik, 9.30 Športno dopold-
ne (vmes ob 11.00 Novice), 
12.00 BBC novice, 13.00 Novice, 
13.10 Minute za zdravje, 14.00 
Napovednik, 14.15 Jack pot, 
14.30 Danes na ljubljanski bor-
zi, 15.00 Obvestila, 15.15 Po-
dalpski biser, 15.30 Dogodki in 
odmevi (prenos RaSlo), 16.15 
Rezervirano za reportažo, 17.00 
Kronika, 18.00 Podalpski pop 
ročk, 20.00 Vrtiljak polk in valč-
kov, 22.00 Zaključek programa 
in priključitev programu RaSlo. 

Torek, 14.1.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika RaSlo, 6.00 Poročilo 
OKC Celje, 6.15 Domača melo-
dija tedna, 6.30 Na današnji 
dan, 6.45 Horoskop, 7.00 Druga 
jutranja kronika RaSlo, 720 Te-
čajnica, 7.40 Pregled dnevnega 
tiska, 8.00 Poročila, osmrtnice, 
8.25 Poročilo OKC Celje, 8.40 
Kam danes, 9.00 Napovednik, 
11.00 Novice, 11.15 Vedeževa-
nje v živo, 12.00 BBC novice. 

13.00 Movice, i3.i5 Pokličite in 
vprašajte, 14.00 Napovednik, 
14.15 Jack pot, 14.30 Danes na 
ljubljanski borzi, 15.00 Obvesti-
la, 15.15 Podalpski biser, 15.30 
Dogodki in odmevi (RaSlo), 
1700 Kronika, 18.00 Radi ste jih 
poslušali, 21.00 Da ne bi pozabi-
li peti, 21.30 Iz glasbene skrinje, 
22.00 Zaključek programa in 
priključitev programu RaSlo. 

Sreda, 15.1.: 5,00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika RaSlo, 6.00 Poročilo 
OKC Celje, 6.15 Domača melo-
dija tedna, 6.30 Na današnji 
dan, 6.45 Horoskop, 700 Druga 
jutranja kronika Raslo, 720 Te-
čajnica. 7.40 Pregled dnevnega 
tiska, 8.00 Poročila, osmrtnice, 
8.25 Poročilo OKC Celje, 8.40 
Kam danes, 11.00 Novice, 12.00 
BBC novice,13.00 Novice, 14.00 
Napovednik, 14.15 Jack pot, 
15.00 Obvestila, 15.15 Podalpski 
biser (melodija tedna), 15.30 
Dogodki in odmevi (prenos Ra-
Slo), 16.15 Pop loto, 1700 Kroni-
ka, 18.00 Full cool, 21.00 Glas-
beni ex-press, 22.00 Zaključek 
programa in priključitev progra-
mu RaSlo. 

Četrtek, 16.1.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika RaSlo, 6.00 Poročilo 
OKC Celje, 6.15 Domača melo-
dija tedna, 6.30 Na današnji 
dan, 6.45 Horoskop, 700 Druga 
jutranja kronika RaSlo, 7.20 Te-
čajnica, 7.40 Pregled dnevnega 
tiska, 8.00 Poročila, osmrtnice, 
8.25 Poročilo OKC Celje, 8.40 
Kam danes, 9.00 Napovednik, 
11.00 Novice. 12.00 BBC novice, 
13.00 Novice, 14.00 Napoved-
nik, 14.15 Jack pot, 15.00 Obve-
stila, 15.15 Podalpski biser (me-
lodija tedna), 15.30 Dogodki in 
odmevi (prenos RaSIoL 16.15 
Domače 4, 1700 Kronika, 18.00 
Vročih 20. 20.00 Ročk blok -
Aleš Uranjek. 21.00 Nokia, 
22.00 Zaključek programa in 
priključitev programu RaSlo. 

Petek, 17.1.: 5.00 Z glasbo v 
novo jutro, 5.30 Prva jutranja 
kronika RaSlo, 6.00 Poročilo 
OKC Celje, 6.15 Domača melo-
dija tedna, 6.30 Na današnji 
dan, 6.45 Horoskop, 7.00 Druga 
jutranja kronika RaSlo, 7.20 Te-
čajnica. 740 Pregled tiska. 8.00 
Poročila.osmrtnice, 8.25 Poroči-
lo OKC Celje, 8.40 Kam danes, 
9.00 Napovednik, 9.30 Malo 
mešano, 11.00 Novice, 12.00 
BBC novice, 13.00 Novice, 13.15 
S knjižnega trga, 14.00 Napo-
vednik, 14.15 Jack pot. 15.00 
Obvestila. 15.15 Podalpski biser 
(melodija tedna). 15.30 Dogod-
ki in odmevi (prenos RaSlo), 
1700 Kronika. 19.15 Glasba je 
življenje, 20.00 Hej, mister DJ, 
21.00 DJ tirne, 22.00 Zaključek 
programa in priključitev progra-
mu RaSlo. 

Mmn 
V celjski porodnišnici so 

rodile: 
13. 12.: Mateja HORVAT iz 

Celja - dečka, Marjana ZEM-
UAK iz Boštanja - deklico in 
Dragica VRAČUN iz Sv. Štefa-
na - dečka; 

14. 12.: Irena DOBOČNIK iz 
Zreč - dečka in Darja CVER-
LIN iz Podplata - deklico, 

15. 12.: Jožica ŠKET iz Ro-
gatca - dečka in Metka BRE-
CKO iz Šentruperta - deklico; 

16. 12.: Darja ROMIH iz Go-
rice pri Slivnici - deklico, Mir-
jana RIBARIČ iz Celja - dečka, 
Janja GORIŠEK iz Blanke - de-
klico in Vesna ZALEZNIK iz 
Polzele - dečka; 

17.12.: Marta ČOPAR iz Mo-
zirja - deklico in Majda RAN-
ČAN iz Vojnika - deklico; 

18. 12.: Marija TADINA iz 
Rogaške Slatine - deklico, Re-
nata ZAVRŠNIK iz Braslovč -
deklico, Bernarda JUG iz Celja 
- dečka, Sonja NARAGLAV iz 
Boštanja - dečka in Ivica DE-
BELAK iz Šentjurja - dečka; 

19. 12.: Ljubica SUVAJAC iz 
Zreč - dečka in Jožica STRO-
JANŠEK iz Braslovč - deklico; 

20. 12.: Malita ŽURAJ iz Bi-
strice ob Sotli - dečka. Jelka 
STIPLOŠEK iz Tabora - dečka 
in Darja GRUBELNIK iz Celja -
deklico; 

21.12.: Bernarda GAJŠEK iz 
Štor - deklico, Tanja ATELŠEK 
iz Mozirja - deklico, Mateja 
PLEVNIK iz Škofje vasi - dekli-
co, Simona STEVANOVIČ iz 
Celja - deklico in Barbara BO-
ŽIČEK iz Podčetrtka - dečka; 

22. 12.: Aura KUMER iz Slo-
venskih Konjic - dečka in Irena 
MESINGER iz Sevnice - dekli-
co; 

23. 12.: Špela GORIŠEK iz 
Velenja - deklico, Marjeta LI-
SEC iz Studenc - dekUco, Silva 
OROŽ iz Slovenskih Konjic -
dečka, Slavka OROZEL iz Ve-
lenja - dekUco, Helena KOPIN-
ŠEK iz Dramelj - dečka, Hedvi-
ka BOROVNIK iz Velenja - de-
klico, Jasna ŽERAK iz Rogaš-
ke Slatine - dečka in Marjeta 
ROSENSTEIN iz Šmartnega 
ob Paki - deklico; 

24.12.: Marija SMOLE s Te-
harij - dečka, Irena GOLEŽ iz 
Sv. Štefana - dečka, Marijana 
ŽERJAV iz Celja - dečka, Dar-
ja BASTL iz Celja - dečka, 
Darinka ŽUPANC iz Sloven-
skih Konjic - dečka, Katarina 
PRAŽNIKAR iz Laškega - deč-
ka, Sonja PANN iz Celja - de-
klico in Katja ORAČ iz Šmarja 
- dečka; 
^ 25. 12.: Marta RIHTER iz 
Šmarja - dečka, Tamara RAV-
NAK iz Celja - dečka in Natali-
ja JELEN iz Celja - dečka; 

26. 12.: Mojca JELAŠ iz Žal-
ca - dečka, Majda HRIBERNIK 
iz Slovenskih Konjic - dečka, 
Lidija OJSTERŠEK s Polzele -
dečka, Nadica POSEDEU iz 
Gotovelj - dečka, Nataša NO-
VAK iz Šmartnega v Rožni do-
lini - dečka, Slavica SKERBIŠ 
iz Rimskih Toplic - deklico in 
Valerija MUŠIČ iz Slovenskih 
Konjic - dečka; 

2Z 12.: Karmen BELINA iz 
Celja - dečka, Marija ŽNIDAR 
iz Velenja - dečka, Teodora 
KRKLEC iz Šmarja - deklico in 
Klavdija SKERBINEK iz Zreč -
dečka; 

28. 12.: Marjana ŽERAK iz 
Rogaške Slatine - dečka, Tatja-
na MOTORE iz Sevnice - deč-
ka, Jožica PUŠNIK iz Laškega -
dečka, Valerija KRIŽANEC iz 
Rogatca - dečka, Metka VER-

HOVC iz Zidanega Mosta - de-
klico, Marija DEŽELAK iz Bra-
slovč - deklico in Novka DA-
KOVIČ iz Celja - deklico; 

29. 12.: Mojca ŽVEGLAR iz 
Celja - dečka, Bernarda KOVA-
ČIČ iz Šentjurja - dečka. Bar-
bara HRIBERNIK iz Žalca -
dečka, Suzana ANDREJČ-VO-
DOVNIK iz Škofje vasi - dekli-
co in Marija BOŽNIK iz Nove 
Cerkve - deklico; 

30. 12.: Branka HALER iz 
Celja - dečka, Andreja OCE-
PEK iz Sevnice - deklico, Da-
rinka BANOVIČ iz Petrovč -
dečka in Andelka JERKOVIČ 
iz Štor - deklico; 

31. 12.: Marjeta ČEDE iz Pe-
trovč - dečka; 

1. L: Fanika VRBOVŠEK iz 
Štor - dečka, Marjana KAPEL 
iz Gorice pri Slivnici - deklico. 
Jelka BIDER REITER iz Rečice 
ob Savinji - deklico in Stanisla-
va RAMŠAK iz Prebolda - deč-
ka; 

2. L: Marjana SPASIČ iz Pe-
trovč - dečka, dvojčka in Nata-
lija OLIP iz Griž - deklico. 

POROKI 
Celje 
Poročili so se Friderik KA-

LOVŠEK iz Znojil in Darja 
DEČKO iz Celja, Zoran GRA-
DIŠNIK s Polzele in Mojca PO-
TOČNIK iz Celja, Srečko 
KRAMPERŠEK in Mateja KO-
LENC, oba iz Celja, Mijo ZOR-
KO in Simona KOKLIČ, oba iz 
Celja, Dušan Boris HREN iz 
Dobrovelj in Saša FIJAVŽ iz 
Križevca, Milan ŠALAMON iz 
Pondorja in Jolanda HREN iz 
Celja, Damjan KOVAČIČ iz Zg. 
Selc in Silvija LAZAR iz Šen-
tvida pri Grobelnem ter Ro-
man CEHNER iz Vizor in Ma-
rica GORENJE iz Marija Grad-
ca. 

Šentjur pri Celju 
Poročila sta se Bojan TA-

CER in Romanca RIBIČ, oba iz 
Vodruža pri Šentjurju. 

Šmarje pri Jelšah 
Poročili so se: Robert NO-

VAK in Nataša HORVAT, oba 
iz Rogatca, Dražen KOŠTRUN 
iz Postojne in Bojana NRIGEL 
iz Mokronoga ter Roman TA-
DINA iz Zg. Gabernika in Ja-
dranka MARKOTIČ iz Koreni-
ce v BiH. 

Velenje 
Poročila sta se Sabir SADl-

KOVIČ iz BiH in Vesna HUS-
KIČ iz Velenja. 

Žalec 
Poročili so se: Robert ČE-

MAŽAR in Nataša UČJAK, oba 
iz Šmatevža, Dragomir MO-

HORIČ in Irena HOJNIK, oba 
iz Celja ter Franc NOVAK iz 
Zaplanine in Marjetka 
STIFTER iz Čepelj. 

SJIIIlIlTI 
Celje 
Umrli so: Angela BINCL, 87 

let iz Arclina, Rok KOVAČEC, 
18 let iz Celja, Jože ČULK, 41 
let iz Lok, Katarina KOBOLA, 
68 let iz Prožinske vasi, Marija 
KVEDER, 62 let iz Vojnika, 
Ana KOSTANJŠEK, 88 let iz 
Dekmance, Ivan ŠTIFTER, 72 
let iz Vranskega, Marija ME-
BLE, 78 let iz Celja, Angela 
KOCIJAN, 60 let iz Mestinja, 
Edvard MEDVED, 82 let iz Gr-
lič, Albin TRATNIK, 46 let iz 
Pečovja, Angela ŠPEGEL, 42 
let iz Strmce nad Dobrno, Jo-
žef SKURNŠEK, 58 let iz Bra-
slovč, Marija GREGORČIČ, 74 
let iz Velikega Širja, Anton 
BRATUŠA, 71 let iz Srebrnika, 
Ana ROZMAN, 79 let iz Ojstre-
ga, Martin KUKOVIČ, 66 let iz 
Tolstega Vrha, Gvido HAUPT-
MAN, 72 let iz Slovenskih Ko-
njic, Janez DROFENIK, 37 let 
iz Predence, Vincenc ŠRAJ, 61 
let iz Jagoč, Alojz ŠKRUBEJ, 
73 let iz Matk, Karel PAJK, 75 
let iz Celja, Franc PINTAR, 63 
let iz Arclina, Jožef POLAK, 64 
let iz Skornega, Milan KAN-
DORFER, 66 let iz Pilštanja, 
Frančiška ŽVIPEU, 74 let iz 
Nazarij, Ana TURNŠEK, 63 let 
iz Lopate, Drago GRAČNER, 
49 let iz Cela, Olga KOCIPER, 
77 let iz Medloga, Justina AM-
ON, 69 let iz Teharij, Muha-
rem ČAUŠEVIČ, 60 let iz Vele-
nja, Ivana ROBNIK, 65 let iz 
Nazarij, Darinka RECKO, 41 
let iz Celja, Anton MASTNAK, 
61 let iz Zadobrove, Justin ŠO-
RLl, 74 let iz Celja, Frančiška 
ŽVEPLAN, 70 let iz Laziš, En-
gelbert Fehks PAVLIN, 89 let iz 
Polja ob Bistrici, Marija GRO-
BELNIK, 64 let iz Velenja, Ma-
tilda VODEB, 91 let iz Voduc, 
Jožefa REMIC, 77 let iz Puste-
ga polja, Anton KRITER, 69 let 
iz Celja, Julijana MILANEZ, 74 
let iz Trnovelj, Andrej ŽUŽA, 
41 let iz Celja,'tDlga ZALOKAR, 
69 let iz Štor, Olga GORŠIČ, 94 
let iz Rogaške platine, Janez 
KLINC, 63 let iz Landeka, 
Adolf IRGOLIČ, 67 let iz Pro-
žinske vasi, Elizabeta AŠ-
KERC, 72 let iz Žalca in Julija-
na ČAFARIN, 82 let iz Preserij. 

Šentjur pri Celju 
Umrla je Matilda LESJAK, 

77 let iz Hrastja. 
Šmarje pri Jelšah 
Umrli so: Martin POBEŽIN, 

76 let iz Sv. Florijana, Leopold 

KAMENŠEK, 69 let iz Nezbiš 
Alojzija JAVORŠEK, 88 let [[ 
Stopč, Ana Nada ČIČIN AH 
GUL, 66 let iz Vodic in Alojzija 
BELE, 61 let iz Žahenberca. 

Velenje 
Umrli so: Anica ŠKRIPEC, 

44 let iz Velenja, Marija CORL, 
81 let iz Kočevja, Jožef MEŽA, 
53 let iz Podkraja pri Velenju, 
Avguštin TERGLAV, 72 let s 
Polzele, Jožefa VRHOVNIK, 
88 let iz Šoštanja, Angela Ml-
KLAVŽINA, 76 let iz Velenja, 
Jožefa VABIČ, 85 let iz Celja, 
Marija CVETKO, 82 let iz Za-
gorja in Kari LORGER, 83 let iz 
Globokega pri Šmarju. 

Žalec 
Umrli so: Antonija MIKEK, 

85 let iz Bočne. Cecilija MIKLA-
VC, 88 let iz Pongraca, Mihael 
TRAVNER, 67 let iz Letuša, Mi-
lan HLAČAR, 46 let iz Zabuko-
vice, David EMERŠIČ, 25 let iz 
Velikega Okiča, Frančišek 
BUDNA, 91 let z Ljubnega ob 
Savinji, Edvard Valter COKAN, 
52 let s Polzele, Angela 
JEROMEL, 80 let iz Matk, Viktor 
FONDA, 73 let iz Prebolda. 

DEŽURSTVA LEKARN 
CELJE: Glavna lekarna na 

Stanetovi ulici v Celju je od 
ponedeljka do petka odprta 
od 7. do 20. ure, ob sobotah 
od 7. do 13., od 13. ure dalje v 
soboto, do ponedeljka do 7. 
ure zjutraj pa je organizirano 
24-urno dežurstvo. Enako ve-
lja tudi za praznike. 

ŠENTJUR: Od ponedeljka 
do petka od 7. do 18. ure, ob 
sobotah od 7. do 13. ure. 

SLOVENSKE KONJICE: 
med tednom je odprta od 7.30 
do 13. ure in od 14. do 20., ob 
sobotah pa od 7.30 do 13. ure. 
Ob nedeljah imajo redno de-
žurstvo od 9. do 12. ure. 

LAŠKO: Od ponedeljka do 
petka od 7.30 do 18. ure, ob 
sobotah od 8. do 12 ure. 

MOZIRJE: Od ponedeljka 
do petka od 7. do 19. ure, ob 
sobotah od 7. do 12. ure. 

VELENJE: Od ponedeljka 
do petka je lekarna odprta od 
7. do 20. ure, ob sobotah od 7. 
do 14. ure. Ob nedeljah in 
praznikih imajo organizirano 
non-stop dežurstvo, z enour-
no prekinitvijo med 12. in 13. 
uro. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: 
Med tednom je odprta od 7.30 
do 18.30 ure, ob sobotah od 
7.30 do 13. ure. 

Radio Celje oddaja od 5.00 do 22.00, ob sobotah do 24.00 
ure, ob nedeljah in praznikih pa od 7.15 do 22. ure. 

IZBOR IŽ SPOREDA I 
iiiiiiiiiiiiiiiii®^ 

Sobota, 11. januarja, ob 16.00: 
Pariš Saint Germain:Ceije Pivovarna Lašico 

Radio Celje bo edini, ki bo prenašal rokometno tekmo med 
ekipama Pariš Saint Germaina in Celjem Pivovarno Laško. 
Reporter iz Pariza bo Dean Šuster. 

Nedelja, 12. januarja, ob 10.00: 
Nedeijsici gost 

Tudi z novim letom ostaja oddaja Nedeljski gost. Tokrat bo to 
Friderik Kralj, sindikalni zaupnik v Zlatarni Celje. Kako preži-
veti z nekaj tisočaki na mesec, aH celo brez njih, bo pripovedo-
val Sergeji Mitič in razkril še kakšne zanimivosti iz svojega 
življenja in življenja sodelavcev. Po 11.uri pa boste lahko 
prisluhnili še njegovemu glasbenemu izboru. 

Cetrtelc, 16. januarja, ob 18.00: 
20 vročih RC 

Lestvica 20 vročih bo odslej v tem terminu, saj smo sobotne 
večere do 22.ure rezervirali za šport. 

Podjetje NT&RC d.o.o., 
' direktor: Jože Cerovšek. 

Podjetje opravlja časopisno-
založniško, radijsko in agendjsko-

tržno dejavnost. Naslov: Prešernova 
19,3000 Celje, telefon (063) 442-

500.442-201.442-223, fax: 441-032.. 
Novi tednik izhaja vsak četrtek. < 

Cena izvoda je 280 tolarjev 
Naročnine: Majda Klanšek, tel.: 442-

500, int. 28. Mesečna naročnina je 
930 tolarjev, naročniki pa bre^lačno 

prejeniajo mesečnik Tednikova 
petica. Za tujino je letna naročnina- -

22.000 tolaijev. Številka žiro računa:! 
50700-603-31198. Nenaročenih ; 

rokopisov in fotografij ne vračamo, ^ 
Tisk: Deio, Tisk časopisov in revij < 

d.d., Ljubljana, Dunajska 5. direktor: 
Alojz Zibelnik. 

Na podlagi mnenja Ministrstva za s 
informiranje z dne 23.6.1992 sodi ; 

časopis Novi tednik med proizvode 
informativnega značaja, za katere se 

plačuje 5% davek od prometa 
proizvodov. 

Odgovorni urednik: 
Branko Stamejčič. 

Urednica Novega tednika: 
Milena B. PokliČ. 

Urednica Petice: Tatjana Cvirn. 
Uredništvo: Marjela Agrež, Irena 

Baša. Janja Intihar, Brane Jeranko, 
Ksenija Lekič, Gregor Katič, Urška 
Selišnik, Ivana Stamejčič, Željko 

Zule. 
Tajnica uredništva: Mojca Marot. 
Tehnični urednik: Franjo Bogadi, 
pomočnika: Robert Kojterer̂  Igor 

Šarlah. 
Oblikovanje: Minja Bajagič. 

Direktor: Franček Pungerčič. 
V. d. odgovorne urednice: Nataša 

Gerkeš. 
Pomočnik urednice: Mitja Umnik 
Uredništvo: Simona Brglez, Vesna 
Lejič, Sergeja Mitič, Mateja Podjed, 

ToneVrabl. 
Glasbeni urednik: Stane Špegel. 

Vodja tehnike: Bojan Pišek. 
Telefon studia: 441-310,441-510. 

Opravlja trženje oglasnega prostora 
v Novem tedniku in Radiu Celje 

ter nudi ostale agencijske storitve. 
Direktor Agencije: Rado Pantelič 
Propaganda: Valter Leben, Vojko 
Gr^Mr, Zlatko Bobinac, Carmen 

Hriberšek. Vesna Matjašič; 
tajnica: Suzana Rober. 

Telefon: 
063/442-500,442-201,442-223-

£ax: 441-032,443-511 

Šl.l.»9.iaiiu«r1997 
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Sto let Pavle Šmuc 
Tik pred iztekom leta 

1996, 30. decembra, je do-
polnila sto let Pavla Šmuc iz 
Draže vasi. Praznovala je v 
Lamprehtovem domu za os-
krbovance in upokojence v 
Slovenskih Konjicah, kjer 
živi zadnjih sedem let. 

Pavla Šmuc je imela težko 
življenje. Pravi, da jo je ravno to 
prekalilo in ji omogočilo, da 
praznuje svojo stoletnico. V 
najtežjih trenutkih so ji otroci 
pomenili vse na svetu, zato si je 
z vsemi močmi prizadevala, da 
bi bilo njihovo življenje lepše in 
lažje od njenega. Dnevi, ko je 
hodila okoli prosit za delo, so 
bili prej pravilo kot izjema. Lo-
tila se je vsakega dela na polju 
ali njivi, pridnih rok pa ji ni 
zmanjkalo niti pri likanju ali 
pranju perila. Pavla Šmuc je 
bila znana ne le v Draži vasi, 
ampak še daleč okoli kot izdelo-
valka odličnih ročno narejenih 
rezancev. Ob delu ji ni nikoli 
zmanjkalo dobre volje in je zelo 
rada tudi kakšno zapela. 

Ko se je pred sedmimi leti 
preselila v Lamprehtov dom, si 
je čas krajšala s kvačkanjem pr-
tičkov, ki so jih vsi občudovali. 

Danes, ko ji oči ne služijo več, pa 
se najraje sprehaja z mislimi po 
poti prehojenega življenja. 
— r — T ŠS, Foto: M. POŠ 

Srečanje starostnikov 
v Tepanju in Zrečaii 

Tik pred iztekom leta so se 
zbrali v Domu krajanov obča-
ni Tepanja in Spodnjega Gru-
šovja, stari sedemdeset in več 
let. Tradicionalno srečanje 
jim je pripravila Krajevna or-
ganizacija Rdečega križa Te-
panje. Občane sta pozdravila 
predsednik KO RK Tepanje 
Henrik Hohler in sekretarka 
OO RK Marta Šmalc. 

Ob izredno dobrem progra-
mu, ki so ga pripravili in izvajali 
mladinska skupina iz Tepanja, 
Štajerski muzikantje iz Franko-
lovega, lutkovna skupina in 
pevski zbor učencev OŠ Tepa-
nje, moški pevski zbor Tepanje, 
mladi muzikantje iz Stranic ter 
domačini, so vsi v dvorani 
izredno uživali. Slavje se je na-
daljevalo v gostilni Bricman, 

kjer je bilo pripravljeno okusno 
kosilo. Tam jih je zabaval tudi 
harmonikar iz Zreč. Ob iskre-
nih željah in čestitkah po 
zdravju in sreči v novem letu so 
zapeli in se veselo zavrteli. Vse 
tiste, ki se zaradi starosti ali 
bolezni srečanja niso mogli 
udeležiti, bodo aktivisti Rdeče-
ga križa obiskali na domovih. 

Tudi na koledarju društva 
upokojencev Zreče je decem-
ber že nekaj let predviden za 
prednovoletno srečanje članov 
društva. Tokrat se je v večna-
menski dvorani zbralo približ-
no stoosemdeset upokojencev 
na šestem tradicionalnem sil-
vestrskem plesu. Pripravili so 
žrebanje vstopnic z bogatimi 
nagradami, za prijetno vzduš-
je pa so skrbeli ansambel Zreš-
kih 6 ter humorista iz Laškega, 
Honza in Fonza. Predsednik 

zreškega društva upokojencev 
Maks Padežnik je v nagovoru 
dejal, da je bilo iztekajoče se 
leto zanje uspešno, posebej pa 
je poudaril nakup zvonov za 
cerkev sv. Martina v Zlakovi, 
kjer so imeli pomembno vlogo 
prav upokojenci iz Zreč. 

Krajevna organizacija Rde-
čega križa Zreče se je ob izteku 
leta spomnila tudi na bolne 
starejše krajane. Obiskali in 
obdariU so šestinpetdeset ljudi; 
posebna delegacija pa se je od-
pravila tudi v konjiški Lam-
prehtov dom obiskat tamkajš-
nje varovance. Vodja zreškega 
Rdečega križa Viktor Kangler 
je povedal tudi imeni najstarej-
šega občana in občanke Zreč. 
To sta devetdesetletna Frančiš-
ka Klemen ter Rudi Štuklek, 
ki bo aprila dopolnil 93 let. 

B.H. 

Na prijetnem praznovanju v Lamprehtovem domu so najstarejši občanki Slovenskih Konjic 
poleg mnogih sorodnikov in znancev voščili tudi župan Janez Jazbec ter predstavniki 

Rdečega križa. Čimveč zdravja v stoprvem letu ji želimo tudi mi! 

Brezno 
v Sloveniji, kjer je poveči-

ni kraški svet, je nad 6000 
odkritih podzemnih jam in 
brezen. Večina teh je razi-
skanih in vpisanih v jamski 
register pri Jamarski zvezi 
Slovenije. Jame najdemo 
skoraj povsod: na klasičnem 
Krasu, v visokogorju in po 
skoraj vseh drugih predelih 
Slovenije. Tudi na Jelovici je 
znanih več kot sto vhodov v 
podzemlje. 

Tu so brezna iskali in razi-
skovali blejski, radovljiški in 
kranjski jamarji, združeni v 
jamarskih klubih. Najglobjo 
jamo v tem pogorju so našli 
člani Društva za raziskovanje 
jam iz Kranja na Leški planini 
že leta 1978. Sprva 12 m glo-
boko brezno ni obetalo kaj 
posebnega, z vztrajnim iska-
njem pa so dosegli globino 
534 m, kar je takrat pomenilo, 
da je to tretja najglobja pod-
zemna jama na Slovenskem. 
Danes pa so jo presegle že 
številne druge. Pri raziskova-
nju te jame so njeni obiskoval-
ci prvič pri nas začeh uporab-

ljati namesto lestev novo vrv-
no tehniko z uporabo prime-
žev. 

Pred kratkim je izšla pri za-
ložbi Matit iz Ljubljane knji-
ga z naslovom Brezno. Bese-
dilo je napisal Matjaž Cvah-
tal. Avtor je bil član skupine, 
ki se je prva spustila v te 
globine in jih raziskovala tudi 
v naslednjih letih. V knjigi 
opisuje življenje v »klapi«, ka-
tere namen je bil raziskovanje 
jam na Jelovici. Obiskovali pa 
so še druga podzemlja, med 
katerimi je v knjigi opisan tu-
di obisk Triglavskega brezna. 

Knjiga, ki je prva podobna 
slovenska knjiga po letu 1932, 
ko je prof. Pavel Kunaver izdal 
knjigo V prepadih, je napisa-
na doživeto, saj živo popisuje 
dogajanje v jami in nad njo. 
Besede tečejo kot življenje in 
pogovor med prijatelji v divji 
naravi in ob trdem delu. Iz 
njih veje tovariški odnos in 
navezanost, a ne le zaradi ne-
varnosti, ki jih druži, temveč 
tudi zaradi drugih trajnih ve-
zi. Surove razmere pa sproš-
čajo tudi njihovo govorico, ki 
jo avtor verno zapisuje in pri 

tem ne prekorači meje spo-
dobnega. 

Fotografije v knjigi so pris-
pevali člani društva. Prikazu-
jejo zanimive, a težke trenut-
ke pri napredovanjih v ozkih 
rovih ter neverjetno bogastvo 
tega podzemlja. Tod so jamski 
biseri, aragonski ježki, majh-
ni in veliki kapniki, med kate-
rimi je tudi največji na Gorenj-
skem. V tem podzemlju pa 
lahko srečamo tudi jamske 
hrošče in netopirje. 

CIRIL VELKOVRH 

ZOPETVASOiKAlOOkgTEŽAKPRAŠIČ 

DOBIMO SE V PETEK 

Blagoslov konj 
Pred cerkvijo sv. Ilija v Šentilju pri Velenju so pred kratkim iztrgali iz pozabe zelo star 

običaj blagoslova konj na dan zaščitnika konj sv. Štefana. 
Letošnji blagoslov je vodil župnik Jože Kužnik iz Šentilja. Kljub precej nizki temperaturi se je 

blagoslova udeležilo veliko število ljubiteljev in rejcev konj. V Šentilju so se srečali člani Društva 
savinjske konjenice. Konjeniškega kluba Velenje, Country kluba iz Slovenj Gradca in furmani iz 
Šmartnega pri Slovenj Gradcu, prišU pa so tudi rejci iz Črne, Šentilja, Andraža, Kavč, Vinske 
Gore in Ložnice. 

Na srečanju so se predstavili godbeniki šoštanjske Zarje, vse navzoče pa je pozdravil Mirko 
Vranjek, ki je obljubil, da bo blagoslov konj postala tradicionalna prireditev. 

LOJZE OJSTERŠEK 

Uspešen lov braslovških lovcev 
Lovsko sezono v letu 1996 so člani braslovške lovske družine zaključili s skupnim lovom 

na jelena v svojem revirju Vrtače na Dobrovljah. 
V mrzlem zimskem dnevu, med zasneženim drevjem, so sledili divjad in lov zaključili z lepim 

ulovom. Tako so Mitja Rak, Vinko Rudi in Marko Stegnar uplenili jelena, košuto in tele (na sliki 
od leve proti desni). Seveda so po stari lovski navadi ob zaključku uplenjenim živalim izkazali 
spoštovanje. Poleg drugega so braslovški lovci v tem letu uplenili tudi devet divjih prašičev, ki 
delajo dobroveljskim kmetom znatno škodo. T. TAVČAR 
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Selitev f iziolerapije 
v Šmarju je fizioterapijo nojemnik v upokojenskem domu 

v šmarskem zdravstvenem 
domu je imela fizioterapija 
precej časa svoje prostore, za-
radi prostorskih in kadrov-
skih težav pa so jo preselili v 
dom upokojencev. Po nekaj 
letih dela v najetih prostorih 
pa vse kaže, da jo bodo lahko 
preselili v izpraznjene pro-
store trgovine v pritličju upo-
kojenskega bloka. 

V zdravstvenem domu me-
nijo, da bo na novi lokaciji 
mogoče ponuditi izboljšano 
fizikalno terapijo, rehabilitaci-
jo ter preventivo, tudi za po-
trebe razvojne ambulante. Ob-
čina jim je v upokojenskem 
bloku zagotovila 144 kvadrat-
nih metrov prostorov, iz mini-

strstva za zdravstvo pa so že 
pridobili 7 milijonov tolarjev. 
Preureditev fizioterapije naj bi 
stala približno 12 milijonov, 
pri čemer bi zdravstveni dom 
prispeval svoj del iz sredstev 
za investicijsko vzdrževanje in 
amortizacijo, nekaj pa bi ver-
jetno morala primakniti še ob-
čina iz proračunskih sredstev. 
V Šmarju si trenutno prizade-
vajo za dodatna sredstva za 
opremo, saj bi nova fiziotera-
pija v celoti stala približno 22 
miUjonov. 

V Šmarju so v začetku glede 
nove fizioterapije obstajala raz-
lična mnenja, ki so se kresala 
tudi v občinskem svetu. Usta-
novili so komisijo, ki je ugoto-
vila ekonomsko upravičenost, 
po njenih ugotovitvah bo v kra-

ju mogoča višja raven uslug, na 
tej lokaciji bo l^hko boljša po-
vezava med fizioterapevtom in 
zdravnikom. Ker razpolagajo s 
potrebnimi prostori v upoko-
jenskem bloku, ki so povrhu 
lahko dostopni, naj bi bila na-
ložba cenejša kot sicer. Prav 
tako imajo potrebne kadre, de-
nar za njihove plače ter za ma-
terialne stroške fizioterapije. 

Pristojna komisija je že iz-
brala najugodnejšega ponud-
nika, GPS Kit iz Rogaške Slati-
ne. S preurejanjem prostorov 
naj bi začeli takoj po podpisu 
pogodbe, po vsej verjetnosti 
še v tem mesecu. V Šmarju 
želijo, da bi v novi fizioterapiji 
začeli z delom še pred kon-
cem pomladi. 

I BRANE JERANKO 

Pohod Veselih Stajerk 
Vesele Štajerke so se zbrale 

po prireditvi Pokaži kaj znaš 
leta 1994 v Dobju pri Planini 
in kmalu zablestele v sloven-
skem glasbenem prostoru. 
Najprej tri, zdaj pa štiri brhka 
dekleta, so vnesla veliko sve-
žine, ki poslušalcem in gle-
dalcem seveda prija. 

Za dekleta Loti Žlaus, Moj-
co Črešnar, Marjano Hercog 
in Anito Vodišek skrbi znani 
glasbenik in slikar Jože Žlaus. 

Leto 1996 je bilo za dekleta 
uspešno. Izdale so prvo kaseto 
in nastopile na festivalu Vesela 
jesen v Mariboru, v Radiu Ce-
lje so med 125 ansambli zma-
gale v glasbeni oddaji Doma-
čih S. Do sredine decembra so 
imele že preko sto nastopov, 
samo decembra 23. 

»Dekleta igrajo domala 
vsak dan,« pripoveduje Jože 
Žlaus. »Veliki so tudi načrti 
za letos. Dekleta imajo ob-

ljubljeno gostovanje v ZDA in 
Kanadi, nastopile bodo na fe-
stivalu Vurberk 97 ter fe-
bruarja ali marca izdale dru-
go kaseto in prvi CD.« 

S pomočjo podjetja Švagula 
so dekleta prišla do sodobne-
ga kombija, s katerim je pot po 
razhčnih slovenskih krajih 
krajša, lažja in udobnejša. 
Najtežje je usklajevanje med 
šolo in nastopi, ki ne izbirajo 
dneva. ' TONEVRABL 

Tokrat Pesem gozdov 
čeprav delujejo že trinajst 

let, so pred dnevi izdali šele 
drugo samostojno kaseto z 
naslovom Pesem gozdov. To 
je ansambel Dan in noč iz 
Velenja, ki se je v začetku 
več ukvarjal z zabavno glas-
bo, v zadnjih letih pa je boljši 
in uspešnejši na področju 
domače zabavne glasbe. 

To še posebej potrjujeta dva 
festivala na Ptuju, kjer so po-
leg ostalih priznanj osvojili tu-
di zlatega Orfeja ter Vurberk, 
kjer so nastopili na vseh petih 

festivalih in osvojili sedem 
različnih nagrad. Lani so osvo-
jili srebrnega zmaja ali 2. na-
grado občinstva za pesem Lju-
bezen na Vurberku. 

Na drugi kaseti je dvanajst 
pesmi. Avtorji melodij so Vera 
Šolinc, Brane Klaužar, Bojan 
Zeme, Miro Kline, Edvin Fliser 
in Igor Podpečan, tekste pa sta 
napisala Vera Šolinc (osem) in 
Slavko Ozvatič. V ansamblu 
igrajo Milan Verboten (tudi 
vodja ansambla), Miro Doki, 
Tomo Slatinek in Frenk Oder, 
zadnjih devet mesecev pa z 
njimi uspešno prepeva Metka 
Bračko. Kaseto so posneli v 
studiu Zlati zvoki s tonskim 
tehnikom in producentom 
Igorjem Podpečanom. 

Milan Verboten je o an-
samblu povedal: »Začeli smo 
kot trio, ime pa je izbrala moja 
žena - z vajo smo začeli pod-
nevi in končali ponoči, pa je 
rekla Dan in noč in pri tem je 
ostalo. Zdaj pripravljamo še 
zabavni projekt, naši posnetki 
pa so tudi na petih kompilaci-
jah različnih CD. Novo kaseto 
smo prvič predstavili na radiu 
Celje, promocijo z gosti bomo 
verjetno pripravili takoj po no-
vem letu v Vinski Gori.« 

Med radijskimi vprašanji 
poslušalcev in poslušalk je bi-
lo najbolj zanimivo vprašanje 
Darinke Kos iz Šmartnega v 

Rožni dolini: kdaj bodo v an-
sambel vključili Natalijo Ver-
boten? To je mlada pevka, 
hčerka vodje ansambla Dan in 
noč, ki uspešno poje pri mla-
dem ansamblu Rosa in je izda-
la tudi samostojno kaseto z 
zabavnimi skladbami. »O tem 
še nismo razmišljali,« je bil 
nekako v zadregi Milan Verbo-
ten, »vendar je ideja dobra in 
morda bomo v prihodnosti na-
redili kaj skupaj.« 

Sicer pa se zelo solidna sku-
pina Dan in noč, ki obvlada 
vse zvrsti glasbe, lahko pohva-
li s samimi odličnimi pevka-
mi. To sta bili Agata Šumnik-
Zgonec in Vera Šolinc, zdaj pa 
je Metka Bračko. In kar je tudi 
zanimivo, ko gre ena pevka, 
sama pripelje drugo... 

Na kaseti Pesem gozdov so 
tudi nekatere že uveljavljene 
uspešnice ansambla Dan in 
noč z zadnjih festivalov, kot 
Presnete gralDlje, Jutri bom ne-
vesta, Ljubezen na Vurberku, 
Ko gore vabijo, Janez polka in 
druge. Za čestitke bo najbolj 
primerna Pozdravljena očka, 
mamica, na kaseti pa sta tudi 
dve zabavni viži: Ti me ne znaš 
ljubiti in Stopinje v pesku. »Z 
njima testiramo projekt, ki ga 
še pripravljamo in bo imel iz-
ključno zabavne skladbe,« je 
povedal vodja Milan Verboten. 

TONEVRABL 

Večja in lepša Košarica 
Trgovina Košarica v Pernovem je bila 

februarja 1990 ena prvih zasebnih pro-
dajaln v žalski občini. Ob koncu lanske-
ga leta pa sta lastnika Anica in Milan 
Grobelnik v neposredni bližini sedanje 
trgovine odprla nov, sodoben in resnič-
no lep poslovno trgovski objekt. 

Ob otvoritvi je Milan Grobelnik pove-
dal: »Za novo trgovino smo se odločili, ker 
sta se obseg prometa in število kupcev 
povečevala, trgovina je postajala pre-
majhna. Glede na to, da kupci lahko 
izbirajo in da se trgovska dejavnost razvi-

ja in modernizira, smo tudi v Košarici 
morali razmišljati o novem objektu. Grad-
njo smo načrtovali že prej, vendar zaradi 
zakona o kmetijskih zemljiščih nismo 
mogli graditi objekta na načrtovanem 
zemljišču preko ceste. Zato smo se dogo-
varjali s sosedi za odkup zemljišča, sosed-
je so pokazali veliko razumevanja za naše 
načrte, za kar se jim ob tej priložnosti 
najlepše zahvaljujemo. Z gradnjo novega 
poslovno trgovskega centra smo pričeli 
julija lani, dela pa so bila zaključena v 
začetku decembra.« 

Lepo in sodobno urejena trgovina v 
novem objektu je enkrat večja od doseda-
nje, poleg trgovskih prostorov so v novem 
objektu še skladišča, v zgornjem delu pa 
garderoba, jedilnica in še del skladiščnih 
prostorov. Na prodajnih policah pa je 
kupcem na voljo vse od živil, tekstilnega 
blaga, galanterije, pijač, žitaric, krmil, 
kmetijskega blaga, do bele tehnike in 
akustičnih aparatov. Tehnično in kmetij-
sko blago so preselili v dosedanjo trgovi-
no v stanovanjski hiši. V podjetju Košari-
ca pa se razen s trgovsko dejavnostjo 
ukvarjajo še z gostinstvom in avtoprevoz-
ništvom, na voljo pa imajo tudi gradbeno 
mehanizacijo. IB 

Otvoritev Košarice je bil svojevrsten dogodek za številne krajane in kupce ter seveda za vseh 22 zaposlenih. Poleg številnih 
degustacij so v Košarici pripravili kulturni program, obiskovalce pa so pozdravili žalski župan Milan Dobnik, predsednik sveta 

KS Galicija Andrej Križan ter lastnika Anica in Milan Grobelnik. Nov objekt je blagoslovil gališki župnik Janko Cigala. 

Začele so se razprodaje 
Jutri se bodo po vseh trgovinah s tekstilnimi izdelki 

pričele posezonske razprodaje, že od 6. januarja pa je 
mogoče ceneje kupovati tudi v trgovinah z obutvijo. 

V skladu s pravilnikom, ki ga je izdalo Splošno združenje 
za trgovino pri Gospodarski zbornici Slovenije, se razprodaje 
izdelkov iz jesensko-zimskih kolekcij pričenjajo 10. januarja 
in trajajo 14 dni, trgovci pa jih lahko, če želijo, podaljšajo še 
za en teden, torej do 31. januarja. Enaka pravila veljajo tudi 
za razprodaje v trgovinah z obutvijo, ki so se, namesto v 
pravilniku določenega 5. januarja, letos pričele en dan 
kasneje. Postopek razprodaj je opredeljen v zakonu o trgovi-
ni in določa način zniževanja, za koliko bodo posameznim 
izdelkom znižane cene, pa je odvisno od trgovcev samih. Pri 
tem velja povedati, da bodo razprodaje potekale pod budnim 
očesom tržnih inšpektorjev, saj zakon obvezuje trgovce, da v 
najvišji odstotek objavljenega znižanja uvrstijo najmanj eno 
tretjino ponujenih izdelkov. 

Že v naslednji sezoni bodo razprodaje morda že nekohko 
drugačne, saj naj bi Gospodarska zbornica Slovenije v pri-
hodnjih mesecih sprejela nova pravila, imenovana »dobri 
poslovni običaji«, ki bodo na novo določala roke in načine 
znižanj. JI 
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V mreži nesoglasij 
Tarantela odprta - Za zaplete kriva Upravna enoto Slovenske Konjice in sosedi? 

Zabavišče Tarantela v ho-
telu Dravinja v Slovenskih 
Konjicah je spet odprto. Po 
odločbi glavnega t ržnega 
inšpektorja je bilo 16. de-
cembra zapečateno, Boris 
Klančnik, direktor podjet ja 
Jelen, ki upravlja s hotelom 
Dravinja, pa je v petek, 20. 
decembra, prelomil pečat in 
tako sprva ie s imbolično od-
prl zabavišče. Do srede, 25. 
decembra, v zabavišče niso 
sprejemali gostov, temveč so 
jih le seznanja l i z nasta l im 
zapletom in prosili za pod-
poro njihovim prizadeva-
n jem za ponovno odpr t je Ta-
rantele. Do torka so zbrali 
2593 glasov podpore, v sredo 
pa odprli za novoletne praz-
nike razprodano zabavišče. 

Direktor Boris Klančnik se 
je za to odločil, ker je bil po 
njegovem »ključni vzrok za na-
stalo situacijo in posledično 
pečatenje v nepravilno vode-
nem upravnem postopku s 
strani Upravne enote Sloven-
ske Konjice«. To naj bi potrje-
vala tudi odločba drugosto-
penjskega razsodišča - mini-
strstva za okolje in prostor. Ker 
torej, kot pravijo, sami niso nič 
krivi, utrpeli pa bi veliko mate-
rialno škodo, so zabavišče od-
prli, še pred tem pa o dogaja-
njih seznanili ne le vse v obči-
ni, temveč tudi vrsto ministr-
stev in drugih institucij v drža-
vi. Obljubili so tudi, da bodo 
takoj po novem letu pristopili k 
dokončni rešitvi razmer in s 
tem omogočili pogoje za ne-
moteno delovanje podjetja. 

Kot je povedala načelnica 
Upravne enote Slovenske Ko-
njice Sonja Punčuh, je Jelen 
konec leta 1996 dal le vlogo za 
priglasitev del. »Vlogo za pri-
glasitev del so dali že leta 
1995. Že takrat smo jo zavrni-
li, saj takšnega posega v pro-
stor ni mogoče izvesti le s 
priglasitvijo del. Vlogo, ki so 
jo dali konec preteklega leta, 
bomo spet zavrnili, saj smo o 
tem že odločali.« 

Osnovni greh, ki ga direktor 
Boris Klanč^iik in zbor delav-

cev podjetja Jelen očitajo 
upravni enoti, je poleg zavla-
čevanja postopka vključitev 
enega izmed bližnjih sosedov 
Tarantele v upravni postopek. 
Še pred tem pa so »krivdo« za 
nastale zaplete pripisovali 
prav tem sosedom. Zaradi te-
ga je delegacija delavcev hote-
la Dravinja v soboto, 21. de-
cembra, tudi obiskala družino 
Šelih, »da poskuša razložiti 
neznosen položaj, v katerega 
so porinjeni delavci podjetja 
Jelen - hotel Dravinja zaradi 
zaprtja Tarantele in da so de-
jansko ogrožena njihova de-
lovna mesta. Zaprosili so jo, 
da naj kot ključna oseba v 
postopku zaprtja pomaga, da 
se Tarantela ponovno odpre.« 

Pravica do 
normalnega 

življenja 
Obisk delegacije delavcev 

pri Šelihovih je bil le eden 
izmed vrhov vztrajnega javne-
ga pripisovanja krivde za za-
prtje Tarantele. Kaj se je prav-
zaprav dogajalo zadnje leto in 
pol med njimi in Jelenom, ozi-
roma njegovim direktorjem? 

»Dvakrat smo bili povabljeni 
na razgovor v hotel. Obakrat 
sem rekel direktorju Klančni-
ku, da razumem njegova 
stremljenja, da bi šlo njegove-
mu podjetju bolje, da lahko v 
tem prostoru vrtajo tudi nafto, 
a ne smejo motiti okolice. Pri 
tem smo ostali ves čas. Junija 
1995 smo pogojno dali soglas-
je za obratovanje zabavišča. V 
izjavi, ki smo jo podpisali, so 
se zavezali, da bodo uredili 
zvočno izolacijo zabavišča ter 

poskrbeli za redarsko službo 
pri vhodu vanj ter za varnost-
no službo na parkiriščih. So-
glasje smo pogojevali z zagoto-
vitvijo zakonskih pogojev za 
obratovanje zabavišča. Takrat 
niti r^ismo vedeli, da nimajo 
urejene lokacijske dokumen-
tacije in da sploh nimajo regi-
stracije za dejavnost,« opisuje 
začetek sporazumevanja z Je-
lenom Franček Šelih. 

»31. avgusta 1995 so Taran-
telo odprh, šele 3. januarja 
1996 pa so dobili lokacijsko 
dovoljenje. Nanj smo se prito-
žili, saj od pričetka obratova-
nja niso ničesar, kar so ob-
IjubljaU, tudi v resnici uredih. 
Pogojno soglasje smo umak-
nili že prej, 11. septembra, 
pritožili pa smo se tudi na 
inšpekcijske službe v okviru 
Upravne enote Slovenske Ko-
njice. Uporabili smo zakonske 
možnosti stranke v postopku. 
Niti takrat niti kdaj koli kasne-
je ni Jelen naredil ničesar, da 
bi zmanjšal ponoči izredno 
moteč hrup, ki se sliši tudi 
izven ožjega okoliša Tarantele 
in se razlega tudi do 5. ure 
zjutraj, da ne govorim o doga-
janjih na parkirišču in ogroža-
nju naše posesti. Večkrat smo 
bili prisiljeni poklicati na po-
moč policijo, ki se je vedno 
odzvala in korektno opravila 
svoje delo. Prizadeti pa nismo 
samo mi, ampak še vrsta dru-
gih. Skupaj, 61 nas je bilo, 
smo že 5. februarja 1996 pod-
pisali protestno izjavo.« 

. O načinu iskanja skupnega 
jezika zelo zgovorno kaže od-
govor Borisa Klančnika oziro-
ma vseh zaposlenih delavcev -
njihov seznam s podpisi je bil 
priložen odgovoru. V odgovo-
ru, na katerem je zapisan da-
tum 27. februar 1996, pa je 
mogoče med drugim prebrati: 
»Vaš cilj je jasen: oblatiti in 
diskreditirati našo dejavnost 
pri vseh in povsod...« V odgo-
voru na nekatere obtožbe 
podpisnikov peticije pa lahko 
preberemo tudi: »...Seveda pa 
vas moramo opozoriti, "da je 
kar nekaj podpisnikov vaše 
cenjene liste bilo nemalokrat 
dodobra pijanih prav v Taran-
teli. S svojim obnašanjem so 
dajali slab zgled večini... Zato 
vas prosimo, da imate kot 
podpisniki vsaj toliko okusa, 
da se ne opijanjate v hotelu in 
se ne tihotapite preko kuhinj-
skega hodnika v Tarantelo, da 
ne bi plačali vstopnine...« 

»Ker se v tem odgovoru ne-
kajkrat neposredno obračajo 
na mojo ženo, ki jo ves čas 
obsojajo kot glavno krivko za 
vse težave, ki jih imajo zaradi 
neupoštevanja zakonodaje, je 

seveda razumljivo, da smo se 
hotelu prisiljeni izogibati,« 
grenko dodaja Franček Šelih. 

O težavah, ki jim jih povzro-
ča zabavišče, so sosedje (razen 
najbližjih), večkrat opozarjali, 
najbolj celovit pogovor na to 
temo pa je bil 23. oktobra 1996 
v upravni enoti. Toda tudi ta 
pogovor, na katerem so med 
drugimi sodelovali tudi pred-
stavniki policijske postaje, ni 
takoj obrodil sadov. »Tarantela 
je še naprej povzročala enake 
težave. Kar pa se je dogajalo po 
tem, na to pa mi nismo imeli 
vpliva. To je stvar upravnih 
služb, ki so končno opravile 
svoje delo. Kot zanimivost: ko 
smo se ob prvih resnejših teža-
vah obrnili na inšpekcijske 

službe, so nam rekli, da ne 
morejo ničesar storiti, ker de-
javnost ni registrirana. Ali pa 
odločba gradbene inšpektorice 
o rušenju - kot da bi je nikoli 
ne bilo. Nič se ni naredilo. Ko 
pa so končno pristojne službe 
opravile svoje delo, so krivdo 
za nespoštovanje zakonitosti 
zvalili na nas. Pa vendar ima-
mo tudi mi pravico živeti v 
normalnem okolju.« 

Najbližjih sosedov Tarantele 
pa, kot so zatrdili, njena dejav-
nost ne moti. Franček Šelih to 
težko verjame, vendar: »Vsak 

ima pravico izraziti svoje mne-
nje, ga spreminjati in znotraj 
svojega okolja usklajevati - če 
pa odgovarja dejstvom, je to 
drugo vprašanje.« 

In kaj bodo storili Šelihovi, če 
v nadaljevanju zgodbe ne bodo 
več »stranka v postopku«? »Ne 
glede na vse drugo velja odlok o 
javnem redu in miru, velja us-
tava, veljajo osnovne človekove 
pravice. Če nam bodo še naprej 

kratene, bomo uporabili vse 
možne inštrumente. Kaj pa naj 
drugega?« 
• • • • I MILENA B. POKLIČ 

Sonja Punčuh : »Na osnovi zavrni tvene odločbe ministrs-
tva za okolje in prostor smo že predlagali občini Slovenske 
Konjice sp remembo zazidalnega načr ta , v ka terem bi bile 
navedene vse dejavnosti , ki jih v hotelu opravljajo. Šele ko 
bodo sp remembe zazidalnega načr ta sprejete, bo mogoče 
voditi postopek za izdajo lokacijskega dovoljenja. Če pa 
sp remembe zazidalnega načr ta občina ne bo sprejela, bo-
mo morali vlogo za izdajo lokacijskega dovoljenja zavrniti . 
Zahtevali pa smo tudi s trokovno oceno obremeni tve s hru-
pom, v ponedel jek, 6. j anua r j a , pa smo izpolnili tudi 
zahtevo ministrstva za okolje in prostor, da zasl iš imo 
s t ranke v postopku, ki so se pritožile.« 

Zakaj I. osnovna 
šola Žalec? 

»O imenih šol spet odloča politiko,« je prepričan ravnatelj ža s b osnovne šole Adi 
Vidmajer 

Danes, v četrtek, se bodo na 
izredni seji sestali člani sveta 
zavoda žalske osnovne šole. 
Povod za to sejo je decembr-
ska odločitev žalskih svetni-
kov o preimenovanju osnov-
nih šol, ki pa je očitno spet 
rezultat politične kuhinje. 

Po novem naj bi se osnovne 
šole imenovale zgolj po kraju, iz 
naslova pa naj bi izbrisali imena 
mož, po katerih so se doslej 
imenovale posamezne šole. Na-
čelno ravnatelji šol na takšno 
odločitev nimajo pripomb, pri-
mer zase pa je odločitev o ime-
novanju žalske osnovne šole. 
Le-ta se namreč ne bo imenova-
la samo Osnovna šola Žalec, 
temveč I. osnovna šola Žalec, 11. 
osnovna šola pa naj bi se poslej 
imenovala šola s prilagojenim 
programom ljuba Mikuš. 

Ravnatelj žalske osnovne šo-
le Adi Vidmajer je odločitev 

svetnikov komentiral takole: 
»Sam kot ravnatelj, pa tudi čla-
ni našega kolektiva, nismo ve-
deli z predlagane spremembe, 
niti nas nihče ni vprašal za 
mnenje. Poznali smo prvi 
predlog odloka, po katerem 
naj bi se naša šola imenovala 
Osnovna šola Žalec, nismo pa 
vedeli za zadnji predlog, da naj 
bi se imenovali 1. osnovna šola 
Žalec. Kako naj se imenujemo 
1. osnovna šola, če je del naših 
učencev na drugi lokaciji in 
imamo v bistvu že danes dve 
osnovni šoli? Prepričan sem, 
da o naslovu žalske šole ne 
more odločati politika, odloča-
jo lahko mestna skupnost ozi-
roma ljudje, ki delajo na različ-
nih področjih v Žalcu, v nobe-
nem primeru pa takšna odloči-
tev ne bi smela biti sprejeta 
brez naše vednosti. Mi smo že 
pred štirimi leti izpeljali dvoj-
no registracijo, lahko se ime-
nujemo OŠ Peter Šprajc Jur 

Žalec ali Osnovna šola Žalec, 
oba naziva imamo v svojem 
grbu in to se mi zdi edino 
pravilno. Ponovna registracija 
pomeni velike stroške, nesmi-
selna je tudi odločitev, da naj 
bi z dvorišča odstranili doprsni 
kip Petra Šprajca Jura. Če nas 
je sram pred ljudmi, ki so dali 
nekaj za svojo domovino, po-
tem si Slovenci brišemo svojo 
kulturo. Šola spomenika ne bo 
odstranila, lahko ga prestavi-
mo samo v avlo šole,« je odlo-
čen Adi Vidmajer. 

Z odločitvijo sveta zavoda 
bo vodstvo šole seznanilo ob-
činske svetnike, od katerih v 
žalski osnovni šoli pričakuje-
jo, da bodo spoštovali voljo 
ljudi. »Če je že potrebno prei-
menovanje, potem naj nam 
pustijo ime Osnovna šola Ža-
lec, ne strinjamo pa se z ime-
nom L Osnovna šola Žalec,« je 
zaključil sogovornik. 

IB 

Industrija kovinskih izdelkov in opreme 

ALPOS Šentjur, p, o,, 
Ulica Leona Dobrotinška 2, 3230 Šentjur 
o b j a v l j a 
naslednje prosto delovno mesto: 

TEHNOLOG 
V PRAŠKASTI LAKIRNICI 
Pogoji: 
-srednja ali višješolska izobrazba kemijske smeri 
-obvladovanje znanj za predpripravo in površinsko obdelavo kovin 
-3 leta delovnih izkušenj 
-pasivno znanje nemškega ali angleškega jezika 
Delovno razmerje se sklepa za nedoločen čas s 3-mesečnim 
poskusnim delom. 
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati 
pošljejo v roku 8 dni od objave na naslov: 
ALPOS Šentjur - kadrovska služba - Ulica Leona Dobrotinška 
2, Šentjur. 
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v roku 15 dni po končanem 
zbiranju prijav. 
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fcORELOJE 
v nedeljo, 29. decembra, je 

zagorelo na podstrešju sta-
novanjske hiše na Cesti ob 
Hudinji v Vojniku, last Joži-
ce T. Do požara je prišlo zara-
di dotrajanosti dimnika in vži-
ga saj. Zgorelo je podstrešje, 
del kritine, uničena je podstre-
šna soba z vso opremo, prav 
tako pa tudi pritlični prostori. 
Požar so pogasili gasilci iz Ce-
lja, Škofje vasi in Vojnika, na 
objektu pa je nastalo za okoli 2 
milijona tolarjev škode. 

V soboto, 28. decembra, se 
je vnelo podstrešje stano-
vanjske hiše v kraju Konjsko. 
Požar je povzročil dotrajan 
dimnik, zgorela pa je podstre-
šna soba z inventarjem, delno 
je uničeno tudi ostrešje in 
električna napeljava. Pogasili 
so ga gasilci iz Vojnika in Ce-
lja, lastnik Karel P. pa je oško-
dovan za 250 tisoč tolarjev. 

V nedeljo, 5. januarja, je v 
Letušu zagorela lesena bara-
ka, last Friderika P. iz Letu-
ša. Ogenj je barako skupaj z 
inventarjem v celoti uničil, 
gmotna škoda pa znaša okoli 
800 tisoč tolarjev. Gasilci iz 
Šmartnega ob Paki, Letuša in 
Žalca so preprečili, da bi se 
ogenj razširil še na novozgra-
jeno stanovanjsko hišo, ki stoji 
v bližini. Ob ogledu kraja je 
bilo ugotovljeno, da je požar 
zanetil dotrajan dimnik, ko se 
je zaradi visoke vročine vnela 
vmesna stena v baraki. pg 

Ugodna ocena leta 
Načelnik UNZ Celje Stane Veniger delo policije ocenil kot izredno uspešno 

Takšnih rezultatov, kot jih 
je imela policija lani, v Celju 
ne pomnimo že nekaj deset-
letij. Raziskanih je skoraj 70 
odstotkov vseh kaznivih de-
janj, pri tem pa so celjski 
policisti raziskali vsa huda 
in v javnosti odmevna kazni-
va dejanja. Načelnik UNZ Ce-
lje Stane Veniger je delo poli-
cije v minulem letu ocenil 
kot izredno uspešno in tudi 
naporno. 

Na področju kriminalitete 
ste z rezultati lahko zado-
voljni, kako pa je na področ-
ju prometne varnosti? 

Število prometnih nezgod je 
skoraj enako lanskemu, manjše 
pa je število nezgod s smrtnim 
izidom in s telesnimi poškodba-
mi. Te številke je potrebno pri-
merjati z letom 1994, kajti lani 
smo že izvajali strategijo na po-
dročju prometne varnosti. Tako 
je število mrtvih na cestah v 
primerjavi z omenjenim letom 
kar za tretjino manjše. 

Kakšno je bilo stanje na po-
dročju javnega reda in miru? 

Tudi tukaj beležimo ugodne 
rezultate. Ni bilo hujših ali 
množičnih kršitev. Lahko oce-
nim, da smo svoje poslanstvo -

to pa je varnost občanov in 
njihovega premoženja - dobro 
izvajali. Seveda bi nalogo 
mnogo težje opravili, če ne bi 
bilo pomoči občanov, medijev 
in drugih organov, ki lahko 
prispevajo k boljši varnosti. 
Prav varnost pa postaja iz dne-
va v dan večja dobrina. 

Letos ste bili zelo dejavni v 
preventivi. Kaj pripravljate v 
prihodnje, kaj bi še bilo po-
trebno postoriti? 

Sile smo lani predvsem us-
merili v preventivno delovanje 

in manj v represivo. To ostaja 
eden poglavitnih ciljev tudi za 
naprej. Skušamo graditi part-
nerske odnose tako z občani 
kot z novinarji in ostalimi, ki 
lahko pripomorejo k našemu 
uspešnemu delu. Vzpostaviti 
moramo takšne razmere, v ka-
terih se bodo vsi občani poču-
tili kar najbolj varne. V no-
vem letu bi vsem občanom 
zaželel čim več zdravja, miru 
in da leto preživijo čim bolj 
varno. 
• • • • • • • i PRIMOŽ ŠKERL 

Krogla v stanovanje 
Med praznovanjem novega leta je nekaj minut po polno-

či v stanovanje Ivanke S. na Goriški ulici v Celju priletela 
krogla, ki je prebila steklo okna v dnevni sobi in se 
zaustavila v zidu. 

V tem času so bili v dnevni sobi stanovalci, vendar ni bil 
nihče poškodovan. Policisti so kmalu ugotovili, daje z balkona 
svojega stanovanja v 4. nadstropju na Pucovi ulici streljal 
Smail A. (31). Naboj je bil izstreljen iz malokaliberske pištole 
vrste Beretta, kalibra 6,35 mm, ki jo je Smail A. ob prihodu 
policistov tudi izročil. Ugotovljeno je bilo, da mu je orožje dal 
njegov oče, ki je leta 1992 pribežal iz BiH. Zoper Smaila A. so 
podali kazensko ovadbo, zaradi nedovoljene posesti orožja pa 
se bo zagovarjal tudi pred sodnikom za prekrške. 

Samomori 
v dneh od 31. decembra do 2. januarja so si na našem 

območju življenje vzele 3 osebe. 
V vseh primerih gre za. moške. V dveh primerih samomora 

je smrt nastopila zaradi zadušitve s plinom, v enem primeru" 
pa je Šlo za obešanje. 

Smrl pri sankaniu 
V petek, 27. decembra se je dveletni G.M. iz Ljubljane s 

sanmi smrtno ponesrečil v bližini domačije svojih sorod-
nikov v kraju Krnica. 

Sani so pričele drseti proti dolini, po 80 metrih zdrsa pa je 
otrok padel preko 10 metrov visokega previsa na vozišče 
lokalne ceste. Pri tem se je tako poškodoval^ da je med 
prevozom v bolnišnico umrl 

PROMETNE NEZGODE 
Zbil pešca 

1. januarja ob 4.35 uri je do 
prometne nezgode s hujšo 
posledico prišlo na magi-
stralni cesti izven naselja 
Šempeter. 

Blaž K. (22) iz Gotovelj je 
vozil osebni avtomobil v smeri 
proti Žalcu. Med vožnjo čez 
nadvoz magistralne ceste pre-
ko železniške proge je na za-
sneženem in neosvetljenem 
cestišču trčil v Petra (16) iz 
Žalca. Ta je bil pri tem hudo 
telesno poškodovan. 

Smrt pod 
traktoriem 

3. januarja se je nekaj po 
,16. uri na dovozni cesti izven 
naselja Pongrac pripetila 
prometna nezgoda, v kateri 
je izgubil življenje voznik 
kmetijskega traktorja. 

Danijel P. (50) iz Pongraca 
je vozil neevidentiran traktor, 
ko je v blagem klancu na rav-

nem delu cestišča zapeljal v 
desno stran ter zdrsnil z voziš-
ča. Voznik je izgubil oblast 
nad vozilom, pri drsenju po 
pobočju pa se je vozilo prevr-
nilo ter pod seboj pokopalo 
Danijela P., ki je na kraju nez-
gode podlegel poškodbam. 
Traktor ni bil opremljen z var-
nostnim lokom ali kabino. Po-
nesrečenca so naslednji dan 
na kraju nezgode našli sosed-
) e . 

Čelno trčenje 
3. januarja dopoldne se je 

na magistralni cesti v Vele-
nju pripetila prometna nez-
goda, v kateri se je težje tele-
sno poškodovala Mojca B. 
(29) iz Velenja. 

Svoje vozilo je peljala iz 
smeri Vinske Gore, ko jo je v 
blagem desnem zavoju pričelo 
zanašati na nasprotni vozni 
pas, po katerem je takrat pri-
peljal Nedeljko Ž. (22) iz Dole-
nje vasi. Med vozih je prišlo 
do trčenja, v katerem se je 
voznica težje poškodovala in 
se zdravi v celjski bolnišnici, 
gmotne škode pa je za okoli 
460 tisoč tolarjev. 

Trčila avto in vlak 
3. j anuar ja se je na lokal-

ni cesti v Skornem pri Šo-
š tanju na nezavarovanem 
železniškem prehodu pri-
petila prometna nezgoda, v 
kateri je bil hu je poškodo-
van voznik osebnega avto-
mobila Ivan T. (19) iz Skor-
nega. 

Vozil je v smeri Lokovice, 
ko pa je hotel zapeljati preko 
nezavarovanega železniške-
ga prehoda, je iz smeri Šošta-
nja pripeljal potniški vlak, ki 
ga je upravljal Zvonko K. 
(38) iz Spodnje Negove pri 
Rogaški. Po trčenju je potniš-
ki vlak vozilo pred seboj po-
tiskal še 70 metrov. V nezgo-
di je bil Ivan T. huje poško-
dovan in se zdravi v bolnišni-
ci v Slovenj Gradcu, gmotna 
škoda pa znaša 700 tisoč to-
larjev. 

PŠ 

Prva letošnja žrtev 
Na magistralni cesti v Šempetru v Savinjski dolini se je v petek, 3. januarja, nekaj pred 1. 

uro ponoči pripetila prometna nezgoda, v kateri je izgubil življenje voznik osebnega 
avtomobila Viljem K. (42) iz Celja. 

Pri vožnji skozi naselje v smeri proti Žalcu ga je na zasneženem cestišču zaneslo na levo stran 
ceste, kjer je z desno stranjo bočno trčil v nasproti vozeči tovorni polpriklopnik, ki ga je upravljal 
madžarski državljan Laszlo Z. (36). Viljem K. je na kraju nezgode poškodbam podlegel. 

Foto: SHERPA 

TRGOVSKO PODJETJE P - O - 3000 CELJE, GUBČEVA 1 

V sklopu preurejanja veleblagovnice T bomo 
v kletni etaži na cca 530 m^ 
ter v 2. nadstropju na cca 850 m^ 
dali v najem prostore za lokale velikosti do 50 
m ,̂ ki bi bili namenjeni: 

-kvalitetni ponudbi prehrambenih artiklov z 
delikateso 

-atraktivni glasbeni ponudbi 

-prodajalni nakita 

-cvetličarni 

-foto ateljeju 

-storitvenim dejavnostim 

-uram 

-bifeju 

-vinoteki 
-ponudbi kvalitetne otroške konfekcije 
-športnemu programu. 

Vaše cenjene ponudbe z navedbo površine najema 
pričakujemo do 20 januarja 1997 na naslov: 

TP TEKO, 
Gubčeva 1, 3000 Celje, 
»najem«. 



KRONIKA 

NOČNE CVETKE 
• Vladimir Z. je na zadnji četr-
tek v starem letu želel prav na 
poseben način voščiti novo le-
to svoji nekdanji soprogi. Ker 
ta ni bila najbolj navdušena 
nad Vladimir je vi pretepaškimi 
nagnjenji, se je zaklenila v sta-
novanje, njen bivši pa jo je 
ucvrl še pred prihodom polici-
stov. Vseeno bo svoje dejanje 
moral pojasniti ustreznim or-
ganom. 
• Prav nenavadne občutke pa 
je dobil Igor G., ki je tisti petek 
šankaril v lokalu Daj-dam. Pri 
njegovem početju ga je iz nam 
neznanega vzroka fizično ob-
delal kar lastnik lokala, ki ga v 
kratkem čaka obisk pri sodni-
ku za prekrške. 
• Isti dan so bih prisotni na 
celjski železniški postaji priča 
zanimivemu boksarskemu 
obračunu med Zlatkom J. in 
Jankom N. Možakarja sta si 
skočila v lase zaradi dekleta, 
za katero ni popolnoma jasno, 
čigava naj bo. Prvi polčas dvo-
boja sta uprizorila na peronih, 
zaradi mraza pa sta nato svoje 
veščine pokazala še potnikom 
v čakalnici. Pred iztekom dvo-
boja so ju zmotili policisti, 
zmagovalca pa bo naknadno 
presodil sodnik za prekrške. 
• Prav na silvestrovo se je Av-
guštin G. odločil, da s svojo 
nekdanjo soprogo Jano K. ure-
di stvari okoli edine skupne 
točke, ki jo še imata. Zaradi 
hčerke se je vnel silovit spor, 
Avguštin pa je uveljavljal tudi 
fizične prednosti, ki jih ima 
kot moški. Tudi stanovanja, v 
katerem se je prizor odigraval, 
ni želel zapustiti. Pot skozi 
vrata so mu nato pokazali po-
licisti, za popotnico pa so mu 
napisaU še predlog sodniku za 
prekrške. 
• Novo leto je štelo le kakšnih 
30 minut, ko je v gostilni Ant-
loga zablestel Bojan S. Prisot-
ne je navduševal s svojimi ple-
snimi veščinami, ki jih je povr-
hu izvajal kar na točilnem pul-
tu. Sproti je še lažje telesno 
poškodoval natakarico, tako 
da mu policisti niso mogli iz-
kazati nobene naklonjenosti. 
Novoletno početje bo podrob-

neje pojasnil sodniku za pre-
krške. 
• V petek, 3. januarja, je Sta-
nislav N. zamudil na kosilo, 
kar je njegovo ženko Marijo J. 
tako razhudilo, da ga je dodo-
bra ozmerjala. Stanislav ji je 
odgovoril z lopatico za pre-
mog, kar je bilo dovolj, da so 
zoper njega napisali prijavo. 
• Zelo nestrpen je bil naslednji 
dan Gorazd B., ki ni mogel 
potrpeti do končne ločitvene 
razsodbe, na katero čaka s 
kmalu bivšo soprogo Marijo B. 
Ker se takšni primeri ne rešuje-
jo s pretepom in vlečenjem za 
lase, so ga najprej umirili Mari-
jini znanci, policisti pa so ga 
predali v nadaljnji postopek. 
• V soboto zvečer je Igor P. 
skupaj s prijateljem hotel 
preizkusiti plinsko pištolo, ki 
jo je vzel očetu. Nesojena orož-
nika pa sta imela kar dvakratno 
smolo. Pištola se je zaskočila, 
pri delu pa ju je opazila tudi 
policijska patrulja. Ker Igor za 
tovrstne eksperimente nima 
dovoljenja, so ga prijavili. 
• V nedeljo zjutraj je pred di-
skoteko Casablanca začudenja 
vredno hrabrost izkazal Dejan 
R., ki se je stepel z manjšo 
skupino njemu podobnih in 
pretepaško razpoloženih mla-
deničev. To je počel tako učin-
kovito, da so mladeniči morali 
poiskati zdravniško pomoč. 
Dejan je bil nad izidom neena-
kopravnega dvoboja tako nav-
dušen, da je s plinsko pištolo 
premaganim grozil tudi v 
zdravstvenem domu. Ker pa 
orožje ne sodi v objekte, ki so 
zaznamovani z rdečim kri-
žem, so policisti ustrezno 
ukrepali. 

PŠ 

REVIJA ZA UUBITEUE 
UGANK, KRIŽANK 
iN ZANIMIVOSTI 

Veže se dobra polovica 
Policisti so decembra opra-

vili skrito štetje, v katerem 
so ugotavljali, ali vozniki 
upoštevajo predpis o obvezni 
uporabi varnostnega pasu. 

Akcijo so izvedli na celot-
nem območju UNZ Celje, mi-
mo kontrolnih točk pa je v času 
štetja pripeljalo 17498 vozil, 
največ na mestnih ulicah in 
magistralnih cestah. V prešte-
tih vozilih je sedelo 23.934 
oseb, 11.062 se jih je peljalo 
samih, preostali pa s sopotni-
kom na prednjem sedežu. 

Od voznikov, ki so se peljali 
sami, je bilo pripetih 6.820 oz. 
62% (5% več, kot v podobnem 
štetju januarja lani). Kjer pa 
sta bila v vozilu vsaj dva potni-
ka, so analize pokazale slede-
če: v 3.298 primerih sta bila 
pripeta oba, v 1.466 primerih 
ni bil pripet nihče, v 629 samo 
voznik in v 343 samo sopot-
nik. Skupno se je tovrstnega 
predpisa držalo 65,5% prešte-
tih (lani 53%). Največ vozni-
kov upošteva obvezno upora-
bo varnostnega pasu na avto-
cesti (74%), najmanj pa na 
mestnih uhcah (52,5%). 

Splošno lahko ocenjujemo, 
da se odstotek uporabe var-
nostnega pasu dviguje, kar je 
tudi posledica izvajanja poli-
cijskih aktivnosti. Policija bo 
v prihodnje še poostrila nad-
zor nad uporabo varnostne-
ga pasu, zlasti v strnjenih 
naseljih in na magistralnih 
cestah. 

Še nekaj podatkov o upošte-
vanju tega predpisa za posa-
mezne občine v odstotkih: 
Laško 56, Radeče in Šmarje 
42, Mozirje 41, Rogaška Slati-
na in Žalec 33. 

EPRIMOŽ ŠKERL 

MINI KRIMIČI 
Otovorjeni ropar 
v četrtek, 2. januarja ponoči 

je neznanec vlomil v trgovino 
Kmetijske Zadruge Šmarje pri 
Jelšah. Potem, ko je notranjost 
temeljito preiskal, je odnesel 3 
agregate za pranje vozil, 3 po-
gonske gredi, 2 motorni žagi, 
2 barvna televizorja ter muhi-
praktik, pretočno črpalko in 
avtomobilske snežne verige. 
Zadružniki so oškodovani za 
okoli 558 tisoč tolarjev. 

Avto ni pocalcal 
Hrastničan Svjetin P. je v 

sredo 1. januarja okoli poldne 
ugotovil, da na parkirnem pro-
storu pred bolnišnico v Vojni-
ku ni več njegovega osebnega 
vozila Renault 5. Policisti so 
kmalu ugotovili, da se je z 
njim odpeljal Darko B., sicer 
pacient te bolnišnice, ki se je 
odpravil na novoletni obisk k 
domačim v Rogaško Slatino. 

Brez smuči 
v četrtek 2. januarja je nek-

do obiskal počitniška bunga-
lova na RogU, kjer sta praznike 
preživljala Cvetka K. iz Slo-
venske Bistrice in Matej G. iz 
Vuzenice. Iz obeh bungalovov 
je odnesel 5 parov smuči in 
dva para smučarskih palic. 
Lastnika sta skupno oškodo-
vana za 175 tisoč tolarjev. 

Vlom v urarsko 
delavnico 

v nedeljo 5. januarja ponoči 
je bilo ponovno vlomljeno v 
urarsko delavnico Lečnik na 
Aškerčevi ulici v Celju. Nezna-
ni vlomilec je razbil izložbeno 
okno ter odnesel večjo količi-
no različnih ročnih ur. Lastnik 
je oškodovan za 300 tisoč to-
larjev. 

Rekorden plen 
v noči na soboto, 4. januar-

ja, so vlomili v trgovino Nug-
get v ulici Savinjske čete v 
Žalcu. Vlomilci, ki so v notra-
nje prostore prišli na do sedaj 
še nepojasnjen način, so od-
nesli preko 100 kosov pozlače-
nega nakita in bižuterije, dva 
računalnika inr tiskalnik. Last-
nik trgovine, podjetje Nugget 
d.o.o. iz Prevalj, je oškodova-
no za okoli 3 milijone tolarjev. 

Silvesterski vlom 
31. decembra je neznanec 

vlomil v gostinski lokal Lev-
ček na Grevenbrojski ulici v 
Celju. Iz lokala je odnesel 
glasbeni stolp Philips, nekaj 

alkoholnih pijač in tobačnih 
izdelkov ter menjalni denar. 
Lastnik Štefan O. je oškodo-
van za 100 tisoč tolarjev. 

Vlom brez učinka 
v petek, 3. januarja, je nez-

nanec v kraju Brezova vlomil 
v zidanico, last Alojza S. iz 
Brezove. Ker ni našel nič vab-
ljivega, je objekt zapustil brez 
plena. Pri vlomu je povzročil 
za okoli 50 tisoč tolarjev ško-
de. 

Odpeljal katrco 
v petek, 3. januarja je nez-

nanec s parkirnega prostora 
na Ljubljanski cesti v Celju 
odpeljal osebno vozilo Re-
nault 4 GTL. Vozilo je temno 
modre barve, reg. CE L3-867, 
lastnik Milan D. pa je z deja-
njem oškodovan za 90 tisoč 
tolarjev. 

Pil bo 
V božični noči je neznanec 

vlomil v gostišče Ojstrica na 
Ljubljanski cesti v Celju. Od-

nesel je nekaj alkoholnih pij 
in hrane. 

Naglušni vlomib 
v četrtek, 26. decembra 

neznanec vlomil v stanovat 
sko hišo v Velenju, last Olge^ 
Odnesel je slušni in brivs 
aparat, zapestno uro in zl 
prstan ter tako lastnico oškj 
doval za 100 tisoč tolarjev. 

Ne bo streljal 
v petek, 2Z decembra < 

policisti Janezu B. iz Slovei 
skih Konjic zasegli samokn 
znamke Tokarov in 6 naboje 
Ugotovili so, da je omenjeni 
to pištolo dva dni pred tei 
streljal v lokalu Pod Brezar 
na Frankolovem. Ker Janez n 
ma ustreznega dovoljenja, 
bo srečal s sodnikom za pr 
krške. 

Dolgoprstnež 
v soboto, 28. decembr 

okoh poldneva, je neznane 
izkoristil gnečo v trgovini Tu 
Metro na Prešernovi uUci 
Celju ter iz torbice Zofije 
ukradel denarnico. Oškod 
vanka pogreša 60 tisoč tola^ 
jev, 500 mark, čekovne blaii 
kete in osebne dokumente. 

Pretepača 
v soboto, 28. decembra 

Branko S. (42) policistom 
Šmarju pri Jelšah povedal, d 
sta ga na predbožični večer 
Podčetrtku pretepla dva moš 
ka. Ugotovili so, da pretepašk 
par tvorita Ervin S. (19) i 
Šmarja in Dušan K. (24) i 
Podčetrtka. Slednjega je zašli 
šal preiskovalni sodnik. 

Rad ima glasbo 
v dneh med 25. in 29. de-

cembrom je neznanec vlomil 
v nedograjen lokal v Šaleku v 
Velenju. Iz lokala je odnesel 
CD player, kasetno kompo-
nento in dve mešalni mizi. Z 
dejanjem je lastnik Drago P. 
oškodovan za okoli 100 tisoč 
tolarjev. 

PŠ 

Slovesno ob koncu 
Delavci UNZ Celje so ob koncu leta na sprejem povabili predstavnike medijev. Srečanja so 

se udeležili vsi novinarji, ki so spremljali in poročali o delu policije. 
Druženje je minilo v prijetnem vzdušju in ob sproščenih pogovorih o zastavljenih ciljih in 

metodah dela v novem letu. Predstavniki policije so v znak zahvale podelili dve zlati plaketi, 
prejela pa sta ju NT&RC (na sliki) ter novinar časopisne hiše Večer Franček Kramer. 

Foto: SHERPA 

Voščilo dežurnim 
Posnetek je nastal na enem izmed mejnih prehodov v občini 

Rogaška Slatina. Takole so brhka dekleta na silvestrovo voščila: 
dežurnim policistom in carinikom. 

POKLIČITE 
Če ste ogroženi 
ali potrebujete 
pomoč policije 

Manj pokanja 
cez praznike 

čeprav bodo končni re-
zultati akcije »Petarde, 
lepše je brez njih« znani 
šele po 10. januarju, pa pri 
UNZ Celje ugotavljajo, da 
je bila v času božičnih in 
novoletnih praznikov 
uporaba pirotehničnih 
sredstev bistveno manjša 
kot v minulih letih. 

Ker tokrat akcija ni bila 
organizirana na državni 
ravni, so jo na Policijskih 
postajah Celje, Žalec, Šent-
jur in Velenje pripravili na 
lastno pobudo. K sodelova-
nju so pritegnili nekaj več-
jih podjetij, ki so k akciji 
pristopila tako, da na svojih 
policah niso prodajala piro-
tehničnih izdelkov. 

Presenetljivo mirno je bi-
lo v času božiča, nekaj več 
pokanja pa so po pričako-
vanju zabeležili na Silve-
strovo. To velja zlasti za 
kraje, kjer so pripravili sil-
vestrovanja na prostem 
(Celje, Velenje, Šmarje pri 
Jelšah, Podčetrtek). 

Tokrat tudi ni bilo nobe-
nih poškodb, ki bi se nave-
zovale na uporabo piroteh-
ničnih sredstev, policisti na 
celotnem območju UNZ Ce-
lje pa so na račun pokanja 
evidentirali vsega 3 pritožbe 
občanov. PŠ 



Urednica Petice Tatjana Cvirn 

Prava ura teče 
vse življenje! 

Med krokodili 
in reveži 

Kako živeti z 
vinom? 

Kviz Zimske 
radosti 

Nedeljsko kosilo 
sestre Vendeline 

Mestece, narejeno za snemanje filma o Popaju. 

Otok peščenih hiš 
Dve uri na malteških cerkvah za zavajanje hudiča 

Po dveh urah in pol smo 
pristali na otoku. Razočaral 
me je pogled na Malto - kra-
ljico Sredozemskega morja, 
saj ni bilo videti nič zelenja, 
le hiše in stavbe peščene 
barve. 

Na stopnicah letala je vroči-
na kar puhnila vame. Malte-
žani so sicer vajeni vročine, a 
imajo kljub temu vse klimati-
zirano in v avtobusu je bilo 
prijetno hladno. Takoj, ko 
smo v hotelu odložile stvari, 
smo se zapodile v Sredozem-
sko morje. Zrak je imel 40 
stopinj, voda pa je bila prijet-
no hladna. Po namakanju 
smo lačne poiskale naš hotel s 
tremi zvezdicami, kjer sem 
dobila kar dva kosa ribe. Ven-
dar je natakar kmalu ugotovil, 
da ima ena porcija lahko le en 

^kos in mi je enega pobral s 
-krožnika. Drug natakar je šel 
s krompirjem mimo mene in 
skoraj sem ostala lačna. Prvi 

i dan smo malce s strahom jed-
le pudinge fluorescentnih 
barv, a ker smo preživele, smo 
jim kasneje zaupale. Razliko-
vali so se po barvah, po okusu 
bolj malo. 

Večere smo preplesale v di-
skotekah, največkrat v manj-
ših, kjer ni bilo vstopnine, le 
prvi dan smo šle bolj zgodaj 
spat, saj nas je vožnja ali pa že 

samo vznemirjenje zelo utru-
dilo. 

Po zajtrku z malteškim ma-
slom smo zamenjale denar v 
malteške lire in se napotili na 
ogled glavnega mesta, »sredo-
zemskega bisera« - Vallete. 
Najprej sem zgrešila vrata na 
avtobusu, saj imajo enak si-
stem kot Angleži, torej vozijo 
po levi in imajo vrata na drugi 
strani, med potjo pa se več-
krat prestrašila, da je voznik 
zapusti avtobus, saj sem po-
gledala na napačno stran. Ho-
ja po ozkih, dolgih ulicah med 
škatlastimi hišami je bila za-
radi vročine utrujajoča, a 
kljub temu je bilo prijetno. 

Vrata za velikane 
Turistična agencija je v okvi-

ru programa organizirala več 
izletov. Ogledali smo si celo Re-
publiko Malto, ki jo sestavljajo 
otoki Malta, Gozo in Comino. 

Na Cominu je voda modra 
kot nebo, v zalivu turkizna, 
obala je sestavljena iz visokih 
klifov z okni, ki ponekod bolj 
položno padajo v morje. Na 
otočku je nekaj trave, ki je 
tudi edina, ki prispeva zeleno 
barvo. 

Gozo je najbolj zelen otok, 
kar me je navdušilo že na 
trajektu, ko smo ga videli le 
od daleč. Glavno mesto Goza 
je Viktorija, zaščitnica otoka 
pa sv. Uršula. Na skalnati plaži 

je veliko, v skale izdolbeno 
okno, ki se imenuje Ažurno 
okno. Pravzaprav bi se lahko 
imenovalo kar vrata za velika-
ne, saj je ogromno, pod njim 
se pretaka morje in lahko se 
sprehodiš po vrhu. Agencije 
izposojajo terenska vozila, s 
katerimi se voziš po otoku, po 
asfaltnih in divjih cestah, če-
mur pravijo safari. Pričakuješ 
najmanj žirafe, na koncu pa 
ugotoviš, da imajo Maltežani 
svojo predstavo safarija. Kara-
vana se ustavlja ob znameni-
tostih, na obali za kopanje, 
ves čas pa so terenska vozila 
povezana z voki-tokiji. Prvo, 
zadnje in vozilo na sredini 
vozijo vodiči, ostali volani so 
v rokah udeležencev, ki se 
zaletavajo med seboj in brusi-
jo šale po voki-tokijih. Teren-
ska vozila so brez streh, v 
vsakem se prevaža po šest lju-
di: dva spredaj, štirje stojijo ah 
sedijo zadaj in poskakujejo 
zaradi ogromnih lukenj. 

Zavajanje hudiča 
Za vsako stvar imajo Malte-

žani pripravljeno kakšno zgod-
bo. V Calypso's Cave naj bi 
Calypso zadrževala Odiseja, da 
ga niso zvabile Sirene v smrt in 
mu s tem rešila življenje. 

Vsaka vas ima svojega zaš-
čitnika in ko je njegov praz-
nik, pridejo domov tudi tisti, 
ki ne živijo več na Malti, da 

skupaj praznujejo. To so zanje 
pomembnejši praznik kot 
rojstni dnevi. Maltežani so 
verni, vdani in prijazni ljudje. 
Njihovi čolni so pisani, na vsa-
kem so narisane oči, za katere 
verjamejo, da odganjajo ne-
varnosti na morju. Cerkve 
imajo dve uri. Ena kaže pravi-
len čas, druga napačnega. S 
tem zavajajo hudiča, da ne 
pride ponje, saj ne ve, kateri 
čas je pravi. 

Ne smeš zamuditi večera v 
kateri od številnih pivnic, kjer 
vlada tako domače vzdušje, 
da na koncu ne veš, če si pel 
slovenske pesmi ali si samo z 
melodijo pomagal Nizozem-
cem, Angležem ali komu dru-
gemu. Če dobro zapoješ, se 
najde kdo, ki ti plača pijačo. 

Stara prestolnica Malte je 
bila Mdina, ki je obdana z 
obzidjem. V majhno mestece 
s čudovitim stilom se pride 
skozi dvojna vrata - skozi 
Mdinska in skozi Grška vrata. 
Navdušijo te predvsem ometi 
lepe, peščene barve in ozke 
ulice z okni, polnimi rož, pa 
razgled na otok z obzidja. 

Prodajalka je kar pet minut 
računala, koliko moram plača-
ti za denarnico... Da sem izve-
dela, kje se lahko kupijo tele-
fonske kartice, sem potrebo-
vala tri dni. Vse je nekoliko 
ceneje kot pri nas, določene 
stvari celo smešno poceni. 

S pisanim čolnom smo se 
peljali v skrivnostni svet Mo-
dre jame (The Blue Grotto). 
Voda je, zaradi kota, pod kate-
rim pada na vodo svetloba, in 
koral pod njo, fluorescentno 
modra. Čolnarja smo prego-
vorile, da smo lahko poskaka-
le s čolna in se skopale v 
modri vodi. Ven smo prišle 
mokre in čisto nič modre. 

URŠKA TROTOVŠEK 
BARBARA ČEH 

Malteški safari med hišami in znamenitostmi. 

Petica vsak 
teden 

Petice ni več - naj živi Peti-
ca! Tako bi lahko vzkliknili 
ob novosti, ki smo vam jo 
pripravili za letos. Tedniko-
ve Petice na polovičem for-
matu, ki ste jo prejemali do-
slej enkrat mesečno, ni več. 
To pa seveda ne pomeni, da 
smo vam vzeli mesečno pri-
logo za razvedrilo in sveto-
vanje. Le tedenska je posta-
la in tako boste prispevke, 
ki ste jih prebirali v Petici 
enkrat mesečno, poslej brali 
v Novem tedniku vsak te-
den! 

Tretji snopič, ki ga držite v 
rokah, je Petica v novi podo-
bi. V njem vam bomo vsak 
teden ponudili obilo razve-
drilnega branja, vam sveto-
vali in vas skušali razvedri-
ti. Reportaže, potopisi, in-
tervjuji, zapisi o ljudski de-
diščini, vse to bo, tako kot 
že doslej, našlo prostor na 
straneh Petice. Ta bo tudi v 
prihodnje svetovala, kako se 
znajti v različnih vsakod-
nevnih zadregah, pa naj gre 
za kuharski recept, vaše hi-
šne ljubljenčke, težave pri 
modnem oblačenju ali zgolj 
za napotek v horoskopu, če 
seveda verjamete vanj. 

Na straneh tedenske Peti-
ce bodo prišli na svoj račun 
tudi ljubitelji avtomobilov 
in motorjev, pa glasbeni 
navdušenci, reševalci kri-
žank in ugank, šaljivci... 
Posebno pozornost pa bi ra-
di namenili mladim bral-
cem, ki smo jih v preteklih 
mesecih nekoliko odrinili 
na stranski tir. Zato so vab-
ljeni k sodelovanju vsi, ki 
radi napišejo spis ali pesmi-
co, pa tudi risbic bomo vese-
li. 

Prepričani smo, da vam 
bo nova Petica še bolj všeč in 
da se je boste razveselili 
vsak teden znova. Sicer pa 
smo odprti za vse vaše pris-
pevke, pripombe, namige -
skratka, veseli bomo vsake-
ga vašega odziva. 

TATJANA CVIRN 



REPORTAŽA 

Prava ura lece 
vse življenje! 

Tako pravi Viktor Lečnik, prvi mož celjskega urarstva - Poklic urarja je premalo spoštovan, vendar se odnos 
do pravih ur počasi vrača 

Veliko ljudi je, ki trdijo, da ne bodo dovolili, da bi jim ura 
krojila čas; spet drugi imajo večji del vsakdanjega življenja 
naravnanega po uri. Ne prvi in ne drugi pa ne morejo brez te 
drobne napravice, katere glavna naloga je, da človeku poma-
ga pri orientaciji v prostoru in času, V katerem koli prostoru 
tega sveta in še posebej danes, ko smo s časom obremenjeni 
dosti bolj, kot so bili naši predniki. Še vedno velja, da si čas 
organiziramo in krojimo sami; ura, ta drobna napravica, ki 
teče, tudi kadar stoji, nam lahko pri tem samo pomaga. 

Pomagati pa je potrebno tu-
di uram in biti urar je, pravi 
Viktor Lečnik, ki je sredi 
šestdesetih v Celju odprl prvo 
zasebno urarsko delavnico, 
lep, ampak težak poklic. Tudi 
zato, ker Slovenci še vedno ne 
znajo ceniti dobre ure. 

Viktor Lečnik prisega nanje. 
Prijeten možakar, ki so mu 
celjska leta simpatično posre-
brila lase, je eden dstih ljudi, 
pri katerem govorijo oči, pol-
ne energije življenja, zanosa 
in topline. Iz njih odsevajo 
izkušnje let. In ponos. Ker se 
je daljnega leta 1955, ko je kot 
sedemnajsdetni deček iz rod-
nih Kotelj odhajal v Maribor k 
bratu, pravilno odločil. Da bo 
urar. 

Od treh kovčkov 
do delavnice 

»Ko sem odhajal, mi je bilo 
po eni strani pri srcu zelo 
težko, po drugi pa mi je kar 
igralo. Doma smo imeli kmed-
jo in že takrat sem čutil, da to 
ni zame; zato sem odšel k 
bratu in se učil; tudi pri stricu, 
ki je bil urar v Celju,« se spo-
minja učne dobe. Sledila so tri 
leta vojaščine, potem kratek 
čas dela v Mariboru in ker je 
stric v Celju potreboval neko-
ga, ki bi mu pomagal, se je 
odločil in prišel v Celje. Mlad, 
preprost fant, s tremi kovčki. 
Žena, ki je prišla dve leti za 
njim, je vse premoženje spra-
vila v dva... 

Pri stricu je delal štiri leta, 
potem pa, leta '68, na Ašker-
čevi ulici odprl svojo delavni-
co, ki je takrat merila sedem 
kvadratnih metrov. »Še danes 
smo tam, ampak prostora je 
sedaj veliko več,« se, zadovo-
ljen, nasmeje. 

Še posebej zato, ker sta po 
njegovih stopinjah šla tudi si-
nova; starejši, David, je že kot 
od nekdaj vsak prost trenutek 
izkoristil za delo v delavnici. 
»Pred sedmimi leti pa se je 
dokončno odločil in rekel, da 
bi rad delal pri meni. Začel je 
v najemniškem prostoru v Ko-
njicah, pred dvema letoma pa 

si je kupil svoj lokal. Tako 
sedaj ves čas izmenjujeva de-
lo, izkušnje in znanje - on je 
bolj pri elektroniki, jaz pri 
mehaniki, in ko bo čas za to, 
bo on prevzel celjsko delavni-
co, saj je smisel vsakega dela v 
tem, da se ga izboljšuje in 
nadgrajuje.« 

Viktor Lečnik pravi, da je za 
dobro opravljanje urarskega 
poklica potrebno nenehno 
izobraževanje, nadgrajevanje 
znanja, ki ga, še posebej ob 
napredovanju tehnike, ni ni-
koli dovolj, in pa - predvsem -
delo. »Če nekaj dni ne popra-
viš nobene ure, se to v rokah 
takoj pozna,« pravi. In med-
tem ko se je nekoč izobraževal 
sam, kar je, kot pravi, pome-
nilo dolgo pot okoli ovinkov, 
se danes udeležuje raznih te-
čajev in seminarjev. In ker ve, 
da je prihodnost poklica na 
mladih, se trudi skrbeti tudi 
za njihovo izobraževanje. Pri 
njem v delavnici se uči en 
vajenec, sam pa je eden glav-

nih pobudnikov urarskega od-
delka, ki so ga kot edinega v 
Sloveniji lani ustanovili v Šol-
skem centru Celje. 

»Imam mehanično znanje, 
danes pa spet prihaja čas, da 
ljudje dajejo v popravilo bolj-
še stare ure; tako ročne kot 
stenske. Mlajši pri tem niso 
tako dobri in sinova prav do-
bro vesta, da se da mene še 
dobro izkoristiti za takšno de-
lo,« se nasmeji in tako poja-
sni, da ga prav nič ga ne skrbi, 
da bi potem, ko bo delavnico 
prepustil sinu, ostal brez dela. 
»Upokojitve si skoraj ne mo-
rem zamislid pa tudi ne bojim 
se, da bi do tega prišlo. Še 
vedno bodo ure, ki jih bom 
lahko popravljal, in sinova mi 
bosta to delo prepustila. Tudi 
pozneje, čez deset let, ko roč-
ne ure mogoče ne bom mogel 
več popraviti, bom popravljal 
stenske ure. Ne glede na to, 
kje bom to počel - dokler bom 
lahko, jih bom popravljal!« 

Resnica in želje 
Viktor Lečnik je urar stare 

šole; prisega na dobre, mehan-
ske, predvsem švicarske ure. 
Švicarske ure so priznane kot 
najboljše tudi v svetovnem me-
rilu. Ko se je razvila elektroni-
ka, so začeli Japonci z množič-
no produkcijo in oni so tisd, ki 
izdelajo največ ur na svetu. V 
Švici izdelajo veliko manj ur, 
vendar je njihova kakovost veli-
ko boljša. Temu so seveda pri-
merne tudi cene, ampak tisti, ki 
mu kakovost kaj pomeni, se bo 
odločil za švicarsko uro. 

Sploh pa z elektronskimi 
urami, ki so množično prev-

zele vlogo odmerjanja časa v 
zadnjih letih, pravzaprav ni 
težav. »Z elektroniko je tako, 
da gre, kakor jo programiraš. 
Potem zamenjaš baterijo in... 
ura teče naprej.« Manj dela in 
težav torej, ampak takšne ure 
so, pravi Viktor Lečnik, prav-
zaprav potrošni material - za 
razliko od pravih, mehanskih 
ur, ki se v zadnjem času spet 
vračajo v življenje. »Le prava, 
mehanska ura, je ura za celo 
življenje - pod pogojem, da jo 
redno vzdržuješ, seveda. Am-
pak, to ni ura za dvajset tiso-
čakov - kaj takšnega bi bilo 
skregano z logiko,« meni. 

Danes delo urarja ne temelji 
več toliko na samem delu kot 
tudi na prodaji ur, pri čemer 
se pravi urar j i srečujejo z ne-
malo problemi. »Stranki, ki jo 
zanima mnenje o uri, bo na-
mreč urar, za razliko od trgov-
ca, vedno povedal resnico. Ta 
pa ni tisto, kar bi si stranka 
želela slišati, zato se prepro-
sto obrne, odide in - uro kupi 
pri trgovcu,« pojasnjuje razli-
ko s časom pred dvajsetimi, 
tridesetimi leti, ko so se moj-
stri lahko resnično v celoti 
posvetili svojemu delu in se 
jim ni bilo treba toliko ukvar-
jati z zahtevami tržnega gos-
podarstva. 

Marsikaj pa je sodobni čas 
vendarle izboljšal; predvsem 
se je razširil trg in z njim 
ponudba - tako raznih ur kot 
tudi rezervnih delov za me-
hanizme. »Ko uro popravljaš, 
se deli kar naprej lomijo, in 
medtem ko jih včasih sploh 
ni bilo mogoče dobiti, jih da-
nes preprosto naročiš po fak-

su,« razlaga, hkrati pa se 
spomni >mrzle< izkušnje iz-
pred desetletja, ko mu je dra-
gocena ura, ki jo je poprav-
ljal, padla v globok sneg pred 
delavnico. »K sreči sem pra-
vočasno opazil in ker je bila 
tema, sem vzel baterijo, sto-
pil na stol in plast za plastjo 
odkopaval visok kup snega. 
Ko sem jo zagledal, je bilo, 
kot da bi se mi prikazala Ma-
rija!« 

Dober avto in 
slaba ura 

človek, ki si namerava ku-
piti dobro uro, naj bi to storil 
pri urarju. V tujini je to usta-
ljena praksa, pri nas pa si tak-
šna miselnost šele udra pot. 
»Seveda ne moreš pričakovati, 
da bo vsakdo, ki kupuje uro, 
zanjo pripravljen odšteti 
50.000 tolarjev,« pravi Viktor 
Lečnik, »za stranke, ki to sto-
rijo, pa je dobro, da vedo, v 
kaj so vložili svoj denar.« 

Ure, še posebej ročne ali tiste, 
ki jih kupujemo za darilo, pa 
seveda niso samo merilec časa, 
temveč tudi okras, statusni 
simbol, poživitev... Pomembno 
je torej, da je stranki kupljena 
ura všeč, pri čemer največjo 
vlogo igra zunanji izgled. »Ven-
dar ta predstavlja samo polovi-
co ure; ostalo je njena notra-
njost, ki jo lahko vidi in pravil-
no oceni samo urar. Zato mora-
jo biti ljudje obveščeni o tem, 
kakšna je dobra in kakšna je 
cenena ura. Sicer se odnos Slo-
vencev do ur v zadnjem času 
spreminja, vendar še zdaleč ne 
v takšni meri, kot na primer 
odnos do avtomobilov. Slove-
nec, ki ni imel prej boljšega avta 
kot škode ali fička, je sedaj 
željan kupiti nekaj drugega in 
to tudi stori. Potem pa ne gre 
skupaj - cenena ura in dober 
avto - to je prav smešno. Pona-
vadi lahko kombinacija kakovo-
sti prvega in drugega pove zelo 
veliko o lastniku...« 

Po drugi strani pa v njegovo 
delavnici v zadnjem času vse 
pogosteje prihajajo ljudje, ki 
prinesejo v popravilo staro. 

dragoceno uro. Viktor Lečnik je 
na to ponosen, saj je prepričan, 
da s tem izkazujejo zaupanje 
njemu in njegovemu delu, 
»Človek, ki ima dobro uro in jo 
zna ceniti, zna najti tudi prave-
ga urarja zanjo,« je prepričan. 

Čas skozi nas 
Med poslušanjem Viktorja 

Lečnika se je čas ustavil. Na 
uro prvič pokukam takrat ko 
on, človek, ki je življenje pos-
vetil oživitvi in negovanju 
drobcenih merilk časa, priz-
na, da vse bolj pogreša ravno 
slednjega. Toliko dela je in 
tako malo prostega časa; šele 
sedaj, na jesen življenja, je 
začel ugotavljati, da ni vse v 
delu. Želi si, da bi lahko z 
ženo Olgo, ki je prav tako 
zaposlena v njegovi delavnici, 
večkrat odšla v hribe, si kdaj 
pa kdaj privoščila tudi dopust. 
»Ampak, nedelje so že od nek-
daj dnevi, ki so resnično mo-
ji,« pravi nekdanji gorski vod-
nik. »To je plačilo za delo med 
tednom; če bi izpustil kakšen 
pohod, bi bila to nedelja brez 
vrednote.« 

Sam izhaja iz družine, kjer 
so bili prepričani, da je vse v 
delu; to je bila glavna popotni-
ca, s katero ga je mati pospre-
mila v življenje. Žena, Prek-
murka, pa je ob delu poznala 
tudi veselje in velika zasluga 
za to ji gre, da tri desetletja 
posvetitve uram in delu druži-
ne Lečnik niso zamajale. »Ob 
vsem tem brez žrtev seveda ni 
šlo, ampak žena je ves čas 
delovala kot stabiUzator, pred-
vsem pa nama je uspelo, da 
sva se sprejela. Sam pa nikoli 
nisem bil človek praznih fraz 
in v življenju sem želel najti 
predvsem nekaj, česar v otroš-
tvu nisem imel. Gotovost. V 
tem, kar sem ustvaril; v delu in 
družini, sem jo našel.« 

Vsi v družini, pravi, hodijo 
korak po koraku. »Nihče od 
nas nikoli ne preskakuje. Po-
sledica tega je, da sicer ne mo-
reš ne vem kako obogateti, am-
pak to nikoU ni bila moja že-
lja.« Kar pa ne pomeni, da želja 
ni - tista, ki bi Viktorju Lečniku 
pomenila tudi uresničitev sanj, 
je povezana z njihovo proda-
jalno in delavnico na Aškerče-
vi, kjer želi Viktor Lečnik ure-
diti dodatni, elitni prostor, v 
katerem bi lahko prodajal sa-
mo najboljše ure in se stran-
kam, ki bi se odločale za na-
kup, popolnoma posvetil. Ker 
je hiša na Aškerčevi predvide-
na za rušenje, mu ne uspe 
dobiti potrebnih dovoljenj za 
ureditev prostora. »Ampak, če 
bi uspelo, bi bilo res lepo,« 
skromno pove. »In če bo to 
uspelo, bom s svojim delom 
resnično zadovoljen. Rekel si 
bom: »Tako. Sedaj si pa nekaj 
naredil!« razloži preprosto, 
skromno, dostojanstveno. Ne 
le besede in poklic; tudi on 
sam izraža vse tisto, o čemer 
govori, razmišlja, kar si želi. 
VsCĵ na njem izraža dostojans-
tvo, željo po kakovosti, po ti-
stem, kar je resnično dobro. In 
po drugi strani toliko skrom-
nosti, razmišljanj, ugotovitev o 
delu in življenju... Pozna ga, 
življenje, podrobno ga je raz-
delal. Tako kot vse tiste ure, ki 
so jih lastniki prepustili njego-
vemu znanju in prstom. In nje-
mu samemu. Ker ura živi tudi, 
kadar stoji. Še posebej, če ima 
dobrega zdravnika. In Viktor 
Lečnik to nedvomno je. 

NINA M. SEDLAR 

»Če ima dobra ura en sam 
ris, gre to n jenemu lastniku 
v srce.« 

»Na nek način je urarstvo 
mikrokirurgija, le da je seve-
da razlika v tem, ali delaš z 
živim telesom ali pa z uro.« 

»V uri je neko življenje. 
Ura je čas skozi nas. Itidi, če 
stoji - ima še vedno kazalce 
in nekakšen smisel življe-
nja.« 



POTOPIS PETICA 

Med krokodili in reveži 
Slovenski misijonar Ernest Saksida pomaga brazilskim otrokom 

z letala se vidi ogromno 
lučk. 15-milijonsko mesto, 
Sao Paulo. Večje je mesto, 
več je zlikovcev, sem ugotovi-
la. K sreči smo velike nahrbt-
nike spravile pod ključ, ko 
smo čakale na avtobus za v 
deževni gozd. Enega od 
manjših so nam ukradli, a 
smo ga dobile nazaj, ker smo 
hitro ukrepale, policija pa je 
tudi hitro ujela oba zlikovca, 
enega z nahrbtnikom in dru-
gega s fotoaparatom. 

»Dobrodošle v Braziliji!« Šef 
policije na postaji je edini ra-
zumel nekaj angleščine. Po 
identifikaciji nahrbtnika in po-
pisa vsebine je sledilo dolgo 
čakanje, izpraševanje in tako 
naprej. Povedal nam je, da je 
Brazilija najlepša dežela na 
svetu, vendar pa je Sao Paulo 
tretje največje mesto na svetu 
in veliko ljudi nima kaj jesti. V 
njegovi pisarni je viselo nekaj 
fotografij otrok z napisi »Išče 
se«. Zamudile smo avtobus! 
Bile smo jezne, kmalu pa smo 
se zavedle, da nismo doma. 
Nismo v Evropi... 

Sledila je glavna točka veče-
ra. Mateja je morala prepoz-
nati zlikovce, ki so ukradli 
nahrbtnik! Šef je rekel, da so 
tipi iz Peruja in nas verjetno 
ne bodo nikoli več srečali, pa 
smo se kljub temu obotavlja-
le. Odšel je in se vrnil s časo-
pisom. Vanj je naredil luknjo 
in Mateja je šla v sosednjo 
sobo s časopisom pred sabo in 
skozi luknjo opazovala Peruj-
ce. Eden se ji je zdel sumljiv 
in aretirali so ga. Pa tistega 
tudi, ki so ga dobili z nahrbt-
nikom. Povedal nam je, da 
Brazilija ni Amerika, da je pri 
njih dolga procedura, preden 
lahko nekoga zaprejo. Sicer 
smo to že same ugotovile, pa 
smo bile v njihovi državi šele 
pol dneva... 

Ko je podpisala nekaj čez 40 
pol papirja, smo končno lahko 
odšle v spremstvu dveh poli-
cajev, še prej pa dobile nove 
karte za avtobus. Za sedem ur 
kasnejši avtobus! Zasedle 
smo zadnje štiri sedeže avto-

busa, ki je čakal le nas in na 
katerem so se potniki že po-
šteno naveličali čakati. Ko so 
videh, da so čakali štiri ženske 
v spremstvu policajev, so bili 
malo bolj zadovoljni. Kakšne 
pomembne osebnosti! Na-
hrbtnike so nam dali v pose-
ben prtljažnik. Verjetno zara-
di tega, če bi nas izsledila 
perujska mafija... 

Minil je prvi dan v Braziliji. 
Dva smo že spravile za zapa-
he. 

Močvirje 
Pantanala 

Počasi se je zdanilo. Poleg 
mene je sedel najlepši Brazi-
lec, ki mi je celo odstopil pro-
stor pri oknu, da sem lahko 
opazovala redka drevesa, ki 
so bežala mimo. Pampa. Na 
valovitem terenu obdelana 
polja kažejo opečno rdečo 
zemljo, pod drevesi pa se zbi-
ra zebu govedo. Prepozna se 
ga po štrlečem vihru. Vedno 
več je bilo dreves, jezer in 
močvirij, cesta pa je lahko 
vzgled slovenskim cestarjem. 
Radovedni jezdec je obrzdal 
svojega konja in gledal naš 
komfortni avtobus. Ranči so 
ogromni, drevesa cvetijo vijo-
lično, rože pred redkimi hiša-
mi so oranžne. Nekaj ur ni-
smo srečali nobenega avto-
mobila. 

Reka Paragvaj na svoji 1000 
km dolgi poti pade le za 6 
metrov, zato vijuga, dela roka-
ve in tako je nastalo močvirno 
področje Pantanala, ki je bilo 
naš cilj. Zima traja le nekaj 
dni, potem veter prižene vroč 
zrak od ekvatorja in zopet je 
vroče in soparno. Ker smo 
naletele na zimo, je Ireno za-
čelo boleti grlo. Še dobro, da 
nismo prišle med novembrom 
in januarjem, ko ves čas dežu-
je in utonejo celo krave na 
pašnikih in voda prelije cesto. 

Temnilo se je že, ko smo se 
peljali s trajektom čez reko 
Paragvaj. Tisoče zvezd nad 
nami, pod nami pa ne vem 
kohko krokodilov... Misijonar 
Ernest Saksida nas potolaži, 
da so otrpnih, ker je zima in je 

le 5 do 15 stopinj, pa tudi sicer 
ne plezajo na meter višje sto-
jišče potnikov... 

Kalco se pleše 
samba? 

Avtobus pelje le do Corum-
be, potem moramo s kombi-
jem. Krave se mirno pasejo in 
se verjetno ne zavedajo, da 
bodo novembra tod poplave... 
Šofer vozi malo po levi, malo 
po desni in se izogiba luk-
njam. Tu je cesta že podobna 
našim! Ampak polmetrskih 
lukenj pa pri nas nimamo! 
Nobene hiše, nobenega avto-
mobila, le ogromno ptic. Bele, 
rumene in pisane, majhne in 
zelo velike. Vidimo tudi veli-
ko, belo ptico s črno glavo in 
rdečim ovratnikom, tujuju, ki 
je simbol Pantanala. Zdi se, 
kot da tod nebo res pripada 
pticam. Za kaj takšnega se 
splača potrpeti več kot 24 ur 
vožnje! Ubogi šofer, ki nas 
čisto nič ne razume, mora ves 
čas ustavljati, da fotografira-
mo in se čudimo. Še nikoh 
nismo videle toliko ptic. In 
tako svobodnih. 

K sreči je cesta dvignjena. 
Na obcestnih kolih sedijo orli. 

ob jezercih se sončijo aligator-
ji in krokodiU. Verjetno je zi-
ma že minila. Aligatorji so 
veliki ravno prav za torbico, je 
ugotovila Alenka. 

Potem ceste zmanjka in za-
vijemo v mivko! Avto se ugre-
za do polovice koles, se guga 
sem in tja in meče nas gor in 
dol, pa levo in desno, kar je 
manj boleče. Šofer pove, da se 
tako pleše samba. Celo razu-
memo ga! 

V pragozd 
Ko pridemo na kmetijo na 

robu džungle, nas najbolj začu-
dijo živali. Prašiči so še napol 
divji, poraščeni s ščetinami, 
vendar pa je razmerje glava -
trup bolj v prid domačemu pra-
šiču; po drevesih se obešajo 
velike are in se na ves glas 
derejo, radovedni ptič tukan pa 
zabava Matejo. Tega smo videle 
že prej in sicer na škatli za 
čevlje. Dobra znamka! S svojim 
veliMm kljunom me ravno ne 
navduši, sicer pa se zame bolj 
zanimajo are, ki jih je Alenka 
naučila govoriti »Grda Barba-
ra«, kar si dobro zapomnijo do 
naslednje neumnosti. 

Ob pol šestih me prebudijo 
kričavi petelini. Potihem se 

odpravim gledat sončni 
vzhod. Počasi oranžna barva 
prekrije zvezde in skuštrane 
palme zasijejo v svoji zeleni 
barvi. Potem ni več mogoče 
spati, ker začnejo kričati še 
papige in ostala čudesa. 

Z delavcem na kmetiji, ki je 
zadolžen za turizem, se napo-
timo do čolna na reki Abo-
prav. Počasi se peljemo vedno 
globje v džunglo. Pokaže nam 
krokodilje oči, ki gledajo iz 
vode. Jutro je še hladno, ko pa 
se otopli, vidimo vedno več 
krokodilov, ki se sončijo na 
peščenih plažah reke. Ugasne 
motor. Počasi se peljemo do 
obale in se iz oči v oči spogle-
damo z dvema majhnima pri-
merkoma. Vse pokvari Mate-
jin avtomatski fotoaparat, ki 
se glasno previja. Krokodila 
nam sicer pobegneta, ampak 
za vedno sta ostala na fotogra-
fiji. Zdi se na, kot da so pla-
stični in na vrvici. Ko jih želi-
mo fotografirati, jih potegnejo 
v vodo... 

Razlika med aligatorjem in 
krokodilom je v tem, da se 
krokodilu vidijo zobje tudi, ko 
ima zaprt gobec, ahgatorju pa 
ne in tudi manjši je. Vsaj tako 
smo razumele portugalsko 
razlago... 

Nato se čolnu pokvari mo-
tor! Morda bomo ostale v 
džungli ah pa morale veslati 
nazaj. Na obali moramo izsto-
piti, vodič obrne staro star 
leseni čoln in začne popravlja-
ti. Ravno, ko se navadimo na 
glasove džungle, je čoln po-
pravljen. 

Misijon Ernesta 
Sakside 

Prva stvar, ki jo človek opa-
zi, ko pride v Corumbo, so 
škatlaste hiše brez streh, od 
katerih so nekatere hoteli. Po-
ševno pritrjena vrata, odpada-
joč omet. Samo upa lahko, da 
bo kakšen hotel s celimi vra-
ti... 

Pred kockastimi hišami br-
cajo otroci umazano in strga-
no žogo iz cunj. Vendar imajo 
ti otroci dom s štirimi stena-
mi, medtem ko veliko otrok 

živi v kolibah na hribu ob 
robu mesta ali pa kar v šoto-
rih, pod napetimi plastičnimi 
vrečami ah v luknji, skopani v 
hrib. Večina jih je vdanih v 
usodo. Edino veselje jim je 
imeti otroke in teh imajo seve-
da veliko več, kot bi jih bili 
sposobni preživeti. 

V to mestece ob džungli je 
pred več kot 40 leti prišel 
misijonar Ernest Saksida. Us-
tvaril je Don Boskovo mesto. 
V veliko, brezplačno šolo lah-
ko hodijo otroci iz favele. Je-
sti dobijo trikrat na dan, se 
šolajo, igrajo in učijo evrop-
ske vere. Zvečer se vrnejo 
domov, v prebivališča iz pla-
stičnih vreč. To je njihova ve-
hka priložnost, da se naučijo 
brati, pisati in računati. Po-
meni toliko, kot dobiti vstop-
nico za boljše življenje. Ko 
smo odhajale, nas je g. Saksi-
da peljal na avtobus s svojim 
hroščem. Vozniku avtobusa 
so se zasvetile oči, ko ga je 
zagledal. Z velikim spoštova-
njem je pozdravil in zvedele 
smo, da je bil kot otrok doma 
v faveh, ker pa je lahko hodil 
v šolo, ki je ni bilo treba 
plačati in je lahko postal to, 
kar je zdaj. Vozi avtobus An-
dorinja po luknjasti cesti pro-
ti Campo Grande, sicer bi bil 
še vedno v faveli, životaril iz 
dneva v dan in se boril za 
golo preživetje. Prekoračil je 
tisto mejo, ko si sam ne mo-
reš kaj dosti pomagati. 

Šola ima veliko telovadnico. 
Črni in rjavi fantiči zabijajo 
koše in za trenutek se zazdi 
kot pri nas. Otroci tečejo g. 
Saksidi v objem z dlanmi stis-
njenimi pred seboj, ga poz-
dravljajo in z navdušenjem 
pripovedujejo. Misijonar ima 
veliko, veliko otrok. 

Ko zapuščamo Pantanal, se 
nam zdi, da bi morale ostati 
še veliko dlje. Nekaj dni bi 
lahko pomagale g. Saksidi, 
edinemu Slovencu v Pantana-
lu, šle še na safari v džunglo, 
vendar so nas že čakali orga-
nizatorji seminarja v Piracica-
bi. 
msmmmmm BARBARA ČEH 

Krokodila ob reki Aboprav. 

Del mesteca Corumbe. 

1997 



GLASBA 

Vesele note 
Lansko leto je bilo za an-

samble domače zabavne glas-
be in druge glasbene ustvar-
jalce, ki delujejo na Celjskem, 
dovolj uspešno. Mnogi so se 
izkazali na številnih festiva-
lih, dobili smo vrsto novih 
kaset in zgoščenk ter zabele-
žili nekaj opaznih jubilejev. 

Med ansambli, ki jih mora-
mo omeniti prav na začetku, 
si posebno mesto zasluži an-
sambel Braneta Klaužarja. 
Lani je praznoval petnajstlet-
nico delovanja, izdal je že os-
mo kaseto in CD »Pred mojo 
kajžo« ter uspešno nastopil na 
treh festivalih - polk in valčkov 
na slovenski televiziji ter Vur-
berku in na Ptuju. Na slednjih 
je osvojil kar nekaj najvišjih 
nagrad, med katerimi izstopa 
Korenova plaketa za petje na 
ptujskem festivalu. 

Za Klaužarjem je vrsta uspe-
lih nastopov po Sloveniji, us-
pešno pa bo nadaljeval tudi 
letos, saj je bil ponovno izbran 
za nastop na festivalu polk in 
valčkov slovenske televizije, ki 
bo 22. marca v Ljubljani. Klau-
žarjevo leto se bo na veselje 
ljubiteljev dobre domače glas-
be tako nadaljevalo. 

Na Vrtiljaku polk in valčkov 
Radia Celje in glasovanjem 
preko Novega tednika so slavi-
li člani ansambla Štajerskih 7 
s skladbo, ki je bila tudi zma-
govalka 2. festivala polk in 
valčkov - Pesem zvonov. Šta-
jerskih 7 je osvojilo 95 od 100 
možnih točk, kar je bilo dovolj 
za prepričljivo zmago. Štajer-
skih 7 je imelo lani več kot sto 
koncertov, tik pred koncem le-
ta pa so izdali novo kaseto z 
naslovom Pesem zvonov, na 
kateri je še Ranjeno srce, dve 
vokalni pesmi in sedem novih. 

Na 2. mestu je prijetno pre-
senečenje, ansambel Vigred 
iz Laškega (88 točk), sledijo 
pa Hmeljarski instrumentalni 
kvintet (86), Šaleški fantje in 
Slapovi (84), Gašperji (79), 
Cverle in Štirje kovači (78), 
ponovno Slapovi (73) ter Ve-
sele Štajerke in ansambel To-
plišek (70). Vsi omenjeni an-
sambli se bodo predstavili na 
koncertu pred Valentinovim, 
13. februarja letos v Žalcu. 

Kar nekaj ansamblov je le-
tos presenetilo z dobrimi ka-
setami, med katerimi gre 
omeniti Slovenski odmev in 
Cvet iz Radeč, po daljšem 
času Zupana z Vranskega, 
Vesele Štajerke, ansambel 

Mikola, Zreških 6 in Comet iz 
Zreč, neumorne Šaleške fan-
te, ki so izdali tudi CD, Dan in 
noč. Hmeljarski instrumen-
talni kvintet. Šaleški odmev, 
Simona Plazla z Graške gore, 
ansambel Pogladič iz Vojni-
ka, harmonikarja Franca Raj-
gla, ansambel Cverie (20 let), 
7. raj in še kdo. Torej dovolj 
nove in dobre glasbe. Seveda 
ne smemo mimo dveh vokal-
nih skupin Svit in Trs pa Va-
gabundov ter Agate Šumnik-
Zgonec. 

Miro Kline je ob svoji 15-
letnici uspešno pripravil že 
24. revijo v Libojah, ponovno 
je bilo srečanje ansamblov na 
Graški gori, dve prireditvi so 
imeh v Vojniku, 2. Štajerski 
večer in 2. Miklavžev večer 
(obe sta pripravila neumorni 
Franci Zeme in domače kul-
turno društvo), dve prireditvi 
na Frankolovem in eno v Zre-
čah v organizaciji bratov Jev-
šenak. Po organizaciji koncer-
tov se ponovno pojavljajo Ža-
lec, na veliko veselje Šempeter 
v Savinjski dolini, Šentjur in 
Podčetrtek, medtem ko je v 
celoti - čudno - zamrla nekoč 
izredno razvpita Vinska Gora. 
Seveda pa ne smemo pozabiti 
tudi dveh festivalov - Zlate har-
monike na Ljubečni in sreča-
nja citrarjev v Grižah. Sploh je 
na Celjskem izredno veliko 
srečanj citrarjev, saj se ob Gri-
žah dobivajo tudi v Reki pri 
Laškem, na Kopitniku in v Ve-
lenju. 

V samem vrhu pa je abonma 
polk in valčkov v Kulturnem 
centru Laško, kjer deluje ime-
nitna ekipa na čelu z ravnate-
ljem Juretom Janom. Abonma 
polk in valčkov ima osem let-
nih koncertov od septembra 
do aprila, večino v KuUurnem 
centru, nekaj pa tudi v veliki 
dvorani Tri lilije. Laške prire-
ditve se razhkujejo od festiva-
lov, revij in veselic in predstav-
ljajo novo kvaliteto na področ-
ju predstavljanja domače za-
bavne glasbe. 

Med dobrimi glasbeniki se 
pojavljajo tudi dobri teksto-
pisci, kjer prednjači vedno 
boljša Vera Šolinc, manj je 
lani delala Brigita Kobe, po-
javlja pa se novo ime Ivica 
Cvikl iz Žalca (Novo rojstvo 
sta posnela oktet Studenček 
in trio Vikija Ašiča, Prababico 
Štajerskih 7 in Lučko življe-
nja Duo mandarina). Seveda 
pa je skoraj pri vseh ansamb-
lih prisoten prvi mož, prof. 
Ivan Sivec. 

V programu Radia Celje so 
tri glasbene oddaje, ki so iz-
ključno namenjene domači 
zabavni glasbi. To je Vrtiljak 
polk in valčkov ob ponedelj-
kih zvečer (letos bo že dve-
stoti!). Pod slovensko lipo ob 
nedeljah zvečer in Domačih 
5 in Domače 4 ob četrtkih 
popoldne. Letos se bosta za 
najbolj všečno melodijo na 
Radiu Celje v letu 96 pomeri-
la ansambla Vesele Štajerke 
in Šaleški odmev. Veliko fi-
nale bo v četrtek, 9. januarja . 

Lani smo doživeli tudi razo-
čaranje, saj je po dvajsetih letih 
prenehal delovati zelo uspešen 
in po svoje izredno zanimiv 
ansambel Slovenija. Pričaku-
jemo še njihov zadnji glasbeni 
izdelek, pa morda kakšen 
poslovilni koncert, da jim 
bomo lahko stisnili roko in 
se zahvalili za preštevilne 
sveže viže, ki bodo ostale. 
Sicer pa bo delo tako ali dru-
gače nadaljeval tercet an-
sambla Slovenija s Cito in 
Jožetom Galičem ter Eriko 
Fale. Občasno bosta zraven 
tudi Galičeva nadarjena otro-
ka Marko in Katarina. Prese-
netil pa je kvartet Frankolov-
čani, ki je ob 20 letnici pred 
petimi leti posnel gradivo za 
kaseto, ki so jo izdali lani po 
Martinu. Po petih letih »ne 
petja« so Frankolovčani po-
novno nastopili »v živo«. Bili 
so odlični kot nekoč, čeprav 
jim manjka »kondicije«. 

Večina ansamblov snema v 
glasbeni produkciji Zlati zvo-
ki pri Igorju Podpečanu (za-
ložba obstoja že pet let, prvi 
projekt pa je posnela kaseto 

ob 20. letnici izleta 100 kmeč-
kih žensk na morje za 
NT&RC!), vse bolj se uveljav-
lja založba Goda Igorja Koroš-
ca v Celju, nekaj malega pa 
snemajo pri Helidonu in v 
Novem mestu ter pri ZKP 
RTV v Ljubljani. Pojavljajo se 
tudi manjši studii, ki pa zaen-
krat ne predstavljajo resnejše 
konkurence. 

Ob uspehih pa imamo tudi 
nekaj razočaranj. To še pose-
bej velja za mnogo obetajoč 
ansamlDel Dori, ki se je skoraj 
povsem izgubil oziroma ni do-
segel tisto, kar bi lahko, če bi 
se držal pravih mentorjev, ki 
so mu pokazali pravo pot. Pre-
dolgo so tiho Podkrajski fantje 
pa Simon Legner, Sredenšek, 
Vesna in še kdo. 

Neumorno delajo Franci Ze-
me pa oktet Studenček in trio 
Vikija Ašiča ter seveda Vitezi 

polk in valčkov (Boris Terglav, 
Mirko Polutnik, Oto Rom, ViKj 
Ašič, Tone Videč, Vili Ograjen-
šek, Franci Zeme, Ludvik Kos 
in Pavle Knez). Po letu dni 
premora po napornem praz-
novanju 30 letnice v januarju 
obljublja ponovno oživitev z 
novo kaseto Celjski instru-
mentalni kvintet. V ansamblih 
je prišlo tudi do nekaterih ka-
drovskih sprememb, največja 
pa je ta, da sta odlična brata 
Bojan in Andrej Zeme prene-
hala sodelovali s Francem Mi-
heličem. 

Ta pregled veselih not na 
Celjskem v letu 96 prav gotovo 
ni popolen. Zavedati se je tre-
ba, da gre za slovenski najbolj-
ši izvozni artikel, ki si je prvi 
renome pridobil že pred več 
kot štiridesetimi leti z Avseni-
kom. 

TONE VRABL 

Prva violina v poietiii -
Primož Peterica 

Eno lepših novoletnih daril 
nam je nedvomno priskrbel 
naš mladi skakalec iz Moravč 
Primož Peterka. Svoji zbirki 
zlatih medalj je dodal še peto. 

Zelo sem vesela, da bo Pri-
mož prvi gost oddaje Glasba je 
življenje v letu 97'. Pravi sicer, 
da se nikoli ni poskusil na 
kakšnem inštrumentu, ker ga 
to ni posebej zanimalo, ven-
dar pa to ne pomeni, da nima 
rad glasbe. 

Slovensko himno rad sliši po 
tekmi predvsem zato, ker to 
pomeni, da stoji na stopnički. 

Pred in med tekmo največ-
krat bere ali posluša glasbo, ki 

ga sprošča in mu daje energi-
jo. 

Glasbena 
anekdota 

Italijanski dirigent Bernar-
dino Molinari je srečal učitelja 
glasbe, ki mu je bil posebno 
zoprn, vendar ga je vseeno 
vljudno nagovoril: 

»Kako gre? Ze dolgo se nisva 
videla. Ste zdravi?« 

»Oh. le stežka se še držim na 
robu groba.« 

»Strašno mi je žal!« je zamr-
mral Molinari. 

Simona H2O 

Poslušalci oddaje Glasba je življenje ustvarjajo propagandni 
slogan za naravno mineralno vodo EDINA. 



GIASBA PETICA 

GLASBMI EXiPRES^m96l 

JULIJ 
Ameriški neopunkerji OFFSPRING so od male 

neodvisne založbe Epitaf, ki je lani prodala kar 8 
mio izvodov njihovega tretjega albuma »Smash«, 
presedlali k diskografskemu velikanu Colombia. 

Italijanski DJ ROBERT MILES se je po plane-
tarni uspešnici »Children« spet vrnil na lestvice. 
Tokrat mu je to uspelo s skladbo »Fable«. 

7. julija je na koprskem stadionu skupaj s 
predvozači Šank ročk in Meliso Etheridge kon-
certiral kanadski rocker BRYAN ADAMS. 

V nabito polni dvorani Hale Tivoli so 9. julija 
igrali legendarni punkerji SEX PISTOLS. 

V znani domžalski diskoteki Life so nastopili 
zvezdniki THE KELLY FAMILV. 

Po skoraj petletnem diskografskem premoru 
se je na sceno z LP »Raise The Pressure« spet 
vrnil duo ELECTRONIC. 

Dr. ALBAN je svojo prvo petletko zaokrožil s 
četrtim studijskim izdelkom »Born In Africa«. 

Po 22. letih je na evropske koncertne odre spet 
stopila legendarna kanadsko-ameriška skupina 
THE BAND. 

Zgodil se je štiridnevni festival PHOENIX, kjer 
je med med 18. in 21. julijem nastopilo več kot 
sto svetovno znanih skupin. 

ROBBIE VVILLIAMS (ex-Take That) se je na 
vrh angleške lestvice zavihtel s priredbo George 
Michaelove uspešnice »Freedom ». 

RTVS ZKP je objavila prvi trojni album na 
Slovenskem - zbirko vseh skladb, ki so jih 
PANKRTI posneli med letoma 1978 in 1987. 

Grosupeljske ahernativce DICKY B. HARDV je 
zapustil basist Sergej Arko in se pridružil ljub-
ljanski zasedbi 2227. 

Aleš Uranjek in Davor Klarič, bobnar in klavia-
turist ročk skupine ŠANK ROČK, sta se pridruži-
la velenjski funky zasedbi FUNK VOU. 

Najpopularnejša ameriška grunge skupina 
SMASHING PUMPKINS je zaradi smrti klavia-
turista Jonathana Melvoina odpovedala velik del 
ameriške turneje. 

Najpopularnejši škotski kvartet WET WET 
WEr se je do konca 20. stoletja za 7,5 mio 
dolarjev prodal založbi Mercury records. 

Prvo mesto angleške lestvice je ta mesec zasedal 
tehno bend UNDERWORLD s skladbo »Born 
Slippv«, v Ameriki pa je kraljevala soul pevka TONI 
BRAXTON z balado »You're Making Me High«. 

AVGUST 
Heavy-metal zvezdniki MACHINE HEAD so po-

sneli material za LP »The More Things Change...«. 
Kanadski pevec in kitarist SAMMY HAGAR je 

zapustil skupino VAN HALEN. 
Z novim pevcem so se opremili heavy-metalci 

JUDAS PRIEST - Roba Halforda je zamenjal 28-
letni Američan Tim Owens. 

Izšla je še ena plošča iz serije MTV Unplugged 
koncertov - posneli so jo seatleški grungerji 
ALICE IN CHAINS. 

Slovensko pop dance skupino VICTORY je 
zapustil Aleš Čadež. 

Žirovska skupina UNTVERN se je po šestih letih 
delovanja uspela prebiti do diskografskega prvenca. 

Slepi ŠTEVIE WONDER, legenda Motown 
soula in lahkotnega funka, je pri 46-letih končno 
le našel žensko svojih sanj. 

Jamajška reggae skupina INNER CIRCLE je 
objavila album »Da Bomb«. 

32-letna, temnopolta ameriška folk pevka 
TRACY CHAPMAN se'je po treh letih vrnila na 
glasbeno sceno z LP »New Beginning«. 

Največja slovenska založba ZKP RTVS je obja-
vila zbirko največjih uspešnic DON MENTONY 
BAND. 

Za posledicami srčnega napada je, star 58-let, 
umrl BRYAN »CHAS« CHANDLER (The Animals). 

V Hočah pri Mariboru se je v dneh med 16. in 
18. avgustom zgodil tridnevni ročk festival. 

EROS RAMAZZOTTI je s svojo najnovejšo 
kompaktno ploščo »Dove Ce Musica« spet udaril 
v polno. 

Vedno popularnejše Angleže MEANSVVEAR 
je sredi turneje zapustil bobnar Matt Everitt. 

Brez enega člana so ostali tudi prvaki novega 
Psiho ročka CHARLATANS - v prometni nesreči 
je umrl klaviaturist Rob Collins. 

Moške scene se je z LP »Man« in uspešnico 
»Woman« lotila tudi že rahlo pozabljena NENEH 
CHERRY. 

Med snemanje videospota za skladbo »Stran-
ger In Moskovv« je MICHAELA JACKSONA za-
del curek vode in mu odnesel nosno konico. 

Angleški pocukrani elektro pop duo PET 
SHOP BOYS so se vrnili na lestvice s prijetno 
latino skladbico »Se A Vide E«. 

Radio Celje je 29. avgusta na Glavnem trgu v 
Celju pripravil nekajurno ročk fešto, na kateri so 
prebivalce knežjega mesta zabavali trije trenutno 
najbolj vroči slovenski ročk godbeniki - ŠANK 
ROČK, LETEČI POTEPUHI in ADI SMOLAR. 

Prvo mesto britanske lestvice so v najbolj 
vročem mesecu zasedle SPICE GIRLS s poskoč-
no »Wannabe«, v Ameriki pa se je najbolje 
prodajal latino dance hit »Macarena« španskega 
dance dua LOS DEL RIO. 

SEPTEMBER 
Richard Hali alias MOBY je naskočil lestvice s 

priredbo skoraj deset let stare pesmi »Thafs 
When I Reach My Gun«. 

6. septembra je založba Warner Bros. objavila 
trinajsti studijski izdelek »New Adventures In 
Hi-Fi« ameriških megazvezdnikov R.E.M. 

Koncertna agencija AFK je jesensko koncertno 
sezono 11. septembra otvorila s koncertom irske 
folk zasedbe THE DUBLINERS. 

Na izolskem nogometnem stadionu je v petek, 
13. septembra, nastopila legendarna britanska 
ročk zasedba DEEP PURPLE. 

Na glasbeno sceno se je v nekoliko spremenje-
ni zasedbi v velikem slogu vrnil ameriški temno-
polti pevski kvintet NEW EDITION. 

MARIJAN PODOBNIK je v studiu Metro pod 
producentsko taktirko Tadeja Hrušovarja posnel 
debitantski album »Za Slovenijo z ljubeznijo«. 

Založba FV je objavila že decembra posnet 
material laškega benda DADDY'S PUDDING. 

V New Yorku so že trinajstič zapovrstjo pode-
ljevali nagrade MTV Music Awards - največ 
nagrad, kar sedem, so tokrat pobrali ameriški 
rockerji SMASHING PUMPKINS. 

Na policah glasbenih trgovin se je znašel tretji 
studijski izdelek »Hempton Manor« izvrstnih 
britancev THE SHAMEN. 

Ameriški rocker TOM PETTY je dvajsetletnico 
prisotnosti na svetovni glasbeni obeležil s sin-
glom »Walls«. 

V petek, 13., so v Festivalni dvorani v Ljubljani 
nastopili legendarni ameriški alter rockerji 
NOMEANSNO. 

Na letošnjem NOVEM ROCKU so na velikem 
odru v Plečnikovih Križankah godli Racija, Me-
tropolis, Spiritual Pyrotehnics, Maze, Odpisani 
in ameriški alternative! Rocket From The Crypt. 

V pištolarskem obračunu so neznanci v Las 
Vegasu ustrelili kralja gangsta-rapa TUPACA 
SHAKURJA. 

Novi upi britanskega indie popa KULA 
SHAKER so se s singlom »Hey Dude« uvrstiU na 
drugo mesto britanske lestvice. 

Tico Torres (42), bobnar ameriške super-
zvezdniške ročk zasedbe BON JOVI, se je poro-
čil s češko lepotico Evo Herzigovo (22). 

Angleški skladatelj in multiinstrumentahst 
MIKE OLDFIELD je posnel kompaktno ploščo 
»Voyager«. 

20. septembra se je pod velikim šotorom v 
Radljah ob Dravi odvijal 4. slovenski ročk festival 
ROČK BOOM '96. 

V čisto novem Mladinskem centru v velenjski 
Rdeči dvorani so 20. septembra igrali velenjski 
alter-rockerji RES NULLIUS, dan kasneje pa so na 
istem prizorišču koncertirali kibernetičarji DIG. 

V Veliki Britaniji so na prvem mestu še vedno 
vztrajale SPICE GILRS z megahitom »Wannabe«, 
v Ameriki pa so še vedno prodali največ single 
plošč »Macarena« dua LOS DEL RIO (na sliki). 

OKTOBER 
3. oktobra je v diskoteki Dakota pred komaj sto 

poslušalci nastopila angleška skupina 
BABYLON ZOO. 

Diskografski velikan Warner Bros. je skupini 
R.E.M. za podaljšanje pogodbe izplačal astro-
nomskih 80 milijonov dolarjev. 

8. oktobra je založba Geffen končno le objavila 
»live« ploščo grunge herojev NIRVANA, LP 
»From The Muddy Banks Of The Wishkah«. 

Na odre se je spet vrnil angleški tehno pop duo 
ERASURE. 

Jay Kay se je skupaj s funky-frikovsko zasedbo 
JAMIROQUAI s ploščo »Travelling Without Mo-
ving« v velikem slogu spet vrnil na lestvice. 

Legendarni punkerji THE RAMONES so do-
končno in nepreklicno napovedali svoj razpad. 

Razšel se je angleški najstniški povver pop 
kvartet DEUCE. 

Velenjski pop ročk zasedbi CHATEAU se je 
pridružil pevec David Davidovič-Dadi, sicer tudi 
član vedno popularnejšega dua DAZ. 

Najbolj znano ameriško žensko alter ročk 
zasedbo L7 je zapustila ustanovna članica in 
basistka Jennifer Finch. 

Založba HeUdon je založila odličen glasbeni 
izdelek »149« mariborske zasedbe CENTRAL 
PROBLEM. 

House-tehno guru McBrane je pri angleški 
založbi Dreamtime pod imenom TEKTON 
MOTOR CORPS objavil svoj drugi album 
»Champions«. 

Ročk zasedbi VAN HALEN se je pridružil 
pevec Gary Cherone (ex-EXTREME). 

Založba Warner Bross je na trg lansirala zbir-
ko največjih uspešnic skupine SIMPLY RED. 

Po skoraj poldrugem desetletju se je na sceno 
vrnila kultna angleška elektro-pop zasedba 
HEAVEN 17. 

Najpopularnejši slovenski kantavtor ADI 
SMOLAR je v studiu Činč posnel 15 novih 
skladb za zgoščenko »Saj te prime-pa te mine«. 

V petek, 18. oktobra, je ob spremljavi Vitezov 
obložene mize v celjskem ročk klubu Barfly 
nastopil PETER LOVŠIN. 

V okviru promocije druge CD plošče »In You 
Face« je v TV oddaji Planet In nastopila nemška 
teen pop skupina BED&BREAKFAST. 

Paul Rutherford in Tony Banks sta po odhodu 
Philla Collinsa v skupino GENESIS povabila 
novega bobnarja Scota Raya Wilsona. 

Britanski pop zvezdniki THE BEAUTIFUL 
SOUTH so objavili svoj šesti studijski izdelek, LP 
»Blue Is The Colour«. 

MADONNA je s pomočjo carskega reza v 
losangeleški bolnišnici Good Samaritas rodila 
hčerko Lourdes Marie. 

Po več kot treh letih so se spet zbrali člani 
ameriške megazvezniške zasedbe 
GUNS&ROSES. 

Pri založbi Helidon je svojo prvo kompaktno 
ploščo »Zaljubljena« objavila znana celjska pev-
ka TATJANA DREMEU. 

Ameriške rockovske odštekance PRIMUS je 
zapustil bobnar Tim Alexander. 

V četrtek, 31. oktobra, je v ljubljanskem KUD 
France Prešeren nastopal ameriški blues pevec 
GARY FLOYD. 

Izšel je novi single angleških tehno freakov 
THE PRODIGY »Breathe« in se le nekaj dni po 
izidu zavihtel na vrh angleške lestvice. 

Glasbena družina THE KELLY FAMILY je 
objavila novi album »Almost Heaven«. 

Založba One Little Indian je objavila drugi 
album trenutno najbolj vroče angleške novoroc-
kovske zasedbe SKUNK ANANSIE. 

Izšel je tretji solo izdelek »Mentol Bombon« 
ZORANA PREDINA in četrta kompaktna plošča 
»Pikapolonica« VLADA KRESLINA. 

V soboto, 9. novembra, so v celjskem klubu 
Kljub rogovilih INTERCEPTOR. 

Celjski ročk klub Barfly je 7. novembra, gostil 
kamniški bend ARCHE, 9.11. pa so Kostino 
residenco spet napolnili ŠANK ROČK. 

V Hali Tivoli so nastopili ameriški rap-metalci 
DOG EAT DOG. 

V četrtek, 14. novembra, je bila v londonski 
dvorani Aleksandra Palače tretja podelitev na-
grad MTV Europe Awards. 

V trgovinah se je znašel prvi posthumni izde-
lek septembra umorjenega rap zvezdnika 
2PACA SHAKURJA, LP »Don Killuminati: The 
Seven Day Theory«. 

Ameriški neopunkerji THE PRESIDENTS OF 
USA so objavih svoj drugi album »II«. 

21. novembra je v ljubljanskem klubu K4 
nastopila odlična ameriška alter-rock zasedba 
GIRLS AGAINST BOYS. 

Pri založbi ZKP RTVS je izšla nova kaseta in 
kompaktna plošča »Zaplešimo po mizah« prva-
kov kmečkega popa AGROPOP. 

Izšel je prvi del retrospektive ameriške ročk 
zasedbe VAN HALEN. 

PHIL COLLINS je ljubitelje lahkotnega in kva-
litetnega popa razveselil s ploščo »Dance Into 
The Light«. 

Sredi priprav na snemanje dolgo pričakovane-
ga novega albuma je Slash zapustil californijske 
ročk zvezdnike GUNS&ROSES. 

Nemški skladatelj in producent Michael Cretu 
- ENIGMA je posnel tretji del etno-ambientalne 
dance odisejade. 

Vrh angleške lestvice so sredi tega meseca 
zasedli pop-rockerji DEEP BLUE SOMETHING 
(na sliki) s pesmijo »Breakfast At Tiffany's«, na 
vrh ameriške lestvice pa so se spet prebili hip-
hoperji THE FUGGES s počasno »Ready Or Not«. 

DECEMBER 
Skoraj dva meseca po rojstvu prvorojenca 

ameriškega pop artista PRINCEA in plesalke 
MAYTE je v javnost pricurjala žalostna vest, da 
je njun otrok zaradi redke bolezni 23. oktobra 
umrl. 

Sredi evropskega dela svetovne turneje so 
britanski dark-poperji THE CURE objavili single 
»Gone«. 

Založba One Little Indian je objavila tretji 
album islandske pop dive BJORK, LP »Tele-
gram«. 

5. decembra je celjski SHITHEAD FOLK TIRO 
v ročk klubu Barfly predstavil svojo debitantsko 
kaseto »Poljubi kot jesen«. 

Razšli so se člani kultne britanske zasedbe 
THE STONE ROSES. 

Ameriški funk-metalci UGLY KID JOE so v 
organizaciji ljubljanske koncertne agencije 
Pooky's concerts razgrajali v dvorani Primovsko 
v Kranju, v torek, 10. decembra. 

Vrhniška alter-rock zasedba HIT ET NUNC je 
pri založbi FV objavila svojo drugo kompaktno 
ploščo »Lava«. 

Brit-pop prvaki OASIS so sredi snemanja ma-
teriala za tretji album zapustili legendarne EMI-
jeve studie Abbey Road. 

Izšel je drugi album gagsta-rap zvezdnika 
SNOOPA DOGGYA DOGGA, LP »Tha Doggfat-
her«. 

Vzporedno z izredno uspešno svetovno turne-
jo zasedbe KISS je 12. decembra izšel kompila-
cijski LP z dvajsetimi največjimi uspešnicami te 
legendarne glam-rock zasedbe. Na isti dan je 
založba East West objavila drugi del albuma 
»Crocodile Shoes« JIMMYA NAILA. 

V Sloveniji trenutno najpopularnejša fantov-
ska pop skupina C.I.T.A. je v petek, 13. decem-
bra, nastopila v Hali Tivoli v Ljubljani. 

Zložba ZKP RTVS je objavila četrto kompakt-
no ploščo »Sem takšen, ker sem živ« primorskih 
poperjev FARAONI, založila pa je tudi album 
»Omnia Mea Mecum Porto« vodilne slovenske 
pop dance zasedbe GIMME 5. 

Popularni popevkar iz petdesetih PAT BOONE 
je posnel heavy-metal album »In The Metal 
Mood«. 

Založba Helidon je s kompilacijsko kompakt-
no ploščo »Nove zabave«, napovedala izide albu-
mov nekaterih njihovih naj udarnejših ročk za-
sedb. 

S kompaktno ploščo »Bodi moja« se je po 
krajšem premoru na slovensko glasbeno prizo-
rišče spet vrnila zasedba NAPOLEON. 

S sobotnim koncertom (21. december) v celj-
skem Kljubu so se po sedmih letih delovanja s 
slovenske alter ročk scene poslovili IT'S NOT 
FOR SALE. 

V ročk klubu Barfly je 26. decembra že drugič 
letos nastopila velenjska funky zasedba FUNK 
YOU. 

Prvo mesto ameriške lestvice je zavzd DR. 
DRE z »Been There, Done That«, vrh angleške 
lestvice pa je pripadal irski fantovski zasedbi 
BOYZONE in njihovi skladbi »Different Beat«. 

STANE ŠPEGEL 

S*>l.«9.faituar 1997 



ZDRAVJE 

Kako živeti z vinom? 
Pomembna je vzgoja od otroštvo dalje 

VINSKI BREVIR (11) 

Seveda je možno živeti tu-
di brez vina in na svetu so 
ljudstva, ki ga nikoli niso 
uživala. Vino je sad naravnih 
danosti in človekovega zna-
nja. Za uspevanje vinske trte 
morajo biti na voljo ustrezne 
razmere. A ni dovolj le veliko 
sonca. Družbo mu morajo 
delati še drugi dejavniki, kot 
so geološka podlaga in tla, 
podnebje, temperature, pa-
davine itd. 

Slovenija je v tem pogledu 
srečna dežela, saj je na tako 
majhnem koščku sveta našlo 
svoj dom kar precej vinogra-
dov. Če je v nekem geograf-
skem prostoru in njegovem 

socialnem okviru že stoletja 
prisotna vinska trta in ljudje 
iz ene v drugo generacijo živi-
jo z vinom na tak ah druga-
čen način, je treba poskrbeti, 
da se seznanijo z lastnostmi 
vinske trte in vina, da se 
spoznajo z vinsko kulturo. To 
je potrebno preprosto zaradi 
tega, ker se mora človek v 
življenju naučiti živeti s ti-
stim, kar ga obdaja. Če pa 
človek ne razume vina, njego-
vega nastanka in lastnosti, pa 
tudi ne njegovih mnogih sim-
bolnih sporočil, gresta drug 
mimo drugega, ne da bi se 
spoznala in postala znanca. V 
tem primeru je človek na nek 
način oškodovan, ker je ostal 
prikrajšan za mnoga lepa 
spoznanja, ki nam jih ponuja-
ta vino in vinska kultura. Še 
več. Lahko celo pride do ne-
sreče, pri kateri pa vedno člo-

vek potegne kratko. To pa je 
neizmerna škoda, saj je vino 
ustvarjeno človeku v veselje, 
ne v nesrečo. 

Sedem ded 
na dan? 

Mnogi radi primerjajo vino 
z njegovo »slavno« zgodovino 
in začno svoje razglabljanje s 
stavkom: »Že stari Grki in 
Rimljani so čislali vino...« To 
največkrat povedo na pateti-
čen način, ker hočejo s tem 
poudariti, da je vino samo po 
sebi nekaj imenitnega, ker 
ima častivreden pfedigre, in 
potemtakem ga lahko brez 
skrbi uživamo tudi danes. Gre 
torej za prizvok opravičila na 
račun nepodpisane menice, s 
katero lahko »črpamo« sebi 
poljubne količine vina ali pa 
celo drugih alkoholnih pijač. 

Vino je samo po sebi nekaj 
imenitnega, vendar pod po-
gojem, da je res dobro, da ga 
uživamo v zmernih kohčinah 
ob pravem času in na pravem 
mestu. Ob tem se moramo 
seveda vprašati, kaj je to 
zmerna količina. Že Hipo-
krat, ki je živel v letih od 460 
do 377 pred našim štetjem, je 
združil svoje dolgoletne iz-
kušnje z vinom v misel, da je 
vino za človeka čudovita pija-
ča pri dobrem in slabem 
zdravju, če ga ta pije preudar-
no in v količini, ki je prilagoje-
na posamezniku. 

Na temelju medicinskih ra-
ziskav (S. A. Nanivadekar et. 
a l , 1982; E. R. Strahlman, 
1982; K. Diel in K. Schmid, 
1979) lahko človek na dan po-
pije do 80 gramov alkohola, če 
pa prekorači to mejo, nastane-
jo na jetrih opazne spremem-
be. Kohko je 80 gramov alko-
hola na dan? Lahkega ali sred-
njetežkega vina, ki vsebuje od 
8,5 do 11 volumenskih odstot-

kov alkohola na liter, lahko 
popijemo dnevno do 7 decili-
trov, ne da bi prekoračili prej 
omenjeno mejo osemdesetih 
gramov alkohola dnevno. Ven-
dar vse te količine veljajo le za 
zdravega človeka in še te je 
treba upoštevati zelo indivi-
dualno. 

Moja osebna izkušnja mi 
govori, da se organizmu naj-
bolje prilega kozarec, največ 
dva pri kosilu. In da je redno 
uživanje vina v majhnih koli-
činah bolj zdravo kakor obča-
sne abstinence, ki jim sledijo 
večje količine zaužitega alko-
hola. Nisem pristaš tistih, ki 
pravijo, da se ga mora človek 
kdaj pa kdaj tudi napiti, kar 
pomeni, da prekorači razum-
no mejo in se mu v organizmu 
nabere toliko alkohola, da s 
svojim vedenjem začne kaza-
ti, da mu kretnje in izgovorje-
ne besede prehitevajo razum. 
Človek se mora imeti v oblasti. 
Vino mu je namenjeno za 
krepčilo in zdravilo, da uživa 
v njegovi lepoti pri druženju s 
hrano in išče v tem druženju 
harmonijo. Toda življenje ni 
priložnost, ki je zavita v stood-
stotno varnost puritanske 
vzdržnosti, zato se nam kdaj 
pa kdaj zgodi, da se ga človek 
napije zaradi takšnih ali dru-
gačnih okohščin. A tudi to je 
treba znati in tudi pri tem je 
neka meja. Se pa ljudje v ta-
kem stanju razhkujejo drug 
od drugega. Vse je odvisno od 
posameznika, njegove psiho-
fizične kondicije, najbolj pa 
od značaja. Na ene razgreta 
kri deluje res kot poživilo in 
postanejo duhoviti in zgovor-
ni, predvsem pa na okolje de-
lujejo dobrodušno, drugi spet 
so agresivni, vse hočejo pre-

glasiti in prevpiti, tudi s pest-
mi bi se pogovarjali, ker hoče-
jo s tem pokazati svojo moč. 

Vzgoja za 
življenje z vinom 
Tam kjer je vino doma, ga 

je treba čimprej in čimbolje 
spoznati. Otroke je treba 
vzgajati in pripravljati na živ-
ljenje z vinom. V družbi jih je 
treba jemati resno in kadar 
nanese priložnost, poučiti o 
lastnostih vina, jim predstavi-
ti njegove značilnosti ter opo-
zoriti na delovanje alkohola. 
Z vztrajno vzgojo, predvsem 
pa z lastnimi zgledi, bomo 
mladega človeka vzgojili v 
kulturnega pivca, a ne le vi-
na, tudi drugih pijač. Uživa-
nje vina je namreč komplek-
sno početje, ki je tesno pove-
zano z življenjskim slogom. 
Otroku moramo pomagati pri 
premagovanju mladostniških 
težav, katerih del je tudi prvo 
srečevanje z alkoholnimi pi-
jačami v smislu junačenja 
kdo več prenese. Podobno je 
s tobakom in mamiU. Sezna-
njati ga moramo s pravili živ-
ljenja, ki jih piše narava s 
svojimi temeljnimi zakoni-
tostmi, ker je človek njen ne-
ločljivi del. Mlade ljudi je tre-
ba seznanjati z umestnostjo 
določenega početja, v našem 
primeru uživanja vina in po-
sledicah tega početja. Če jih 
bomo seznanjali s celoto, bo-
do lažje razumeli tudi posa-
mezne delčke, ki se jim v 
življenju sproti odkrivajo. 

Tudi takoimenovani odrasli 
ljudje se morajo učiti živeti z 
vinom. To seveda ne pomeni, 
da ga morajo vsi tudi uživati. 
Pomeni pa to, da tisti, ki jim 
je kaj do tega, z znanjem od-
krivajo nove skrivnosti in le-
pote te pijače, ki se ravno 
zaradi svojih sestavin in zna-
čaja bistveno razlikuje od 
drugih alkoholnih pijač. 

DRAGO MEDVED 

Tricetrt stoletja inzuiina 
Kako je bilo odkrito zdravilo, ki je rešilo mnoga življenja 

Ali sladkorni bolniki vedo, da te dni 
mineva 75 let od odkritja inzuiina, 
nepogrešljivega zdravila 20. stoletja? 

Kanadska zdravnika Charles Best in 
Frederick Grant Banting sta delala po-
skuse na diabetičnih psih brez trebušne 
slinavke. Po dolgotrajnih poskusih brez 
uspeha sta bila oba na koncu s svojim 
znanjem, ravno pred ciljem, toda v stra-
šni zavesti, da so bile vse njune muke in 
vse delo zastonj. Tedaj jima je na pomoč 
priskočil profesor V.E. Henderson s tem, 
da je dal Bantingu docenturo v svojem 
farmakološkem zavodu. Ni mu bilo tre-
ba predavati; dobival je zgolj plačo, da je 
mogel od nje živeti in dalje poizkušati... 

Uspehi na živalih 
Od poletja do novembra so bili po-

skusi večinoma obsojeni na neuspeh. 
Novembra pa se je pokazalo, kako 
lahko je ohraniti diabetične pse brez 
trebušne slinavke z žlezami še nepovr-
ženih telet! Kako fascinantno prepro-
sto je bilo to videti! 

Banting je bil znan nočni delavec in 
tako je tudi to noč ždel nad knjigo, 
zakaj bil je naravnost praznoverno pre-
pričan, da pridejo človeku najboljše 
misli tedaj, kadar je ponoči sam... Tako 
je nekoč prebiral spis o trebušnih sh-
navkah novorojenčkov in prišel na ide-
jo, da obstaja analogija med novoro-
jenčki in nepovrženimi živalmi in da 
drži teorija tudi za zarodke. Te trebu-
šne slinavke imajo obilo otočnih celic, 
celice za prebavni sok pa so komaj 
razvite. Skupine celic v trebušni slinav-
ki (pankreasu) so imenovane po nemš-
kem patologu in anatomu Paulu Lan-
gerhansu (1847 do 1888), Langerhan-
sovo otočje ali otočki. V pankreasu 
nastaja inzulin, ki se izloča v kri, kjer 
uravnava količino sladkorja s tem, da 
odvečni sladkor v organizmu asimilira. 

Izvleček iz govejih žlez je v krvi 
diabetičnega psa, s katerim sta poizku-
šala, spravil nevarno veliko množino 
sladkorja naenkrat navzdol. V srcu ji-
ma je bilo tako, kakor da sta odkrila 
zlati rudnik življenje rešujočega zdra-
vila. 

Kmalu sta spoznala, da je mogoče 
trebušne žleze ravnokar ubitih govedi 
uporabiti za čarodejno zdravilo. Potre-
ben je bil samo še nov postopek (na-
mesto s slano vodo sta sedaj ekstrahi-
rala z okisanim alkoholom, saj le-ta 
uničuje škodljivost prebavnega soka) 
priprave čudežnega zdravila in ta se 
jima je nudil kot na pladnju. 

Rešitev za človeka 
Nastopil je januar 1922 in diabetični 

psi so še vedno živeli. Sedaj je nastopil 
tudi trenutek, da se vse to preizkusi na 
živem človeku. Kot naročen jima je 
prišel mladi bolnik, 14-letni Leonard 
Thompson, ki je bolehal za neozdrav-
ljivo boleznijo, imenovano diabetes 
mellitus. Bil je že v tako imenovani 
diabetični komi, kot sta ga z injekcijo 
inzuiina 14. januarja 1922 prebudila in 
dokazala, da ni nujno, da je človek 
obolel za to boleznijo, zapisan smrti. 
Za svoje vehkansko opravljeno delo sta 
kanadska fiziologa Frederick Grant 
Banting (1891 do 1941) in John James 
Richard Macleod (1876 do 1935) leta 

1923 prejela Nobelovo nagrado za me-
dicino. Slednji je bil profesor v Toron-
tu in Aberdeenu (po rodu Irec), razi-
skoval je presnovo ogljikovih hidratov. 
Celotna ekipa, ki je pripomogla k od-
kritju inzuiina leta 1922 je bila sestav-
ljena iz štirih ljudi, in sicer fiziologov 
Fredericka Granta Bantinga, Charlesa 
Besta, Johna Jamesa Macleoda in asi-
stenta Collipa. 

75 let po revolucionarnem odkritju 
inzuiina premišljamo, ali so ti veliki 
možje imeli v mislih, da obstajata dva 
tipa sladkorne bolezni in kakšna bo 
terapija v prihodnosti. Prav gotovo ne, 
pa so vseeno bili velikani endokrino-
logije 20. stoletja in jim gre vehka 
hvala za vse, kar so naredili pred 
toliko leti! Nesebičnost in entuzia-
zem, ki sta jih vodila pri mukotrpnem 
raziskovalnem delu (Bantingu je celo 
grozilo, da ne bo imel od česa živeti), 
sta za današnje razmere že kar utopič-
na. V tem je verjetno srčika njihovega 
uspeha, ki ga ne moremo negirati niti 
po tričetrt stoletja. 
^ ^ K S H H MARJAN GRABNER 

Otroka je 
»varoval« pedofil 

žrtev pedolila je tudi 
otrok filmskega igralca 
Uweja Ochsenknechta ter 
njegove soproge Natasche, 
6-letni Jimi. Njihovega »do-
brega družinskega prijate-
lja«, 25'letnega Michaela 
K„ ki je skrbel za filmsko 
razsvetljavo ter priložnost-
no igral, so zaprli zaradi 
utemeljenega suma, da je 
otroka spolno zlorabil. 

Starša sta Michaela sicer do-
bro poznala, saj je spadal k 
filmski ekipi, zato sta mu med 
svojim bivanjem v ZDA zaupa-
la v varstvo svoja mala sinova. 
Žal nista vedela, da je bil »va-
ruh« njunih otrok pred tem že 
dvakrat kaznovan zaradi spol-
nega zlorabljanja otrok, le po-
gojno na prostosti. Doslej še ni 
zanesljivo, če se je neposredno 
pregrešil tudi nad Ochsenk-
nechtovim 4-letnim sinom. Na 
dan so sicer prišle osupljive, 
pretresljive podrobnosti pedo-
filovega početja, starša sta 
kmalu obvestila pohcijo. 

Z nesrečnima igralčevima 
otrokoma se trenutno ukvar-
ja psihoterapevt. Posledice 
bosta po vsej verjetnosti čuti' 
la vse življenje. 

Nosečnost 
brez promil 

strokovnjaki spet opozar-
jajo, naj nosečnice opustijo 
vsako misel na uživanje al-
kohola. 

Že najmanjše količine, na 
primer eno pivo na dan, lah-
ko povzročijo pri otroku ta-
koimenovane alkoholne poš-
kodbe, kot so slab spomin, 
hiperaktivnost in motnje lo-
gičnega mišljenja. Posledice 
bodo opazne šele v otrokovih 
šolskih letih. Opozorila niso 
kar tako, saj je znano, da v 
Nemčiji priložnostno pije v 
letih, ki so primerna za no-
sečnost, kar 80 odstotkov 
žensk, bhzu dva odstotka pa 
je od alkohola odvisnih. 

Borgovi upniki 
Bjornu Borgu, petkratnemu 

zmagovalcu Wimbledona, res 
ni treba zavidati. Borg je čisto 
na psu, saj ga pesti blizu tri 
milijone nemških mark dol-
gov, pri čemer ga čaka kar 298 
upnikov! Teniški zvezdnik je 
nekoč zaslužil med 20 in 40i 

miUjoni mark. Potem so veliko 
omenjali dekleta, ločitev, ban-
krote, nočna zabavišča ter na-
zadnje poskus samomora. »Ni-
komur več ne zaupam,« pravi 
obupani Šved. ' # 

Eros bo bogat 
očka 

Italijanski pevec Eros Ra-
mazzoti (33 let) nastopa po 
Evropi na razprodanih kon-
certih, njegova zgoščenka 
je na glasbenih lestvicah 
zavidljivo visoko. 

Če bo šlo tako naprej, bo 
lahko kupil banko, kjer ima 
hranilno knjižico, pravijo. Ne-
kaj denarja bo gotovo potrebo-
val, saj bo decembra postal oč-
ka. V vili v okolici Milana živi 
skupaj z materjo in bratom 
Marcom, zvečer pa, kadar je 
doma, kuha za svojo zaročenko-
Michelle špagete s slanino. 

Nekoč so bih doma zelo 
revni, Eros je pridno brenkal 
na kitaro, potem je leta 1984 
zmagal na sanremskem festi-
valu, izdal osem albumov... 



NAGRADNI KVIZ PETICA 

Regla in Terme Zreče 
Po krajšem zatišju se na 

strani Novega tednika vrača 
priljubljeni kviz, tokrat v 
zimski podobi, saj je zima čas 
za tiste, ki se radi predajate 
čarom bele opojnosti. Prav 
vam je namenjena tale stran, 
ki vas bo seznanjala s ponud-
bo naših najbolj znanih zim-
skošportnih središč in vas za 
sodelovanje v nagradni igri 
tudi bogato nagrajevala. 

Sama nagradna igra bo raz-
deljena na dva dela: prvi je 
namenjen tradicionalnem kvi-
zu Novega tednika, drugi pa bo 
tokrat v obliki radijske mreže, 
ki jo boste reševali s pomočjo 
vprašanj, zastavljenih v spore-
du Radia Celje. V vsaki oddaji 
bomo skušali postaviti tudi 
kakšno vprašanje za reševalce 
pri telefonih in vam podeliti 
kakšno privlačno nagrado. 

Naj vas v začetku opozori-
mo tudi na način žrebanja, ki 
se bo malce razlikoval od obi-
čajnih. Za tiste, ki boste rešili 
samo kviz iz časopisa in za 
tiste, ki boste reših samo ra-
dijsko geslo, bomo opravili 
žrebanje posebej. Večina pa 
vas bo takšnih (vsaj upamo 
tako!), ki se boste dokopali do 
celotnega gesla našega pokro-
vitelja in boste s tem kandidi-
rali za najbolj privlačne nagra-
de posameznega tedna. 

Klimatsko 
turistični center 

Rogla 
Sredi gozdnatega gričevja na 

severu Slovenije, ki ga pozna-
mo pod imenom Zreško Pohor-
je, se na nadmorski višini okoh 
1500 metrov (natančna višina je 
1517 metrov) razprostira re-
kreativno-turistični center Ro-
gla. Izhodišče za Roglo so Slo-
venske Konjice, ki ležijo neda-
leč od avtomobilske ceste Celje-
Maribor, oziroma Zreče, od ko-
der je na Roglo še 17 kilometrov 
lepe ceste (iz Celja pa je do 
Rogle 42 km). Urejena cesta vas 
preko Zreč pripelje prav sredi 
smučišč, med katerimi stoji ho-
tel Planja z depandanso Brinje 
in bungalovi. Prenočišča nudijo 
tudi v domu Pesek, nekateri 
zasebniki v okolici in hotel Do-
brava v Zrečah, ki so se razvile v 
pravo termalno središče. 

Rogla je pred leti postala zna-
na kot zbirališče športnih mo-
štev, ki so v tamkajšnjih razme-
rah našla idealne razmere in 
možnosti za priprave na šport-
na tekmovanja. Letos med dru-
gim uvajajo dve novosti: infor-
macijski sistem in nove savne. 

ZIMSKE RADOSTI 
Smučišča za vse 

Rekreativno-turistični cen-
ter je ravno tako znan po svo-
jem zimskem turizmu in zim-
ski ponudbi, ki sedaj vključuje 
tudi vožnjo z motornimi san-
mi in panoramsko letenje s 
helikopterjem. Tudi če je zima 
bolj skopa, se za smuko ni 
bati, saj že nekaj let s topovi 
pravočasno poskrbijo za 
umetno zasneževanje. Smu-
čarska sezona običajno traja 
od decembra pa vse do aprila. 
Za tiste, ki se bodo odločili 
preživeti določeno obdobje na 
zreškem Pohorju, so pripravili 
dva programa Boom počitnic, 
med drugim paket Iz smučin v 
terme. Po ustaljenem voznem 
redu bo vozil smučarje na Ro-
glo tudi smučarski avtobus. 

Na urejenih sto hektarih 
smučišč (Rogla ima naprave 
za zasneževanje z umetnim 
snegom celotnega kompleksa) 
za otroke, smučarske začetni-
ke in vrhunske smučarje (11 
smučišč, od tega 6 prog z dve-
ma enakima imenoma - 3-(-3), 
sta na voljo dve dvosedežnici 
in preko 10 vlečnic. Vse te 
naprave lahko prepeljejo 
12.800 smučarjev na uro. Ro-
gla je tudi pravi raj za ljubitelje 
teka na smučeh, ki jim je med 
zasneženem! gozdovi name-
njenih kakšnih 30 kilometrov 
urejenih tekaških prog. Na Ro-
gli imajo urejeno tudi dvokilo-
metrsko sankaško progo in na-
ravno drsališče. 

Pestra ponudba 
Gostom tudi ob slabem vre-

menu ne more biti dolgčas, saj 

nudi hotel Planja (88 dvopo-
steljnih sob B-kategorije s ko-
palnico in telefonom in 28 
sob A-kategorije) različne 
možnosti za rekreacijo v po-
kritem prostoru. V športni 
dvorani se lahko odločite za 
tenis, squash, namizni tenis, 
košarko, rokomet, mali nogo-
met, odbojko, plavanje ali fit-
ness center. Za prijetnejše po-
čutje pa so na voljo še savna, 
masaža, medico center, sola-
rij, kozmetični salon, diskote-
ka, kino dvorana in različne 
prodajalne, v katerih lahko 
nakupite, kar ste pozabili do-
ma. Žejo vam uspešno poga-
sijo v aperitiv baru, lakoto pa 
lahko potešite v restavracijah, 
pizzerii in slaščičarni. Vsem 
tistim, ki so poslovno usmer-
jeni, so namenjene lepo ure-
jene in opremljene seminar-
ske dvorane. 

Hoteli in bungalovi pa so na 
Rogh dobro zasedeni tudi v 
poletnih mesecih. Poleg števil-
nih možnosti za izlete preko 
zaobljenih gozdnih vrhov in 
mimo hudourniških grap, so 
na voljo nekatera zunanja 
igrišča, jahanje, ponudba 
kmečkega turizma in bazeni s 
toboganom v Termah Zreče. V 
slednjih vam nudijo več vrst 
terapij, 5 bazenov s skupno 
površino 1300 m^ nabiranje 
novih moči in sprostitev vam 
omogoča savna center na 400 
(prej 250) m^ površine (2 turš-
ki in 2 finski savni, novost, ki 
jo poznajo v Avstriji, Italiji in 
Nemčiji sta 2 infrardeči savni -
delujeta po sistemu pregreva-
nja keramike; zaradi tempera-
ture od 40 do 50 stopinj Celzi-
ja je moč v takšni savni ostati 
dlje časa, zeliščne kopeli in 
ročne masaže, Kneippovi obh-
vi, ohlajevalni bazeni), solarij, 
dializni center, za lepši videz 
lahko obiščete kozmetični sa-
lon. Razpoznavni znak zreš-
kih Term postajajo jabolka, ki 
so poleg čaja na voljo ljubite-
ljem potenja, saj je po njih 
moč seči povsod - od recepcije 
do hotelskih sob. Lahko se 
pohvalijo s tremi naravnimi 
faktorji (akratotermalna zdra-
vilna voda s temperaturo 34,2 

stopinj C na izviru, naravno 
blato - fango in blažilna sred-
njegorska klima), ki ugodno 
vplivajo na počutje in zdravje 
gostov, kot indikacije pa se 
Terme Zreče priporočajo za 
zdravljenje obolenj in poš-
kodb lokomotornega aparata 
(po teh slovijo!), revmatizem 
(sklepni in izvensklepni), poš-
kodb in obolenj perifernega 

živčnega sistema in motenj v 
cirkulaciji. 

Za vse, ki se navdušujejo 
tako nad zimsko ponudbo Ro-
gle kot zdravilno ponudbo 
zreških Term, bo privlačen na-
slednji podatek. Na dnevno 
smučarsko vozovnico (letos je 
začel veljati nov sistem proda-
je le-teh, imenovan Ski data) 

na Rogh vam priznajo 50% 
popusta na ceno kopanja v 
bazenu in 20% popusta na 
vstopnino za obisk savne. Da 
bi le bilo dovolj snega čez vso 
sezono se ozirajo v nebo vsi 
željni zimskih radosti, ki pa 
jih v Sloveniji ne manjka. Naša 
akcija želi biti le pika na i 
letošnje zime... 

Kviz »Unior Turizem -
Rogla in Terme Zreče« 

Pri vsaki številki zastavljamo 
vprašanje in navajamo tri odgo-
vore nanj. Odločite se za pravil-
ni odgovor in s črko, ki je pri 
njem, nadomestite povsod v li-
ku tisto številko (naj vas ne 
motijo pri nekaterih vpraša-
njih višje številke, ki so tam 
zaradi dvojnih gesel - časopi-
snega in radijskega!). Vse črke 
v liku na kuponu, brane po 
vodoravnih vrstah, vam dajo 
geslo našega pokrovitelja. Pra-
vilno izpolnjen kupon (časopi-
sno in radijsko geslo) nam poš-
ljite, nalepljen na dopisnico, na 
naslov NT&RC, Prešernova 19, 
Celje, s pripisom Kviz »Unior 
turizem - Rogla in Terme Zre-

če«, do 20. januarja. Med reše-
valce s pravilnimi rešitvami 
bomo razdelili privlačne na-
grade. Prvo nagrado - tri dnev-
ne smučarske vozovnice za 
smuko na Rogli bo dobil 
izžrebanec, ki bo pravilno rešil 
celotno geslo, torej del, ki izhaja 
iz rešitve kviza v Novem tedni-
ku in del, ki pride iz radijske 
mreže. Med reševalce, ki bodo 
pravilno rešili samo geslo časo-
pisnega oziroma samo geslo 
radijskega kviza bomo razdeli-
li dvakrat po tri dnevne smu-
čarske vozovnice za smuko na 
Rogli; dodajamo pa šetolažilni 
nagradi - dvakrat po dve 
vstopnici za kopanje v Ter-
mah Zreče. 

1. Kakšna je nadmorska viši-
na Rogle? 

M=1800 metrov, T=1517 
metrov, K=1300 metrov; 

2. Koliko ha urejenih smu-
čišč je na Rogh? 

0=100, A=50,I=75; 
3. Koliko je dvosedežnic na 

Rogli? 
N=l, 8=3, J=2; 
4. Koliko kilometrov je od 

Celja do Rogle? 
E=42, 0=30, A=70; 
12. Na koliko smučiščih je 

možno smučati, če je dovolj 
snega in so vsa urejena? 

Č=5, Ž=ll , Š=8; 
13. S koliko zdravilnimi fak-

torji se lahko pohvalijo Terme 
Zreče? 

E=l, A=2,1=3; 
14. Koliko bazenov je v Ter-

mah Zreče? 
V=5,P=3,R=1; 
15. Katera izmed indikacij 

Term Zreče izstopa v ponudbi? 
J=zdravljenje opeklin, 

K=zdravljenje krčnih žil, 
L=zdravljenje poškodb loko-
motornega aparata. 

MARJAN GRABNER 

Radijska 
mreža 

Kviz Zima na sončni 
strani Alp, bo na sporedu 
Radia Celje v soboto, 11. januarja 
ob 10. uri. Gesla, ki jih boste dobih s 
pravilno rešitvijo radijskih vpra-
šanj, vpišite v radijsko mrežo, črke 
iz označenih polj pa prepišite v 
kupon in ga, skupaj z rešitvijo gesla 
tednikovega kviza pošljite na naš 
naslov. Pa obilo zabave ob reševa-
nju radijske mreže. 



ZAAVTOMOBILISTE 

Revoz: razmeroma ugodno leto 
Novomeški Revoz, edina 

slovenska avtomobilska to-
varna, ki je v večinski lasti 
francoskega Renaulta, je lani 
izdelal nekako 87 tisoč avto-
mobilov. V pretežni meri je 
to renault clio, sicer lani naj-
bolje prodajano vozilo na 
slovenskem trgu. 

Njihov lanski povprečni trž-
ni delež na slovenskem trgu je 
25-odstoten, kar je zelo dober 
rezultat in se približuje dele-
žu, ki ga ima Renault na fran-
coskem trgu. V proizvodnji še 
naprej ostaja le clio, R5 so 
prenehali izdelovati sredi lan-
skega leta. Vse kaže, da bo 
proizvodnja letos nekaj manj-
ša (računajo na izdelavo 78 
tisoč vozil), vsaj za zdaj pa še 
nič ne kaže, da bi lahko v 
Novem mestu izdelovali še 
kakšnega renaulta. 

Letos naj bi se proizvodni in 
komercialni del Revoza ločila 
na dve enoti, po drugi strani 
pa je očitno, da se tovarna 
znova ozira po trgih nekda-
njih jugoslovanskih repubhk. 

V Srbiji so bolj ali manj znane 
težave, vendar je treba zapisa-
ti, da naj bi Renault vztrajal pri 
logističnem načelu, po kate-
rem na določen trg dobavljajo 
avtomobile iz najbližje Re-
naultove tovarne. Na Hrvaš-
kem so bili Revozovci lani us-
pešni, prav tako tudi v Bosni 
oziroma posameznih delih 
Bosne. Z Makedonijo je še ne-

kaj težav, kar seveda tudi ni 
nič presenetljivega. Zanimivo 
je, da Revoz računa tudi na 
trge držav Efte (Češka, Polj-
ska, Slovaška, Madžarska), 
kjer naj bi prodal nekako 5000 
renaultov. Vendar je to odvi-
sno od tega, ali bo clio, ki, kot 
že rečeno, edini nastaja v No-
vem mestu, priznan kot slo-
venski avtomobil (mora imeti 

najmanj 60 odstotkov sloven-
skih sestavnih delov). 

Sicer pa matični Renault la-
ni ni bil izjemno uspešen, saj 
naj bi poslovno leto končal s 
tako imenovano pozitivno nič-
lo in to kljub dobremu proi-
zvodnemu programu ali dejs-
tvu, da je megane najbolje 
prodajano tuje vozilo na 
nemškem trgu. 

Megane je bil najbolje prodajano tuje vozilo na nemškem trgu. 

Renault megane je slovenski 
avto leta 1997 

Ker so v svetu običajna in tudi v modi različna izbiranja 
za naj avto, je tako tudi v Sloveniji. Sedem redakcij 
različnih dnevnih časopisov in specializiranih avtomobili-
stičnih revij je namreč renault megane razglasilo za slo-
venski avto leta 1997. 

V letošnjem izboru je sicer sodelovalo 18 avtomobilov, ki so 
se letos prvič pojavili na slovenskem trgu, poleg tega pa so jih 
morah do konca novembra prodati vsaj 50. Po tej strani so 
določila tega izbora podobna tistim, ki jih uporabljajo pri 
izboru za naslov evropski avtomobil. Renault megane je tako 
zmagal v neposredni konkurenci pred audijem A3, pa BMW 
serije 5, Oplovo vectro in fiatom mareo. Naslov seveda ni 
nobeno posebno presenečenje, kajti pri glasovanju so sodelo-
vali tudi bralci, ki so seveda po drugi strani tudi kupci tega 
avtomobila. Treba je namreč vedeti, da je renault megane letos 
drugi najbolje prodajani avtomobil na slovenskem trgu (takoj 
za renaultom cliom). Sicer pa je lahko francoska avtomobilska 
tovarna letos dokaj zadovoljna s podobnimi naslovi, kajti pred 
nekako mesecem dni je žirija evropskih avtomobilističnih 
novinarjev razglasila megane seenic (to je enoprostorska izve-
denka tega vozila) za evropski avtomobil leta 1997. 

Toyota carina. 

Dober posel na Japonskem 
Na japonskem trgu so no-

vembra prodali skupaj 507 ti-
soč motornih vozil, kar je za 
14 odstotkov več kot novem-
bra 1995, poleg tega pa je bil 
posel za 8,4 odstotka boljši kot 
oktobra 1996. 

Najbolj se je povečala pro-
daja osebnih avtomobilov in 
sicer za 15,6 odstotka (355 
dsoč), prodaja tovornjakov je 
bila višja za 10,5 odstotka (151 
tisoč), poleg tega pa so prodali 
malenkost manj kot 1000 avto-
busov (ali za 8,1 odstotka 
več). 

Najuspešnejša je bila Toyo-
ta, ki je novembra prodala 232 
tisoč vozil ali za 17,9 odstotka 
več kot v enakem lanskem me-

secu, poleg tega pa je svoj 
tržni delež povečala na 45,7 
odstotka. Ob vsem tem so do-
bro prodajale tudi tuje avto-
mobilske tovarne, kar bodo ra-
di slišali v ZDA in tudi v Evro-
pi. Tako so novembra na Ja-
ponskem prodali 35 tisoč tujih 
vozil, kar je za 4,1 odstotke 
več kot novembra lani. Po ja-
ponskih napovedih naj bi lani 
tam prodali 430 tisoč tujih vo-
zil, kar naj bi bilo skoraj 11-
odstotno povečanje glede na 
leto 1995. Nekateri so prepri-
čani, da bo prodaja tujih vozil 
na Japonskem še za 20 tisoč 
višja, kar naj bi bil dokaz, da 
se razmere na Japonskem 
kljub vsemu spreminjajo. 

»Pametne« zračne blazine 
Pisali smo že o polemiki o ustreznosti zračnih varnostnih 

blazin tedaj, ko gre za varnost manjših ljudi oziroma otrok. 
Do razprave je namreč prišlo v ZDA, kjer so ugotovili, da je 
lani zaradi tega umrlo 16 ljudi, večinoma otrok oziroma ljudi 
manjše rasti. 

Posebna komisija je namreč raziskala smrt ljudi, ki so umrli 
tudi v primeru, ko se je zračna varnostna blazina napihnila. Ob 
tem je treba vedeti, da v ZDA nimajo predpisa, ki bi zahteval 
obvezno uporabo varnostnih pasov v vseh zveznih državah, so 
pa vsi novi avtomobili opremljeni z varnostnimi zračnimi 
blazinami. To je tudi razlika med Evropo in ZDA, kajti na stari 
celini je postalo jasno, da učinkovito zaščito predstavlja le 
kombinirana uporaba zračnih varnostnih blazin in varnostnega 
pasu, v ZDA pa so doslej prisegali le na varnostne blazine. Prav 
zaradi tega so se tri največje ameriške avtomobilske hiše (GM, 
Ford, Chrysler) sporazumele, da bodo pospešile raziskave pri 
razvoju tako imenovanih pametnih zračnih varnostnih blazin. 
Takšno skupno delo se zdi povsem smiselno, saj bodo tako 
raziskave, ki so drage, hitreje napredovale. 

Chryslerjev Grand jeep cherokee. 

Chrysler uspešen 
Iz ZDA prihajajo relativno 

dobre vesti o prodaji avtomo-
bilov, čeprav to ne velja ozi-
roma drži za vse. 

Vse kaže, da gre zelo dobro 
Chryslerju, najmanjšemu med 
tremi velikimi iz ZDA (še GM 
in Ford), kajti v lanskih enaj-
stih mesecih je prodal 2,2 mili-
jona avtomobilov in tovornih 
oziroma gospodarskih vozil. 
To je več kot kdajkoli doslej, 
kar je seveda zelo dobrodošlo. 
Zunaj ZDA je Chrysler prodal 
250 tisoč vozil, pri čemer je 
treba vedeti, da je to edina 
ameriška avtomobilska hiša, 
ki na tujem nima tovarn (z 
nekaj manjšimi izjemami). 
Nasploh ima Chrysler velike 

načrte prav s prodajo na tuje 
trge, kajti po sedanjih napove-
dih naj ti tam prodajo v pri-
hodnjih letih povečal vsaj za 
20 odstotkov. Najuspešnejša 
chryslerja izven ZDA sta še 
naprej grand jeep cherokee in 
voyager. 

Peugeotven, 
Opel notri? 

Čeprav je očitno in priča-
kovano, da avtomobilske 
tovarne vedno znova iščejo 
nove trge in da je Kitajska 
prostor, ki je zaradi količi-
ne kupcev izjemno zanimi-
va, pa vse ne gre po maslu. 
Tako je francoski Peugeot 
pred nedavnim sporočil, da 
se umika iz Kitajske. 

Vse kaže, da se je to zgodi-
lo predvsem zaradi tega, ker 
Peugeot ni imel pravega vpli-
va na menedžment tovarne, 
s tem pa tudi ne na kakovost 
izdelanih avtomobilov. V 
mestu Kanton naj bi namreč 
po prejšnjih načrtih vsako le-
to izdelali do 50 tisoč peu-
geotov, vendar so jih v prvi 
polovici letošnjega leta le 
1700. Po trditvah Kitajcev sta 
peugeot 504 in 505, ki so ju 
izdelovali v Kantonu, preveč 
zastarela avtomobila, in je 
zaradi tega prišlo do zastoja. 
Pri Peugeotu pa pravijo, da 
hoče Kitajska centralizirati 
izdelavo avtomobilov in ker 
je šlo v Kantonu za lokalno 
naložbo, so tovarni nalagali 
vedno nove in nove davke. 
To je podražilo proizvodnjo 
in prineslo še vrsto drugih 
problemov. Hkrati so bili na 
Kitajskem nezadovoljni z 
dejstvom, da je večina se-
stavnih delov za peugeote 
prihajala iz Francije in da 
torej ni bilo tako imenovane 
lokalne integracije. Peugeot 
torej odhaja, vse bolj pa se 
govori, da naj bi ga nadome-
stil Opel, ki naj bi tam izdelo-
val astro. Ali se bo to v resni-
ci zgodilo, bo verjetno kmalu 
jasno. 

BORZA CEN 

Cene so okvirne' 

November je bil skromen 
če so bili v Evropi skoraj 

vse doslej začudeni nad do-
bro prodajo avtomobilov, so 
novembrski podatki doka-
zali, da je lahko posel tudi 
slabši. 

V enajstem lanskem mesecu 
so namreč v državah Evropske 
unije prodali oziroma prvič re-
gistrirali 903 tisoč osebnih av-
tomobilov. To je za 5,3 odstot-
ka manj kot novembra 1995 in 
kar za 15 odstotkov manj kot 
lanskega oktobra. Zanimivo 
je, da je bil november prvi 
mesec z minusom. To je svoje-
vrstno presenečenje, kajti sko-
zi vse leto so napovedovali 
skorajšnje manjše povpraše-
vanje po avtomobilih, vendar 
se to nekako ni hotelo zgoditi. 
Sicer pa je bil lanski posel z 
avtomobili v uniji za 6,4 od-
stotka boljši kot v primerlji-
vem predlanskem obdobju, 
pri čemer analitiki menijo, da 
je to predvsem posledica do-
brega posla v Franciji (zavoljo 
posebnih vladnih spodbud, ki 
pa so konec septembra prene-
hale veljati). Tudi primerjava 
oktobrske in novembrske pro-
daje osebnih avtomobilov v tej 

državi dokazuje, kako velik 
pomen so imele vladne spod-
t5ude, kajti novembra so pro-
dali za 21 odstotkov manj av-
tomobilov kot oktobra. Med 
tistimi evropskimi trgi, kjer je 
bilo lanskega novembra kup-
cev manj, je bila tudi Italija, 
kajti tam so v tem času zabele-
žili 11-odstotni padec. Tudi za-
radi tega pri Fiatu, torej naj-
večji italijanski avtomobilski 
hiši, ki ima pod seboj skoraj 
polovico trga, napovedujejo 
manjšo proizvodnjo v januar-
ju, poleg tega pa naj bi tedaj 
začasno odšlo na dopust ne-
kaj tisoč delavcev. S prodaj-
nim minusom so se novembra 

srečali tudi v Nemčiji (za 8,6 
odstotka manj) in v Veliki Bri-
taniji, kjer je bilo kupcev za 
5,5 odstotka manj. 

Vrstni red avtomobilskih to-
varn se novembra seveda ni 
spremenil. Povsem zgoraj je 
Volkswagen, katerega tržni de-
lež je bil malenkost več kot 17 
odstotkov (pri čemer drži, da 
golf ostaja najbolje prodajano 
evropsko vozilo). Na drugem 
mestu je bil General Motors 
Evrope (torej Opel in britanski 
Vauxhall) z 12,5-odstotnim trž-
nim deležem, na tretjem pa 
francoska korporacija PSA (Ci-
troen in Peugeot), ki ji je pripad-
lo 12 odstotkov trga v uniji. 

VW golf je še vedno najbolje prodajano vozilo v Evropi. 



ZAAVTOMOBILISTE PETICA 

Posodobili vozila 
Programi avtomobilskih 

tovarn so tako raznoliki in 
široki, da na nekaterih trgih 
pač ne ponujajo vsega. Tako 
je tudi s Slovenijo in Fordom, 
ki doslej pri nas ni prodajal, 
denimo, terenca eksplorerja, 
medtem ko je bil posel z eno-
prostorskih galaxyjem in te-
rencem maverickom zelo. 
skromen (prav bi bilo reči, 
da teh avtomobilov skoraj ni-
so prodajali). 

No, po novem bo Summit 
Motors, ki predstavlja Forda 
pri nas, v modelskem letu 
1997 začel prodajati nekoliko 
obnovljenega eksplorerja. Pri 
Fordu pravijo, da gre za eno 
najuspešnejših terenskih vozil 
na svetovnem trgu. Temu vo-
zilu, dolgemu skoraj pet me-
trov, po novem namenjajo ne-
koliko obnovljeni V6 bencin-
ski motor s po dvema ventilo-
ma na valj in eno odmično 
gredjo v vsaki glavi ter močjo 
152 kW/205 KM pri 5000 vrt-
ljajih v minuti, medtem ko je 
največji navor 339 Nm pri 
3000 vrtljajih v minuti. S tem 
motorjem zmore eksplorer 

največ 171 km/h in do 100 
km/h pospeši v 10,9 sekunde. 
Poleg tega je terenec dobil no-
vi petstopenjski samodejni 
menjalnik. Koliko bo stal avto 
pri nas, za sedaj sploh še ni 
jasno. 

V modelskem letu 97 se bo 
po cestah vozil tudi enopro-
storski galaxy s stalnim štiriko-
lesnim pogonom, ki je v tej 
kombinaciji opremljen s šes-
tvaljnim 2,8-litrskim motorjem 
z močjo 128 kW/174 KM pri 
5800 vrtljajih v minuti. Štiriko-
lesni pogon je samodejno 
vključljiv s pomočjo viskozne 
sklopke, avto pa zmore največ 
193 km/h in do 100 km/h pos-
peši v 11,6 sekunde. 

Tretji ford, ki bo nekoliko 
drugačen v prihajajočem letu, 
je terenec maverick. Ta je tako 
ali tako skupno delo z japon-
skim Nissanom, kjer avto poz-
najo pod oznako terrano 11. 
Maverick bo po novem na voljo 
z nekohko posodobljenim štri-
valjnim turbodizelskim motor-
jem z gibno prostornino 2,7-
litra in močjo 92 kW/125 KM 
pri 3600 vrtljajih v minuti in 
navorom 278 NM pri 2000 vrt-
ljajih v minuti. 

Sodelovanje Opla in Renaulta 
Pred meseci sta Opel in Renault že podpisala začasni spora-

zum o skupnem razvoju in nato izdelavi lahkih gospodarskih 
vozil, sedaj pa sta ta sporazum spremenila v povsem resno in 
veljavno pogodbo. Tako bosta obe tovarni v francoskem Creosu 
skupaj izdelovali lahka gospodarska vozila z nosilnostjo od 2,5 
do 2,8 tone. Po drugi strani si bosta tovarni pomagali tudi pri 
izdelovanju posameznih sestavnih delov za komercialna vozila, 
pogodba pa določa sodelovanje tudi po letu 2010. 

V vrhu Renault in 
peugeot boxer 

Ker so tudi na slovenskem trgu gospodarska oziroma 
komercialna vozila v senci osebnih avtomobilov, je zanimivo 
videti in vedeti, kako so šla lani v promet tovrstna vozila. 

Novembra so v Sloveniji prodali za osem odstotkov več gospo-
darskih vozil kot novembra 1995, lani pa skupaj 3854 vozil 
oziroma za 3,57 odstotka manj kot v enakem času 1995. Najuspe-
šnejši je bil novembra Renault (Revoz) s skupno prodajo 27 
vozil, kar je bistveno manj kot lani, ko se mu je novembra 
posrečilo prodati 88 gospodarskih vozil (skupaj lani 699). Na 
drugem mestu je Volkswagen (Porsche Slovenija) s skupno 
prodajo 664 gospodarskih vozil. Novembra je bil tretji najuspe-
šnejši na trgu pod Karavankami italijanski Fiat, ki je za svoja 
gospodarska vozila našel 39 slovenskih kupcev, v celem letu pa 
326. Najuspešnejše gospodarsko vozilo v lanskih enajstih mese-
cih pa je peugeot boxer, saj se je zanj odločilo kar 519 kupcev. 

Citroen saxo. 

Prodajna akcija podjetja PDA 
Podjetje PDA, ki že nekaj časa skrbi za prodajo Citroenov 

na slovenskem trgu, je pripravilo posebno akcijo, s katero 
namerava spodbuditi prodajo citroenov v Sloveniji. 

Tako bodo vsem tistim, ki bodo do 15. januarja vplačali 
katerokoli Citroenovo vozilo, podarili prenosni CD player znam-
ke Philips in zgoščenko saxo. Takšno ravnanje PDA je pričako-
vano, kajti letos so Slovenci kupili vsega 718 citroenov, tržni 
delež pa je 1,2 odstotka, torej daleč od tistega, kar je Citroen 
dosegal nekoč. 

Bimota mantra v družbi s ferrarijem. 

Denar ni vse 
Bimota mantra 

Bimota? Bimota! Videti, 
otipati, peljati se, pobrskati 
s pogledi v njeno drobovje. 
Do včeraj sem te glagole po-
tiskal globoko v podzavest. 
Danes, ko so ti glagoli pisani 
v pretekliku, me Bimotina 
Mantra matra (muči). 

Katere fotografije izbrati, 
kaj napisati... Pogledaš jo z 
boka, v zadnjico, v lice (žaro-
met), poškiliš pod kratko kril-
ce (poloklepek), vržeš oko po 

okončinah (vzmetenje) ali po-
tipaš njeno vročo dušo (Duca-
tijev dvovaljnik). Šokantna 
predstavnica svoje vrste. 

Poglejmo, kaj bodo rekli 
moji prijatelji o tebi, ji rečem 
in jo nežno zapodim po as-
faltu. Ni, da bi jo »šparal«, a 
nekje v glavi kljuva angel va-
ruh in kriči nekaj okoli šte-
vilčnosti proizvodnje, ki ne 
presega 100 mantr letno. Da 
ni poceni, mi je itak jasno od 
samega začetka. Tudi to, da 
nima primerljive konkuren-
ce. 

Peljeva se. Nekaj toplega 
puhti od spodaj, tam, kjer je 
»mašina«. Seveda, po dolgem 
času zopet vozim zračno hla-
jen pogonski agregat. A kak-
šen! Slonček na plastičnem 
pokrovu krmiljenja ventilov. 
Aha, Ducatijev dvovaljnik iz 
serije Super Šport. Bimoti ni 
do tega, da bi se mučila z 
izdelavo pogona (izjema 500 
V Due). Pogledajo naokoli in 
izberejo. Povem vam. Ducati-
jevo kukavičje jajce si je našlo 
v mantri pravo gnezdeče. Od-
zivnost, navor, olika v nižjih 
vrtljajih, dovolj brutalnosti, 
če že nanese tako. 

Moči ni na pretek, je je pa 
dovolj, če upoštevamo lahkost 
motocikla (172 kg suhe teže). 
Dvovaljniku zamerim težav-
nostno vžiganje, robantenje in 
neugledno cukanje v hladnem 
stanju. Potrpljenje je božja 

mast. Po minuti vožnje hladil-
na rebra na cilindrih spustijo 
značilen »ciiink, ciiink« zaradi 
segrevanja. Robatost izgine. 
Ostane rahel dvovaljniški dr-
get in basiranje. In to kakšno! 

Končajmo prej začeto poto-
vanje. Vmes presenečen po-
gruntam posrečeno neutru-
dljivo lego sedenja na zelo 
udobnem sedežu, ki mu po-
maga bolj turistično mehko 
kot športno trdo naravnano 
vzmetenje. Kdor hoče trdoto, 
naj si jo nastavi. Nekaj po-
dobnega je s krmilom. Skrat-
ka; vožnja, tudi daljša, ne 
utruja, manjka vetrni ščitnik. 
Držanje smeri, lega v ovinkih, 
zavore. Za pisto! 

Burjenje duhov 
Prijatelji, prihajam. Kaj je to? 

Od kod? Glej, štirje »auspuhi«! 
Karbon! Predalček za do-

kumente pred sedežem. Ma-
dona, kdo zna tako variti alu-
minij? Poglej odlitek stopalk! 
Uauuuu, kakšna vzvratna og-
ledala! Toliko vprašajev in 
klicajev v enem dahu! Moža-
kar, ki ljubi dvokolesniške 
starine, ugotovi, da je tako 
oblikovano prednjo luč že vi-
del v svoji mladosti. Seveda, 
pogledi slej ko prej končajo 
na armaturki. Les? Da, les. 
Čisto pravi les, polakiran in 
spoliran. In snežno beli štev-
ci. Kontrolke bi lahko bile lep-
še. Kdor uživa v iskanju na-
pak, jih bo našel. Drobcene in 
nepomembne. Šokantno lepa 
ženska jih ima prav tako! 

Prvi val razburjenja mine. 
Debata zaide v igro imeti, ne 
imeti. 

Nekoga prevzame s svojo 
šokantno obliko, nekomu se 
zdijo njene obline odvratne. 
Nekoga bodo prešinili mrav-
Ijinčki zadovoljstva ob tipanju 
njenih obhk, nekomu se bo 
zdelo 30.000 DEM nesramno 
preveč denarja. Pri mantri so 
pomembni občutki. Kot pri za-
Ijubljanju. Preračunljivce opo-
zarjam, da bo črno rumena 
mantra v zrelih oldtajmerskih 
letih žafranasto draga. 

TEODOR JESIH 

Ducatijev 906-kubični dvovaljnik v okvirju iz ovalnih 
aluminijastih cevi. MOTO-

TEST 

Tehnični podatki: 
Motor: zračno hlajen štiritaktni dvovaljnik, 90-stopinjski 

kot med cilindroma, vrtina x gib: 92D768 mm, 904 ccm, moč: 
85,7 KM pri 7.000v/min, navor: 92 Nm pri 5.700 v/min; 
napajanje: 2xMikuni 38 mm, po dva ventila v glavi, desmo-
dromično krmiljenje; izpuh 2 v 4; mazanje: mokri karter z 
oljnim hladilnikom; vžig: elektronski; E starter. 

Prenos moči: primarni zobniški, večploščna suha sklopka, 
6-stopenjski menjalnik, veriga - razmerje 15/36. 

Okvir in vzmetenje: paličast dvojni, spodaj odprt; varjene 
ovalne alu cevi; privarjen sedežni del. Spredaj: Paioli klasična 
vilica, nastavljanje raztega, kraki premera 43 mm, hod 120 
mm. Zadaj: alu nihajka s trikotnim nihalom, enojni vzmetno 
blažilni element, nastavljanje raztega, stiska in trdote vzmeti, 
hod 130 mm. 

Zavore: spredaj: plavajoči par Brembo kolutov premera 320 
mm, štiribatna Brembo čeljust. Zadaj: enojni 230 mm kolut. 

Mere in teža: d^v^š: 2020^1220x695 mm, višina sedeža 
od tal: 780 mm, suha teža: 172 kg, rezervoar: 24 lit. 

Kolesa: trikraki liti obroči Marchesini, guma spredaj: 120/ 
70 ZR 17, zadaj: 180/55 ZR 17 Michelin Macadam Radial. 

Cena: 29.850.000 UT, M-Trgoavto Koper, telefon (066) 272-510. Les okoli snežno belih števcev, karbonska vlakna, visoko 
poliran aluminij. Ne iščite tega na drugih motociklih! 



RIBOLOV-HUMOR 

Sulec iz Kolpe 
V teh dneh pridejo na svoj račun sulčarji 

Ko zaškriplje prvi sneg 
pod nogami in ko se tempe-
ratura spusti do tistih »bole-
čih« stopinj, ko trpijo ušesa, 
nos in prsti, takrat vsak »pa-
meten« ribič pospravi svojo 
ribiško opremo in čaka na 
naslednji prvi april - dan ri-
bičev in lažnivcev, hm, kak-
šno naključje. In takrat pri-
dejo na svoj račun tisti naj-
bolj neustrašeni - sulčarji. 
Za ribolov na sulca pravijo, 
da je najbolj vznemirljiv, na-
poren in presenetljiv. 

Spomnim se lanskoletnega 
čudovitega sončnega februar-
skega dne, ko sem bil s prijate-
ljem prvič na Kolpi. Lovila sva 
sulca, do konca sulčarske se-
zone je manjkal le še dan. 
Voda je bila sicer precej visoka 
za tisti letni čas, vendar kljub 
temu ni izgubila svoje sma-
ragdne lepote. Čudoviti kanjo-
ni v srednjem delu Kolpske 
doline v okolici krajev Brsnik, 
Savski, Savski Laz in Fara so 
kar vabili k poskušanju ribiške 
sreče. Pred tem je iz teh revir-
jev v tisti sezoni »odšlo« že pet 
sulcev. 

Prijatelj je po »receptu« sta-
rega ribiškega mačka navezal 
mrtve postrvice in klenčke, ki 
jih je predtem kupil v ribogoj-
nici. Navezal jih je tako, da jim 
je z vrvico zavezal gobčke ter 
jih s pravilno obtežitvijo ter 
nastavkom dveh trojčkov 
uravnotežil, da so se v vodi 
pravilno gibale. Predstavljale 
so najbolj naravno plavanje 
bolne ah poškodovane male 
ribice. Kar vabile so sulce in 
podobna »stvarenja« k naletu. 
Zaradi visokega vodostaja sva 
morala vrvico še posebej obte-
žiti. 

Kljub »garanju« in vztraja-
nju na najlepših sulčarskih 
predelih nisva imela kaj prida 
uspeha. Razen tega, da sva v 
vodi pustila kar nekaj navez, 
je prijatelj zapel manjšega 
sulčka, takšnega okoli 40 cen-
timetrov dolgega. Če ne dru-
gega, za vzorec, sva si rekla. 

»Sulec« z rdečimi 
pikami 

Po obilnejši malici pa sva 
pričela loviti v okolici kraja 
Fara. Tukaj ni bilo strmih ka-
njonov in pretok reke je bil 
zaradi narasle vode precej hi-
ter. Zato tudi nisem imel po-
sebnega veselja metati ribico v 
vodo, ker nisem bil prepričan, 
da bi lahko prežal sulec. Po-
maknil sem se niže s tokom, 
kjer se je voda sicer umirila, 
vendar kakšnih globjih tolmu-
nov nisem opazil. Sem pa zaz-
nal, da je voda ob bregovih 
globlja, ponekod se je prav 
zajedla med korenine dreves, 
po sredini vodnega toka pa 
plitkejša. Zato sem zabredel v 
vodo in poskušal loviti tako, 
da sem iz sredine metal proti 
bregu. Metal sem poprek malo 
proti vodnemu toku, nato pa 
mrtvo ribico z vodenjem vrvi-
ce usmerjal pod korenine. Ta-
ko sem namreč lovil s pote-
zankami postrvi in uspehi ni-

so nikoli izostali. Po nekaj 
neuspešnih metih, ko sem že 
hotel zlesti na breg, saj je voda 
postala vse globlja, pa se je 
izza potopljenega debla pripe-
ljala črna senca. Komajda sem 
se zavedel, da je to riba. Vaba, 
mali klenček, je ob navijanju 
proti toku skorajda splaval na 
vodno površino in takrat je 
usekalo. Vršiček palice je za-
drgetal in instinktivno sem su-
nil navzgor. »Imam te,« sem 
zaklical sam pri sebi in začutil 
tisti prijetni drget okoli srca in 
po udih. Čeprav sem imel vr-
vico debeline 0,45 mm, sem 
takoj naravnal zavoro, da je 
začela sama popuščati ob silo-
vitih pobegih zapete ribe. 
»Moj prvi sulec,« sem se vese-
lil kot otrok. »Samo, da ne bi 
bil premajhen,« sem si dopo-
vedoval. Riba je najprej po-
begnila v varno zavetje pod 
potopljenim deblom. Videl 
sem, da ni nevarnosti, da bi se 
kje zapela, zato je tudi nisem 
vlekel na silo iz zavetja. Stala 
sva si iz oči v oči, na razdalji 
nekaj metrov in najverjetneje 
oba premišljevala. Riba, kako 
bi se rešila iz te zagate, sam pa 
sem ponavljal vse lekcije sta-
rih ribičev in vse levite, zapi-
sane v takšnih in drugačnih 
ribiških »cajtngih«, kaj naredi-

ti in česa ne, ko ti zagrabi 
sulec. Počasi se je riba zganila 
in zaplavala proti vodni gladi-
ni. Zagledal sem črne pike in 
veliko senco v vodi. »Sulec je,« 
sem si dopovedoval, »samo 
malo je majhen.« »Tam okoli 
65 cm,« sem menil in se tola-
žil, da so morda stvari v vodi 
videti manjše kot na suhem. 
Ko sem poskušal ribo privleči 
bližje, je zopet silovito poteg-
nila v desno proti deblu. Po 
drugem pobegu sem občutil, 
da ji pojenjajo moči. Počasi 
sem jo vlekel proti sebi, zavo-
ra na kolescu pa je uravnavala 
njene sunke. Ko sem jo privle-
kel bližje in dvignil proti vodni 
površini sem z grozo opazil, 
da je s tem sulcem nekaj naro-
be. Ne samo, da je bil precej 
manjši od predpisane mere 70 
centimetrov, bil je v celoti iz-
nakažen, saj je imel poleg čr-
nih še celo paleto rdečih pik. 

Čudovito postrv - potočnico, 
dolgo 55 cendmetrov sem pre-
vidno utrudil in jo spravil na 
suho. Že med utrujanjem in 
kasneje na snegu sem napravil 
nekaj posnetkov, nato pa jo 
vrnil v carstvo globin. Moj pr-
vi ribolov na Kolpi pa že kar 
prvi sulec, saj to bi bilo,preveč 
lepo, ah ne! 

MIROSLAV ŽABERL 

AFORIZMI 
# Bog nam daj zdravja, če je pri razpisnih pogojih za 
prosta delovna mesta zdravnika največji problem 
aktivno znanje slovenskega jezika. 
0 Biopolitična napoved: politična obremenitev bo 
čez praznike oslabela, zato se v miru nadihajte 
svežega zraka. 
# Najraje nam natočijo čistega vina šele takrat, ko se 
nam življenje že izteka. 
# Odkar so na Luni odkrili led, smo ga navadni 
Zemljani spet nadrsaU. 
# Stiki z Evropo so podobni stikom z žensko. Najlep-
še je, ko jo gledaš od daleč, ko pa si enkrat v njej, pa 
že nosiš posledice. 
# Tudi politiki je treba dati težo. Pa čeprav ne z 
lahkih srcem. 
# Dobili smo novega generalnega sekretarja OZN. Le 
kdaj bodo o tem obveščeni lačni? 
^Smreke izvažamo k svetemu očetu. Lesarji že 
pričakujejo gospodarski čudež. Hudo nam bo v Evro-
pi, če nas že Italijani silijo vanjo. 
# Če bo davkarija res vsakemu stopila na prste, se 
bojim, da bomo naenkrat država invalidov. 
9 Smo ena tistih turističnih dežel, kjer si vozniki 
privoščijo največ izletov - žal s ceste. 
# Pri takšnem metanju polen pod noge ni čudno, da 
prihaja do cepitev v strankah. 
^Tudi vreme ni več kar je bilo. Na oblasti so 
pomladne stranke, zunaj pa sneg. 
# Ne mečite petard. Politiki že itak slabo slišijo. 
# Petletka nam ni uspela, z osemletko nismo zado-
voljni, bo devetletka čudežno število? 
# Težko je delati zgodovino tistim, ki se jim tresejo 
roke zaradi prazne glave. 

FRANCI ČEČ 

Miro in Miha Finkšt potem, ko sta v Dreti »naredila« dve luknji. 

Družinski trofeji 
Pri Finkštovih v Mozirju so bogatejši za dve ribiški trofeji. Oče Miro in sin Miha sta namreč 

zdanje dni starega leta iz Drete potegnila dva sulca in merjenja so pokazala, da je sinova 
trofeja za centimeter daljša od očetove. 

Trofeji sta po 14 letih prva sulca, ki so ju ulovili v Dreti, hkrati pa tudi kažeta na skrb Ribiške 
družine Mozirje, ki skrbi za podmladek v reki. Seveda je ulov vzbudil veliko veselja pri vseh 
mozirskih ribičih, ki so se pridružili Finkštovima na slavju v mozirskem ribiškem domu ob 
Savinjskem gaju. URŠKA SELIŠNIK 

STRANKA ŠALJIVCEV 
Da'b novo leto prineslo vse tisto, kar v lan-

skem dobrega ni. To, da stranka šaljivcev je, je 
že dober znak in želimo, da ostanete še naprej 
naši zvesti prijatelji, bralci in sodelavci - dopi-
sniki. Mi se bomo potrudili in prebrali vašo 
pošto, jo objavili in vas skušali presenetiti s 
kakšno zabavno nagrado. O tem pa nekaj več v 
prihodnjih številkah. Pa srečno! 

EDI MASNEC 

Naporen december 
Janja je imela zares naporen december. Zaba-

va tu, zabava tam, ko pa bi bilo treba na zadnjo 
- stranke šaljivcev, je ni bilo. Bolezen, slabost, 
utrujenost. Takoj po novem letu je že bila pri 
zdravniku. 

»Gospod doktor, a mi lahko zdaj poveste ime 
moje bolezni?« 

»Ime? No, to boste lahko sami izbrali čez 
kakšnih osem mesecev.« 

Na koncertu 
Slave je šel na božični koncert. Usedel seje za 

elegantno oblečemo gospo, ki seje med koncer-
tom obrnila in ga vljudno ogovorila: 

»Oprostite, gospod. Ali vas morda moti moje 
pero na klobuku?« 

»Nič več, gospa. Sem ga že odrezal.« 

Na novega leta 
Na novega leta dan je bilo mesto kot okame-

nelo. Nič odprtega. Še gostilne ne. Slavcu je bilo 
dolgčas. 

Pa se spomni in naredi sprehod proti pokopa-
lišču, če bi med mrtvimi vendarle našel tudi 
kakšnega živega. In glej ga zlomka, vrata po-
grebnega podjetja so bila odprta - izložba je 
vabila. Ustavil se je pri krstah in prijazna 
trgovka mu je takoj ponudila prijazno besedo. 

»Vidim, da izbirate krsto. Bi kovinsko ali 
leseno - hrastovo?« 

»Ja, no. Mogoče bo pa kdaj prišlo prav. No, 
katere pa so boljše?« 

»Kovinske dlje trajajo - hrastove pa so bolj 
zdrave...« 

NekaMijevzel 
Francelj gre Zgodaj zjutraj k sosedu Janezu in 

ga na hitro nadere: »Poslušaj, Janez! Tuoj pob je 
naši Micki za silvestrovo »krancelj« vzel.« 

»Ti, jaz za to čisto nič ne vem, je prišel čisto 
prazen domov.« 

Na avtobusu 
Pred novim letom je pa bila »gužva«. Še 

posebej na avtobusih. In ena od starejših gospa 
seje hudo jezila, češ, kakšno mladino imamo, 
ker mora ona stati, »paglavci« pa lepo sedijo... 

»Gospa, a ste vi odstopili sedež komu v letih, 
ko ste bili mlajši?« jo vpraša »sedeči« Janezek. 

»Seveda sem. O, joj, moje noge...« 
»No, vidite. To je pa zato, ker ste v mladosti 

veliko stali.« 

Spomin na staro leto 
Igor se je na novega leta dan zbudil na 

policiji. Poleg sebe je zagledal kolega Ivana. 
»Ti, zakaj pa sva midva tukaj?« 
»Se spomniš sinoči zadnje svetilke, ki sva jo 

objemala?« 
»A, tiste, ki ni svetila?« 
»Tiste, ki ni svetila in je govorila, tisto je bil 

policaj!?« 

Dedek Mraz 
Lojz je bil dedek Mraz. Za bone, ki jih je 

namesto plače dobil v firmi, je svoji kupil nov 
plinski štedilnik. In potem se je Mica hvalila 
sosedi: 

»Zlatega ded'ca imam. Veš kakšen »šporhert« 
mi je kupil! Šest dni je že, odkar sem ga vžgala, 
pa še do danes ni ugasnil.« 

Dober človek 
Ko je Stane odhajal z novoletne zabave, je 

pred seboj zagledal avto brez voznika, ki se je 
premikal. Skočil je v vozilo, potegnil zavoro in 
zaslišal za seboj glas: 

»Če bi že rad pomagal, stopi za avto in ga 
potiskaj kot jaz.« 

Seks v letu 97 
Miran je vprašal soseda: 
»A ti že veš, kakšen je seks v letu 1997?« 
»Ne...« 
»No, potem pa poskusi!« 

Nesramnost 
Lojzek je vsem čestital za novo leto, le stricu 

Maticu ni mogel stisniti roke. Okamenel je, ko 
je videl strica, kakšno golšo ima. 

»Lojzek - kaj pa tako buljiš? Še malo - pa te 
bom požrl« 

»A - a - lahko najprej pogoltneš prejšnjega?« 
se predrzno izvije Lojzek. 

Šale so prispevali: Franc Zaje iz Rimskih 
Toplic, Slavica Trobiš Aužner iz Dramelj, Ste-
pan Leskovar iz Velenja, Stanko Hrasnik iz 
Ljubečne, Justina Gostečnik iz Braslovč, Ivan 
Leben Slave iz Celja, Jasmina Simler iz Celja in 
Miran Topolšek iz Laškega. 

KUPON 
Najbolj sem se nasmejal šali: 

Moj naslov: 



NASVETI PETICA 

NEDELJSKO KOSILO S SESTRO VENDELINO 
Ječmenčkova juha s smetano 

Mesni zvitek z zelenjavo, dušena sladka repa 
Kuhana majoneza s hrenom 

Jabolčna torta 

Jecmenckova juha 
s smetano 

Potrebujemo: 20 dag ječ-
menčka, 1 korenček, peterši-
Ijeva korenina, košček zelene, 
2 zeleni papriki, paradižnik ali 
paradižnikova mezga, dišave: 
strt česen, timijan, majaron, 
lovorov list, sol, poper, peter-
šilj, smetanov podmet: 2 del 
kisle smetane, žlica moke. 

Priprava: Ječmenček prebe-
remo, operemo in namočimo 
čez noč. Zelenjavo očistimo, 
operemo, narežemo na kocke 
ali rezance. Ječmenček z zele-
njavo kuhamo 2 uri na majh-
nem ognju. Zadnje pol ure pri-
lijemo smetanov podmet. 
Smetano pomešamo z moko 
in prilijemo tohko vode, da je 
podmet redko tekoč. Dodamo 
dišave in na koncu kuhanja še 
peteršilj. 

Mesni zviteic z 
zelenjavo 

Potrebujemo: za vlečeno te-
sto 35 dag moke, sol, beljak, 
žlico olja, toplo vodo. Nadev: 4 
žlice olja ali masla, 3 žlice 
sesekljane čebule, 3 stroke str-
tega česna, 60 dag mletega 
mesa, sol, poper, peteršilj, 10 
dag namočenega in ožetega 
kruha, 4 jajca. 1 kg zelenjave: 
narezano zelje, nariban ko-
renček, narezana paprika, 
por, grah. Zelenjavo blanšira-
mo in ocedimo. 3 žlice tekoče-
ga masla, 1 jajce. 

Priprava: moko za vlečeno 
testo damo v skledo, v jamico 
v moki sol, beljak, olje in prili-
vamo toplo vodo. Pretrdo 
zgneteno testo se težje vleče, 
premehko pa težje oblikuje-
mo. Bolj ko pregnetemo testo, 
lepše se vleče. Hlebček testa 

namažemo z oljem in pokrije-
mo s skledo. Počiva naj pol 
ure. Na olju spraženi čebuli 
dodamo česen, meso in sol in 
pražimo toliko časa, da se sok 
posuši. Odstavimo. Zameša-
mo kruh, dišave in jajca. 

Razvlečeno testo samo po 
tretjini testa namažemo z me-
snim nadevom. Po mesnem 
nadevu in ob robu nadeva po-
razdelimo zelenjavo. Ostali 
dve tretjini testa namažemo z 
margarino ali kakšno drugo 
maščobo in testo zavijemo. 
Zavitek položimo na namazan 
pekač, ga premažemo z jaj-
cem in pečemo pri 180 stopi-
njah 50 do 60 minut. 

Dušena sladka 
repa 

Potrebujemo: 2 debeli repi, 
sol, kumino, peteršilj, žlico 
masla ali 2 žlici pečenkinega 
soka. 

Priprava Repo olupimo, 
operemo, naribamo na lističe 
in kuhamo v vreli slani vodi s 
pridatkom kumine do mehke-
ga. Repo ocedimo, potresemo 
s peteršiljem in zabelimo z 
maslom ali pečenkinim so-
kom. 

Kuhana majoneza 
s hrenom 

Potrebujemo: 3 jajca, 2 del 
razredčenega kisa, sol, 2 del 
olja, nariban hren, žlico kisle 
smetane. 

Priprava jajca stepemo, 
osolimo, dodamo žličko olja. 

prilijemo vroč kis in v vodni 
kopeli stepamo toliko časa, da 
se majoneza zgosti in odstavi-
mo. Še malo časa stepamo in 
med toplo majonezo med me-
šanjem počasi prilivamo olje. 
Po okusu dodamo hren in 
okus izboljšamo s smetano. 

Jabolčna torta 
Potrebujemo: 10 dag masla, 

4 jajca, 14 dag sladkorja, 2 del 
mleka, 2 žhci ruma, 3 dag 
zmletih orehov, 28 dag moke, 
1 pecilni prašek, 1 kg jabolk. 

Priprava: Jabolka olupimo 
in narežemo na krhlje. Maslo 
umešamo, izmenjaje dodaja-
mo sladkor in rumenjake. Pri-
lijemo mleko in rum, ne da bi 
premešah, potresemo polovi-
co moke in zdaj gladko zmeša-
mo, sicer se testo sesiri. Na 
testo damo trd beljakov sneg, 
potresemo z drugo polovico 
moke, pomešane s pecilnim 
praško^ii. Rahlo premešamo 
in testo damo v namazan tort-
ni model. Po vsej površini po-
razdelimo jabolčne krhlje in 
torto pečemo 50 minut pri 180 
stopinjah Celzija. 

Piše: SESTRA VENDELINA 

VEDEZEVALEC DENIS 
Šifra: ovnica 51 
Spoštovana ovnica! Najprej 

vam moram povedati, da je 
težav, ki so bile prisotne v letu 
1996 konec, saj vidim boljšo 
prihodnost in trdnost. Opozo-
ril bi vas le na manjše težave v 
prihodnjem poletju, ki pa se 
bodo rešile v vaše dobro. Zau-
pajte vase ter v svoje sposob-
nosti, ki so velike. Pri vas pa je 
najbolj izpostavljena glava, 
kajti svojo energijo preveč po 
nepotrebnem zapravljate. Od 
tod tudi vaša napetost. Varujte 
se prehladov in drugih vnetij. 

Šifra: draga 
Glede na to, da ste mi postavi-

li splošno vprašanje, vam bom 
odgovoril takole: zdaj čutite 
precejšnjo napetost in žalost, ki 
je morda nastala ravno zaradi 
ohlajenih odnosov v družini. 
Toda vedite, da ni nič tako črno, 
kot se zdi. Predlagam vam, da 
se poizkusite pogovoriti, kajti 
karte za naprej so zelo pozitiv-
ne in se ni ničesar bati. Le po-
gumno, in oglasite se še kaj! 

šifra: kali 
Najprej hvala za tvoje pohva-

le, ki jih vedno rad sprejmem, 
kajti to je znak, da sem na pravi 
poti. Dovoli mi, da ti odgovo-
rim na vprašanja: letos boš 
spoznala prijatelja, ki ti bo lju-
bimec. To pa žal ne bo fant, ki 
si ga ti žehš. Ne vidim vzroka, 
zakaj ne bi mogla biti prijatelja. 
Včasih je pravi prijatelj več kot 
ljubimec. Razmisli o tem! Pri-
pravništvo boš dobila v roku 
šestih mesecev, do takrat pa 
poizkusi najti kakšno drugo 
delo. Sreča ti v tem letu stoji ob 
strani, na tebi pa je, če se boš 
odločila, ali jo boš sprejela. 
Sam osebno mislim, da ti zaba-
ve in denar ne prinašajo sreče. 

šifra: Celje 
Najprej vam moram poveda-

li. da na pisma, ki jih prej-
n^em, odgovarjam le v Novem 
tedniku. Zato bom tako nare-
dil tudi z vašim pismom. V 
zdravju pa ne vidim kakšnih 
hujših problemov. Pazite le na 
dihalne poti ter noge. Z denar-
jem ne bo kakšne večje spre-

membe, vsaj do poletja ne, ko 
se bo stanje malo izboljšalo. 
Če pogledava bolj podrobno, 
kakšne večje izgube tudi ni 
videti. V tem letu se bo ponu-
dila tudi neka priložnost za 
potovanje, to, če iti ali ne, pa je 
popolnoma vaša odločitev. 
Sam bi šel. 

Šifra: lev 
Res ne vidim kakšnih prob-

lemov, da ne bi šel delati voz-
niškega izpita, le odloči se in 
bo. V službi se vidijo neke 
spremembe, vidim možnost, 
da bi lahko delal v pokhcu, za 
katerega si se izučil. Glede na 
tvojo letnico rojstva ter na mo-
je karte vidim, da imaš za dru-
žino še veliko časa, kajti ta 
pride, ko bo čas za to. Zdaj pa 
uživaj mladost. Pa oglasi se še 
kaj. 

Šifra: samo on 
Najprej se ti zahvaljujem za 

lepe želje, ki si mi jih napisala 
ob koncu pisma, seveda ti tudi 
jaz želim mnogo sreče v pri-
hodnjem letu. 

Postavila si precej resno 
vprašanje, tako da je bil potre-
ben čas za premislek, pa sem 
se odločil, da ti svetujem na-
slednje. Glede na to, da ima 
tvoj fant te razvade, mislim, da 
bi bilo dobro, da se z njim o 
tem pogovoriš na miren način 
ter se pozanimaš, kakšne 
probleme ima. Zagotovo ne 
jemlje drog samo zaradi hobi-
ja. Pomagaj mu, da se odvadi, 
kajti ti ga lahko spremeniš le, 
če ga imaš resnično rada in 
mu želiš pomagati. Pri tem pa 
bodi močna, kajti on te takšno 
potrebuje. Glede šole pa ti 
sporočam, da jo boš končala. 
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Skupne vidno 
pelje 

Skupno vidno polje obeh oči 
je v cestnem prometu zelo po-
membno, ker nam omogoča ob 
pogledu naravnost zaznati 
predmete ob strani in orienta-
cijo v prostoru. Zaznavanje 
predmetov ob robu vidnega 
polja odločilno prispeva, da 
sprožimo pravočasne varnost-
ne signale in opazimo tudi ne-
varnosti ob cestnem robu. Vid-
no polje je lahko omejeno, lah-
ko imamo izpad vidnega polja 
na določenem mestu. Zaradi 
lastne varnosti in varnosti dru-
gih, bi si morali posebej starejši 
vozniki izmeriti vidno polje. 

Nočni vid in 
občutljivost na 

blešcanje 
z nočno ostrino označuje-

mo sposobnost oči, ki je po-
trebna, da v temnih pogojih 
pravočasno opazimo zelo 
majhne svetlobne razhke: npr. 
pešca, biciklista v temnem ob-
lačilu ob robu cestišča. 

V mraku in ponoči se tudi 
pravovidnim ostrina vida 
močno zmanjša. Nočna vož-
nja obremenjuje naše oči, po-
gosto zelo dolgo in do skrajnih 
zmogljivosti bolj kot katera 
koli druga dejavnost. Težko 
razlikujemo barve, zaznati 
moramo zelo majhne kon-
trastne razlike. 

Nočna vožnja je najbolj od-
visna od kontrastnega vida. 

zato bi morali voznikom poleg 
dnevne ostrine, meriti tudi 
kontrastni vid. 

Občutljivost proti bleščanju 
je zelo pomemben dejavnik za 
varno nočno vožnjo. V trenut-
ku, ko nas osvetli nasprotno 
vozilo, se zelo zmanjša ostri-
na, vozimo slepo. Povečana 
občutljivost nastane tudi zara-
di motenj na roženici ah oče-
sni leči posebej po 45. letu. 

Povečano občutljivost proti 
bleščanju ne moremo zmanj-
šati ali korigirati, prizadete 
voznike pa moramo testirati in 
jih opozoriti na nevarnost 
nočne vožnje. 

Nočna 
kratkovidnost 

Strokovnjaki so ugotovili, da 
približno 5 do 10 odstotkov 
ljudi moti nočna kratkovid-
nost. Slabi rezultati pri tem-
nem testiranju nam odkrijejo 
nočno nepravovidnost. Napa-
ka se pojavi tudi pri ljudeh, ki 
imajo normalno dnevno ostri-
no. Že majhna kratkovidnost 
0,5 dioptrije zelo zmanjša os-
trino v mraku ah ponoči. 

Z ustreznimi očah, ki jih 
uporabljamo samo za nočno 
vožnjo, težavo uspešno odpra-
vimo. Kratkovidni, ki že nosijo 
dnevno korekcijo, potrebujejo 
nekoliko močnejša nočna oča-
la. 

Barvni vid 
Pri rdeči luči večkrat poči, 

menijo mnogi. Za pravilno in 
pravočasno ločevanje barv je 

potreben dober barvni vid. 
Slepi ljudje na zeleno barvo, 
kljub napaki dobro zaznavajo 
zeleni semafor. Rdeče slepi pa 
vidijo zavorne luči in rdeče 
semaforje manj svetlo, zato 
predstavljajo večjo nevarnost 
za nesreče. Napako ugotovi-
mo z enostavnim barvnim te-
stom in prizadete ustrezno 
opozorimo. Za poklicne voz-
nike je barvni test obvezen. 

Testiranje vida 
pomaga reševati 

življenja 
Evropska zveza optikov in 

optometristov ECCO, katere 
polnopravna članica je tudi 
Slovenija, predlaga, da pristoj-
na ministrstva v sodelovanju z 
združenji okulistov in optikov 
pripravijo program oskrbe vi-
da za izboljšanje prometne 
varnosti. V programih zasledi-
mo poleg obveznega pregleda 
oči pred izdajo vozniškega-do-
voljenja še posebna merjenja 
vida in preventivne akcije: 

-osveščanje ljudi o pomem-
bnosti vida v prometu, podpr-
to z mediji; 

-brezplačno svetovanje o 
vplivu vida na prometno var-
nost; 

-brezplačno testiranje vida 
ob svetovnem tednu optome-
trije in optike; 

-brezplačno testiranje in 
svetovanje v času strokovnih 
sejmov, kongresov okulistov, 
optometristov in optikov. 

JANEZ GOBEC 

ZDRAVILNE RASTLINE 

Lan 
Lan (Linium usitatissi-

mun L.) spada v družino la-
novk, ki zajema približno 
200 vrst in jih uvrščamo v 9 
rodov. Njeni predstavniki so 
zelišča, grmi in bolj poredko 
tudi drevesa, in uspevajo 
najbolje v toplih in zmerno 
toplih predelih po vsej zem-
lji. 

Lan je enoletna rastlina z 
drobno vretenasto korenino. 
Iz nje poganjajo do meter viso-
ka, nekoliko upognjena steb-
la, ki se proti vrhu vej nato 
razraščajo. Ozko suličasti listi 
so premenjalni. Zvezdasti cve-
tovi so modre ali bele barve in 
se družijo v maloštevilne ko-
bule. Iz njih se razvije plod, ki 
je glavica z desetimi ploščati-
mi, svetlo rjavimi semeni. 

Lan gojimo že zelo dolgo in 
arheologi so ugotovili, da so 
ga poznali že stari Egipčani. 

Lan gojimo zaradi zdravil-
nih semen in pa zaradi vlaken. 
Ko lan dozori, ga izrujejo iz 
zemlje, mu osmukajo glavice 
s semenom, preostalo pa v 
snopih namočijo v vodo, da se 
odloči vrhnja kožica in da 
strohni osrednji del stebla. Na-
to ga posušijo v sušilnicah in 
starejo s terilnicami, da se od-
luščijo nerabni deli in da osta-
ne samo ličje. Tega predice 
predejo na kolovratih v niti, iz 
katerih tkejo na statvah doma-
če platno. 

V zdravilne namene upo-
rabljamo laneno seme, ki je 
zelo zdravilno. Seme vsebuje 

veliko maščobnega olja, ki je 
bogato na hnolni in linoleinski 
kislini, precej beljakovin, rast-
linske hormone, sluzi, škrob, 
triterpene, v sledovih cianoge-
ni glikozid. Iz lanenega seme-
na stiskajo zdravilno laneno 
olje, ki so ga nekoč uporabljah 
za pripravo zdravil proti ope-
klinam. 

Samo laneno seme je drago-
ceno zdravilo za notranjo upo-
rabo in ga poznamo kot eno 
izmed najboljših naravnih 
zdravil proti kroničnemu za-
prtju.. Ne draži želodčne in 
črevesne sluznice temveč de-
luje mehanično. V tekočem 
okolju laneno seme nabreka, 
sprošča se sluz, poveča se 
vsebnost blata, ki tako posta-
ne bolj spolzko in težave se 
omilijo. Laneno seme ni moč-
no odvajalno sredstvo in nje-
govo delovanje se pokaže šele 
čez nekaj časa. Ko se učinek 
pojavi, moramo vztrajati in 
komično uživamo laneno se-
me. Včasih so laneno seme 
namakali nekaj ur, da je na-
breknilo in se je že pojavila 
sluz, in so takega uživali zju-
traj in zvečer. Za boljše delo-
vanje laneno seme grobo zme-
Ijemo in pomešamo z vodo ali 
s čajem in mešanico pijemo 
večkrat na dan pri kroničnem 
zaprtju. Pri tem pridejo do ve-
ljave še preostale zdravilne 
snovi, zlasti glikozid linama-
rin, ki v vodni sredini razpade 
na cianovodinovo kislino in 
sladkor. Cianovodinova kisli-
na, ki je tu zelo zelo malo, 
draži črevesno sluznico, da se 
krči, in poveča se gibkost čre-
vesja. Prebava se uredi in s 
tem izginejo mnogi problemi, 
ki močijo starejše ljudi z lenim 
črevesjem. 

Pri pridobivanju lanenega 
olja ostane lanena pogača, ki 
jo uporabljamo za pripravo 
zdravilnih obližev. Te pripra-
vimo tako, da pogačo zmeša-
mo z vrelo vodo v pasto, ki jo 
toplo nanašamo na obolelo 
kožo. Mehča podkožne ture in 
zamašene lojnice, tako da jih 
lažje odstranimo. Če lanene 
pogače nimamo, uporabljamo 
svežo mleto laneno moko. Če 
jo pomešamo z-medom in vse 
skupaj prekuhamo, dobimo 
napitek, ki čisti pljuča, pomiri 
kašelj in omili hripavost. To 
pride prav tistim, ki morajo 
poklicno veliko govoriti. 

V zadnjem času ima vehko 
veljavo tudi čisto laneno olje. 
Ker vsebuje precej nenasiče-
nih organskih kislin, z njego-
vim uživanjem skušajo zdravi-
ti presnovne motnje, nezdravo 
polt in živčno obolenje kože, 
ki se vedno bolj pojavlja pri 
mladih ljudeh. 

Piše: BORIS JAGODIČ 
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ZA RAZVEDRILO 

Nagradna križanka 
Nagradni razpis 

1. nagrada 10.000 tolarjev 
2. nagrada 5.000 tolarjev 
in 3 nagrade po 2.000 tolarjev 

Pri žrebanju bomo upoštevali vse pra-
vilne rešitve, poslane na dopisnicah, ki 
bodo na naslov NT&RC, Prešernova 19, 
3000 Celje, z obveznim pripisom NAG-
RADNA KRIŽANKA, prispele do četrtka, 
16. januarja . Danes objavljamo rešitev in 
izid žrebanja nagradne križanke iz Nove-
ga tednika, ki je izšla 19. decembra. 
Prispelo je 1.205 rešitev. 

Rešitev križanke iz št. 51 
Vodoravno: MAZUT, ATAMAN, SR, 

ANE, KOO, AO, HEPBURN, TARANTO, 
GS, EMERIK, OR, MAIMON, LUSAKA, 
VIHARNIKI, AHAC, SANI, DARA, LO, 
YARD, EPENTEZA, ALA, lE, KOPERNIK, 
MOLŽNJA, LIRA, JN, EVDA, OL, RIF, 
RAA, IKAR, NIKITINKA, NANA, MAL, 
TOLPA, PAN, AIR, ORS, BACALL, DAN-
TE, BOGART, ETIK, KRN, lATRlKA, 
ACOSTA, KEN, W1STER, ALS. 

Geslo: Ljubezen in razum redko ho-
dita skupaj . 

izid žrebanja 
L nagrado 10.000 tolarjev prejme: 

Ivanka Simon, Ulica H. Bračiča 3, Celje. 
2. nagrado 5.000 tolarjev prejme: Pavel 

Pereč, Dobovec 7, Ponikva. 
3 nagrade po 2.000 tolarjev prejmejo: 

Jan Perčič, Ljubljanska 102, Celje, Drago 
Završnik, Ul. Frankolovskih žrtev 68, Ce-
lje in Roza Huš, Vojkova 4, Celje. 

Vsem izžrebanim iskreno čestitamo! 
Nagrade boste prejeli s poštno nakazni-

co, vendar morate odslej v našo finančno-
računovodsko službo obvezno sporočiti 
svojo novo davčno številko občana (ne 
več EMŠO!), ki ste jo ah jo še boste v 
naslednjih dneh prejeli domov. Dokler 
ne bomo prejeli novih davčnih številk, 
nagrade ne bodo nakazane! 

KUPON 
Ime in priimek: 

Naslov: 
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Kljub vsem težavam, ki so se 
občasno pojavljale, pa lahko 
ugotavljamo, da je s preobliko-
vanjem društvene knjižnice 
celjske Narodne čitalnice v jav-
no ljudsko knjižnico že v letih 
pred prvo svetovno vojno zma-
gala ideja ljudskega knjižni-
čarstva. O tem nas lahko pre-
pričajo zgovorni statistični po-
datki o bogastvu knjižničnega 
fonda, obiskih ljudi in izposo-
jenih knjigah. Številke so bile 
vsako leto višje. 

Leta 1914 je nastopila prva 
svetovna vojna, ki je razvoj 
ljudskega knjižničarstva po-
vsem zavrla. Še posebno tež-
ka usoda je doletela knjižnico 
v Narodnem domu, saj je bila 
njena nadaljna usoda vsa štiri 
leta odvisna od vojaške bolni-
ce, ki si je domovanje uredila 
v njenih prostorih. 

Novi časi, stare 
težave 

Ko se je vojna vihra umirila 
in se je življenje začelo počasi 
vračati v stare tirnice, je dejav-
nost celjske čitalnice ponovno 
zaživela. Že septembra 1918, 
ko vojna še pravzaprav ni bila 
končana, je dr. Sernec v imenu 
društvenega odbora na gimna-
zijski profesorski zbor naslovil 
prošnjo, naj kdo izmed njih 
prevzame delo v knjižnici. Od-
bor se je namreč odločil, da 
bodo knjižnico, ki je bila v 
obupnem stanju, ponovno od-

prh, vendar sprva le za člane. 
To se je lahko zgodilo šele 
julija 1919. Sedemsto knjig, 
kolikor jih je po končani vojni 
sploh še ostalo v knjižničnih 
depojih, je bilo potrebno naj-
prej temeljito preurediti. Prof. 
Kmet, ki je v prvih povojnih 
letih skrbel za društveno 
knjižnico, je s pomočjo prof. 
Holečke ugotovil, da je v knjiž-
nici cela vrsta knjig poškodo-
vanih in neuporabnih. Zato sta 
odboru predlagala, da vse knji-
ge posebna komisija temeljito 
pregleda in preveč poškodova-
no gradivo izloči. Ko so knjiž-
nico za silo uredili, so jo lahko 
člani že uporabljali, in sicer ob 
torkih med 14. in 15. uro ter ob 
petkih med 18. in 19. uro. 

Ko je leta 1921 prevzel knjiž-
ničarske posle Franjo Čepin 
(nameščenec v Celjsld posojil-
nici), so tudi nečlani pričeli vse 
pogosteje »pritiskati« nanj, naj 
se odprejo vrata knjižnice tudi 
zanje. Zato je odbor po posre-
dovanju knjižničarja že konec 
januarja sklenil knjižnico po-
novno odpreti tudi za javnost, 
vendar tokrat ne več brezplač-
no. Odbor je sklenil, da bo 
moral vsak nečlan položiti 
kavcijo 10 kron, knjige pa so si 
lahko nato izposojali brez 
omejitev in sicer dvakrat te-
densko: ob nedeljah od 8.30 
do 10.00 in ob četrtkih od 
16.30 do 19.00. 

Ker je bila knjižnica poslej 
odprta tudi za javnost, so od 

Ministrstva za prosveto, to-
krat prvič, dobili državno 
podporo. Znašala je 4000 
kron. Kljub temu pa težav v 
zvezi s poslovanjem ni in ni 
hotelo biti konec. Nediscipli-
na članov čitalnice (ne knjiž-
nice) je večkrat že prav resno 
ogrožala poslovanje knjižni-
ce. Le kako si naj razlagamo 
nenehne pritožbe knjižničarja 
zoper člane čitalnice, ki so s 
knjižnih polic, v času ko 
knjižnica ni poslovala, jemali 
časopise in jih potem največ-
krat sploh niso vrnili. Zato ne 
preseneča, da je bil odbor pri-
siljen sprejeti primeren sklep, 
ki se je glasil: »Leposlovni listi 
se odslej ne bodo puščali na 
mizi, temveč se bodo shranje-
vali v knjižnični omari. Izkuš-
nja nas je izučila, da so listi po 
večini izginili, tako da je ob 
koncu leta manjkala polovica 
številk. V časopisu se naj raz-
glasi, da so leposlovni listi na 
razpolago le ob dneh, ko po-
sluje knjižnica.« 

Seveda pa to še ni bila naj-
večja težava knjižnice. Na isti 
odborovi seji je knjižničarju 
Čepinu še enkrat prekipelo. 
Ker so se v čitalnici ob sobotah 
redno odvijala tudi družabna 
srečanja z veselicami, se je po-
gosto dogajalo, da je čitalnični 
inventar po tem še nekaj dni 
ležal povsod po prostorih. Pri-
tožbe članov čitalnice in knjiž-
ničarja so se vrstile že prej, 
vendar odbor sprva sploh ni 

posredoval. Šele po ostri inter-
venciji knjižničarja, v kateri se 
je pritožil zoper »strahovit ne-
red v knjižnici«, ki ga je pov-
zročil hišnik, ker je »po vsaki 
veselici nagrmadil vse stole in 
mize v knjižnico, tako da je 
dohod dostikrat sploh nemo-
goč«, je odbor obljubil težavo 
odpraviti. Vsi najemniki čital-
ničnih prostorov oziroma pri-
reditelji veselic so se morali 
poslej zavezati, da bodo takoj 
po končani prireditvi prostore 
takoj vrnili v prvotno stanje, v 
nasprotnem primeru pa so 
morali plačati za vsak izgublje-
ni dan knjižnice (poslovala je 
ob nedeljah dopoldne) po 50 
kron odškodnine. Vendar so se 
pritožbe vrstile še naprej in 
verjetno tudi v tem tiči razlog, 
da se je Franjo Čepin odpove-
dal vodenju knjižnice. 

Knjižnica v 
skrbnih ženskih 

rokah 
Dela v knjižnici nihče od 

članov društvenega odbora ni 
hotel prevzeti, zato se je od-
bor obrnil na ravnatelja meš-
čanske in osnovne šole ter Ko-
lo jugoslovanskih sester, da bi 
med učiteljstvom in člans-
tvom vzpodbudili zanimanje 
za knjižnico, čitalnici pa pre-
skrbeli novega knjižničarja. 

Na odziv ni bilo treba dolgo 
čakati, saj so že na naslednji 

seji odborniki sklenih, da vo-
denje knjižnice prepustijo 
gospodični Mariji Kern, stro-
kovni učiteljici iz Celja. To pa 
še ni vse. Kot prva ženska v 
zgodovini Narodne čitalnice v 
Celju, ki je to leto praznovala 
že šestdeset let obstoja, je po-
stala tudi članica društvenega 
odbora. 

Knjižničarsko delo je Ker-
nova vzela zelo resno. Že jese-
ni je knjižnico povsem preu-
redila, saj se je število knjig že 
povzpelo na okoli 2200. Tudi 
obisk se je stalno povečeval. 
Ob koncu leta 1922 si je priha-
jalo redno izposojevat knjige 
125 bralcev, koliko izvodov so 
si izposodih, pa žal ni znano. 
Še vedno pa se je čitalnica 
srečevala s hudimi finančnimi 
težavami. Denarja je bilo vse 
manj in kljub nenehnemu 
poudarjanju, da »glavno delo 
Čitalnice stoji v njeni bogati 
knjižnici«, stanje ni bilo nič 
boljše. Denarja od Ministrstva 
za prosveto, ki so ga prejemali 
vsako leto, ni bilo dovolj niti 
za plačilo vseh naročenih ča-
snikov, zato so spremenili 
(povišali) izposojevalnino. Od 
vsake izposojene knjige so po-
brali 25 par za člane in 50 par 
za nečlane čitalnice. Da bi se 
knjižnični fond hitreje obra-
čal, so uvedh izposojni rok (14 
dni) in zamudnino za preko-
račitev tega roka, ki je znašala 
enkratno pristojbino. Torej 50 
ali 25 par. 

Dijaki ponovno no 
tapeti 

z javno vlogo društvene 
knjižnice pa tudi po vojni vsj 
člani čitalnice niso bili zadovolj. 
ni. Gospodje, ki so ob nedeljali 
zjutraj v dvorani čitalnice taroki-
rali ali igrali biljard, so se pogo. 
sto pritoževali, da jih pri teh 
dru^bnih »opravilih« moti vr-
vež ljudi, ki si hodijo izposojat 
knjige. Člani odbora, ki so o teh 
stvareh razpravljah na eni od 
svojih sej, omenjenim gospo, 
dom niso hoteli ugoditi. Sprejeli 
so sklep: »Na društveno desko se 
naj nabije oglas, da je vsem 
članom Čitalnice vstop v njene 
prostore vsikdar dovoljen in da 
se vsled tega naj nihče ne spodti-
ka, ako je tu in tam večje vrvenje 
v njenih prostorih.« 

Člane pa je motila tudi dijaš-
ka mladina (spomini na njiho-
va dijaška leta so jim očitno 
zbledeli), ki je hodila v čitalnico 
prebirati dnevno časopisje. Po-
gostokrat se je namreč zgodilo, 
da so dijaki brali časopis ali 
revijo ravno v času, ko si je to 
zaželel tudi kdo od starejših 
članov čitalnice. Da bi se izog-
nili vse pogostejšim »medgene-
racijskim« konfliktom, so od-
borniki morali nekaj ukreniti. 
Odločitev je bila za dijake zelo 
neugodna. V čitalniški pravil-
nik so zapisah, da je dijaštvu 
časopisje na razpolago le od 3. 
do 6. ure popoldan. 

Sprva so nove razmere prinesle same zmešnjave. Veliko ljudi 
sploh ni vedelo, kam sedaj spadajo. Prav v Pulju je bilo takih 
razmeroma največ. 

S tam vkrcano vojno mornarico, dvema polkoma deželne 
brambe in z velikim arsenalom je bilo zaposlenih in stalno 
nastavljenih na tisoče ljudi. Veliko teh se je že pred mnogimi 
pokolenji tu naselilo in so tu našli tudi svojo domovino. Po n'a 
novo začrtanih mejah so se mahoma znašli v tuji deželi. 
Njihova prihodnost, ki prej ni igrala nobene vloge, je bila v 
vseh delih nekdanje monarhije razdeljena po pokolenju. Veli-
ko teh je bilo v pristojni občini nepoznanih, ker tam niso imeli 
več sorodstva. Kljub temu so morali v neznano, da bi tam 
ustanovili novo življenje in dobili novo domovino. 

Uprava občine Pulja je imela ogromno dela. Polni vlaki 
vračajočih se vojakov so prišli, še bolj polni so odhajali. 
Ganljive solze slovesa so spremljale odhajajoče. Dolga, prisrč-
na prijateljstva so bila za vedno nasilno pretrgana, zaročeni 
ločeni s slabim upanjem, da se zopet snidejo. 

Iz dneva v dan je bilo v mestu manj prijateljev in znancev. 
Tako živahno in veselo mesto je postalo pusto in prazno. Sicer so 
se priseljevali Italijani s svojimi družinami, toda nastale praz-
note ti niso mogli izpolniti. Mesto samo je zgubilo svojo veljavo, 
saj je bilo sedaj brez pomena. Urejevanje novega življenja je 
zahtevalo mnogo časa, kajti prevelike so bile spremembe, da bi 
bilo mogoče to na hitro urediti. Tudi v privatno življenje je segel 
ta čas, v čustva ljudi, kakor je bil pač kdo prizadet. Najhuje je 
bilo poklicnim vojakom, dokler se niso navadili na poraz in si 
poiskali druge poklice. Ker je nastalo povsod pomanjkanje dela. 
so le-ti imeli posebne težave. 

Vrnimo se k znanim osebam! Rakova družina je bila še v 
Pulju. V tem času se je sin zaročil. Zgodilo se je proti volji 
staršev, ker se je zdelo, da deklica ne spada v Rakovo družino. 
Sin pa seje v njene koprneče oči tako zaljubil, da trenutno ni 
bilo rešitve njegovi slepoti. Oče Rak se ni hotel mešati v to 
zadevo, ker mu je bil žalostni izid Ernesta in Ite še pred očmi. 
Mislil sije: ko bi ne bil prepovedal deklici stik z Ernestom, bi 
morda prišlo vse drugače. 

Nezadovoljstvu zaradi te zaroke se je pridružila še druga 
neprijetnost. Med nevesto Ano Rahel in Ito nikakor ni moglo 
priti do sporazuma. Ana je kratko malo ni mogla trpeti. 
Večkrat seje Ita izpraševala: »Zakaj pravzaprav? Saj ji vendar 
nisem nič hudega storila. Morda me zato ne mara. ker sem 
njenega brata odklonila? Smešno! Sploh je bila predrznost, da 
meje prosil za roko.« Ne samo. daje bil brez izobrazbe in brez 
privlačnosti, ampak tudi zaradi tega. ker je v tem trenutku 
njena naklonjenost veljala drugi osebi. 

Sicer je Itino srce s skrbjo izpraševalo. ali bo ta klijoči občutek 
našel uresničitev. Po njenem mnenju se »un« po svojem odhodu 
sploh ni nič javil. Kaj naj to pomeni? Ihje bil njegov brat Vinko 
bolj priden častilec. Žal. tudi njegova pisma niso več prispela, 
kajti pošta med Jugoslavijo in Puljemje bila še vedno zaprta. 

S svojim mladostnim prijateljem Alojzom se je Ita mnogo 
pogovarjala. Odkrito mu je vse zaupala, saj je bil edini, ki ji je 
smel pogledati v dušo. Imel je celo neko moč nad njo. Tega se je 
zavedal in je večkrat govoril tako, kot je bilo njemu prav. 
Četudi ni imel nobenega upanja, da bi deklico mogel nekoč 
imenovati svojo, ga je vendar tešila misel, da se je z vsemi 
svojimi skrbmi, mislimi in občutki vedno zatekla k njemu. 
Tako jo je večkrat mogel imeti v svoji bližini. Ta občutek je pa 
vedno spremljala skrb, da vsak dan lahko prinese drugo 
odločitev, kajti vsak dan bi lahko Ita kot nevesta drugega 
prišla domov in bi raztrgala prisrčno in odkritosrčno prijateljs-
tvo, ki jo je vezalo na njenega mladostnega prijatelja. 

S povešeno glavo ter z očmi, uprtimi v tla, je sedela tudi 
danes pri njemu. Zamišljen jo je prijatelj opazoval ter čakal, 
da bo sama spregovorila. Ita pa je molčala, kajti zdelo se je da 
so njene misli drugod. Prijel jo je za roko, jo nežno božal ter jo 
s sočutnim pogledom nagovoril: »Ita. kaj te teži?« Stresla se je. 
kot bi se hotela znebiti nečesa neprijetnega. 

»Govori vendar!« ga je slišala. 
Utrujeno je skomignila z glavo, kot bi se težko ločila od 

svojih misli, potem se je opogumila ter se z obupnim pogledom 
obrnila k svojemu prijatelju: »Oh. Alojz! Pri nas je zopet vse 
narobe. Vladni svetnik me je danes pisno prosil za roko. a 

pismo je dobila v roke moja mati. Kaj je temu sledilo, si lahko 
predstavljaš. Mati zahteva, da prošnji ugodim; jaz pa tega ne 
morem.« Vsa v solzah je rekla: »Prej me je silila, da bi ugodila 
Fr_fchaufu, sedaj pa svetniku. Nihče ne vpraša po mojem 
občutju, četudi vsi vedo, da moja srčna rana še ni zaceljena.« 

»To je ravno«, ji je segel v besedo prijatelj. »Ti se ne vsiljuješ in 
si skromna in prav to vleče resne može. Večina deklic se rada 
ponuja, ti si pa izjema. Redkosti se iščejo,« se je skušal pošaliti. 

»Nehaj! Meni ni za šalo. Dobro veš. da se bom morala 
poročiti. Tega se zavedam, toda rada bi se poročila z možem, 
ki ga ljubim.« 

»In to bi bil mogoče Pepi?« je vprašal z nagubanim čelom in 
prodirajočim pogledom, medtem ko se je njegovo srce balo 
odgovora. 

»Mogoče, tega še ne vem,« je kratko odgovorila. 
»Ita, Ita, jaz te ne razumem. Sicer si razumna, resna 

deklica. Kako si se mogla ozreti po Pepiju? Saj je mogoče, da si 
ga trenutno očarala, toda verjemi mi, vidim le slamnati ogenj. 
Pepi je človek iluzij. Ti pa mu ne boš nikdar mogla slediti, ker 
si preskromna. Njegovi cilji segajo visoko. Ti si vzgojena za 
mater, gospodinjo in damo in bi k Vinku bolj sodila, ta je ves 
drugačen. Sedaj pa si vse pokvarila. Odtrgaj se od obeh, to je 
edino, kar moreš storiti. Saj ti ne bo težko, če ti ukazuje 
besedica moraš. Sicer ti pa nobeden nič ne piše!« 

Skrito ironijo je Ita komaj razumela. Zadnje besede so pa 
učinkovale kot strela. Temna rdečica je zalila njen obraz. Z 
razprtimi očmi je vprašala: »Kaj misliš s tem?« Sama sebi je 
pa priznala: »Res, nihče mi ne piše več.« Njen ranjeni ponos je 
iskal opravičilo: »Misliš, da ni tega kriva nemogoča pošta?« 

»Mogoče pri Vinku, toda Pepi mora biti že davno iz fronte. 
Gotovo je na posestvu svojega očetav Abaciji. Od tam pa redno 
hodi pošta.« 

»Ti misliš torej, da me je zapustil in je bilo vse le pretvara?« 
Za hip se je vsa omotena hotela oprijeti stola. Z neprijetnim 
občutkom sramu se je zazrla skozi okno v krvavordeče zahaja-
joče sonce. V njenem obrazu so utripali živci. Ona. ki jo je tako 
zelo pritegnila podobnost med Ernestom in Pepijem, je bila 
torej le igrača? Dovolila mu je. da jo je objel in poljubil, ne da 
bi se branila. Dovolila mu je nekaj, kar morda niti Ernestu ne 
bi bila? Res. takrat se ji je zdelo, da mora nadomestiti to. kar je 
zamudila pri Ernestu. 

Še je slišala Pepijeva zatrjevanja: »Še nobene deklice nisem 
držal v rokah s tako ljubeznijo kot tebe!« Kakor orkan so se 
podile slike in misli v njeni glavi, ko je obenem slišala glas 
svojega prijatelja: 

»Dijaška ljubezen! Blodnje, kratke sanje.« 
»Nehaj. Alojz!« 
Stresla se je od gnusa in stekla proč. S treskom so se zaprla vrata. 
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V Pariz 
potuje Mojca! 

Zaključen natečaj mladih kreatorskih talentov 

Sredi lanskega decembra 
se je v uredništvu revije Mo-
da In okrog kupa modnih 
skic zbrala tričlanska stro-
kovna komisija. 36 mladih 
avtorjev iz vse Slovenije je 
poslalo svoje modne vizije 
za oblačila mladih v sezoni 
jesen/zima 1996/97 in po-
vem vam, sploh ni bila šala 
izmed prispelega izbrati 
najboljše. 

Najprej smo izločili 6 nate-
čaj nikov, ki niso ustrezali po-
gojem razpisa. Čeprav ste se 
lahko prijavili vsi, ne glede na 
smer šolanja oziroma poklic, 
pa je bila predpisana starost 
najmanj petnajst in največ pe-
tindvajset let ter najmanj tri 
poslane skice, ki so ustrezale 
razpisani modni temi. 

Izmed tridesetih (nekateri 
ste poslali kar cele mape skic) 
smo nato izbrali deset finali-

stov, (povprečna starost je 17 
let) med njimi tri, ki so še 
posebej izstopali in seveda-
zmagovalko, ki je poslala naj-
bolj dodelano, mladostno ra-
zigrano kolekcijo. Poleg oseb-
ne izrazne note je zmagovalka 
upoštevala tudi najnovejše 
modne trende, vključno s kro-
ji, barvami in materiali. 

Revija Moda In bo torej 
omogočila potovanje v sve-
tovno modno prestolnico -
Pariz Mojci Celin iz Ilirske 
Bistrice. 

Drugo mesto si je prislužila 
Polona Dolžan iz Celja in tret-
je Danilo Vetršek iz Zagorja. 

Vsi trije bodo poleg enolet-
ne brezplačne naročnine na 
revijo Moda In v naslednji šte-
vilki omenjene revije tudi 
predstavljeni slovenskim bral-
cem v sliki oziroma skici in 
besedi, risbe vseh desetih fi-
nalistov pa bomo v naslednjih 
tednih posamično objavljali 

tudi na naši modni strani v 
Novem tedniku. Najboljši bo-
do predstavljeni v modni od-
daji na Radiu Celje in gotovo 
še kje... 

Pa še imena ostalih sedem 
finalistov: Jasmina Žlender 
iz Žalca, Karmen Primožič iz 
Šmartna ob Paki, Helena Fe-
licijan iz Maribor^ Polona 
Šuler iz Mežice, Simona Roj-
nik iz Braslovč, Alenka Med-
ja iz Kranja in Bojana Križa-
nec iz Rogatca. 

»Pisane razvajenke« 
Mojce Celin 

»Prva stvar, na katero pomisliš, ko prideta zima in mraz - tisti 
mraz, ki se zažira v kosti in ti grize lica, je - kaj pa drugega kot 
dva debela puloverja in dolge hlače. Na gola kolena in prhutajo-
če mini oblekice pod jakno lahko kar pozabiš. Mogoče pa se 
sploh ne spomniš, da bi lahko tudi pozimi nosila oblekice in 
vse drugo, kar si želiš,« pravi Mojca Celin. 

Njena kolekcija je namenjena mladim, ki se radi udobno in 
posebno oblačijo. »Izbrala sem lahke, mehke, ampak tople 
materiale. Vsi modeli so sestavljeni iz spodnje in vrhnje obleke 
in jopice. Spodnji del - dolga obleka in pajac s kratkimi hlačami 
- je iz elastičnega ali svedečega pliša. Čez ta spodnji del 
oblečemo nekakšno tuniko nesimetričnih oblik, ki je pletena 
narahlo iz mehkega moherja in je spredaj, zadaj in ob strani 
posebna v tem, da je kot vzorec razparano pletivo vzdolž cele 
dolžine. Čez vse to oblečemo še minimalne jopice, pletene iz 
bukleja, spodaj oblečemo živobarvne, debele volnene žabe.« 

DOMAČI UNIKATI 

Pripravlja: VLASTA 
CAH-ŽEROVNIK 

Topli objem 
volnenih nogavic 

Končno ena pametna mod-
na domislica! Največji hit 
med modnimi dodatki letoš-
nje zime ne pozna od mraza 
pordelih kolen ali skozi zo-
be iztisnjenih nečednih be-
sed ob spuščeni zanki na 
nogavici...Letošnja zima je 
namreč ovila ženske noge v 
mehke, debele, udobne in 
neskončno tople nogavice. 
Hlačne se razume, kajti vol-
neni objem greje in razvaja 
žensko telo od podplatov do 
pasu, dodana nitka lycre pa 
omogoča sproščeno gibanje 
brez kakšnih nadležnih gu-
banj okrog kolen in glež-
njev. 

Ja, oddahnile smo si. Tiste s 
posebno vitkimi nogami pa tej 

modni zapovedi kar glasno za-
ploskajte, saj lahko (vsaj letoš-
njo zimo) pozabite na večne 
hlače, ki so po vašem najbolj 

prikladno sredstvo za prikri-
vanje tovrstnih vizualnih»ne-
sreč«. 

Pa ni tale letošnja modna 
muha le prijazno topla, ponu-
ja nam tudi neslutene možno-

sti za kombiniranje. Če bo-
ste nogavice dobro izbrale, 
ne bodo le v vlogi obrobne-
ga dodatka, temveč pomem-
ben, še več, najpomembnej-
ši modni detajl v vaši garde-
robi. 

In kakšne so pravzaprav 
barve in strukture teh noga-
vic, ki jih moda tako poveli-

čuje? Nekaj posebnega, vseka-
kor.Gladko ali grobo pletene, 
z rustikalnimi ali geometrij-
skimi vzorci, ki se spiralasto 
ovijajo okrog nog, romantično 
čipkaste, črne, bele, večbarv-
ne oziroma enobarvne v vese-
li, prav nič po zimsko zamor-
jeni barvni paleti na čelu z 
rumeno, modro, rdečo in 
mentol zeleno. 

Če malce pobrskate po trgo-
vinah in k nogavicam odkrije-
te še šal, rokavice ali bareto v 
istem barvnem odtenku, bo-
ste z izdatkom v mejah zno-
snosti blestele bolj kot bi pre-
novile celo garderobo! 

Nagrajenke radijske oddaje V modnem vrtincu dne 27.12. 
1996: 

1. Darilni bon podjetja Papillon iz Celja: Mojca Točaj, 3101 
Šmartno v Rožni dolini 

2. Parfum Chanel Allur podjetja Weitnauer iz Ljubljane: 
Saša Knez, Bevkova 7, 1290 Grosuplje, 

3. Ročno poslikan svilen šal: Boža Skrbiš, Laporje 93, 2318 
Laporje. 

Anketno nagradno vprašanje januar ja : 
KATERIM MODNIM TEMAM NAJ V NOVEM TEDNIKU 
POSVETIMO NAJVEČ PROSTORA? 

a) Najnovejši trendi iz svetovnih modnih prestolnic; 
b) Domači modni dogodki in domača modna ponudba; 
c) Pogovori z modnimi strokovnjaki; 
d) Individualno modno svetovanje; 
e ) 
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